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Η
εποχή που ο Ανδρέας Παπανδρέου εναγκαλιζό-
ταν με τον Γιασέρ Αραφάτ και τους λοιπούς Αδέ-
σμευτους έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί.

Εξίσου έχει παρέλθει και η εποχή που η Ελλάδα παρεί-
χε διευκολύνσεις σε μαχητές της PLO, για να οικοδομεί
άριστες σχέσεις με τον αραβικό κόσμο και να διεκδικεί
έναν ρόλο γεφυροποιού της Δύσης με τη Μέση Ανατολή.

Προφανώς, τα κίνητρα της συγκεκριμένης στρατηγικής
δεν ήταν ο αντισημιτισμός. Ήταν ο ρεαλισμός. Η Ελλάδα
δεν έγινε ποτέ στόχος τρομοκρατών και η παρακαταθήκη
αυτής της πολιτικής άντεξε μέχρι τη διοργάνωση των
Ολυμπιακών Αγώνων του 2004 που πραγματοποιήθηκαν
απρόσκοπτα και χωρίς δυσάρεστα παρατράγουδα.

Αναπόφευκτα, τον ρεαλισμό στην εξωτερική πολιτική
συνόδευε ο λαϊκισμός στην εσωτερική πολιτική. Το ΠΑΣΟΚ
του Ανδρέα έκλεβε τα αντιιμπεριαλιστικά και ανθρωπιστικά
συνθήματα της Αριστεράς και κυριαρχούσε πολιτικά. 

Στη νέα εποχή τα πολιτικά εγγόνια του Ανδρέα ξεσκο-
νίζουν την παρακαταθήκη του προσβλέποντας σε κάποι-
ου είδους πολιτική ανάταση.

Αγνοούν όμως ότι οι συνθήκες έχουν μεταβληθεί άρ-
δην. 

Η Ελλάδα δεν έχει πλέον ανάγκη να εργαλειοποιεί την
ανθρωπιστική τραγωδία των Παλαιστινίων για να διατη-
ρεί τη συμπάθεια του αραβικού κόσμου. Δυστυχώς για
τους αθώους Παλαιστινίους, η συμπάθεια των ομοεθνών
και ομόθρησκων τους δεν φτάνει ούτε στο σημείο να
τους εξασφαλίζει ένα ασφαλές καταφύγιο εκτός Γάζας. 

Η Ελλάδα δεν έχει λόγο ούτε να απολογείται για τη
στρατηγική προσέγγιση με το Ισραήλ, η οποία έπεται της
προσέγγισης που έχουν ήδη μαζί του τα αραβικά κράτη.
Και έχει κάθε λόγο (και εθνικό συμφέρον) να διατηρεί
τον άξονα Αθήνας - Τελ Αβίβ ως αντίβαρο στην τουρκική
απειλή.

Στη νέα εποχή, οι διάδοχοι του Ανδρέα επιμένουν στην
επιλεκτική και επιφανειακή ανάγνωση των ιστορικών
επιλογών του. Εξαντλούνται στην ευκολία μιας φιλοπα-

λαιστινιακής, ανθρωπιστικής ρητορικής η οποία παρα-
βλέπει το στρατηγικό βάθος της ελληνοϊσραηλινής συ-
νεργασίας και υποτιμά τη βάσιμη υποψία άλλης μιας από-
πειρας εργαλειοποίησης μιας ανθρωπιστικής κρίσης.

Υποψία που μετατρέπεται σε βεβαιότητα όταν υπενθυ-
μίζεται πως η κυβέρνηση εξαρχής τάχθηκε υπέρ της
ανεμπόδιστης ροής ανθρωπιστικής βοήθειας, προώθη-
σε στο Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ, όπου αυτόν τον
μήνα ασκεί την προεδρία, τη συζήτηση για την προστασία
των αμάχων και ήταν η πρώτη που άνοιξε τα νοσοκομεία
της και ήδη περιθάλπει παιδιά από τη Γάζα -με το πρό-
γραμμα να επεκτείνεται.

Κάπως έτσι, το νέο ΠΑΣΟΚ αυτοπεριορίζεται σε κόμμα
τυφλής διαμαρτυρίας, προσβλέποντας σε ένα ριμέικ επι-
κράτησής του έναντι των υπόλοιπων κομμάτων της (κεν-
τρο)Αριστεράς.

Όμως, στη νέα εποχή Ανδρέας δεν υπάρχει. Και το ΠΑ-
ΣΟΚ από αντισυστημικό, αντιιμπεριαλιστικό, αντιδυτικό
κοκ έγινε συστημικό κόμμα εξουσίας για να ξαναγίνει
τώρα κόμμα διαμαρτυρίας.
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Η εργαλειοποίηση μιας ανθρωπιστικής κρίσης

Στη νέα εποχή τα πολιτικά εγγόνια
του Ανδρέα ξεσκονίζουν 

την παρακαταθήκη του προσβλέποντας
σε κάποιου είδους πολιτική ανάταση
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της Γεωργίας Λαγού

Yστερα από ενδελεχή και αδιάκοπη έρευνα
η «Political» αποκαλύπτει τη σκοτεινή
πραγματικότητα επτά Μη Κυβερνητικών

Οργανώσεων (ΜΚΟ), οι οποίες φέρεται να συ-
νεργάζονται με κυκλώματα παράνομης διακίνη-
σης μεταναστών και να λειτουργούν ως καμου-
φλάζ μαφιόζικων οργανώσεων που λυμαίνονται
το Αιγαίο.

Επίσης, τα πρόσωπα που τις διοικούν έχουν
κατηγορηθεί επισήμως ως μέλη εγκληματικών
οργανώσεων και διώκονται για αδικήματα που
αγγίζουν τα όρια της εθνικής ασφάλειας, καθώς,
σύμφωνα με τις δικογραφίες, έχουν κατηγορη-
θεί για κατασκοπεία.

Οι συγκεκριμένες ΜΚΟ, καλυμμένες πίσω
από το προσωπείο της «ανθρωπιστικής δρά-
σης», παραπλανούν την κοινή γνώμη και υπονο-
μεύουν τις προσπάθειες των κρατικών αρχών
στη μάχη που δίνουν για να εμποδίσουν την ει-
σβολή από ορδές παράνομων μεταναστών. Η πο-
λύπλοκη φύση αυτών των υποθέσεων έχει επι-
βραδύνει την εξέτασή τους, χωρίς όμως να στα-
ματούν οι δικαστικές διαδικασίες.

Δορυφορικά δίκτυα
Οι οργανώσεις αυτές, μολονότι δηλώνουν

«ανθρωπιστικές», λειτουργούν ως δορυφορικά
δίκτυα των κυκλωμάτων, παρέχοντας:

• Πληροφορίες σχετικά με τις θέσεις και τις περι-
πολίες του Λιμενικού Σώματος.

• Καθοδήγηση σε πραγματικό χρόνο μέσω κρυ-
πτογραφημένων εφαρμογών (πχ, Telegram, Signal).

• Τεχνικές αποφυγής εντοπισμού (ανωνυμία, σκό-
πιμη απώλεια εγγράφων, ψευδείς ταυτότητες).

• Κατάρτιση δρομολογίων θαλάσσιας προσέγγι-
σης βάσει καιρικών και επιχειρησιακών συνθηκών.

Οι παραπάνω πρακτικές δεν αποτελούν
απλώς παράβαση ανθρωπιστικής ηθικής αλλά
συνιστούν επιχειρησιακό υποβοηθητικό σκέλος
διασυνοριακού εγκλήματος βάσει των ορισμών
της Europol και της Interpol.

Αποκαλύψεις
Σύμφωνα με επίσημα στοιχεία του υπουργεί-

ου Προστασίας του Πολίτη και του Λιμενικού
Σώματος, έχουν σχηματιστεί και εκκρεμούν του-
λάχιστον επτά δικογραφίες εις βάρος ΜΚΟ που
βρίσκονται στα χέρια των Δικαστικών Αρχών. Η
«Political» φέρνει στο φως τις ΜΚΟ, οι οποίες
δραστηριοποιούνται στα νησιά του Αιγαίου και
έχουν μπει στο μικροσκόπιο της Δικαιοσύνης, η
οποία ερευνά την εμπλοκή τους σε διευκολύν-
σεις δουλεμπορικών κυκλωμάτων που διακι-
νούν παράνομα μετανάστες προς την Ελλάδα και
την Ευρώπη.

Ήδη ο υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής Βασίλης Κικίλιας συναντήθηκε τον
περασμένο μήνα με τον υπουργό Μετανάστευ-
σης και Ασύλου Μάκη Βορίδη, χαράσσοντας
κοινή γραμμή για να προχωρήσουν σε αναμόρ-
φωση του θεσμικού πλαισίου ώστε να περικο-
πούν οι χρηματοδοτήσεις σε οργανώσεις
που εμπλέκονται σε εγκληματικές δραστηριό-
τητες.

Ποιες ΜΚΟ είναι υπό διερεύνηση
• Με τα αρχικά «A.B.R.» και με έδρα τη Λέσβο,

μια από τις πιο προβεβλημένες ΜΚΟ, η οποία
δημιουργήθηκε το 2017 με σκοπό, όπως αναφέ-
ρει, να ενημερώνει «για προσφυγικά σκάφη που
βρίσκονται σε κίνδυνο στο Αιγαίο, καθώς και για
περιπτώσεις απωθήσεων και βίας στα σύνορα
εναντίον ανθρώπων», φέρεται να έχει αμφιλεγό-

μενη δράση, καθώς ο ιδρυτής και διευθυντής της
νορβηγικής οργάνωσης Τ.Ο. κατηγορείται
για συμμετοχή σε εγκληματική οργάνωση από το
2021.

• Η δεύτερη ΜΚΟ «Ε.Π.Σ.Ε.», που «ξεψαχνί-
ζουν» οι Αρχές, έχει έντονο πολιτικό προφίλ, δρα
ως παρατηρητήριο ευρωπαϊκών συμφωνιών για
το Μεταναστευτικό, προβάλλοντας επικριτικές
θέσεις για τη διαχείριση και τους περιορισμούς
που επιβάλλονται. Αν και η οργάνωση ισχυρίζε-
ται ότι υπερασπίζεται τα ανθρώπινα δικαιώματα,
έχει αμφισβητηθεί έντονα για τον τρόπο λειτουρ-
γίας και τις πραγματικές της προθέσεις. Μάλι-
στα, ο διευθυντής της Π.Δ. βρίσκεται αντιμέτω-

πος με τη βαριά κατηγορία της εγκληματικής ορ-
γάνωσης και έχει διωχθεί ποινικά από τις εισαγ-
γελικές αρχές της Κω πριν από τέσσερα χρόνια.
Σύμφωνα με το κατηγορητήριο που συντάχθηκε,
ο Π.Δ. μαζί με τον Νορβηγό Τ.Ο. μετείχαν σε ορ-
γανωμένες προσπάθειες διακίνησης παράνο-
μων μεταναστών στη χώρα μας.

•  Ακολουθεί η ΜΚΟ «Τ.Η.», μέλος της είναι η
W.T., της οποίας τα στοιχεία κατά το παρελθόν
έχουν εντοπιστεί σε κινητό τηλέφωνο κατηγο-
ρουμένου για παράνομη διακίνηση ατόμων από
Τουρκία σε Ελλάδα.

• Από το Κεντρικό Λιμεναρχείο Μυτιλήνης
έχει σχηματιστεί δικογραφία και έχει υποβληθεί

στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Μυτιλήνης για Κα-
ναδό υπήκοο που συνελήφθη για το αδίκημα της
απείθειας και υποβολής προανακριτικού υλικού
αναφορικά με παράνομη είσοδο, υπεβλήθη αί-
τημα για την έκδοση βουλεύματος για τον εντο-
πισμό των IP από τις οποίες αποστέλλονται μη-
νύματα ηλεκτρονικού ταχυδρομείου από τη
ΜΚΟ «W.T.M. - A.P.», η οποία λειτουργεί κυρίως
ως τηλεφωνική γραμμή έκτακτης ανάγκης, κα-
ταγράφοντας περιστατικά κινδύνου για πρόσφυ-
γες και μετανάστες και παρέχοντας άμεση υπο-
στήριξη. Καθώς και δικογραφία κατά του Νορ-
βηγού υπηκόου K.J., εθελοντή στη ΜΚΟ «L.S.»
για το αδίκημα της κατασκοπείας, ο οποίος αφέ-
θηκε ελεύθερος με περιοριστικούς όρους.

Στη Λέσβο έχουν σχηματισθεί δικογραφίες
κατά μελών διαφόρων ΜΚΟ για πληθώρα αδικη-
μάτων από την Υποδιεύθυνση Ασφαλείας Μυτι-
λήνης. Δικογραφία κατά δέκα ατόμων, διαφό-
ρων εθνικοτήτων, για παράνομη διακίνηση μετα-
ναστών, κατασκοπεία και νομιμοποίηση εσόδων
από εγκληματικές δραστηριότητες.

Το Λιμεναρχείο Σάμου έχει υποβάλει στην Ει-
σαγγελία Πρωτοδικών δύο δικογραφίες και μια
προκαταρκτική εξέταση για τη συμπλήρωση της
υπάρχουσας δικογραφίας, η οποία τέθηκε στο
αρχείο:

α) Δικογραφία κατά του Ε.Ε., υπαλλήλου της
διεθνούς ιατρικής ανθρωπιστικής ΜΚΟ «Γ.Χ.Σ.»,
για κατασκοπεία και διευκόλυνση παράνομης
εισόδου υπηκόων τρίτων χωρών, η οποία βρί-
σκεται στο στάδιο της κύριας ανάκρισης.

β) Προανακριτικό υλικό για περιστατικά παρά-
νομης εισόδου μεταναστών και την πιθανή σύν-
δεση της ΜΚΟ «H.R.L.P.» που δραστηριοποιείται
στην Ελλάδα.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες της «Political»,
από τις Λιμενικές Αρχές Χίου, Μύρινας, Ρόδου,
Καλύμνου και Σύμης δεν προέκυψε ύποπτη
δραστηριότητα, ενώ, όπως αναφέρουν οι ίδιες
πηγές, η εξέταση των υποθέσεων αυτών χρονί-
ζει λόγω και της περίπλοκης φύσης τους σε διά-
φορα επίπεδα της Δικαιοσύνης.

Έρευνες από Κω και Λέρο
Η Λιμενική Αρχή Κω τον Ιούλιο του 2021 ενη-

μερώθηκε από στρατιωτικό φυλάκιο για την εί-
σοδο φουσκωτής λέμβου με πρόσφυγες-μετα-
νάστες στα ελληνικά χωρικά ύδατα με κατεύθυν-
ση τις ακτές του νησιού. Άνδρες του Λιμενικού
μετέβησαν στη συγκεκριμένη περιοχή και εντό-
πισαν τη λέμβο κενή και κατεστραμμένη στην
παραλία. Άμεσα ξεκίνησαν οι έρευνες για τον
εντοπισμό τους στην ξηρά και συνέλαβαν τρεις
Τούρκους φερόμενους ως διακινητές. Όλα τα
στοιχεία έδειχναν ότι εμπλεκόμενος ήταν ο διευ-
θυντής της ΜΚΟ «Ε.Π. Σ.Ε.» Π.Δ. και ο επικεφα-
λής Νορβηγός της ΜΚΟ «A.B.R.», οι οποίοι φέ-
ρεται να επικοινωνούσαν απευθείας με τους
δουλεμπόρους.

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚO ΤΗΣ «POLITICAL»

Δικογραφίες - φωτιά για
7 αμαρτωλές ΜΚΟ

Έχουν μπει στο στόχαστρο 
των Αρχών, καθώς φέρεται 
να εμπλέκονται με κυκλώματα
κατασκοπείας, οργανωμένου
εγκλήματος και διακίνησης 
παράνομων μεταναστών

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Η δικογραφία για το περιστατικό στην Κω
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Σ
την πρώτη δικογραφία αναφέρεται: «Εμπλεκό-
μενοι μεταξύ άλλων και για κατ’ εξακολούθηση
παράβαση του άρθρου 148 ΠΚ (Κατασκοπεία)

και του άρθρου 187 ΠΚ (Εγκληματική Οργάνωση) είναι
οι: ημεδαπός δικηγόρος, πρόεδρος γνωστής ΜΚΟ
Π.Δ., Τούρκος διακινητής “Fisher”, οργανωτής-μετα-
φορέας S.T. του P. (συλληφθείς) και το ιδρυτικό στέλε-
χος ευρωπαϊκής ΜΚΟ “T.O.”». 

Σύμφωνα με τις καταθέσεις που πήραν οι άνδρες του
Λιμενικού, οι μετανάστες ανέφεραν ότι κατά τη διάρ-
κεια του ταξιδιού τους από την Τουρκία στην Ελλάδα,
αυτός που βρισκόταν στη βάρκα μαζί τους, κατόπιν εν-
τολής του Τούρκου διακινητή, επικοινώνησε πριν ξεκι-
νήσουν από τα τουρκικά παράλια τηλεφωνικά με τον
Έλληνα επικεφαλής της ΜΚΟ «A.B.R.» με έδρα τη Λέ-
σβο, ενημερώνοντάς τον για τις λεπτομέρειες του ταξι-
διού. Στη ΜΚΟ αυτή γνωστοποίησε την ακριβή ώρα του
απόπλου, το δρομολόγιο του ταξιδιού τους, καθώς και
τα στοιχεία των μεταναστών. 

Έναν μήνα μετά, ακολούθησε νέο περιστατικό στο
Φαρμακονήσι. Με τις Αρχές να εκδίδουν εθνικό ένταλ-
μα σύλληψης για τον Π.Δ. και διεθνές ένταλμα σύλλη-
ψης για τον Νορβηγό επικεφαλής της ΜΚΟ A.B.R. οι
οποίοι έστελναν email με φωτογραφίες και στοιχεία
των μεταναστών.

Στη δεύτερη δικογραφία της Λέρου, η οποία εστάλη
στην Εισαγγελία στις 26 Αυγούστου 2021, σημειώνεται:
«Κατόπιν αξιοποίησης προανακριτικού υλικού διαπι-
στώθηκε ότι οι ανωτέρω συμμετείχαν σε δομημένη εγ-
κληματική οργάνωση με διακριτούς ρόλους ως κάτωθι:
ο A.R. φέρεται να είχε ηγετικό ρόλο στη διακίνηση μετα-
ναστών, ο J.A.F. φέρεται να είχε ρόλο συντονιστή ανα-
λαμβάνοντας τις επικοινωνίες, ο A.R. φέρεται να είχε
ρόλο χειριστή της λέμβου και να είχε λάβει οδηγίες σχε-
τικά με τη διακίνηση, ο I.A.M. φέρεται να έδωσε το κινη-
τό του στον J.A.F. προκειμένου να πραγματοποιηθούν οι
προαναφερόμενες επικοινωνίες, ο Δ.Π. φέρεται να ήταν
μέλος ομάδας της εφαρμογής WhatsApp μέσω της
οποίας ζητήθηκε σε διακινούμενο να αποσταλούν φω-
τογραφίες και στοιχεία των διακινούμενων και φέρεται
να συνδέεται με τον φερόμενο διακινητή A.R.». 

Η πολυεπίπεδη δράση των Αρχών 
Ο ναύαρχος (εα) του Λιμενικού και πρώην διευθυν-

τής Λιμενικής Αστυνομίας Νίκος Σπανός τονίζει στην
«Political» πως η επιχειρησιακή επαγρύπνηση αποτέ-
λεσε καθοριστικό παράγοντα στην αποκάλυψη της
ύποπτης δράσης ορισμένων ΜΚΟ. Όπως επισημαίνει,
οι ελληνικές διωκτικές και πληροφοριακές Αρχές
έχουν εργαστεί μεθοδικά, εντατικά και σε πολλαπλά
επίπεδα το τελευταίο διάστημα, προκειμένου να χαρ-
τογραφήσουν τα δίκτυα παράνομων δραστηριοτήτων,
να εντοπίσουν πρόσωπα-κλειδιά και να συγκεντρώ-
σουν τεκμήρια που αποκαλύπτουν τον ρόλο ορισμένων
οργανώσεων στη διευκόλυνση της παράνομης διακί-
νησης, ακόμα και σε υποθέσεις κατασκοπείας. 

«Η αντίδραση των ελληνικών διωκτικών και πληρο-
φοριακών Αρχών υπήρξε τις τελευταίες περιόδους εν-
τατική, πολυεπίπεδη και διακλαδική, λαμβάνοντας
υπόψη την ιδιαίτερη ευαισθησία αλλά και τη σοβαρό-
τητα των καταγγελιών που σχετίζονται με παραβατική
ή υποβοηθητική δράση συγκεκριμένων ΜΚΟ», κατα-
λήγει.

Ειδικά επιχειρησιακά 
σχέδια και επιτήρηση

Σε συνεργασία με την Εθνική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών (ΕΥΠ), το Αρχηγείο Λιμενικού Σώματος - Ελληνι-
κής Ακτοφυλακής, την ΕΛΑΣ και με τη συνδρομή του
ευρωπαϊκού οργανισμού FRONTEX, τέθηκαν σε εφαρ-
μογή πρωτόκολλα ειδικής επιτήρησης:

• Χαρτογράφηση της παρουσίας και δραστηριότη-
τας ΜΚΟ σε ευαίσθητες περιοχές.

• Ανάλυση προτύπων συμπεριφοράς και επιχειρη-
σιακής εμπλοκής σε περιστατικά παράνομης εισόδου.

• Αντιπαραβολή δεδομένων πεδίου με δηλωμένα
πεδία δράσης των ΜΚΟ στις αρμόδιες Αρχές.

Η γεωγραφική στόχευση των επιχειρήσεων εστιά-
ζει κυρίως:

• Στα νησιά του Ανατολικού
Αιγαίου (Λέσβος, Σάμος, Χίος,
Κως), όπου λειτουργούν πολλα-
πλές ΜΚΟ σε καταυλισμούς, ΚΥΤ
και σημεία πρώτης υποδοχής.

• Στην περιοχή του Έβρου,
όπου έχει παρατηρηθεί αυξημέ-
νη κινητικότητα ομάδων επιτή-
ρησης και παροχής «ανθρωπι-
στικής συνδρομής» σε διακινού-
μενους.

• Στην Ανατολική Πελοπόννη-
σο, Κυκλάδες και Δωδεκάνησα,
όπου εστιάζεται μέρος της θα-
λάσσιας διακίνησης με ιστιοφόρα.

• Στο διαδίκτυο και στα κοινωνικά μέσα, με χρήση
τεχνικών OSINT (Open Source Intelligence) και deep
web analysis, για την καταγραφή συντονισμένων ψη-
φιακών ενεργειών, ψηφιακών «οδηγιών» προς μετα-
νάστες και ψηφιακής κάλυψης των διακινητών.

Θεσμικά κενά και ανάγκη ελέγχου
Η έλλειψη συστηματικού, ενιαίου και αποτελεσμα-

τικού πλαισίου πιστοποίησης, αξιολόγησης και επο-
πτείας των ΜΚΟ που δραστη-
ριοποιούνται στον ελληνικό
χώρο, ιδίως στον ευαίσθητο το-
μέα του Μεταναστευτικού, συ-
νιστά κενό εθνικής στρατηγι-
κής ασφάλειας και εσωτερικής
νομιμότητας.

Ο ναύαρχος του Λιμενικού
Νίκος Σπανός εντοπίζει τα βα-
σικά προβλήματα και τα απα-
ριθμεί:

• Απουσία Ενιαίου Εθνικού
Μητρώου Επιχειρησιακής Δια-
φάνειας και Επιτήρησης, στο
οποίο να εντάσσονται υποχρε-

ωτικά όλες οι ΜΚΟ που δραστηριοποιούνται σε τομείς
υψηλής εθνικής σημασίας (όπως η μετανάστευση, η
προσφυγική υποστήριξη, η έρευνα και διάσωση, η θα-
λάσσια επιτήρηση κ.λπ.).

• Το υπάρχον Μητρώο ΜΚΟ του υπουργείου Μετα-
νάστευσης λειτουργεί μερικώς και καλύπτει μόνο επι-

μέρους δραστηριότητες, χωρίς να διαθέτει μηχανι-
σμούς ελέγχου αξιοπιστίας, χρηματοδότησης ή προ-
σωπικού.

• Δεν προβλέπεται διαλειτουργικότητα με άλλες βά-
σεις δεδομένων (ΥΠΟΙΚ, ΣΔΟΕ, τραπεζικό σύστημα,
Europol κ.ά.)

• Έλλειψη θεσμικής υποχρέωσης υποβολής επιχει-
ρησιακής έκθεσης ή αναφοράς στις αρμόδιες λιμενι-
κές, αστυνομικές ή εισαγγελικές Αρχές.

• Οι περισσότερες ΜΚΟ που δραστηριοποιούνται
στα νησιά του Αιγαίου ή στις παραμεθόριες περιοχές
δεν δηλώνουν επιχειρησιακά πλάνα ή περιοχές δρα-
στηριοποίησης, ούτε συνεργάζονται με τις κρατικές
δυνάμεις στο πεδίο.

• Αδιαφάνεια στη χρηματοδότηση, η οποία σε πολ-
λές περιπτώσεις: α) Προέρχεται από μη ελεγχόμενους
διεθνείς χορηγούς ή ιδρύματα με πολιτικό/ιδεολογικό
προσανατολισμό, β) καταλήγει σε offshore λογαρια-
σμούς, καθιστώντας δυσχερή τον έλεγχο της διαδρο-
μής του χρήματος, γ) διανέμεται ανεξέλεγκτα σε δευ-
τερογενείς δομές (υπεργολάβους, φυσικά πρόσωπα,
μη πιστοποιημένα παραρτήματα).

• Ανεπαρκές θεσμικό πλαίσιο ελέγχου προσωπικού
ΜΚΟ, καθώς: 

α) Δεν προβλέπεται πιστοποιημένη κατάρτιση ή ποι-
νικός έλεγχος του απασχολούμενου προσωπικού.

β) Σε αρκετές περιπτώσεις διαπιστώνεται η παρου-
σία αλλοδαπών υπηκόων χωρίς νόμιμα έγγραφα ή με
αμφισβητούμενες ιδιότητες (πχ, εθελοντές διασώστες
χωρίς ναυτική ή ιατρική εκπαίδευση).

γ) Υπάρχουν αναφορές για μεταμφιεσμένες ομάδες
υποστήριξης που επιδίδονται σε παρακολούθηση ή
παρέμβαση σε επιχειρήσεις των ελληνικών Αρχών.

δ) Απουσία αυστηρών διοικητικών κυρώσεων και
μηχανισμού απαγόρευσης δραστηριότητας, όταν δια-
πιστωθούν παρατυπίες.

ε) Οι διαδικασίες αναστολής λειτουργίας ή αφαίρε-
σης της άδειας παραμένουν χρονοβόρες και εξαρτώ-
μενες από χρονοδιαγράμματα ελέγχου ή απόφαση δι-
καστικών Αρχών. 

Η χαρτογράφηση 
της παράνομης 

δράσης των ΜΚΟ και 
τα πρόσωπα-κλειδιά

Tι αποκαλύπτει στην «Ρ» ο ναύαρχος (εa) του Λιμενικού 
Νίκος Σπανός για τη συνεργασία των διωκτικών Αρχών 

και τη γεωγραφική στόχευση των επιχειρήσεων 

Η δικογραφία για την παράνομη
διακίνηση μεταναστών στη Λέρο
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 
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Ο Κυριάκος σφράγισε
την απόβαση... Κυριάκου
στο Άγιο Όρος

Σας το είχα γράψει πριν από
μερικές εβδομάδες. Ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης πρόκειται να
επισκεφτεί το Άγιο Όρος στις
αρχές Ιουλίου. Αφού έψαξα,
μου μετέφεραν ότι η ημερομη-
νία που συζητείται είναι η Παρα-
σκευή 4 Ιουλίου και δεν απο-
κλείεται να συνοδεύεται από
τον γιο του. Να σημειωθεί ότι
την επίσκεψη στην ουσία προ-
ετοίμασε ο Κυριάκος Πιερρα-
κάκης, ο οποίος βρέθηκε στο Άγιο
Όρος πριν από μερικές εβδομάδες. 

Ποιος είναι ο «μαρτυριάρης»
εκδότης, ρε παιδιά;

Δεν μπορώ... Εντάξει, μερικές φορές οι αριστερές

πένες χρησιμοποιούν έξυπνο χιούμορ. Το ομολογώ.

Και επειδή τις διαβάζω (πάλι το ομολογώ), γελάω με

ορισμένες επισημάνσεις τους. Όπως για τον «μαρτυ-

ριάρη εκδότη», όπως είδα που έγραψαν. Εντάξει, δεν

είναι δύσκολο να το βρει κάποιος. Αλλά θα σπεύσω να

τους δώσω μια παροιμία που βρήκα: «Μικρός το δέμας,

μεγάλος στη φασαρία!».

Αλλά, για να είμαι σωστός, έφτιαξα τη δική μου και

τους καλώ ελεύθερα να την αντιγράψουν: «Ο κοντός

καθρέφτης δεν κοιτά - φωνάζει να τον δούνε». Χιούμορ

κάνω, χιούμορ…

Η... ανησυχία 
του Φάμελλου! Και δεν
είναι ο Τσίπρας!

Οι σύντροφοι στον ΣΥΡΙΖΑ εύκολα λαλούν! Εντάξει,
επειδή ξέρω ότι υπάρχουν «ομάδες»
στα κοινωνικά δίκτυα (ορισμένες εί-
ναι... κλειστές), όπου ο καθένας
λέει το μακρύ του και το κοντό του
(πολλοί όμως οι καβγάδες), κά-
ποιοι μου είπαν ότι ο Φάμελλος εί-
ναι ιδιαίτερα ανήσυχος τώρα τελευ-
ταία. Όχι για τις δημοσκοπήσεις, όπου
το κόμμα «γκρεμίζεται», ούτε για τον Αλέξη
και το κόμμα που ακούγεται. Τον ενδιαφέρει ένα «νέο»
που κυκλοφορεί στην πολιτική πιάτσα και έχει να κάνει
με ένα πόρισμα για υπόθεση που κάνει «τζιζ» και αφορά
ένα συγκεκριμένο πρόσωπο που έχει κάνει μεγάλη ζη-
μιά. Έχει δώσει ήδη εντολή για να παίξουν στην Κου-
μουνδούρου άμυνα «Μαζινό». Για να δούμε…

Ο Νίκος Ανδρουλάκης και
η μεταγραφή που ψήνεται
από ΣΥΡΙΖΑ

Τι να πω… Όλα τα ’χε η Μαριορή,
ο φερετζές τής έλειπε... Στο ΠΑ-
ΣΟΚ, όπου γίνεται το έλα να δεις,
δεν κοιτούν τα αλληλομαχαιρώ-
ματα, τις μουρμούρες και τις γκρί-
νιες αλλά τις… μεταγραφές. Ναι,
προσπαθούν να πάρουν στελέχη από
άλλα κόμματα, τα οποία βλέποντας το ενδεχόμενο να
μην... εκλεγούν σκέφτονται τη μεταπήδηση στη Χαριλά-
ου Τρικούπη. Έμαθα λοιπόν ότι ο Νίκος Ανδρουλάκης
συζητάει με ένα στέλεχος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Που είναι
ιδιαίτερα ενεργός, θα έλεγα. Και ότι δεν αποκλείεται να
έχουν πολιτικό γάμο. Υπάρχει όμως μια λεπτομέρεια. Το
συγκεκριμένο στέλεχος είναι στην ίδια εκλογική περι-
φέρεια με μια νυν βουλεύτρια του ΠΑΣΟΚ, με την οποία
ο Ανδρουλάκης δεν έχει και τις καλύτερες σχέσεις. Άν-
τε, σας έδωσα το τυράκι...

Γίνονται... δουλίτσες. Και συ-
νεννοήσεις που έχουν ως στό-
χο τις «μπίζνες». Όλα λοιπόν τα
μαθαίνω. Κοιτάξτε, επειδή ρώ-
τησα τον άνθρωπό μου, που ξέ-
ρει τα «υπόγεια ρεύματα» στις
εξορύξεις, μου ανέφερε πάλι τη

μαγική λέξη: Chevron. Κλασικός τύπος, θεσμικός, μου εί-
πε χαρακτηριστικά: «Νίκο, η Chevron έχει εκδηλώσει έν-
τονο ενδιαφέρον για γεωτρήσεις στην περιοχή του Ιονίου
και της Δυτικής Πελοποννήσου. Διαφημίζει μάλιστα την

τεχνολογία της, που έχει ήδη εφαρμοστεί επιτυχώς στο
έργο Anchor στον Κόλπο του Μεξικού, επιτρέποντας την
παραγωγή σε συνθήκες υψηλής πίεσης και μεγάλου βά-
θους. Η Chevron βρίσκεται σε επαφές με την ExxonMobil
για πιθανή συμμετοχή στην κοινοπραξία με τα ΕΛΠΕ, στο
βορειοδυτικό Ιόνιο. Το θαλάσσιο οικόπεδο Block 2 δυτικά
της Κέρκυρας ανήκει στην Energean (75%) και τη Helle-
niq Energy (25%), οι οποίες έχουν ολοκληρώσει τρισδιά-
στατες σεισμικές έρευνες. Και αναζητούν συνεργάτη.
Άρα κατάλαβες…». 

Κατάλαβα, κατάλαβα…

Ετοιμάζει και άλλο «ντου» η Chevron

ΒΑΘΥ... ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ
Ο πρώην πολιτικός
(Έλληνας) και οι μπίζνες 
με το... Ισλάμ!

Διαβάζω διάφορα για τα κόμματα τύπου «Τραμπ». Μη

γελάτε, κύριοι, όπως λέει ο Κυριάκος! Βλέπω να συναγω-

νίζονται οι πάντες, ακούω ονόματα για επικεφαλής του

νέου φορέα, ακούω τις παρεμβάσεις που γίνονται, το γλεί-

ψιμο από τα διάφορα «εξαπτέρυγα» που κάποτε είχαν

γοητευτεί από τη «sirina» κοκ. Το έψαξα λοιπόν το θέμα

περισσότερο. Και σε μια κουβέντα που είχα άκουσα ότι

ένα από τα ονόματα που το παίζει φουλ τραμπικός και

ονειρεύεται επιστροφή κάνει μπίζνες με το… Ισλάμ! Ναι,

καλά διαβάσατε. Μου κάνει πάντως εντύπωση γιατί εξ

όσων γνωρίζω στο παρελθόν ο συγκεκριμένος είχε διατη-

ρήσει μια σταθερά επικριτική στάση απέναντι σε ένα συγ-

κεκριμένο κράτος, εστιάζοντας στις πυρηνικές του φιλο-

δοξίες και την υποστήριξή του σε τρομοκρατικές οργανώ-

σεις. Τι να πω, άλλη μια τεράστια «κωλοτούμπα»; Άβυσ-

σος η ψυχή του (συγκεκριμένου) ανθρώπου!

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ 1
Ο Κεφαλογιάννης και τα drones

Δεν είναι η πρώτη φορά που ο υπουργός Κλιματικής Κρίσης Γιάννης Κεφαλογιάννης δεί-
χνει ότι ξέρει να «παίζει μπάλα» και εκτός γραφείου. Ειδικότερα, πέρασε η έγκριση της πολυα-
ναμενόμενης σύμβασης δωρεάς ύψους 6 εκατ. ευρώ για τα μη επανδρωμένα αεροσκάφη (dro-
nes) που θα ενισχύσουν την επιτήρηση από αέρος κατά την επικείμενη αντιπυρική περίοδο. Αυτό πρακτι-
κά σημαίνει περισσότερα μάτια πάνω από τα δάση, ταχύτερη ανταπόκριση στις εστίες και -το κυριότερο- ενίσχυση του
Πυροσβεστικού Σώματος. Η δωρεά προέρχεται από τη συνεργασία του ΔΕΔΔΗΕ και της ιδιωτικής εταιρείας ασφαλείας
VANGUARD και -χάρη στην επιμονή και τις γρήγορες κινήσεις του υπουργικού γραφείου- μπήκε στις ράγες με συνοπτι-
κές διαδικασίες. Με την υπαγωγή της στη σχετική νομοθεσία παρακάμφθηκαν οι χρονοβόρες διαδικασίες, δίνοντας στον
μηχανισμό Πολιτικής Προστασίας το απαραίτητο «όπλο» την ώρα που πρέπει. Και, όπως λένε και οι γνωρίζοντες τα ενδό-
τερα του υπουργείου, «ο Κεφαλογιάννης δεν περιμένει να πιάσουν οι ζέστες για να ανάψει τις μηχανές». Το ίδιο και το
Μαξίμου, που, όπως έχω γράψει, του δίνει όλα τα απαραίτητα «όπλα» ενόψει καλοκαιριού.

Δύσκολοι οι καιροί 
για... καναλάρχες

Το μιντιακό ρεπορτάζ τρέχει πολύ
τώρα τελευταία. Και ορισμένες εξελί-
ξεις είναι πικάντικες, για ορισμένους δε
είναι «αμάσητες». Έμαθα ότι ορισμένοι
καναλάρχες δεν περνούν και τις καλύ-
τερες μέρες. Υπάρχει μεγάλη ανησυχία
επειδή λήγει ο «χρόνος», όπως και
στους δημοσιογράφους που θα βρε-
θούν επί ξύλου κρεμάμενοι (και οι τε-
χνικοί), αν και, όπως μαθαίνω, ορισμέ-
νοι θα «μετακομίσουν» σε αδελφά κα-
νάλια. Ίδωμεν…

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ 2
Ο άμισθος... ψυχολόγος 
σε κορυφαίο υπουργό

Αφού τα βλέπω όλα... Τι να κάνω; Δεν φταίω... έχουμε και λέμε

λοιπόν. Σε μεγάλο υπουργείο, που δίνει ρέστα με τη δουλειά που πα-

τάει ο υπουργός, φαίνεται πως χρειάζεται πλέον και... ψυχολογική

υποστήριξη. Είδα λοιπόν μια απόφαση στη Διαύγεια για έναν επι-

στήμονα, πτυχιούχο Ψυχολογίας και διδάκτορα Διεθνών και Ευρω-

παϊκών Σπουδών, που από τις 17 Μαρτίου 2025 εγκαθίσταται άμι-

σθος αλλά θεσμικά εδραίος στο ιδιαίτερο γραφείο τού «τρέχω και

δεν φτάνω» υπουργού ως ειδικός σύμβουλος. Το αντικείμενο; Ο

συντονισμός της Διεθνούς Ενεργειακής και Πολιτικής Ασφάλειας.

Επειδή το έψαξα, ο συγκεκριμένος σύμβουλος γνωρίζει τα διεθνή -

και ειδικά τα ενεργειακά- όσο λίγοι. Κολλάω λίγο στο… άμισθος.
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Ποιοι συριζαίοι θεωρούν παράλογη 
τη δίωξη Μητσοτάκη για τα Τέμπη 
«Μύλος» έχουν γίνει στον ΣΥΡΙΖΑ για το περιεχόμενο της πρότασης που θα καταθέσουν για σύσταση
Προανακριτικής Επιτροπής. Μήλον της έριδος είναι η συμπερίληψη ή μη του ίδιου του πρωθυπουργού
στο κατηγορητήριο για τον πρώην υπουργό Κώστα Αχ. Καραμανλή. Ο ίδιος ο Χρήστος Σπίρτζης, ο οποίος
θέλει να γίνει διερεύνηση και για τη δική του θητεία στο υπουργείο Μεταφορών παρότι όλα δείχνουν ότι
έχει παραγραφεί, φέρεται να διαφωνεί κάθετα με τη συμπερίληψη του Κυριάκου Μητσοτάκη, λέγοντας
στους συναδέλφους του ότι δεν είναι σοβαρά πράγματα αυτά. Ανάλογη θέση, από πολιτικής αλλά και νο-
μικής σκοπιάς, έχουν και άλλα ιστορικά και μη στελέχη. Σε αυτούς, όπως με πληροφορεί η πηγή μου,
συγκαταλέγεται ο Γιάννης Ραγκούσης κ.ά. Μάλλον, όμως, δεν εκφράζουν την πλειοψηφούσα άποψη,
οπότε πιθανότατα το κόμμα θα οδεύσει για μία ακόμα φορά προς αυτογελοιοποίηση. 

Το δίδυμο που κάνει
κουμάντο στον ΣΥΡΙΖΑ

Πρόταση σύστασης Προανακριτικής που θα περιλαμβάνει
και τον πρωθυπουργό προανήγγειλε εμμέσως πλην σαφώς ο
Σωκράτης Φάμελλος υπαναχωρώντας στις πιέσεις που
ασκούσαν εσωκομματικά ο Νίκος Παππάς (13-0) και ο Παύλος
Πολάκης σε μια προσπάθεια να διατηρήσει ισορροπίες και να
αποφύγει τα χειρότερα στο Συνέδριο του Ιουνίου. Αν και ο
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ δεν επιθυμούσε αυτή τη «γραμμή» στο
πλαίσιο και της συνεργασίας που επιδιώκει με τη Νέα Αριστε-
ρά, τελικά φαίνεται πως το δίδυμο της τοξικότητας κάνει κου-
μάντο στην Κουμουνδούρου.

Κάνουν 
τις… πάπιες
με τις επιτυχίες  
της ελληνικής
οικονομίας

Την περασμένη Παρασκευή, ο
αμερικανικός οίκος αξιολόγησης
Fitch αναβάθμισε τις προοπτικές
της ελληνικής οικονομίας σε θε-
τικές, ανοίγοντας τον δρόμο για
να πάρουμε μία επιπλέον βαθμί-
δα στην αξιολόγηση του προσε-
χούς Νοεμβρίου. Την ίδια στιγμή,
η Ελλάδα δανείζεται φθηνότερα
από τις ΗΠΑ σε όλες τις κατηγο-
ρίες κρατικών τίτλων με διάρκεια
έως και 30 έτη! Δηλαδή, οι επεν-
δυτές εμπιστεύονται περισσότε-
ρο την Ελλάδα από τη χώρα του
Τραμπ! Η Κομισιόν βγήκε την πε-
ρασμένη Δευτέρα και απένειμε
τα εύσημα στην Ελλάδα για τις
επιδόσεις της στην οικονομία.
Και τα καλά νέα είναι αμέτρητα
για τη χώρα μας. Κι όμως. Τα
κόμματα της αντιπολίτευσης δεν
τα βλέπουν όλα αυτά και κάνουν
τις… πάπιες! Για την ακρίβεια,
μαζί με τον Σαμαρά ενεργούν με
τη γνωστή μιζέρια, γιατί όσα δεν
φτάνει η αλεπού τα κάνει κρεμα-
στάρια…

Οι αριθμοί 
διαψεύδουν
τα fake news για
το Μεταναστευτικό

Την ώρα που κάποιοι ανακυκλώ-
νουν τρομολαγνικά σενάρια περί «μα-
ζικών επιστροφών προσφύγων από
τη Γερμανία», τα επίσημα στοιχεία
αποκαλύπτουν μια άλλη πραγματικό-
τητα: μόλις 48 άτομα έχουν επιστρέ-
ψει στη χώρα μας το 2025, μέχρι τα
μέσα Μαΐου. Όσοι, δηλαδή, περνούν
τα ελληνικά σύνορα σε 1,5 ημέρα. Κι
όμως, το θέμα αυτό επιχειρείται να
εμφανιστεί ως «εθνικών διαστάσε-
ων» -μια κλασική από-
πειρα δημιουργίας
ψευδούς ατζέν-
τας από την άκρα
Δεξιά. Ο ίδιος ο
Μάκης Βορίδης,
με νηφαλιότητα
αλλά και σαφήνεια,
έθεσε τα όρια. Η χώρα δεν αποδέχεται
«λογικές γενικής νομιμοποίησης»,
αλλά δομεί μεθοδικά μια στρατηγική
βασισμένη σε διμερείς συμφωνίες,
ψηφιακά εργαλεία και στοχευμένες
ανάγκες. Με μείωση 30% στις ροές και
πλήρη επαναφορά του δόγματος της
φύλαξης των συνόρων, η Ελλάδα δίνει
απάντηση ουσίας απέναντι σε μια Ευ-
ρώπη που ακόμη ψάχνει τον βηματι-
σμό της στο Μεταναστευτικό.

Μπράβο στον δικό μας Γιώργο Ανδρή

Ψηφιακή στέγη με ένα κλικ… χωρίς γραφειοκρατία
Από τον Ιούνιο, το κράτος γυρίζει σελίδα στη στεγα-

στική πολιτική. Η νέα πλατφόρμα stegasi.gov.gr (ή my-
stegasi.gov.gr, μένει να αποφασιστεί) έρχεται να μαζέ-
ψει σε ένα «κλικ» όλα τα κρατικά προγράμματα στέγα-
σης -από επιδότηση ενοικίου μέχρι ενεργειακή ανα-
βάθμιση και φοιτητικές εστίες. Ξεχάστε υπηρεσίες,
χαρτούρα και ψάξιμο. Ο πολίτης θα βλέπει τι δικαιούται
με βάση το εισόδημα και την περιοχή του, θα ενημερώ-

νεται και -το κυριότερο- θα κάνει αίτηση επιτόπου. Πε-
ρισσότερες από 40 δράσεις ύψους 6,5 δισ. ευρώ, όλες
συγκεντρωμένες, εξατομικευμένες και με ίσες ευκαι-
ρίες πρόσβασης. Πρόκειται για μια θεσμική τομή που
δίνει τέλος στην ασυνεννοησία μεταξύ υπουργείων και
επαναφέρει τον πολίτη στο επίκεντρο. Μια «έξυπνη» και
κοινωνικά δίκαιη λύση, με την τεχνολογία στην υπηρε-
σία του κράτους πρόνοιας.

Προσωρινή «εκεχειρία» στα… πράσινα αλληλομαχαιρώματα λόγω Προανακριτικής
Η διαφορά των πασόκων με τα λοιπά λεγόμενα προ-

οδευτικά κόμματα είναι ότι στα δύσκολα ενώνονται.

Ξέρουν πώς παίζεται το παιχνίδι! Εδώ και 48 ώρες εί-

ναι εμφανής η «επίδειξη ενότητας» από στελέχη πα-

λιά και νέα, κορυφαία και μη. Όπως είναι λογικό, η

γκρίνια δεν ωφελεί κανέναν. Και από ό,τι μαθαίνω,

έχουν γίνει και κάποιες επικοινωνίες μεταξύ διάφο-

ρων πόλων, προκειμένου να πέσουν οι τόνοι. Προφα-

νώς τα επιχειρήματα ήταν πειστικά, διότι πλέον όλοι

μαζί συντάσσονται στο άρμα της πρότασης που κατέ-

θεσε το κόμμα τους και απαντούν με την ίδια φωνή και

την ίδια γραμμή στην κριτική που δέχονται για ένα μη

τεκμηριωμένο νομικά κείμενο. Το αποκορύφωμα

όμως σε αυτό το νέο επεισόδιο «πασοκικής αγάπης»

ήταν η θερμή υποστήριξη που βρήκε η πρόταση του

ΠΑΣΟΚ από τον Χάρη Καστανίδη! Ούτε ο Νίκος Αν-

δρουλάκης δεν βγήκε να υποστηρίξει τόσο θερμά την

πρόταση του κόμματός του. Ο Χάρης Καστανίδης βγή-

κε μπροστά και με ανάρ-

τησή του, όπως συνηθί-

ζει να «χτυπά» στα κοι-

νωνικά δίκτυα, έκανε

λόγο για «κρεσέντο των νομικών ασυναρτησιών ορι-

σμένων». Βέβαια αυτό δεν αποτελεί γεγονός για να

ανοίγουν σαμπάνιες στον βωμό της ενότητας και του

εξορκισμού της καχυποψίας. Ως γνωστόν, τα θαύματα

κρατούν τρεις μέρες!

Ο πολύ καλός συνάδελφος Γιώργος Ανδρής
βραβεύτηκε χθες από το Ίδρυμα Μπότση. Η οι-
κογένεια της «Political» είναι πολύ περήφανη.

Στα 37 χρόνια δημοσιογραφίας έχει αναπτύξει ένα
πλούσιο έργο στον χώρο της ερευνητικής δημοσιο-
γραφίας με εξειδίκευση στην αυτοκίνηση. Μέσα από
τη δημοσιογραφική του πορεία έχει συμβάλει στην
αποκάλυψη σημαντικών παρανομιών στον χώρο του

αυτοκινήτου, εστιάζοντας στη φοροδιαφυγή και τις
αθέμιτες πρακτικές. Μέσα από συνεργασίες με ισχυ-
ρά μέσα ενημέρωσης έχει καθιερωθεί ως μια από τις
πλέον αξιόπιστες φωνές στο πεδίο της αυτοκίνησης
στην Ελλάδα, με το έργο του να ξεχωρίζει για τη μα-
χητικότητα, την τεκμηρίωση και την επιμονή στη δια-
φάνεια, με αποτέλεσμα πολλές φορές να έχει απειλη-
θεί η ζωή του. Μπράβο, Γιώργο!

Ο δημοσιογράφος της «P» με τη γυναίκα του και την κόρη του
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Ούριος άνεμος
στο ΣτΕ, λιγότερη
ταλαιπωρία 
για τους πολίτες 

A
νεμος ανανέωσης πνέει πλέον στο
Συμβούλιο της Επικράτειας με τις με-
ταρρυθμίσεις που προωθεί η ηγεσία

του υπουργείου Δικαιοσύνης και τα αποτελέ-
σματα για τον πολίτη είναι ήδη ορατά. Η δικονο-
μία του ΣτΕ, όπως αναμορφώθηκε με τον νόμο
5119/2024, αποτελεί, σαφώς, μια πολύ σημαν-
τική προσπάθεια για τον εκσυγχρονισμό του
Ανώτατου Δικαστηρίου της χώρας μας.

Ήδη από την έναρξη του τρέχοντος δικαστι-
κού έτους μέχρι τα μέσα Απριλίου, που έχουμε
σχετικά δεδομένα, έχουν κατατεθεί 1.852 κύ-
ριες υποθέσεις στο ΣτΕ και από αυτές προσδιο-
ρίστηκαν σε σύνθεση 930. Από τις εν Συμβου-
λίω υποθέσεις, έχουν έως σήμερα συζητηθεί οι
169, οι 120 απορρίφθηκαν και μόνο μία παρα-
πέμφθηκε σε κύρια διαδικασία με Πρακτικό
Συμβουλίου. Σύμφωνα με τον υφυπουργό Δι-
καιοσύνης Ιωάννη Μπούγα: «Η νέα διαδικασία
αναμένεται να συμβάλει στην επιτάχυνση έκ-
δοσης απόφασης και μείωσης των εκκρεμών
υποθέσεων του Ανωτάτου Δικαστηρίου της χώ-
ρας μας, λαμβάνοντας υπόψη ότι η επιτάχυνση
της απονομής της δικαιοσύνης αποτελεί επιτα-
κτικό αίτημα, τόσο των ευρωπαϊκών θεσμών
όσο και της κοινωνίας των πολιτών». Με τη νέα
δικονομία η διαδικασία γίνεται πλέον «εμπρο-
σθοβαρής», ενισχύεται η προδικασία, ώστε στο
ακροατήριο να φτάνουν ταχύτερα οι σημαντι-
κές υποθέσεις και να μπορούν να συζητηθούν
χωρίς αναβολές και καθυστερήσεις, προκειμέ-
νου να εκδίδεται απόφαση το συντομότερο. Πα-
ράλληλα επεκτείνεται η διαδικασία και σε υπο-
θέσεις που δεν παρουσιάζουν ιδιαίτερες δυ-
σχέρειες ως προς το πραγματικό ή τα νομικά
ζητήματα που θέτουν και το κυριότερο, αξιο-
ποιούνται οι νεότεροι δικαστές, οι εισηγητές
του ΣτΕ, γεγονός που θα αποφέρει σημαντικά
αποτελέσματα τόσο ως προς την ταχύτητα εκδί-
κασης των υποθέσεων όσο και ως προς την
ποιότητα των αποφάσεων.

Αποφασισμένος να βάλει
τάξη στις ασφαλιστικές 
ο Θεοδωρικάκος
Σε έλεγχο σε βάθος των πρακτικών που
ακολουθούν οι ασφαλιστικές εταιρείες με
συμβόλαια των πελατών τους είναι αποφα-
σισμένος να προχωρήσει ο υπουργός Ανά-
πτυξης Τάκης Θεο-
δωρικάκος. Έχει
δώσει εντολή στις
αρμόδιες αρχές να
διαπιστώσουν τι
ακριβώς γίνεται με
τα «ψιλά γράμματα»
και τους καταχρη-
στικούς όρους των
συμβολαίων. Μαθαί-
νουμε ότι θα έχουμε
εξελίξεις μέσα στο προσεχές διάστημα και
μάλιστα θα έρθει και νέο πλαίσιο προστα-
σίας των ασφαλισμένων. Ο Θεοδωρικάκος
δεν κάνει πίσω και η κατάσταση με τον
έναν ή τον άλλον τρόπο αναμένεται να ξε-
καθαρίσει σε όλες τις πτυχές της. Δηλαδή,
έτσι ελπίζουμε για να λέμε τα πράγματα με
τ’ όνομά τους…

Ραντεβού Μητσοτάκη με
όλους τους περιφερειάρχες
Σύσκεψη θα λάβει χώρα σύντομα υπό
τον Κυριάκο Μητσοτάκη στο Μέγαρο
Μαξίμου, παρουσία όλων των περιφε-
ρειαρχών της χώρας. Μετά τις απανω-
τές συσκέψεις με υπουργούς που εί-
χαν οι άρχοντες του Β’ βαθμού Αυτοδι-
οίκησης, τώρα θα δουν και τον πρωθυ-
πουργό. Φυσικά ετοιμάζονται, καθώς η
συνάντηση αποτελεί μια πρώτης τάξε-
ως ευκαιρία για να θέσουν στον πρό-
εδρο της κυβέρνησης τα θέματα που
τους απασχολούν. Οι περιφερειάρχες
τα έχουν ήδη πει με τον Κώστα Τσιάρα
(για τα αρδευτικά) και με τον Βασίλη
Κικίλια (για τα αντιπλημμυρικά). 

Χ
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«Χαιρέτησε» 
οριστικά ο Αυτιάς
Με τον δικό του, χαρακτηριστικά ευθύ λό-
γο, ο Γιώργος Αυτιάς έβαλε τίτλους τέλους
στη μακρά τηλεοπτική του πορεία, δίνοντας
σκυτάλη στη νέα γενιά. Μιλώντας στο
«Πρωινό ΣουΣου», ο ευρωβουλευτής της
ΝΔ εξήγησε ότι ο κύκλος έκλεισε οριστικά.
«Ό,τι δεν ανανεώνεται, πεθαίνει», είπε με
τη γνωστή του στιβαρότητα, υπογραμμίζον-
τας ότι έφυγε την ώρα που έπρεπε -αφή-
νοντας αιχμές για όσους… μένουν. Όσο για
τον Παπαδάκη; Είπε αυτό που πολλοί σκέ-
φτονται: «Ολόκληρη “εγκυκλοπαίδεια” της
τηλεόρασης, με πλήθος ευεργετημένων
στο διάβα του». Σαν να ήθελε να θυμίσει
πως στην τηλεόραση κάποιοι δεν είχαν μό-
νο νούμερα, αλλά και παρακαταθήκη.

Έρχεται η αυτοβιογραφία
της πριν από την Γκίλφοϊλ
Αυτές τις μέρες -λίγο πριν αφιχθεί στη χώρα
μας- κυκλοφορεί από τις εκδόσεις Κάκτος η
αυτοβιογραφία της νέας πρέσβειρας των
ΗΠΑ στην Ελλάδα με τίτλο «Κέρδισε κάθε μά-
χη». Σε 284 σελίδες, η Κίμπερλι Γκίλφοϊλ εξι-
στορεί τη ζωή της και τα όσα δύσκολα βίωσε,
μετουσιώνοντας τα εμπόδια σε εφόδια και κί-
νητρο για να ανελιχθεί και να αναδειχτεί σε
μια επιτυχημένη δικηγόρο με ευρύ πλαίσιο
δραστηριοτήτων, όπως η ίδια γράφει. Θα έχει
ενδιαφέρον να μάθουμε πώς θα υποδεχτεί το
αναγνωστικό κοινό το βιβλίο της πολυσυζη-
τημένης Κίμπερλι Γκίλφοϊλ.
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Εγκληματική παραπληροφόρηση
Η τραγική απώλεια της 5χρονης στη Θεσσαλονίκη άνοιξε
και πάλι την πόρτα στον σκοταδισμό. Παρά τη σαφή τοπο-
θέτηση των ειδικών, ο Ιατρικός Σύλλογος Αθηνών αναγκά-
στηκε να βάλει φρένο στη φαντασία κάποιων που μιλούν
για «θάνατο από εμβόλιο για τον στρεπτόκοκκο» -ένα εμ-
βόλιο… που δεν υπάρχει. Η αλήθεια είναι πως πρόκειται
για σπάνια επιπλοκή ενός κοινού μικροβίου που προ-
σβάλλει εκατοντάδες χιλιάδες παιδιά, χωρίς συνέπειες.
Όμως κάποιοι δεν αφήνουν καμία τραγωδία να πάει «χα-
μένη». Όταν το clickbait γίνεται πιο μεταδοτικό από τα μι-
κρόβια, τότε η πρόληψη πρέπει να ξεκινά από το μυαλό.Τo

..
. 
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Το asset της «γαλάζιας» παράταξης
Με τα όσα γράφονται και ακούγονται το τελευταίο διάστημα

για τις δημοσκοπήσεις, αποφάσισα να μιλήσω με εκλογικούς
και πολιτικούς αναλυτές. Η ανάκαμψη που παρουσιάζει η ΝΔ
αλλά και η μη ύπαρξη αντιπάλου είναι τα δύο στοιχεία που ισχυ-
ροποιούν ακόμα περισσότερο τη ΝΔ στο ελληνικό κοινό. Ένας
λοιπόν εκ των αναλυτών μού τόνισε για τον Μητσοτάκη πως «η
ΝΔ είναι σε αυτή τη θέση εξαιτίας του, αυτός είναι το asset της
παράταξης». Ενώ μου πρόσθεσε, όλο νόημα, ότι «όταν λες ότι η
σημερινή κυβέρνηση δεν είναι κυβέρνηση ΝΔ αλλά κυβέρνηση
Μητσοτάκη, αυτό είναι υπέρ του, όχι εναντίον του. Γιατί όλο το
κέρδος της ΝΔ το πιστώνεται αποκλειστικά εκείνος».

Ευρωβουλευτής ή… έμμισθο τρολ;
Ξεκίνησε ως ένας TikToker με «ρεύμα» στην Κύπρο, αλλά κά-

νει ό,τι περνάει από το χέρι του για να δείχνει έμμισθο τρολ των
Ρώσων. Με παρρησία ο Κύπριος ευ-
ρωβουλευτής Φειδίας, μετά και την
επίσκεψή του στη Μόσχα, είπε ότι
υπάρχουν παιδιά απαχθέντα σε ρωσι-
κά χέρια, που τους αρέσει περισσότε-
ρο να ζουν σε αυτήν την κατάσταση
από το να είναι με τους δικούς τους
ανθρώπους. Και όταν μετά από αυτό ο
δημοσιογράφος τον είπε χρήσιμο as-
set του Πούτιν, εκνευρίστηκε. Τι ακρι-
βώς περίμενες να σου πει ο δημοσιο-
γράφος, σύντροφε, όταν του λες ότι τα μικρά παιδιά που έχουν
απαχθεί προτιμούν την κατάσταση που ζουν από το να είναι με
την οικογένειά τους;

Ποιους έπιασε πανικός από τις
δημοσκοπήσεις

Οι νέες δημοσκοπήσεις της Opinion και της Metron δεν ήταν
κολακευτικές για κανένα κόμμα εκτός από τη ΝΔ. Ωστόσο, σε
συνδυασμό με τις υπόλοιπες του προηγούμενου διαστήματος,
συμπεριλαμβανομένης φυσικά και της δικής μας εδώ στην
«Political» από την Interview, δείχνουν ακόμα πιο χαμηλά τον
ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Αριστερά. Όπως ήταν αναμενόμενο, έπιασε
πανικός τα επιτελεία των δύο κομμάτων και όπως μαθαίνω, εν-
τάθηκαν οι πιέσεις από πρωτοκλασάτα στελέχη τους για να προ-
χωρήσει με πιο εντατικούς ρυθμούς η συγχώνευση μπας  και
προλάβουν να σώσουν ό,τι ακόμα σώζεται. Αν και ο δρόμος δεν
θα είναι εύκολος καθώς υπάρχουν και… φωνές που δεν καλο-
βλέπουν το συγκεκριμένο σενάριο. 

Από την ημέρα που ο Γιώργος Παπαδάκης ξεκαθάρισε ότι δεν θα
συνεχίσει στην τηλεόραση και τον ΑΝΤ1, ξεκίνησε η πολύ έντονη
φημολογία ότι ο αντικαταστάτης του θα είναι ο Δημήτρης Οικονό-
μου από τον ΣΚΑΪ. Παράλληλα, όπως σας είχα αναφέρει κι εδώ στην
«Political», το όνομα του Οικονόμου είχε ακουστεί και για άλλο με-
γάλο Μέσο. Όπως όλα δείχνουν όμως τώρα, ο ΣΚΑΪ έχει «κλειδώ-
σει» και για τη νέα (τουλάχιστον) σεζόν τον Οικονόμου, βάζοντας
τέλος σε όλη την παραφιλολογία για τον δημοσιογράφο-παρουσια-
στή. Απομένουν τα τυπικά όπως μαθαίνω, οι υπογραφές δηλαδή,
ώστε να γίνουν και οι επίσημες ανακοινώσεις. Παραμένει ωστόσο
ένα μικρό ερωτηματικό για τον Άκη Παυλόπουλο. Φαίνεται πως θα
συνεχίσει κανονικά στο πλευρό του Οικονόμου, αλλά βάζω έναν
αστερίσκο, γιατί φτάνουν διάφορα στα αυτιά μου. Θα επανέλθω.

Ένα ακόμη μεγάλο στοίχημα
για τον Πιερρακάκη 

Το Υπερταμείο μετατρέπεται σε γιγα-επενδυτικό ταμείο
του κράτους και αυτό αποτελεί ένα από τα μεγαλύτερα στοι-
χήματα του υπουργού Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών
Κυριάκου Πιερρακάκη. Ο ίδιος προανήγγειλε την εφαρμογή
ενός προωθημένου σχεδίου, το οποίο στοχεύει στην προ-
σέλκυση ξένων κεφαλαίων. Η αρχή έγινε και αυτό που απο-
μένει είναι να μπει μπρος ο υπουργός για να γίνει η δουλειά
όπως πρέπει, ώστε να έχει το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα.
Ίδωμεν… 

Μ
έχρι τα τέλη του
χρόνου, όπως όλα
δείχνουν, ο Κυριά-

κος Μητσοτάκης θα δώσει
το πράσινο φως για την
έναρξη των εργασιών για
την Αναθεώρηση του Συν-
τάγματος (η οποία θα γίνει
από την επόμενη, αναθεω-
ρητική Βουλή) και μεταξύ
άλλων θα βρεθεί στο επί-
κεντρο η πρόταση της ΝΔ
για άρση της μονιμότητας
στο Δημόσιο. Μέχρι τότε θα
προηγηθούν άλλα βήματα
που θα «δένουν» την υπό-
θεση. Για παράδειγμα, όπως
μαθαίνω, μέσα στο κατακα-
λόκαιρο, δηλαδή τον Ιούλιο,
ο υπουργός Εσωτερικών
Θεόδωρος Λιβάνιος θα βγάλει στη δημόσια διαβούλευ-
ση, για να οδεύσει στη συνέχεια προς ψήφιση, νομο-
σχέδιο με τίτλο «Νέο Πειθαρχικό Δίκαιο». Με τη νομο-
θετική αυτή πρωτοβουλία, η κυβέρνηση επιδιώκει να
μπει ένα τέλος στο καθεστώς της ατιμωρησίας που

υπάρχει στο Δημόσιο, τα πειθαρχικά όργανα του οποίου
καθυστερούν πάρα πολύ στον έλεγχο όσων βαρύνονται
με πειθαρχικά παραπτώματα. Και όταν τελικώς τον ολο-
κληρώνουν, στέλνουν τους συναδέλφους τους «στα
πούπουλα».

Πρωτοβουλία Λιβάνιου για φρένο
στην ατιμωρησία στο Δημόσιο

Το τηλεοπτικό μήλο της έριδος
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Τα έβαλε, λέει, ο Τραμπ με το

Harvard και ζητά να φύγουν

οι αλλοδαποί φοιτητές. So

what; Ο Θανάσης ο πρώην

πρωθυπουργικός σύμβουλος

το γ… το Harvard. 

Ή μήπως το ξεχάσατε;

Ποιος Τραμπ;
Θανάσης 

ο επιβήτωρ… 
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Ν
α ξεκινήσω με το disclaimer. Πραγματικά δεν έχω ιδέα πώς θα

εξελιχθεί η κατάσταση για την οποία θα γράψω σήμερα, νομί-

ζω εξάλλου ότι κανείς δεν ξέρει, ούτε οι ίδιοι οι πρωταγωνι-

στές της. Αυτό που ξέρω είναι ότι η ελληνική κυβέρνηση έκανε μια απρό-

σμενη ντρίμπλα, που είτε της βγει είτε όχι, θα μπει στάνταρ στα highlights

του αθλήματος που λέγεται διπλωματία. 

«Νομίζω ότι, 30 χρόνια μετά, έχει έρθει η ώρα να ζητήσουμε ευθέως από

τους Τούρκους φίλους μας να το βγάλουν από το τραπέζι», είπε ο Κυριάκος

Μητσοτάκης, ζητώντας να αρθεί από την Άγκυρα το casus belli, η απειλή

πολέμου δηλαδή, σε περίπτωση

απόπειρας της χώρας μας να επε-

κτείνει τα χωρικά της ύδατα στα 12

μίλια, από 6 που είναι σήμερα. 

Ποιος θέτει 
την ατζέντα;

Η εικόνα του αγώνα είναι η εξής:

Έχεις μείνει με 9 παίκτες και ο άλ-

λος έχει παρατάξει απέναντί σου

μια από τις κορυφαίες 11άδες

όλων των εποχών. Έχει πληρώσει

και τον διαιτητή, οι επόπτες είναι

ξαδέλφια του και το βράδυ θα τρα-

πεζώσει τον πρόεδρο της ομο-

σπονδίας. Σε κοιτάει από τον πάγ-

κο του με ύφος «σ’ έχω, για πλά-

κα, με 10-0». Τι κάνεις; Βγάζεις

τον τερματοφύλακα και βάζεις

στη θέση του ακόμη ένα σέντερ φορ. Νυν υπέρ πάντων ο αγών. 

Παίζει να τα φας τα 10. Παίζει να βάλεις ένα, όμως, και να κερδί-

σεις. Σε κάθε περίπτωση έχεις κάνει το σημαντικότερο: 

Έχεις ελέγξει το αφήγημα. 

Αυτό ακριβώς έκανε ο κύριος Μητσοτάκης, γνωρίζοντας ότι δεν εί-

ναι πολύ πιθανό να κερδίσει, αλλά πάντως δεν θα χάσει με τα όπλα

κατεβασμένα, ενώ έχει επαναπροσδιορίσει και τους όρους του αγω-

νίσματος. «Δεν γίνεται από τη μια να διεκδικείς να μπεις σε ευρωπαϊκά

χρηματοδοτικά εργαλεία και από την άλλη να εξακολουθεί να υπάρχει μια

απόφαση η οποία απειλεί, ουσιαστικά, μια ευρωπαϊκή χώρα με πόλεμο, αν

κάνει κάτι το οποίο έχει νόμιμο δικαίωμα να κάνει», εξήγησε, όχι ότι χρει-

αζόταν και εξήγηση δηλαδή.

Πόσο πιθανό είναι να πάρει αυτό που θέλει; 

Εάν θεωρήσουμε ως δεδομένο ότι η Ελλάδα μπορεί να μπλοκάρει τη συμ-

φωνία Τουρκίας και Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα εξοπλιστικά προγράμμα-

τα, το μόνο βέβαιο είναι ότι η πιθανότητα ενός ελληνικού βέτο προκαλεί

ημικρανίες ένθεν και ένθεν του Βοσπόρου. 

Ο κύριος Μητσοτάκης λέει ότι η όποια συμφωνία της Άγκυρας με την ΕΕ

θα πρέπει να τύχει ομοφωνίας, αφού εμπίπτει στον τομέα των εμπορικών

συναλλαγών. Αυτό δεν αποκλείει, όμως, την πιθανότητα να βρεθούν άλλοι

τρόποι, ώστε να παρακαμφθεί αυτή η ενοχλητική λεπτομέρεια. Δεν θα είναι

εύκολο, αλλά δεν είναι και απίθανο. Εδώ που είμαστε, σχεδόν τίποτε δεν εί-

ναι αδύνατο. 

Τι κερδίζει πραγματικά ο πρωθυπουργός;
Το βασικό ερώτημα δεν είναι, εν προκειμένω, πόσο πρόθυμος είναι ο

Ερντογάν να κάνει μια τέτοια πα-

ραχώρηση· ο ίδιος πιθανώς θα

ήθελε να δει τα χωρικά ύδατα της

Τουρκίας να φτάνουν στη Λίμνη

της Βουλιαγμένης, εξ ου και

Τουρκετζίαν και τα λοιπά. Δεν μας

νοιάζει αυτό, όμως, δεν κρίνουμε

τι θέλουν οι γείτονες, δεν είμαστε

κουτσομπόληδες. Αρκεί οι γείτο-

νες να σέβονται εμάς κι εμείς αυ-

τούς. Ξέρετε πόσοι γείτονες

έχουν βγάλει καραμπίνες για τρία

εκατοστά πεζοδρομίου; Θα εκ-

πλαγείτε. 

Δεν μας ενδιαφέρει, λοιπόν, τι

ονειρεύεται ο κύριος Ερντογάν το

βράδυ που κοιμάται, ούτε εάν έχει

βάλει τη φωτογραφία του Κυριά-

κου Μητσοτάκη στον τοίχο και της

πετάει βελάκια. Μας ενδιαφέρει το αποτέλεσμα. 

Το αποτέλεσμα, θέλω να σας πω, είναι διπλό στη συγκεκριμένη πε-

ρίπτωση. Μπορεί να μην πάρουμε αυτό που θέλουμε, είναι εξαιρετι-

κά πιθανό. Το βέβαιο είναι ότι τους έχουμε βάλει όλους αυτούς να

σκέφτονται πυρετωδώς. Το άλλο βέβαιο είναι ότι επανήλθε στην επι-

καιρότητα -και στο τραπέζι, ενδεχομένως- ένα θέμα που φαινόταν

οριστικά ξεχασμένο. Μπορεί η ανάκληση του casus belli να περι-

λαμβάνεται σε όλες τις ετήσιες εκθέσεις προόδου της Ευρωπαϊκής Επι-

τροπής για την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, μπορεί όλες οι ελληνικές

κυβερνήσεις να επαναλάμβαναν ότι «ο καθορισμός της έκτασης των χωρι-

κών υδάτων αποτελεί εθνικό κυριαρχικό δικαίωμα», όμως κανείς δεν είχε

ποτέ τη μόχλευση να το βγάλει κανονικά από το συρτάρι. 

Το άλλο, όμως, που δεν είναι λιγότερο σημαντικό για την κυβέρνηση και

τον ίδιο τον πρωθυπουργό συγκεκριμένα είναι ότι κερδίζει τις εντυπώσεις. 

Έξω από τη χώρα, που είναι καλό, αλλά κυρίως μέσα στη χώρα, που για

τον ίδιον είναι ακόμη καλύτερο. 

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Κι αν σου κάτσει;
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του ειδικού συνεργάτη

Σ ε σκάνδαλο πρώτου μεγέθους
εξελίσσεται η παράλυση των συ-
στημάτων της Εθνικής Χρηματι-

στηριακής, με τη διοίκηση Μυλωνά να
μένει στο απυρόβλητο, παρότι είναι ο
βασικός υπεύθυνος για τις επικίνδυνες
καταστάσεις που έχουν δημιουργηθεί.
Καταστάσεις που πλέον χρονίζουν χω-
ρίς να μπορούν να κάνουν κάτι οι ανί-
κανοι αλλά χρυσοπληρωμένοι ειδήμο-
νες των πληροφοριακών συστημάτων
που υποτίθεται ότι επελέγησαν από τη
διοίκηση Μυλωνά για να μετασχηματί-
σουν την τράπεζα. Προφανώς όταν μι-
λούσαν για μετασχηματισμό εννοού-
σαν πλήρη διάλυση.

Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, που
έχει τη βασική ευθύνη για την ομαλή
διενέργεια των συναλλαγών, κάνει δή-
θεν πως διενεργεί έλεγχο, αλλά είναι
σαφές ότι ήδη έπρεπε να έχει λάβει μέ-
τρα και να απαγορεύσει τις συναλλαγές
μέχρις ότου λυθεί -αν λυθεί- το πρό-
βλημα.

Η ίδια στάση
Στο ίδιο μήκος κύματος κινείται και ο πο-

λύς Γιάννος Κοντόπουλος, επικεφαλής του
Χρηματιστηρίου, καθώς φαίνεται ότι δεν
θέλει να στενοχωρήσει την κυρία Ξένια Κα-
ζόλη, σύζυγο του Παύλου Μυλωνά, η οποία
έχει τοποθετηθεί ως ειδήμων επί της εται-
ρικής διακυβέρνησης με παχυλές αμοιβές
στη διοίκηση της ΕΧΑΕ.

Προφανώς βέβαια η εταιρική διακυβέρ-
νηση έχει νόημα όταν αφορά τους άλλους
και όχι τον σύζυγό της. Και γενικότερα το
ζητούμενο είναι όλοι να βολεύονται και να
λαμβάνουν υπέρογκες αμοιβές εις υγείαν
των ανυποψίαστων επενδυτών και των Ελ-
λήνων φορολογουμένων που έχουν αιμο-
δοτήσει με πολλά εκατομμύρια ευρώ τις
ανακεφαλαιοποιήσεις της Εθνικής Τράπε-
ζας για να μπορεί ο κ. Μυλωνάς να μιλάει
για κέρδη (με τις θυσίες των φορολογου-
μένων) και να πολλαπλασιάζει τις δικές
του αμοιβές.

Χωρίς αντίδραση
Σημειωτέον ότι η διοίκηση της Εθνι-

κής δεν έχει μπει καν στον κόπο να εκ-
δώσει ανακοίνωση για να εξηγήσει τι
συμβαίνει. Και κανένας βέβαια δεν
τους ενόχλησε, ούτε οι δικαστικές αρ-
χές. Δεν περιμέναμε πάντως να το κά-
νει η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, όταν οι
δύο κυρίες Λαζαράκου και Στάμου, που
διοικούν, για το μόνο που νοιάζονται εί-
ναι να διατηρήσουν την καρέκλα που
κάθονται, καθώς λήγει η θητεία τους
σύντομα έπειτα από ετήσια παράταση.
Με άλλα λόγια, η ανεξαρτησία της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς βρίσκεται στο
απόγειό της προς εξυπηρέτηση προσω-
πικών συμφερόντων. Βέβαια, αν αυτά
συνέβαιναν σε άλλη χρηματιστηριακή,
πιθανά θα είχε μπει ήδη λουκέτο και η
Επιτροπή να δήλωνε την αποφασιστι-
κότητά της για την εύρυθμη λειτουργία
της αγοράς.

Όπως αποκαλύψαμε
Υπενθυμίζεται πως, όπως αποκάλυψε

η «P», το σύστημα e-banking ουσιαστικά
έχει πάψει να επικοινωνεί με τις χρημα-
τιστηριακές συναλλαγές, με αποτέλεσμα
να έχει χαθεί ο λογαριασμός σε σχέση με
τις αποτιμήσεις χαρτοφυλακίου των πε-
λατών. Και αυτό δημιουργεί παρά πολύ
μεγάλα θέματα, ειδικά για πελάτες της
τράπεζας και της χρηματιστηριακής, οι
οποίοι έχουν λογαριασμούς margin,
όπου είτε εμφανίζονται πλασματικά πε-
ριθώρια είτε ελλειμματικά, τα οποία δεν
έχουν απολύτως καμία σχέση με την
πραγματικότητα. Ουσιαστικά υπάρχει ο
κίνδυνος δημιουργίας μεγάλων ανοιγ-
μάτων ή άσκοπων πωλήσεων για να
κλείσουν θέσεις, αν και, όπως αναφέ-
ρουν οι πληροφορίες, γίνεται προσπά-
θεια να γίνουν συμφωνίες υπολοίπων
χειροκίνητα.

Δεν είναι σαφές αν υπάρχουν προβλή-
ματα και με θεσμικά χαρτοφυλάκια, καθώς
οι πληροφορίες αντλούνται με δυσκολία
λόγω της ομερτά που επέβαλε η διοίκηση
Μυλωνά. 

ΘΕΜΑ

Η διοίκηση μένει στο απυρόβλητο - Σε οποιαδήποτε 
άλλη περίπτωση θα είχαν μπει λουκέτο και εισαγγελέας

Η μπανανία Μυλωνά στην Εθνική 
Χρηματιστηριακή συνεχίζεται και η Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς κάνει ότι δεν καταλαβαίνει
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Όμιλος ΔΕΗ ξεκινά την κατασκευή δύο νέων
σταθμών αποθήκευσης ενέργειας (BESS) στη
Δυτική Μακεδονία. Πρόκειται για το σταθμό

«Μελίτης 1» συνολικής εγκατεστημένης ισχύος 48 MW
και χωρητικότητας 96 MWh, ο οποίος θα κατασκευαστεί
κοντά σε φωτοβολταϊκούς σταθμούς που αναπτύσσει η
Εταιρεία στη Δυτική Μακεδονία. Ο δεύτερος είναι ο «Πτο-
λεμαΐδα 4» με συνολική εγκατεστημένη ισχύ 50 MW και
χωρητικότητα 100 MWh στην περιοχή των πρώην ορυχεί-
ων της Πτολεμαΐδας.

Για την κατασκευή των δύο σταθμών θα χρησιμοποι-
ηθούν υγρόψυκτες συστοιχίες μπαταριών, καινοτόμου
τεχνολογίας LFP, μεγιστοποιώντας τόσο την αξιοποιού-
μενη ενέργεια όσο και την ασφάλεια κατά τη λειτουργία.
Η κατασκευή του «Μελίτης 1» και του «Πτολεμαΐδα 4»
αναμένεται να έχει ολοκληρωθεί εντός της χρονιάς.

Οι εν λόγω σταθμοί αποσκοπούν στην υποστήριξη της
λειτουργίας των παρακείμενων φωτοβολταϊκών σταθμών
και συμβάλουν στην ευστάθεια του συστήματος ηλεκτρι-
κής ενέργειας. 

Μέσα από τη λειτουργία αυτών των σταθμών, αλλά και
μελλοντικών σταθμών αποθήκευσης ενέργειας, βελτι-
στοποιείται η διαχείριση της παραγωγής των σταθμών
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, μεγιστοποιείται ο βαθ-
μός συνεισφοράς τους και αξιοποιείται στο έπακρο το δυ-
ναμικό παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ.

Ο Όμιλος ΔΕΗ προγραμματίζει 600 MW
έργων αποθήκευσης ενέργειας BESS

Πιστός στο όραμα της απολιγνιτοποίησης και της ενερ-
γειακής μετάβασης, ο Όμιλος ΔΕΗ καινοτομεί υλοποιών-
τας έργα που διευκολύνουν τη διαχείριση της ηλεκτρο-
παραγωγής και ταυτόχρονα ενισχύουν τη θωράκιση και 
ανθεκτικότητα, συνολικά, του ηλεκτρικού συστήματος
της χώρας.

Με βάση το επενδυτικό πλάνο για την τριετία 2025-
2027, ο Όμιλος ΔΕΗ προγραμματίζει τη λειτουργία 600
MW έργων αποθήκευσης BESS, τα οποία βρίσκονται αυ-
τή τη στιγμή σε διάφορα στάδια υλοποίησης στην Ελλάδα
και τη Νοτιοανατολική Ευρώπη.

Πριν από περίπου δύο μήνες, ο Όμιλος ΔΕΗ ανακοίνω-
σε την έναρξη κατασκευής σταθμού αποθήκευσης ενέρ-
γειας, ονομαστικής ισχύος 25 MW και εγκατεστημένης
χωρητικότητας 55 MWh στη γειτονική Βουλγαρία. Ο εν
λόγω σταθμός θα υποστηρίζει τη λειτουργία  του νέου
φωτοβολταϊκού σταθμού με μπαταρίες, συνολικής εγκα-
τεστημένης ισχύος 165 MWp στην περιοχή Stara Zagora
της Βουλγαρίας και θα συμβάλλει στην ευστάθεια του συ-
στήματος ηλεκτρικής ενέργειας.

Ο αναπληρωτής διευθύνων σύμβουλος ΑΠΕ Ομίλου
ΔΕΗ, κ. Κωνσταντίνος Μαύρος, τόνισε ότι «τα έργα που
θα γίνουν τα επόμενα χρόνια θα καθορίσουν το μέλλον
του συστήματος ενέργειας στη χώρα μας. Οι επενδύ-
σεις σε συστήματα αποθήκευσης που τώρα αναπτύσ-
σονται σε ολόκληρο τον κόσμο θα διασφαλίσουν την
καλύτερη δυνατή χρήση της παραγωγής από Ανανεώ-

σιμες Πηγές Ενέργειας και, επιπλέον, την ευστάθεια
του συστήματος ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα μας,
αλλά και σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ήπειρο. Η ΔΕΗ
είναι πρωτοπόρος και σε αυτή τη διαδικασία, καθώς τα
επόμενα χρόνια θα πολλαπλασιάσει τις επενδύσεις σε
όλα τα συστήματα ευέλικτης παραγωγής μέσω της
αποθήκευσης ενέργειας».

Βασικός βραχίονας ανάπτυξης του χαρτοφυλακίου
ΑΠΕ του Ομίλου ΔΕΗ είναι η 100% θυγατρική, ΔΕΗ Ανανε-
ώσιμες. Η εταιρεία δραστηριοποιείται πρωτοποριακά, σε
εθνικό και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, στην αιολική και ηλια-
κή ενέργεια από την δεκαετία του ’80. Καινοτομεί τόσο
στην Ελλάδα όσο και στην ευρύτερη περιοχή της νοτιοα-

νατολικής Ευρώπης με την δραστηριοποίησή της σε όλες
τις τεχνολογίες ΑΠΕ καθώς και σε συστήματα αποθήκευ-
σης με μπαταρίες. O Όμιλος ΔΕΗ διαθέτει σήμερα ένα
συνολικό χαρτοφυλάκιο έργων ΑΠΕ εγκατεστημένης
ισχύος 6,2 GW σε Ελλάδα, Ρουμανία, Ιταλία και Βουλγα-
ρία. Στόχος του επενδυτικού σχεδίου του Ομίλου ΔΕΗ εί-
ναι η εγκατεστημένη ισχύς από ΑΠΕ να ανέλθει στα 11,8
GW μέχρι το 2027.

Στρατηγικός στόχος της εταιρείας είναι η περαιτέρω δι-
εύρυνση του χαρτοφυλακίου σε νέες τεχνολογίες ΑΠΕ,
όπως τα υπεράκτια αιολικά και τα πλωτά φωτοβολταϊκά
πάρκα, και η ανάπτυξη συστημάτων αποθήκευσης ενέρ-
γειας με χρήση συσσωρευτών (μπαταρίες).

Έναρξη κατασκευής δύο νέων Σταθμών Αποθήκευσης
Ενέργειας (BESS) στη Δυτική Μακεδονία

• Έναρξη κατασκευής δύο νέων σταθμών ηλεκτροχημικής αποθήκευσης ενέργειας
(BESS) ονομαστικής ισχύος 98 MW και χωρητικότητας 196 MWh

• «Μελίτης 1»: συνολικής εγκατεστημένης ισχύος 48 MW και χωρητικότητας 96 MWh
στην περιοχή της Μελίτης στη Δυτική Μακεδονία

• «Πτολεμαΐδα 4» συνολικής εγκατεστημένη ισχύος 50 MW και χωρητικότητας
100 MWh στα πρώην λιγνιτωρυχεία της Πτολεμαΐδας

• Τα έργα αποθήκευσης βελτιστοποιούν τη διαχείριση της παραγωγής των ΑΠΕ, 
μεγιστοποιούν το βαθμό συνεισφοράς τους, αξιοποιούν το δυναμικό παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από ΑΠΕ και συμβάλουν στην ευστάθεια του συστήματος ενέργειας
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Χ
αμόγελα στο κυβερνητικό στρατόπεδο
και… δάκρυα σε κάποια από τα κόμματα
της αντιπολίτευσης, με πρώτο το ΠΑ-

ΣΟΚ, σκόρπισε το τελευταίο κύμα των δημο-
σκοπήσεων που είδαν το φως της δημοσιότη-
τας και επιβεβαίωσαν για μία ακόμη φορά την

απουσία ισχυρού αντιπολι-
τευτικού πόλου. Επιπλέον, η
πολυδιάσπαση των δυνάμεων
στα αριστερά αλλά και στα δε-
ξιά του πολιτικού φάσματος
«σπρώχνει» αρκετά κόμματα
στο 3% ή ακόμα και παρακά-
τω, με αποτέλεσμα να κινδυ-
νεύουν με μη κοινοβουλευτι-

κή εκπροσώπηση. 
Ενδιαφέρον έχει ότι, παρά τις επίμονες προ-

σπάθειες του Νίκου Ανδρουλάκη, το ΠΑΣΟΚ
δείχνει να παγιώνεται στην τρίτη θέση, κάτω
από την Πλεύση Ελευθερίας της Ζωής Κων-
σταντοπούλου.  Στα ποιοτικά ευρήματα των
ερευνών, στα οποία «κρύβονται» ενίοτε στοι-
χεία πολύ χρήσιμα για τα κομματικά επιτελεία,
καταγράφεται μια σχετική βελτίωση στον δεί-
κτη της απογοήτευσης των πολιτών, η οποία
ωστόσο παραμένει ψηλά. 

Δημοσκόπηση Opinion Poll 
Στις 12 μονάδες διαμορφώνεται η διαφορά

της Νέας Δημοκρατίας από την Πλεύση Ελευ-
θερίας στην πρόθεση ψήφου, σύμφωνα με τα
ευρήματα της δημοσκόπησης της Opinion Poll
(Action 24). Η ΝΔ παραμένει πρώτη, ακολουθεί
στη δεύτερη θέση η Πλεύση Ελευθερίας και
στη συνέχεια το ΠΑΣΟΚ, η Ελληνική Λύση, το
ΚΚΕ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όλα τα υπόλοιπα κόμματα
σημειώνουν ποσοστά κάτω του 3%, ενώ στο
16,3% είναι η αδιευκρίνιστη ψήφος. 

Η ΝΔ καταγράφει οριακή άνοδο από τη δη-
μοσκόπηση της 5ης Μαΐου με το ποσοστό της
να αυξάνεται από το 25,2% στο 25,4%. Οριακά
μειωμένα είναι τα ποσοστά που καταγράφει η
Πλεύση Ελευθερίας, αντίστοιχα με 13,4% έναντι
του 13,9%, ενώ το ΠΑΣΟΚ στην τρίτη θέση κινή-
θηκε στο 11,2% από το 11%.  Σταθερά στην τέταρ-
τη θέση στην πρόθεση ψήφου σύμφωνα με την
Opinion Poll είναι η Ελληνική Λύση με 8% (από
8,8%), ακολουθούν το ΚΚΕ με 6,9% (από 7,1%)
και ο ΣΥΡΙΖΑ με 4,8% από 5,1%. 

Εκτίμηση ψήφου 
Στην εκτίμηση ψήφου, η ΝΔ καταγράφει

οριακή άνοδο με 30,4% από το 30% της προ-
ηγούμενης δημοσκόπησης και ακολουθεί στα-
θερά στη δεύτερη θέση η Πλεύση Ελευθερίας
με 16% από 16,5%. Το ΠΑΣΟΚ διατηρεί την τρίτη
θέση με 13,4% από 13% και η Ελληνική Λύση
στην τέταρτη με 9,6% έναντι του 10,5%. Πέμπτο
κόμμα στην εκτίμηση ψήφου είναι το ΚΚΕ με
8,2% έναντι 8,4%, και ακολουθούν ΣΥΡΙΖΑ με
5,8% από 6,1%, Νίκη με 3% από 3,2%. Στην προ-
ηγούμενη δημοσκόπηση στην εκτίμηση ψή-
φου οριακά βρισκόταν και η Φωνή Λογικής με

3% ενώ σε αυτή δεν καταφέρνει να σπάσει το
φράγμα του 3% καθώς καταγράφει ποσοστά
2,9%. 

Τέμπη 
Σε ό,τι αφορά την υπόθεση των Τεμπών, το

64,7% θεωρεί πως δεν πρόσθεσε κάτι νέο στην
υπόθεση η έκθεση, ενώ το 23,9% εκτιμά ότι άλ-
λαξε τον τρόπο που βλέπουν τα όσα έχουν συμ-
βεί. Ένα ποσοστό της τάξης του 11,4% δεν δια-
τυπώνει άποψη. Επίσης, το 71,2% των ερωτη-
θέντων κρίνει ότι η κυβέρνηση προσπαθεί να
συγκαλύψει ευθύνες για το πολύνεκρο δυστύ-
χημα ενώ το 25,7% έχει αντίθετη άποψη.

Πάντως, όσον αφορά την πολιτική εκμετάλ-
λευση του δυστυχήματος των Τεμπών από την
αντιπολίτευση, η πλειονότητα του 83,7% συμ-
φωνεί ότι συμβαίνει κάτι τέτοιο, ενώ μόλις ένα
12,8% δεν πιστεύει ότι η αντιπολίτευση προσπα-
θεί να εκμεταλλευτεί πολιτικά την τραγωδία.
Τέλος, το 88,4% των ερωτηθέντων θεωρεί ότι
πρέπει να επιταχυνθεί η διαδικασία, ώστε να
πραγματοποιηθεί η δίκη για το δυστύχημα, ενώ
μόλις το 7,3% έχει αντίθετη άποψη. 

Δημοσκόπηση Metron Analysis
Στη δημοσκόπηση της Metron Analysis, η ΝΔ

βρίσκεται πάνω από το ψυχολογικό όριο του
30%, συγκεντρώνοντας 30,2%. ΠΑΣΟΚ και
Πλεύση Ελευθερίας «παίζουν» σε απόσταση
αναπνοής για τη δεύτερη θέση, με το ΠΑΣΟΚ να
εντοπίζεται στο 14% και την Πλεύση ελαφρώς
πιο ψηλά, στο 14,2%. Αντίστοιχη μάχη δίνεται και
για την τέταρτη θέση, με το ΚΚΕ στο 8,7% και την
Ελληνική Λύση στο 8,6%. Ο ΣΥΡΙΖΑ παραμένει
σε πολύ χαμηλά ποσοστά, συγκεντρώνοντας
στην εκτίμηση ψήφου μόλις 6,1%, ποσοστό που
επιβεβαιώνεται εν πολλοίς στις περισσότερες
δημοσκοπήσεις και το οποίο προκαλεί έντονο
προβληματισμό στην Κουμουνδούρου.  Ενδει-
κτικό είναι ότι η συσπείρωση του ΣΥΡΙΖΑ φτάνει
μόλις το 39,2%, παρουσιάζοντας «διαρροές»
ψηφοφόρων προς την Πλεύση Ελευθερίας, το
Κίνημα Δημοκρατίας, το ΠΑΣΟΚ και το ΚΚΕ.

Είσοδος στη Βουλή 
Σε ό,τι αφορά τα μικρότερα κόμματα που δί-

νουν τη μάχη του 3% και της εισόδου στη Βου-
λή, το ΜέΡΑ25 βρίσκεται στο 2,6%, η Νέα Αρι-
στερά στο 2,4%, η Φωνή Λογικής στο 1,8% και το
Κίνημα Δημοκρατίας στο 3%.

Σε ερώτηση εάν τα πράγματα πηγαίνουν στη
σωστή ή τη λάθος κατεύθυνση, το 63% πιστεύει
ότι τα πράγματα πηγαίνουν στη λάθος κατεύ-
θυνση και μόνο το 30% στη σωστή. 

Επίσης, ιδιαίτερα ψηλά παραμένει το πρό-
βλημα της ακρίβειας (30%) μαζί με την οικονο-
μία (26%) στην ιεράρχηση των ζητημάτων που
απασχολούν την κοινωνία, αν και καταγράφε-
ται μικρή βελτίωση του οικονομικού κλίματος. 

Οι θετικές γνώμες για την κυβέρνηση, ωστό-
σο, παραμένουν μειοψηφία, με 25% έναντι 69%
αρνητικών γνωμών. 

Τα χαμόγελα 
στο Μαξίμου 
και το κλάμα 

της αντιπολίτευσης 

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

ΔΗΜΟΣΚΟΠΗΣΕΙΣ  OPINION POLL -
METRON ANALYSIS 

Η ΝΔ καταγράφει άνοδο στην πρόθεση ψήφου ξεπερνώντας 
το 30%, ενώ παρά τις επίμονες προσπάθειες του Ν. Ανδρουλάκη,

το ΠΑΣΟΚ δείχνει να παγιώνεται στην τρίτη θέση κάτω από 
την Πλεύση Ελευθερίας της Ζωής Κωνσταντοπούλου
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«Η μονιμότητα δεν μπορεί να λειτουργεί ως δύναμη αδράνειας,
όταν ένας υπάλληλος είναι δομικά και συστηματικά ανεπαρκής», εί-
ναι το μήνυμα που εκπέμπουν κυβερνητικά στελέχη στον απόηχο της
αναφοράς του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη για αναθεώρη-
ση του άρθρου 103 και άρση της μονιμότητας στο Δημόσιο. Χθες κυ-
βερνητικά στελέχη επεσήμαναν πως «εκλείπουν οι λόγοι που θεσπί-
στηκε, δεν είμαστε πια στην εποχή της πλατείας Κλαυθμώνος, ούτε
στις περιόδους που αλλαγή κυβέρνησης σήμαινε και απόλυση των
μη αρεστών υπαλλήλων».

Στο ζήτημα αναφέρθηκε και πάλι χθες ο πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης κατά τη διάρκεια της συνάντησής του με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας Κωνσταντίνο Τασούλα. «Θεωρώ σημαντικό να είναι
αυτό αντικείμενο της συζήτησής μας, καθώς η Συνταγματική Αναθε-
ώρηση είναι η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, η οποία -ως
γνωστόν- πρέπει να εξελιχθεί σε δύο διαδοχικές Βουλές και εκ των
πραγμάτων για να ολοκληρωθεί απαιτεί σε μία από τις δύο σχετικές
ψηφοφορίες τουλάχιστον 180 βουλευτές. Άρα απαιτείται μία ευρύτε-
ρη κοινοβουλευτική συναίνεση προκειμένου η διαδικασία αυτή να
ολοκληρωθεί», επεσήμανε. 

«Θεσμική κατοχύρωση της αξιολόγησης»
Στη συνέχεια ο πρωθυπουργός ανέφερε: «Χθες (σ.σ.: προχθές) μί-

λησα για την ανάγκη να κριθεί αναθεωρητέο το άρθρο 103 του Συν-
τάγματος, το οποίο αναφέρεται ανάμεσα σε άλλα και στη συνταγματι-
κά κατοχυρωμένη μονιμότητα των δημοσίων υπαλλήλων. Και θέλω
να είμαι σαφής ότι αυτή η πρωτοβουλία αφορά πρωτίστως τη θεσμι-

κή κατοχύρωση της έννοιας της αξιολόγησης και της δυνατότητας
αφενός να μπορούμε να επιβραβεύουμε τους συνεπείς και εργατι-
κούς δημόσιους υπαλλήλους, αλλά αφετέρου, αν υπάρχουν περι-
πτώσεις υπαλλήλων οι οποίοι συστηματικά, επίμονα και επί μακρό
χρόνο δεν ανταποκρίνονται στις προδιαγραφές της θέσης τους, να
μην υπάρχει συνταγματικό κώλυμα προκειμένου να απομακρύνον-
ται από το Δημόσιο».

Επίσης, ο αντιπρόεδρος της κυβέρνησης Κωστής Χατζηδάκης σε
συνέντευξή του στην ΕΡΤ τόνισε: «Κανείς δεν θέλει να λειτουργήσει
τιμωρητικά για τους δημοσίους υπαλλήλους. Υπάρχουν πολλοί
υπάλληλοι -και γνωρίζω προσωπικά αρκετούς- οι οποίοι, αμειβόμε-
νοι με χαμηλές αποδοχές, εργάζονται και πέρα από το ωράριό τους
για να βοηθήσουν τη διοίκηση και τους πολίτες. Ωστόσο, υπάρχει ένα
θέμα αξιοκρατίας, αξιολόγησης και λογοδοσίας και αυτό πάμε να αν-
τιμετωπίσουμε».

Ο αντιπρόεδρος της κυβέρνησης τόνισε ακόμη: «Έχει ξεκινήσει το

υπουργείο Εσωτερικών την προσπάθεια για μια ουσιαστική αξιολό-
γηση στην οποία δεν θα παίρνουν όλοι άριστα, όπως γινόταν επί ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Όσοι πράγματι παίρνουν υψηλή βαθμολογία επιβραβεύονται με
μπόνους απόδοσης τα οποία θα διευρυνθούν αλλά θα στηρίζονται σε
κανονικές αξιολογήσεις. Όσοι μπορούν να βελτιωθούν να παρακο-
λουθούν σεμινάρια στο Εθνικό Κέντρο Δημόσιας Διοίκησης. Και
υπάρχουν μέχρι τώρα περίπου 1.000 που έχουν απολυθεί με αποφά-
σεις των Πειθαρχικών Συμβουλίων γιατί δεν μπορούσαν να ανταπο-
κριθούν στα καθήκοντά τους ή προέβαιναν σε βλαπτικές ενέργειες
για τη δημόσια διοίκηση».

«Δεν αναφερόμαστε
απαραιτήτως σε απολύσεις»

Από την πλευρά του, ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύλος Μαρι-
νάκης επεσήμανε πως «όταν μιλάμε για αξιολόγηση δημοσίων
υπαλλήλων, δεν αναφερόμαστε απαραιτήτως σε απολύσεις» ή άρση
μονιμότητας μόνο αλλά και σε επιβράβευση συνεπών, ενώ παράλλη-
λα σημείωσε πως ένας μόνιμος υπάλληλος χάνει τη δουλειά του μό-
νο κάνοντας ένα βαρύ πειθαρχικό αδίκημα, το οποίο συνδέεται με
μια ποινική πράξη σε αντίθεση με οποιονδήποτε εργαζόμενο του
ιδιωτικού τομέα, προχωρώντας παράλληλα σε παραδείγματα αν-
θρώπων που λείπουν συνεχώς και αδικαιολόγητων από την εργασία
τους ή ακόμη και αν είναι εκεί, δεν εξυπηρετούν. Θα μπούμε σε μια
εποχή που οι καλοί θα επιβραβεύονται και αυτοί που δεν κάνουν κα-
λά τη δουλειά τους θα έχουν κυρώσεις».

Μίλτος Σακελλάρης

Μητσοτάκης για άρση μονιμότητας στο Δημόσιο: «Να επιβραβεύονται οι συνεπείς και να 
απομακρύνονται όσοι δεν ανταποκρίνονται επί μακρόν στις προδιαγραφές της θέσης τους»

Τ
ην άμεση απομάκρυνση του προέδρου του
ΟΠΕΚΕΠΕ Νίκου Σαλάτα ανακοίνωσε ο υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης Κώστας Τσιάρας, επι-

καλούμενος «λόγους επιτακτικού δημοσίου
συμφέροντος» και την ανάγκη απρόσκοπτης
συνεργασίας με την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία. Ο
υπουργός έκανε λόγο για προβληματική στάση
του πρώην προέδρου απέναντι στους ευρω-
παϊκούς θεσμούς και ξεκαθάρισε ότι βασική
κυβερνητική εντολή είναι η κάθαρση στον Ορ-
γανισμό Πληρωμών.

Στην ανακοίνωση του υπουργείου για την καρατόμη-
ση του κ. Σαλάτα από τον ΟΠΕΚΕΠΕ με απόφαση του κ.
Τσιάρα τονίζεται χαρακτηριστικά: «Η απόφαση αυτή
υπαγορεύτηκε από την ανάγκη αποφυγής οποιασδήπο-
τε αμφισβήτησης σχετικά με τη διασφάλιση της ομαλής
και αποτελεσματικής συνεργασίας του Οργανισμού με
την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, κατά την άσκηση των ελεγ-
κτικών της αρμοδιοτήτων».

Στο στόχαστρο 
της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας

Η εξέλιξη έρχεται λίγες μέρες μετά την εισαγγελική
έφοδο στα γραφεία του ΟΠΕΚΕΠΕ σε Αθήνα και Κρήτη,
από την Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων, με εντολή
της επίκουρης Ευρωπαίας Εισαγγελέως Πόπης Παπαν-
δρέου. Στόχος, η διερεύνηση παράνομων αγροτικών
επιδοτήσεων εκατομμυρίων ευρώ, που κατευθύνονταν
σε αγρότες-μαϊμού με ψεύτικα μισθωτήρια και ανύ-
παρκτες εκτάσεις.

Στο στόχαστρο μπαίνουν πλέον όχι μόνο οι παραλήπτες
των κονδυλίων αλλά και υπηρεσιακά στελέχη του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, τα οποία ελέγχεται αν ενήργησαν με εγκληματική

αμέλεια ή συνέργεια. Η έρευνα αφορά την περίο-
δο 2020-2022 και μέχρι στιγμής έχουν σχηματι-
στεί περίπου 100 ποινικές δικογραφίες, με την
Κρήτη να συγκεντρώνει το 80% των υποθέσεων.

Η υπόθεση επιβεβαιώνει πλήρως τις αποκα-
λύψεις της «Political», η οποία από την πρώτη

στιγμή είχε φέρει στο φως τις σκοτεινές διαδρο-
μές των επιδοτήσεων, τον ρόλο συγκεκριμένων

εταιρειών που διαχειρίζονταν τα πληροφοριακά συστή-
ματα του οργανισμού και τις πιέσεις που ασκήθηκαν με
εξώδικα για να σιγήσουν οι αποκαλύψεις.

Τα τρία μέτρα εξυγίανσης
Ο Κώστας Τσιάρας παρουσίασε ήδη τρία μέτρα εξυ-

γίανσης που τίθενται σε εφαρμογή:
• Το πληροφοριακό σύστημα περνά στην κυριότητα

του ΟΠΕΚΕΠΕ.
• Ολοκληρώνονται τα σχέδια βόσκησης μέσω της

Κοινωνίας της Πληροφορίας.
• Εντατικοποιούνται οι έλεγχοι σε όλο το φάσμα των

πληρωμών.
Όπως σημείωσε ο υπουργός, πάνω από 3 δισ. ευρώ

ετησίως διανέμονται μέσω του ΟΠΕΚΕΠΕ, με τα 2,4 δισ.
ευρώ να πηγαίνουν σε 680.000 διαφορετικούς ΑΦΜ. Το
μήνυμα είναι ξεκάθαρο: κανείς δεν είναι υπεράνω
ελέγχου και η αξιοπιστία της χώρας έναντι των ευρω-
παϊκών θεσμών δεν μπορεί να διακυβεύεται.

ΑΠΟΦΑΣΙΣΜΕΝΟΣ Ο ΤΣΙΑΡΑΣ

Βάζει τάξη στον 
ΟΠΕΚΕΠΕ μετά
την καρατόμηση 
του προέδρου

Ο υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης επικαλέστηκε «λόγους 
επιτακτικού δημοσίου συμφέροντος» - Δικαίωση της «Political» 

για τις αποκαλύψεις με τις επιδοτήσεις σε αγρότες-μαϊμού

του Χρήστου
Μυτιλινιού 
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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«Εμπιστευόμαστε τη Δικαιοσύνη 
και δεν θα παραστήσουμε 

τους δικαστές, τους εισαγγελείς 
και τους πραγματογνώμονες…»

Ο
υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

Κώστας Καραγκούνης μιλά στην «Political» και απαν-

τά στο ΠΑΣΟΚ μετά την κατάθεση πρότασης για Προ-

ανακριτική από τη Χαριλάου Τρικούπη κατά πρώην υπουργών.

«Εμείς εμπιστευόμαστε το έργο της Δικαιοσύνης και δεν φιλο-

δοξούμε να παραστήσουμε ούτε τους δικαστές ούτε τους ει-

σαγγελείς ούτε τους πραγματογνώμονες ούτε τους ειδικούς

επιστήμονες», είπε μεταξύ άλλων, ενώ απάντησε για τον 13ο

μισθό, για τις Ημέρες Καριέρας και για την εφαρμογή της ψη-

φιακής κάρτας εργασίας.

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε πρόταση για Προανακριτική Επιτρο-

πή. Ποια θα είναι η στάση σας; Πώς σχολιάζετε την πρότα-

ση της αξιωματικής αντιπολίτευσης; 

Το ΠΑΣΟΚ σε έναν ανταγωνισμό Πλειοδοσίας με τον ΣΥΡΙΖΑ

και τα υπόλοιπα κόμματα της αντιπολίτευσης για το ποιος θα

εκμεταλλευτεί περισσότερο την εθνική αυτή τραγωδία των

Τεμπών, κατέθεσε το κατηγορητήριό του το

οποίο είναι και πρόχειρο και αβάσιμο και

παντελώς ατεκμηρίωτο. Συμπεριλαμβάνον-

ται και οι υφυπουργοί της περιόδου 2016-

2023, σε αντίθεση με το διαβιβαστικό της

Δικαιοσύνης που αναφέρεται αποκλειστικά

στους υπουργούς Υποδομών και Μεταφο-

ρών της εξεταζόμενης περιόδου (από

1/1/2016 έως 28/2/2023). Επομένως, η από-

πειρα του ΠΑΣΟΚ να προσθέσει στο κατηγορητήριο τους υφυ-

πουργούς της ανωτέρω περιόδου δεν έχει καμία απολύτως νο-

μική βάση, δεν εδράζεται σε πραγματικά περιστατικά και έρ-

χεται σε σύγκρουση ακόμα και με το επίσημο διαβιβαστικό της

δικαιοσύνης. Και βέβαια όσοι είναι νομικοί αντιλαμβάνονται

ότι η διάχυση των ευθυνών a priori σημαίνει και εξασθένιση

του όποιου κατηγορητηρίου. Και κάτι εξίσου σημαντικό το

οποίο έχει επισημάνει η κυβέρνηση. Έχουν ασκηθεί διώξεις

κατά υπηρεσιακών στελεχών, διότι δεν προέβησαν στις απαι-

τούμενες προπαρασκευαστικές ενέργειες προς τον υπουργό

για να μπορέσει να λάβει επιπλέον μέτρα. Αντιστοίχως και στο

κατηγορητήριο της προέδρου της ΡΑΣ επισημαίνεται ότι δεν

εισηγήθηκε, ως όφειλε, μέτρα προς τον υπουργό για θέσπιση

εθνικών κανόνων και λήψη λοιπών μέτρων. Από τη μία πλευρά

ο ανακριτής ζητά τον ποινικό έλεγχο των υπηρεσιακών στελε-

χών για το ότι δεν προχώρησαν στις απαραίτητες ενέργειες

προς τον υπουργό και την ίδια στιγμή αποδίδονται αντίστοιχες

ευθύνες και μάλιστα κάποιες από δόλο στον υπουργό. Σε κάθε

περίπτωση, η κυβερνητική πλειοψηφία εξετάζει το σύνολο της

δικογραφίας και θα ανακοινώσει σύντομα τη θέση της μετά την

ολοκλήρωση της διαδικασίας αξιολόγησης των στοιχείων που

βρίσκονται στη διάθεση της Βουλής. Η Νέα Δημοκρατία, όπως

έχει αποδείξει μέχρι σήμερα και στην περίπτωση του Χρήστου

Τριαντόπουλου, κινείται απολύτως θεσμικά και θα τοποθετη-

θεί συνολικά, χωρίς να στέκεται εμπόδιο στο έργο της Δικαιο-

σύνης.

Αυτό που σίγουρα έχει αποδεδειγμένα πράξει η Νέα Δημο-

κρατία είναι διαχρονικά να διαχωρίζει την πολιτική από την ποι-

νική ευθύνη και για αυτό τον λόγο σε άλλη τραγωδία όταν ήταν η

αντιπολίτευση ποτέ δεν ζητούσε ποινική δίωξη για υπουργούς

των εκάστοτε κυβερνήσεων (Σάμινα, Μάτι, Μάνδρα), ενώ είχαν

διαβιβαστικές δικογραφίες στη Βουλή. Εμείς εμπιστευόμαστε

το έργο της Δικαιοσύνης και δεν φιλοδοξούμε να παραστήσου-

με ούτε τους δικαστές ούτε τους εισαγγελείς ούτε τους πραγ-

ματογνώμονες ούτε τους ειδικούς επιστήμονες.

Το πληροφοριακό σύστημα
ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ έρχεται 

στην ουσία να αναβαθμίσει
και να απλουστεύσει 
τις λειτουργίες του

υφιστάμενου συστήματος
ΕΡΓΑΝΗ Ι, παρέχοντας
παράλληλα σημαντικές

πρόσθετες βελτιώσεις στην
καθημερινότητα 

των εργαζομένων 
και των επιχειρήσεων

«
στον Μίλτο 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com



Ποιες είναι οι αλλαγές που αναμένονται με το ΕΡ-

ΓΑΝΗ ΙΙ; 

Το πληροφοριακό σύστημα ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ έρχεται στην ουσία

να αναβαθμίσει και να απλουστεύσει τις λειτουργίες του

υφιστάμενου συστήματος ΕΡΓΑΝΗ Ι, παρέχοντας παράλ-

ληλα σημαντικές πρόσθετες βελτιώσεις στην καθημερινό-

τητα των εργαζομένων και των επιχειρήσεων. Αυτή τη στιγ-

μή βρισκόμαστε σε δοκιμαστική λειτουργία ήδη από την

Πέμπτη 10 Απριλίου 2025 και το σύστημα προσφέρει πολύ

σημαντικές λειτουργίες για εργαζόμενους και επιχειρήσεις.

Ενδεικτικά να σας αναφέρω ότι παρέχει νέα ενιαία διαδικασία

παρακολούθησης όλων των τύπων εργασιακών σχέσεων και

των μεταβολών τους, κατάργηση της υποχρέωσης υποβολής

εντύπων (πχ, Ε4 Ετήσιος Πίνακας Προσωπικού, Ε9 για μερική

απασχόληση κ.ά.), δυνατότητα ηλεκτρονικής διαχείρισης διαδι-

κασιών χωρίς φυσική παρουσία, νέες δυνατότητες τροποποί-

ησης υποβληθεισών δηλώσεων, καταγραφή των συνολικών

ωρών εργασίας εβδομαδιαίως για όλες τις εργασιακές σχέσεις

για εργαζόμενους με παράλληλη απασχόληση και διάθεση

«Μηνιαίας Εργασιακής Κατάστασης» ανά σχέση εργασίας, προ-

κειμένου να υπάρχει πληρέστερη εικόνα για το εργατικό δυνα-

μικό. Η λειτουργία του θα επιφέρει σημαντικά οφέλη και για

τους εργαζόμενους, προασπίζοντας περαιτέρω τα δικαιώματά

τους μέσα από ένα καθεστώς βελτιωμένης διαφάνειας. Συγκε-

κριμένα, θα τους παρέχεται η δυνατότητα μέσω του αναβαθμι-

σμένου myErgani app και της πλατφόρμας myErgani.gov.gr να

παρακολουθούν σε πραγματικό χρόνο οποιαδήποτε δήλωση

μεταβολής της απασχόλησής τους. Επιπλέον, θα τους δίνεται η

δυνατότητα αποδοχής ή απόρριψης των βασικών όρων εργα-

σίας μέσω ηλεκτρονικών μέσων (gov.gr ή myErgani). Παράλλη-

λα θα βοηθήσει ουσιαστικά τη λειτουργία των επιχειρήσεων,

μειώνοντας σημαντικά τις γραφειοκρατικές διαδικασίες και το

περιττό διοικητικό βάρος.

Για ποιον λόγο η κυβέρνηση δεν δίνει 13ο μισθό στο Δημό-

σιο; Η αντιπολίτευση σας κατηγορεί για επιδοματική πολι-

τική. 

Το έχω πει πολλές φορές στον δημόσιο διάλογο και αυτό είναι

μια αδιαμφισβήτητη πραγματικότητα. Ό,τι υπόσχεται αυτή η κυ-

βέρνηση το κάνει πράξη και οι παρεμβάσεις μας δεν είναι περι-

στασιακές αλλά έχουν μόνιμο χαρακτήρα. Είμαστε σε θέση να

τα πραγματοποιούμε όλα αυτά, διότι πάντα συνυπολογίζουμε το

δημοσιονομικό κόστος στις όποιες παρεμβάσεις κάνουμε. Σε

καμία περίπτωση δεν θα βάλουμε σε κίνδυνο την ασφαλή πο-

ρεία της χώρας και για το θέμα της επιστροφής του 13ου και

14ου μισθού έχουν τοποθετηθεί ήδη τόσο ο υπουργός των Οικο-

νομικών όσο και ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος όσον

αφορά την εκτίμηση του κόστους ενός τέτοιου μέτρου. Να υπο-

μνήσω επίσης ότι η Ελλάδα, όπως και όλες οι χώρες της Ευρώ-

πης, δεσμεύεται από το Σύμφωνο Σταθερότητας της ΕΕ, το

οποίο καθορίζει ετήσια όρια για τις αυξήσεις δαπανών. Αυτό

που πρέπει να κρατήσουν οι πολίτες είναι ότι όσο η οικονομία

μας μεγεθύνεται τόσο θα έχουμε τη δυνατότητα για περαιτέρω

ενίσχυση των εισοδημάτων τους. Αυτό κάνουμε από το 2019 και

το ίδιο θα συνεχίσουμε να κάνουμε μέχρι το 2027. Η κριτική δε

που μας γίνεται για πολιτική επιδομάτων θα είχε βάση μόνο αν

οι παρεμβάσεις μας ήταν περιστασιακές, χωρίς στόχευση και

δεν συνοδεύονταν από μέτρα ανάπτυξης και αύξησης του δια-

θέσιμου εισοδήματος. Η δική μας προσέγγιση είναι διαφορετι-

κή: τα επιδόματα που δίνονται έχουν χαρακτήρα σταθερής στή-

ριξης για τις πιο ευάλωτες ομάδες σε αυτή τη δύσκολη περίοδο

που οι πολίτες πιέζονται από διάφορες κρίσεις όπως, για παρά-

δειγμα, η ενεργειακή κρίση ή ο πληθωρισμός. Εκεί, όπως γνω-

ρίζετε, παρεμβαίνουμε, ώστε να ελαφρύνουμε νοικοκυριά και

επιχειρήσεις, στηρίζουμε τα νέα ζευγάρια και τους εργαζομέ-

νους με επέκταση επιδομάτων μητρότητας, κύησης και άλλων,

αναμορφώνουμε το επίδομα ανεργίας με στόχο την πραγματική

στήριξη των ανέργων και με κίνητρα για να επιστρέψουν πίσω

στην αγορά εργασίας και με ανάληψη πρωτοβουλιών και δρά-

σεων που εντάσσονται σε ένα συνολικό πλαίσιο πολιτικής που

περιλαμβάνει φοροελαφρύνσεις, ενίσχυση της απασχόλησης

και επενδύσεις στην παραγωγική βάση της χώρας.

Πώς εξελίσσονται οι Ημέρες Καριέρας; Μπορούν να επι-

στρέψουν οι Έλληνες που εργάζονται στο εξωτερικό; 

Οι Ημέρες Καριέρας εξελίσσονται πραγματικά πολύ θετικά για

τους ενδιαφερόμενους που συμμετέχουν, με την εξαιρετική ορ-

γάνωση που γίνεται από τη ΔΥΠΑ και βέβαια έχουμε σημαντικά

αποτελέσματα. Έχουν πραγματοποιηθεί Ημέρες Καριέρας σε

δεκάδες πόλεις σε όλη τη χώρα, μια στο εξωτερικό και το επό-

μενο Σάββατο θα γίνει ακόμη μια στη Στουτγκάρδη. Είναι ένας

θεσμός που έχει αγκαλιαστεί από τους πολίτες και τις επιχειρή-

σεις. Περισσότεροι από 70.000 πολίτες έχουν έρθει στις εκδη-

λώσεις, πάνω από 1.750 επιχειρήσεις έχουν συμμετάσχει και

έχουν πραγματοποιηθεί πάνω από 9.000 προσλήψεις. Στο ση-

μείο αυτό να σας πω σχετικά ότι μαζί με τη Δημόσια Υπηρεσία

Απασχόλησης έχουμε θέσει σε λειτουργία την πλατφόρμα Job

Match. Οι ενδιαφερόμενοι μπαίνουν στη σχετική πλατφόρμα

και δηλώνουν τις προτιμήσεις τους, βάζουν φίλτρα και ταυτό-

χρονα το ίδιο ανεβάζουν και οι εργοδότες. Έτσι το σύστημα κά-

νει αυτομάτως τη σύζευξη μεταξύ των προτιμήσεων των ενδια-

φερομένων και των θέσεων εργασίας που προσφέρει ο εργοδό-

της και βγαίνει μια λίστα με τις επιχειρήσεις που πληρούν αυτές

τις προϋποθέσεις. Όταν μάλιστα ο χρήστης εντοπίσει μια δου-

λειά που τον ενδιαφέρει, μπορεί να πραγματοποιήσει αμέσως

βιντεοκλήση και να κάνει συνέντευξη επιτόπου. Με αυτή τη δια-

δικασία είναι εφικτό σε δυόμισι λεπτά να βρει ο ενδιαφερόμε-

νος δουλειά. Ήδη στο Job Match έχουμε καταμετρήσει 22.000

υποψηφίους από πέρσι και έχουν γίνει πάνω από 46.000 συνο-

λικά συζεύξεις.

Όσον αφορά τον επαναπατρισμό των Ελλήνων, οφείλω να σας

πω ότι από τους 600.000 περίπου Έλληνες που έφυγαν στο

εξωτερικό κατά την περίοδο της κρίσης, πάνω από 420.000

έχουν ήδη επιστρέψει σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της ΕΛ-

ΣΤΑΤ. Προφανώς είναι χρέος του υπουργείου να αναδείξει τις

σπουδαίες επαγγελματικές ευκαιρίες που έχει η χώρα μας, για

αυτό και υλοποιούμε δράσεις προς αυτή την κατεύθυνση. Τον

Νοέμβριο πήγαμε στο Άμστερνταμ, τον Δεκέμβριο στο Ντίσελν-

τορφ, τον Μάρτιο στο Λονδίνο και το επόμενο Σάββατο όπως

σας είπα θα είμαστε στη Στουτγκάρδη της Γερμανίας και επόμε-

νη στάση είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής με την πρω-

τοβουλία Rebrain Greece. Εκεί δεν πάμε μόνοι μας αλλά με τη

συμμετοχή μεγάλων ελληνικών επιχειρήσεων οι οποίες αναζη-

τούν εξειδικευμένο προσωπικό. Γίνονται επιτόπου συνεντεύ-

ξεις και οι εταιρείες προχωρούν σε προσλήψεις.

Πώς προχωρά η εφαρμογή της ψηφιακής κάρτας;

Η ψηφιακή κάρτα εργασίας όπως γνωρίζετε από 1ης Μαρτίου

έχει επεκταθεί στον τουρισμό και την εστίαση, είναι ένα εργα-

λείο που θωρακίζει τους εργαζόμενους, καθώς καταγράφει τον

πραγματικό χρόνο εργασίας και προστατεύει τον υγιή ανταγω-

νισμό μεταξύ των επιχειρήσεων. Ήδη καταγράφεται αύξηση

στις δηλωθείσες υπερωρίες στον κλάδο του τουρισμού κατά

637% σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα πέρσι αλλά και στους άλ-

λους κλάδους, όπως, για παράδειγμα, στο λιανεμπόριο όπου

καταγράφεται αύξηση κατά 97%, στη βιομηχανία κατά 81%, στην

εστίαση κατά 55%. 
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Ό,τι υπόσχεται αυτή η κυβέρνηση το κάνει πράξη και οι παρεμβάσεις μας δεν είναι περιστασιακές αλλά
έχουν μόνιμο χαρακτήρα. Είμαστε σε θέση να τα πραγματοποιούμε όλα αυτά, διότι πάντα
συνυπολογίζουμε το δημοσιονομικό κόστος στις όποιες παρεμβάσεις κάνουμε
«

Οι Ημέρες Καριέρας εξελίσσονται πολύ θετικά
για όσους συμμετέχουν με την εξαιρετική
οργάνωση που γίνεται από τη ΔΥΠΑ 
και έχουμε σημαντικά αποτελέσματα. 
Είναι ένας θεσμός που έχει αγκαλιαστεί 
από τους πολίτες και τις επιχειρήσεις 

«



ΣΑΒΒΑΤΟ 24 ΜΑΪΟΥ 2025

ΡOLITICAL 18 ΠΟΛΙΤΙΚΗ

O
απεγκλωβισμός από πεδία μονοθε-
ματικής αντιπολιτευτικής κριτικής
φαίνεται ότι βοηθά το ΠΑΣΟΚ αφενός

να «φρενάρει» τη δημοσκοπική του πτώση,
αφετέρου να αποκτήσει και πάλι σημάδια
ανάκαμψης. Πάρα ταύτα, το «τείχος» της
Ζωής Κωνσταντοπούλου και στις δύο δημο-
σκοπήσεις που δημοσιεύτηκαν το βράδυ της
Πέμπτης παραμένει αδιαπέραστο για το ΠΑ-
ΣΟΚ, καθώς η Πλεύση Ελευθερίας διατηρεί το

προβάδισμα και τη δεύτερη
θέση για το κόμμα της, παρά
τις μικρές απώλειες που ση-
μειώνει.

Στην έρευνα της Opinion
Poll, το ΠΑΣΟΚ στην εκτίμη-
ση ψήφου μετά από μεγάλο
διάστημα σημείωσε μικρή
άνοδο από το 13% στο 13,5%.

Στη δημοσκόπηση της Metron Analysis., το
ΠΑΣΟΚ πλησίασε την Πλεύση Ελευθερίας,
αλλά συνεχίζονται οι χαμηλές πτήσεις για τον
Νίκο Ανδρουλάκη στη δημοτικότητα των πο-
λιτικών αρχηγών και στην καταλληλότητα για
αρχηγός. Ειδικότερα, η Πλεύση Ελευθερίας
έχασε 0,8% και προηγείται οριακά του ΠΑΣΟΚ,
το οποίο πήρε +1,5% φτάνοντας στο 14% στην
εκτίμηση ψήφου, δηλαδή μόλις 0,2% πίσω
από την Πλεύση.

Εκεί που η εικόνα παραμένει επιεικώς θο-
λή είναι στα ποσοστά που καταγράφει ο Νίκος
Ανδρουλάκης στην καταλληλότητα για την
πρωθυπουργία, όπου λαμβάνει 5% έναντι του
Κυριάκου Μητσοτάκη (27%), καθώς και στην
αξιολόγηση για αρχηγός της αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης, όπου έφτασε στο 10%, με απώ-
λειες όμως σε σχέση με τον Ιανουάριο.

Επιφυλάξεις
Μπροστά σε αυτό το πολιτικό περιβάλλον, η

«πρόκληση-πρόσκληση» από τον πρωθυ-
πουργό για να στηρίξει το ΠΑΣΟΚ μια σειρά
μεταρρυθμίσεων ενόψει της Συνταγματικής
Αναθεώρησης φαντάζει ως πολύτιμη αρωγή
για την αλλαγή ατζέντας και την έναρξη μιας
σειράς συζητήσεων που αφορούν θεμελιώδη
ζητήματα για την ελληνική κοινωνία.

Στο επίκεντρο αυτού του διαλόγου εκ των
πραγμάτων μπαίνει η πρόθεση για την αναθε-
ώρηση της άρσης μονιμότητας στο Δημόσιο.
Εκ των πραγμάτων κάτι τέτοιο, εφόσον μπει
σε διαδικασία αλλαγής, απαιτεί σε μία από τις
δύο ψηφοφορίες στο Κοινοβούλιο 180 βου-
λευτές, άρα πολιτικές συνεργασίες.

Όπως είπε και χθες ο πρωθυπουργός κατά
τη διάρκεια της συνάντησης με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας, η πρόταση θα «αφορά τη
θεσμική κατοχύρωση της αξιολόγησης αφε-
νός για να επιβραβεύουμε τους συνεπείς και
αφετέρου αν υπάρχουν περιπτώσεις υπαλλή-
λων που συστηματικά δεν ανταποκρίνονται
στις προδιαγραφές να μην υπάρχει συνταγ-
ματικό κώλυμα προκειμένου και να απομα-

κρύνονται από το Δημόσιο».Στο ΠΑΣΟΚ οι
επιφυλάξεις είναι μεγάλες και πριν δουν σε
κείμενο τις όποιες προτάσεις είναι φυσικό να
μην μπουν σε βιαστικές διαπιστώσεις. Σε κά-
θε περίπτωση όμως, το εν λόγω θέμα αποτε-
λεί μια πολύ καλή ευκαιρία να ξεδιπλώσουν
τις δικές τους προτάσεις, ώστε να προσεγγί-
σουν ένα τμήμα του μεσαίου χώρου που δια-

καώς επιθυμούν και μέχρι τώρα δεν το έχουν
κατορθώσει. 

Τα ευρωπαϊκά πρότυπα
Ήδη ο Νίκος Ανδρουλάκης μπορεί να έκανε

λόγο για «πυροτεχνήματα», αλλά σε καμία πε-
ρίπτωση δεν εμφανίστηκε αρνητικός. «Το ΠΑ-
ΣΟΚ θέλει ένα Δημόσιο που θα λειτουργεί στα

πρότυπα των μεγάλων ευρωπαϊκών χωρών,
Γαλλίας και Γερμανίας. Κι εκεί υπάρχει μονι-
μότητα αλλά υπάρχει αξιολόγηση, αξιοκρα-
τία, ο υπάλληλος μπορεί να χάσει τη δουλειά
του αλλά υπάρχει μια δομή. Η μονιμότητα σε
όλα τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη είναι για
να περιφρουρεί τη νομιμότητα των αποφάσε-
ων των υπαλλήλων, ώστε να μην είναι προϊόν
πιέσεων. Η Γερμανία έχει τη μονιμότητα στο
Σύνταγμα, η Γαλλία έχει τη μονιμότητα στους
νόμους της και παρ’ όλα αυτά έχουν από τις
καλύτερες δημόσιες διοικήσεις», υποστήριξε
ο κ. Ανδρουλάκης (Mega).

Στη συνέχεια ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ πρό-
σθεσε: «Αν έχουμε καλή θέληση και συζητή-
σουμε επί της ουσίας, θα βρούμε λύση. Αν τώ-
ρα πάμε επικοινωνιακά να πούμε “το Σύνταγ-
μα θα μας λύσει τα προβλήματα”, σας λέω από
τώρα: το Σύνταγμα, όταν δεν υπάρχει διάθεση
να εφαρμόσουμε τους νόμους, δεν θα μας λύ-
σει κανένα μα κανένα πρόβλημα. Θεωρώ λοι-
πόν επικοινωνιακό το να βάζουμε το πεδίο
του Συντάγματος για κάτι που μπορεί να λυθεί
με άλλους τρόπους, όπως το έκαναν και τα
υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη».

Στο σκεπτικό του κ. Ανδρουλάκη σε θέματα
που πρέπει να προτεραιοποιηθούν σε αυτή
την πορεία είναι μεταξύ άλλων η ορθή λει-
τουργία των πειθαρχικών συμβουλίων και η
αξιολόγηση των αξιολογητών που δεν πρέπει
να είναι κομματικές επιλογές. 

«Πυροτέχνημα
του πρωθυπουργού»

Ως προς το ζήτημα που θα πυροδοτήσει και
τις μεγαλύτερες αντιδράσεις, δηλαδή για το
αν υπάρχει δυνατότητα απόλυσης δημόσιων
υπαλλήλων, ο κ. Ανδρουλάκης σημείωσε ότι ο
νόμος είναι ξεκάθαρος και προβλέπει πλει-
άδα τέτοιων περιπτώσεων: «Δεν απολύονται
μόνο όσοι τους έχουν πιάσει να κλέβουν ή να
παίρνουν αποφάσεις κατά του δημόσιου συμ-
φέροντος, υπάρχει μια ευρεία γκάμα περι-
πτώσεων όπου δημόσιοι υπάλληλοι μπορεί να
χάσουν τη δουλειά τους σύμφωνα με τον δη-
μοσιοϋπαλληλικό κώδικα, αρκεί να δουλεύει
σωστά το κράτος. Τώρα τι κάνει ο πρωθυ-
πουργός; Επειδή απέτυχε να εφαρμόσει τους
νόμους που ο ίδιος ψήφισε -ό,τι έκανε δηλα-
δή και με την πανεπιστημιακή αστυνομία-,
βγήκε το πρωί να πετάξει ένα πυροτέχνημα.
Είναι άλλο ένα πυροτέχνημα όπως ήταν η πα-
νεπιστημιακή αστυνομία». 

Καταλήγοντας, ο κ. Ανδρουλάκης ανακοί-
νωσε ότι για τη Συνταγματική Αναθεώρηση
θα καταθέσει πριν από το τέλος του χρόνου
τις προτάσεις του συνολικά: «Στη συζήτηση
αναθεώρησης του Συντάγματος πρέπει όλα
τα κόμματα να προσέλθουμε πάρα πολύ τεκ-
μηριωμένα. Προσωπικά δεσμεύομαι ότι πριν
από τον προϋπολογισμό θα καταθέσω προ-
τάσεις διαλόγου για όλα τα επίμαχα άρθρα
και θα τις στείλω σε όλα τα κόμματα προς συ-
ζήτηση». 

ΠΑΣΟΚ

Αλλαγή ατζέντας 
μετά την «πρόκληση- 

πρόσκληση» 
Μητσοτάκη

Η πρόταση του πρωθυπουργού για άρση της μονιμότητας 
στο Δημόσιο τους δίνει την ευκαιρία να απεγκλωβιστούν από 
τις Προανακριτικές και να ασχοληθούν με άλλα ζητήματα που 

απασχολούν την κοινωνία, ελπίζοντας ότι μέσα από την αντιπαράθεση 
με την κυβέρνηση θα κερδίσουν δημοσκοπικούς «πόντους»

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 
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Ο
Φίλιππος Σαχινίδης, μέλος του

Πολιτικού Συμβουλίου του ΠΑ-

ΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ και πρώην υπουρ-

γός Οικονομικών, καταθέτει τη δική του

οπτική απέναντι στο διθυραμβικό αφήγη-

μα που διαπνέει το πεδίο της ελληνική οι-

κονομίας και εξηγεί γιατί δεν έχει αντιμε-

τωπιστεί μέχρι τώρα η ακρίβεια που μαστί-

ζει την καθημερινότητα των πολιτών. Πα-

ράλληλα «διαβάζει» τις κινήσεις στη γεω-

πολιτική σκακιέρα και κάνει τις εκτιμήσεις

του για τις πιθανές συνέπειες που μπορεί

να αντιμετωπίσουν στο άμεσο μέλλον τόσο

η Ευρώπη όσο και η χώρα μας.

Πώς «διαβάζετε» τις κινήσεις

στη γεωπολιτική σκακιέρα και

ποιες οι πιθανές συνέπειες

για την Ευρώπη;

Ένα από τα παράδοξα της σημερινής

παγκόσμιας πολιτικής σκηνής είναι

ότι χωρίς να έχει μεσολαβήσει πόλε-

μος η νέα πολιτική ηγεσία των ΗΠΑ

αποδομεί την αρχιτεκτονική που διαμόρφω-

σαν μετά τον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο. Δεν είναι

όμως ξεκάθαρο ποια θα είναι η νέα παγκό-

σμια αρχιτεκτονική που θα προκύψει. Οι πε-

ρισσότεροι μιλούν για έναν πολυπολικό κό-

σμο όπου χώρες όπως η Κίνα, η Ινδία, αλλά

και η Βραζιλία θα έχουν έναν ιδιαίτερο ση-

μαντικό ρόλο στην παγκόσμια οικονομία. Το

κρίσιμο ερώτημα είναι τι ρόλο θα διεκδικήσει

η ΕΕ σε αυτόν τον κόσμο. Θα υπερασπιστεί

την άποψη για ελεύθερες εμπορευματικές

συναλλαγές; Επίσης, αν θέλει να ενισχυθεί ο

ρόλος του ευρώ ως παγκόσμιου αποθεματι-

κού νομίσματος, τότε οι φειδωλοί της Ευρώ-

πης πρέπει να συμφωνήσουν σε αλλαγές στο

μείγμα της δημοσιονομικής πολιτικής. Να

συμφωνήσουν σε κοινή έκδοση ομολόγων

για να χρηματοδοτηθούν οι πολιτικές που θα

προκριθούν για να διασφαλίσουν τη θέση της

στο νέο γεωοικονομικό τοπίο. 

Η Ελλάδα πώς μπορεί να θωρακιστεί

απέναντι σε αυτό το κύμα τεκτονικών

αλλαγών στον παγκόσμιο οικονομικό

χάρτη; 

Η Ελλάδα οφείλει να προετοιμάζεται για τις

μεγάλες αυτές αλλαγές μέσα από την ενεργό

συμμετοχή της στις διαβουλεύσεις που θα

γίνουν στην ΕΕ για την επιλογή που θα προ-

κριθεί, ώστε να διασφαλιστεί η βιώσιμη ανά-

πτυξη. Να ενισχύσει τις επαφές της με χώρες

στη ΝΑ Μεσόγειο αλλά και με τρίτες χώρες

όπως η Ινδία, που μπαίνει δυναμικά στην

παγκόσμια οικονομική σκηνή και σύντομα

θα είναι η τρίτη μεγαλύτερη οικονομία. 

Στο οικονομικό πεδίο, η χώρα πρέπει να

προχωρήσει με προοδευτικές μεταρ-

ρυθμίσεις για να διαφοροποιηθεί η οι-

κονομία και να γίνει πιο ανθεκτική

στις κρίσεις. Είναι ανάγκη να καλυ-

φθεί το έλλειμμα κοινωνικής διάστα-

σης της οικονομικής πολιτικής που

ακολουθείται. Να επιδιωχθεί ταχύτε-

ρη μείωση του χρέους μέσω επιτά-

χυνσης του ρυθμού μεγέθυνσης. Να αξιο-

ποιηθούν αποτελεσματικά οι πόροι της ΕΕ

για να επιταχυνθεί η πορεία πραγματικής

σύγκλισης με την υπόλοιπη ΕΕ. 

Ακούμε συνεχώς διθυραμβικά σχόλια

για την πορεία της οικονομίας μας. Την

ίδια στιγμή, η αντιμετώπιση της ακρίβει-

ας παραμένει «τραύμα ανοιχτό». Πώς

συμπορεύονται αυτά τα δυο μεγέθη;

Το ζητούμενο μιας βιώσιμης οικονομικής

πολιτικής είναι να συνδυάζει οικονομικά

επιτεύγματα με κοινωνικές κατακτήσεις που

μειώνουν τις κοινωνικές, τις περιφερειακές

και ενδοπεριφερειακές ανισότητες. Η οικο-

νομική πολιτική της ΝΔ χωλαίνει σε κοινωνι-

κά επιτεύγματα, καθώς τα νέα εισοδήματα

και ο νέος πλούτος αφορούν ολοένα και μι-

κρότερα τμήματα της κοινωνίας. Αυτή η ανα-

ποτελεσματικότητα δεν θεραπεύεται με επι-

δοματικές πολιτικές. Χρειάζεται μια νέα πο-

λιτική που θα διασφαλίζει και ταχύτερη αύ-

ξηση εισοδημάτων και πλούτου και δικαιότε-

ρη κατανομή, ώστε να συμμετέχουν στα οφέ-

λη όλοι οι πολίτες. 

Και ένα απλοϊκό ερώτημα: είναι δυνατόν

να μη θέλει μια κυβέρνηση να πολεμήσει

την ακρίβεια; 

Το ερώτημα αυτό στηρίζεται στην υπόθεση

ότι η κυβέρνηση έχει την πολιτική βούληση

να πολεμήσει την ακρίβεια. Για να αντιμετω-

πίσει την ακρίβεια, η κυβέρνηση πρέπει να

προχωρήσει σε μεταρρυθμίσεις που θα ενι-

σχύσουν τον ανταγωνισμό και θα χτυπήσουν

τις μονοπωλιακές και ολιγοπωλιακές συνθή-

κες που είναι παρούσες σε πολλές αγορές.

Αυτές οι μεταρρυθμίσεις όμως θα τη φέρουν

αντιμέτωπη με ισχυρά οικονομικά συμφέ-

ροντα, με τα οποία δεν θέλει να συγκρουστεί.

Έτσι, προσπαθεί να επωφεληθεί από τα πρό-

σθετα φορολογικά έσοδα που διασφαλίζει η

μη τιμαριθμοποίηση της φορολογικής κλί-

μακας και οι υψηλοί έμμεσοι φόροι και να

αποκαταστήσει μέρος της πολιτικής ζημιάς

που υφίσταται από την ακρίβεια μέσω της

επιδοματικής πολιτικής που ακολουθεί.

Και τώρα στο ΠΑΣΟΚ! Τι πάει λάθος και

δεν μπορεί να σηκώσει κεφάλι;

Αν κάτι χαρακτηρίζει την πολιτική σκηνή της

χώρας, είναι η ρευστότητα και ο κλονισμός

στις σχέσεις εμπιστοσύνης των πολιτών με

τα κόμματα. Το ΠΑΣΟΚ έχασε ένα μεγάλο

τμήμα των παραδοσιακών του ψηφοφόρων

όταν ανέλαβε να κρατήσει τη χώρα μακριά

από τη χρεοκοπία. 

Από το 2012 και μετά έχουν ενταχθεί στο

εκλογικό σώμα πάνω από 1 εκατομμύριο νέοι

ψηφοφόροι, οι οποίοι δεν έχουν βιωματικές

εμπειρίες από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.

Επομένως δεν αρκεί να έχεις μια ιστορική

ονομασία που λέει πολλά στις παλιότερες γε-

νιές αλλά λίγα στις νεότερες. Βασικό μας μέ-

λημα λοιπόν να κερδίσουμε ξανά την εμπι-

στοσύνη των πολιτών. Να αποσαφηνίσουμε

το όραμά μας για τη χώρα. Πώς θα εξασφαλί-

σουμε την ανοδική οικονομική και κοινωνι-

κή κινητικότητα, μειώνοντας τις ανισότητες

και προσφέροντας ευκαιρίες στη νέα γενιά

που έχει πάψει να ελπίζει ότι θα ζήσει σε κα-

λύτερες συνθήκες από αυτές των γονιών της.

Τότε και μόνο τότε θα διαμορφωθούν οι προ-

ϋποθέσεις για να σηκώσουμε κεφάλι.

Θεωρείτε ρεαλιστικό τον στόχο που έχει

τεθεί από την ηγεσία για την κατάκτηση

της πρώτης θέσης;

Παρά τις επικοινωνιακές της προσπάθειες

και τις επιδοματικές πολιτικές -που ως αντι-

πολίτευση κατήγγελλε- η ΝΔ δεν μπορεί να

διασφαλίσει μια καλύτερη προοπτική για την

πλειοψηφία των πολιτών. Δεν είναι σύμπτω-

ση ότι δημοσκοπικά περιστρέφεται γύρω

από το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών του

2024. Στις επόμενες εκλογές οι πολίτες θα

κληθούν να αποφασίσουν αν θέλουν αλλαγή

κυβέρνησης και αν θα προκρίνουν το ΠΑ-

ΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής για να συγκροτήσει

κυβέρνηση αλλαγής. Επομένως το θεσμικό

καθήκον μας, αλλά και η ιστορική μας υπο-

χρέωση, είναι να στείλουμε ένα καθαρό μή-

νυμα στους πολίτες ότι έχουμε κυβερνητικό

πρόγραμμα, ικανά στελέχη αλλά και την πο-

λιτική βούληση να αναλάβουμε την εντολή

για αλλαγή πορείας της χώρας σε ένα ρευστό

γεωπολιτικό και γεωοικονομικό τοπίο. 

Φίλιππος Σαχινίδης 
Μέλος του ΠΣ ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, πρώην υπουργός Οικονομικών

«Η οικονομική πολιτική 
της ΝΔ χωλαίνει σε…

κοινωνικά επιτεύγματα»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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Σ
τον αέρα βρίσκεται η κοινή κατάθεση
αιτήματος για Προανακριτική από ΣΥ-
ΡΙΖΑ και Νέα Αριστερά, καθώς τα δύο

κόμματα έχουν πλέον αγεφύρωτη διαφωνία
μετά την αλλαγή στάσης της Κουμουνδού-
ρου σχετικά με τη συμπερίληψη του πρωθυ-
πουργού στο κατηγορητήριο. 

Αν και αρχικά η ηγετική ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ
δεν έδειχνε διάθεση να συμ-
περιλάβει τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη στο κατηγορητήριο
της πρότασης που θα κατέ-
θετε, την τελευταία εβδομά-
δα αυτό άρχισε να αλλάζει.

Μεσοβδόμαδα μια διαρ-
ροή της Κουμουνδούρου
άφησε ανοιχτό το ενδεχόμε-

νο μιλώντας για «ευθύνες που θα αναζητη-
θούν όσο ψηλά και αν φτάνουν». Την ίδια
ώρα, όπως από την πρώτη στιγμή σάς μετέ-
φερε η «Political», η Νέα Αριστερά διαφω-
νούσε κάθετα με μια τέτοια εξέλιξη, καθώς
θεωρεί πως οι κατηγορίες σε βάρος του
πρωθυπουργού «δεν είναι “δεμένες” και θα
καταλήξουν να λειτουργούν υπέρ του».

«Γνώριζε τους κινδύνους
από πρώτο χέρι»

Η διάσταση απόψεων που περιγράφαμε
όλη την εβδομάδα και καθυστέρησε την
πρόταση, η οποία αρχικά ήταν να κατατεθεί
εντός της εβδομάδας που πέρασε, κατα-
γράφηκε και στις χθεσινές συνεντεύξεις
Σωκράτη Φάμελλου και Αλέξη Χαρίτση στο
Action 24.

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ σημείωσε χαρα-
κτηριστικά πως η Προανακριτική της Βου-
λής δεν ασκεί διώξεις και πως στην πρότα-
ση δεν χρειάζονται αποδείξεις αλλά... ερω-
τήματα. Ταυτόχρονα τόνισε πως ο ΣΥΡΙΖΑ
«δεν έχει δικαίωμα να τα αποκρύψει και
πως αν δεν τεθούν στην Προανακριτική
Επιτροπή, δεν θα ελεγχθούν και δεν θα κρι-
θούν πουθενά αλλού».

Παρουσίασε έτσι ερωτήματα με βάση ένα
έγγραφο της Πανελλήνιας Ομοσπονδίας των
Σιδηροδρομικών τον Σεπτέμβριο του 2021 με
πρώτο παραλήπτη τον πρωθυπουργό και
προειδοποιούσε για τα ζητήματα ασφαλείας
στους σιδηροδρόμους για το προσωπικό όσο
και για την κυκλοφορία. Επικαλούμενος το
συγκεκριμένο έγγραφο, ο Σωκράτης Φάμελ-

λος θέλει να αποδείξει ότι ο πρωθυπουργός
«γνώριζε τους κινδύνους από πρώτο χέρι».

Η σχετική απόφαση φέρεται να πάρθηκε
στο Εκτελεστικό Γραφείο της Τετάρτης κατά
πλειοψηφία, καθώς δεν ήταν λίγα τα στελέχη
που φέρεται να διαφωνούν με αυτή την τα-
κτική. Μάλιστα, αν και στα κομματικά συν-
τάσσεται με την πλευρά του Παύλου Πολάκη,
ο Χρήστος Σπίρτζης φέρεται να διαφωνεί με
την ένταξη Μητσοτάκη στο κατηγορητήριο
του ΣΥΡΙΖΑ.

Αν τώρα οι διαπραγματεύσεις με τη Νέα

Αριστερά καταρρεύσουν, αυτό σημαίνει ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ θα πρέπει να βρει τουλάχιστον
τέσσερις ανεξάρτητους βουλευτές που θα
συνυπογράψουν την πρόταση. Βουλευτές
που στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ διατείνονται πως
υπάρχουν.

«Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αλλάξει
τη στάση του»

Από την πλευρά του ο Αλέξης Χαρίτσης
στη συνέντευξή του στο Action24 ανέφερε
πως «δεν θα επιτρέψουμε στον κ. Μητσοτά-

κη να βγει από τη δύσκολη θέση, διότι το να
προχωρήσεις σε μια διαδικασία που θα πε-
ριλαμβάνει κατηγορίες που δεν θα είναι νο-
μικά δεμένες τον μετατρέπει τον κ. Μητσο-
τάκη από θύτη σε θύμα και του δίνει τη δυνα-
τότητα να ξεφύγει».

Ο ίδιος σημείωσε ότι «ο Μητσοτάκης και η
κυβέρνησή του πρέπει να πέσουν», αλλά
συνέχισε λέγοντας πως «πρέπει να πέσουν
πολιτικά». 

Στελέχη της Νέας Αριστεράς υποστήριζαν
ακόμη πως το κόμμα τους έχει κρατήσει ξε-
κάθαρη στάση στο θέμα από την πρώτη στιγ-
μή και πως ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αλλάξει τη στάση
του. Αντίστοιχα σημείωναν ότι το ενδεχόμενο
να συμπεριληφθεί στο κατηγορητήριο ο
πρωθυπουργός «θα τραβήξει τα φώτα από
τον Καραμανλή», ενώ οι δικές του ευθύνες,
σύμφωνα με τους ίδιους, «είναι συγκεκρι-
μένες με βάση τα στοιχεία της δικογραφίας».

Οι επικεφαλής ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Αριστε-
ράς άφησαν πάντως ανοιχτό το ενδεχόμενο
να υπάρξει τελικώς κοινό αίτημα, κάτι που
φαίνεται ότι θα συμβεί στο πλαίσιο επικοι-
νωνιών μέσα στο Σαββατοκύριακο. Στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ προσδοκούν να αλλάξουν την άποψη
των στελεχών της Πατησίων, καθώς οι ίδιοι
έχουν καταλήξει για τη συμπερίληψη του
πρωθυπουργού, πιεζόμενοι και από το
μπλοκ των στελεχών που στηρίζει τον Παύλο
Πολάκη.

Πάει... κουβά
η συνεργασία ΣΥΡΙΖΑ -

Νέας Αριστεράς για
την Προανακριτική;

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com

Ανατροπή και αποστάσεις μεταξύ των δύο κομμάτων 
μετά την απόφαση της Κουμουνδούρου να συμπεριλάβει 

και τον πρωθυπουργό στο κατηγορητήριο για τα Τέμπη



«T α προοδευτικά κόμματα οφείλουν να αντιστοιχη-
θούν με τη διογκούμενη κοινωνική αντιπολίτευ-
ση», δηλώνει στην «Political» ο βουλευτής Μα-

γνησίας Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος. Λέει ταυτόχρονα όχι στη
λογική του «να μαζευτούμε όλοι μαζί να φύγει ο Μητσοτά-
κης», με τακτικισμούς και βιαστικές συγκολλήσεις, αλλά ναι
«σε μια σοβαρή προσπάθεια, με συμπόρευση κοινοβουλευτι-
κή και κοινωνική, σύγκλιση προγραμματική και εκλογική, για
τη συγκρότηση ενός ισχυρού προοδευτικού πόλου που θα αν-
τιπαραθέσει μια αξιόπιστη, εναλλακτική πρόταση διακυβέρ-
νησης».

Κρίνει παράλληλα πως «σε αυτή τη συγκυρία που η κοινω-
νία αναζητά εναγωνίως εναλλακτική στον νεοφιλελεύθερο
κατήφορο ο Αλέξης Τσίπρας μπορεί να έχει κεντρικό ρόλο στο
επόμενο κεφάλαιο της προοδευτικής Ελλάδας».

Η κυβέρνηση βρίσκεται αντιμέτωπη με μια μεγά-
λη κοινωνική αντιπολίτευση. Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ δεν ει-
σπράττει, ενώ αντίθετα δημοσκοπικά έχει πτώση.
Μήπως δεν πείθει και γιατί;

Η μακρά περίοδος εσωστρέφειας και οι διασπάσεις που ακο-
λούθησαν την αποχώρηση του Αλέξη Τσίπρα από την ηγεσία
αποδυνάμωσαν τον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, τραυμάτισαν την αξιοπιστία
του και πλήγωσαν ένα σημαντικό κομμάτι της κοινωνικής βά-
σης που μας στήριξε. Σταθήκαμε όρθιοι, αλλά γνωρίζαμε ότι η
υπόθεση «ανασυγκρότηση και επανεκκίνηση» δεν θα ήταν
εύκολη, πόσω μάλλον η δημοσκοπική ανάκαμψη.
Υπάρχει, όντως, μεγάλη κοινωνική αντιπολίτευση που αναζη-
τά πολιτική και προγραμματική έκφραση διακυβέρνησης σε
μια εποχή βαθιάς κρίσης αντιπροσώπευσης, με τον προοδευ-
τικό χώρο πολυδιασπασμένο.

Η συγκυρία δείχνει να ευνοεί αυτή την περίοδο κόμματα
«αντισυστημικά» που δεν άσκησαν ποτέ κυβερνητική εξου-
σία, ακόμα και αν αυτά δεν έχουν πρόγραμμα ή και πρόθεση
διακυβέρνησης. Η συγκυρία αυτή είναι ιδιαιτέρως βολική για
την κυβέρνηση που αντιμετωπίζει και αυτή τη δική της κρίση.

Δεν υποτιμούμε τα δημοσκοπικά ευρήματα. Έχουμε πετύ-
χει σε πρώτη φάση τη σταθεροποίηση και προσπαθούμε με
δουλειά βάσης, λόγο καθαρό, διαρκώς επικαιροποιημένο
πρόγραμμα και συντονισμένη δράση να ανακτήσουμε την εμ-
πιστοσύνη της κοινωνίας με όρους συνειδητής προτίμησης,
όχι πρόσκαιρης αντίδρασης.

Μήπως, πέραν της τραγωδίας των Τεμπών, η αντι-
πολίτευση οφείλει να εστιάσει την πολιτική της
και σε άλλους τομείς, όπως η οικονομία, η στέγα-
ση, η εξωτερική πολιτική, με σαφείς προτάσεις,
πέραν της όποιας καταγραφικής και καταγγελτι-
κής αναφοράς;

Ακούω συχνά την κριτική ότι η αντιπολίτευση περιορίζεται
στην καταγγελία. Ότι επικεντρώνεται στην τραγωδία των Τεμ-
πών ή ασχολείται με υποθέσεις διαφθοράς, αναξιοκρατίας,
κακοδιαχείρισης και διασπάθισης δημόσιου χρήματος.

Ας είμαστε, όμως, ειλικρινείς. Η κυβέρνηση Μητσοτάκη
παράγει περισσότερα σκάνδαλα από όσα μπορεί να επεξερ-
γαστεί η ελληνική κοινωνία. Και είναι πάντα καθήκον της αντι-
πολίτευσης να ελέγχει την κυβέρνηση με όλα τα θεσμικά μέ-
σα και τις διαδικασίες που έχει στη διάθεσή της.

Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ με τεκμηριωμένες, ρεαλιστικές και κοστολο-
γημένες προτάσεις για την αντιμετώπιση των πραγματικών
αναγκών αποδεικνύει ότι δεν κάνει «αντιπολίτευση για την
αντιπολίτευση».

Έχουμε φέρει προτάσεις νόμου για σειρά ζητημάτων. Την
αντιμετώπιση της ακρίβειας, τη ρύθμιση του ιδιωτικού χρέ-
ους, μια ριζική μεταρρύθμιση στο φορολογικό σύστημα, τη
μείωση του ενεργειακού κόστους, προτάσεις για τη στεγαστι-
κή κρίση που απαντούν θετικά στα μεγάλα ζητούμενα της
αποκέντρωσης και του Δημογραφικού, τη στήριξη της δημό-
σιας υγείας και του πρωτογενούς τομέα.

Η κυβέρνηση της ΝΔ επιλέγει συνειδητά να αγνοεί αυτές τις
προτάσεις ακόμα κι όταν είναι προϊόν διαβούλευσης με κοι-
νωνικούς φορείς, απαξιώνοντας σκόπιμα την αντιπολίτευση.

Πέραν των όποιων σχηματισμών έχουν προέλθει
από τον όλο ΣΥΡΙΖΑ του 2015, είναι δυνατή η συ-

νεργασία με το ΠΑΣΟΚ και με ποιους όρους και
συνθήκες;

Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ θέλει προοδευτικές συνεργασίες. Οι δημοσκο-
πήσεις δείχνουν επίμονα ότι κανένα κόμμα δεν μπορεί μόνο
του και ότι οι πολίτες δεν γοητεύονται από πολιτικούς εγωι-
σμούς ούτε από μικροκομματικές φαγωμάρες.

Τα προοδευτικά κόμματα οφείλουν να αντιστοιχηθούν με
τη διογκούμενη κοινωνική αντιπολίτευση και να αντιληφθούν
την ιστορική τους ευθύνη.

Όχι στη λογική του «να μαζευτούμε όλοι μαζί να φύγει ο
Μητσοτάκης» ούτε με τακτικισμούς και βιαστικές συγκολλή-
σεις, αλλά σε μια σοβαρή προσπάθεια, με συμπόρευση κοινο-
βουλευτική και κοινωνική, σύγκλιση προγραμματική και
εκλογική, για τη συγκρότηση ενός ισχυρού προοδευτικού πό-
λου που θα αντιπαραθέσει μια αξιόπιστη, εναλλακτική πρότα-
ση. Μια συμμαχία από κάτω προς τα πάνω, όχι απλώς μια συμ-
φωνία κορυφής, με συνεργασία στην Αυτοδιοίκηση, στους
συλλογικούς φορείς και κοινές πρωτοβουλίες.

Κάθε φορά που απευθύνεται ένα προσκλητήριο για συνερ-
γασία και επιστρέφεται μια άρνηση, επιτείνεται η απογοήτευ-
ση. Τα προσκλητήρια αυτά δεν θα στέλνονται εσαεί.

Και θα κληθούν να απαντήσουν, όσοι αρνούνται, στο «για-
τί», αν ο προοδευτικός χώρος πάει κατακερματισμένος στις
εκλογές και χαριστεί άλλη μια τετραετία στην επικίνδυνη κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη.

Με ποια προτάγματα πολιτικά θα μπορούσε να
υπάρξει μια αναδιάταξη των προοδευτικών δυνά-
μεων και μια συνεργασία απέναντι στην όποια κυ-
βέρνηση της Δεξιάς;
Τα κοινά σημεία θα λειτουργήσουν τροχιοδεικτικά στο να

επιτευχθεί ένα μίνιμουμ πολιτικής συμφωνίας που θα επιτρέ-
ψει τη συμπόρευση και τη συνεργασία.

Για τη δημιουργία ενός αντιδεξιού πυλώνα, προτάγματα θα
μπορούσαν να είναι η ανάταξη των μισθών και η διασφάλιση
των εργασιακών δικαιωμάτων, η υιοθέτηση ενός φορολογι-
κού μετασχηματισμού με την εισαγωγή ενός συστήματος
απλού, σταθερού και δίκαιου, που θα στοχεύει στη διόρθωση

αδικιών, ιδιαίτερα σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις και ελεύθε-
ρους επαγγελματίες, η καταπολέμηση της αισχροκέρδειας
και η πάταξη των καρτέλ, η ανασυγκρότηση του κοινωνικού
κράτους και η στήριξη της δημόσιας υγείας και εκπαίδευσης,
θετικές πολιτικές για τους νέους και την αντιμετώπιση του
Δημογραφικού, η προστασία του περιβάλλοντος, η πολυδιά-
στατη, πατριωτική εξωτερική πολιτική.

Σε περίπτωση που δεν ευοδώνεται μια συνεργα-
σία των προοδευτικών δυνάμεων, ποιες μπορεί να
είναι οι εκλογικές στοχεύσεις και προοπτικές του
ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ;

Σε περίπτωση που δεν ευοδωθεί μια συνεργασία των προ-
οδευτικών δυνάμεων, ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ θα συνεχίσει τον δρόμο
του και θα προχωρήσει με όσους και όσες θέλουν πραγματική
αλλαγή. Έχει ιστορία, έχει εμπειρία και διακριτό σχέδιο για
την επόμενη ημέρα, και υπήρξε πάντα ένα δυναμικό κόμμα.

Με σαφείς στοχεύσεις την επανασύνδεση με τις ζωντανές
δυνάμεις της κοινωνίας, το χτίσιμο μιας νέας σχέσης εμπιστο-
σύνης με αυτήν και την ισχυροποίησή του σε κυρίαρχη προ-
οδευτική δύναμη, ώστε να επανακτήσει κυβερνητική προ-
οπτική και να αποτελέσει κορμό για την προοδευτική διέξοδο.

Ποιον ρόλο θα μπορούσε να έχει ο πρώην πρωθυ-
πουργός Αλέξης Τσίπρας σε ένα εγχείρημα ενό-
τητας των προοδευτικών δυνάμεων, ή ενός νέου
πολιτικού σχήματος;

Κανείς δεν μπορεί να αρνηθεί ότι ο Αλέξης Τσίπρας αποτελεί
κεφάλαιο για την προοδευτική παράταξη στην Ελλάδα. Ένωσε
ευρύτερες κοινωνικές και πολιτικές δυνάμεις σε μια οριακή
εποχή για την κοινωνία, έβγαλε τη χώρα από τα μνημόνια, πα-
ρέδωσε -για πρώτη φορά- γεμάτα ταμεία και στάθηκε όρθιος
στα ζητήματα της χώρας και της κοινωνίας.

Σε αυτή τη συγκυρία που η κοινωνία αναζητά εναγωνίως
εναλλακτική στον νεοφιλελεύθερο κατήφορο, ο Αλέξης Τσί-
πρας μπορεί να έχει κεντρικό ρόλο στο επόμενο κεφάλαιο της
προοδευτικής Ελλάδας. Αυτό, άλλωστε, πιστοποιείται και από
όλα τα πρόσφατα δημοσκοπικά ευρήματα.Α
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 «Ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει 
προοδευτικές συνεργασίες»

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr
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Η
Έλενα Ράπτη, γεννημένη

και μεγαλωμένη στη Θεσ-

σαλονίκη, αποφοίτησε από

το Αρσάκειο και στη συνέχεια σπού-

δασε Ελληνικό Πολιτισμό στο Ανοι-

χτό Πανεπιστήμιο της

Κύπρου. Είναι κάτοχος

μεταπτυχιακού στη Δι-

οίκηση Επιχειρήσεων

(ΜΒΑ) από το Πανεπι-

στήμιο Winchester. Με-

τά τις σπουδές της, ερ-

γάστηκε ως ελεύθερη

επαγγελματίας στον τομέα των οπτι-

κοακουστικών συστημάτων επικοι-

νωνίας.

Η πρώτη της επαφή με την πολιτική

έρχεται το 1998, όταν εκλέγεται δη-

μοτική σύμβουλος Θεσσαλονίκης.

Επανεκλέγεται το 2002, πρώτη σε

σταυρούς προτίμησης. Το 2004 εκλέ-

γεται για πρώτη φορά βουλευτής Α’

Θεσσαλονίκης με τη Νέα Δημοκρατία

-η νεότερη τότε βουλευτής του ελλη-

νικού Κοινοβουλίου.

Έκτοτε, οι Θεσσαλονικείς της ανα-

νεώνουν σταθερά την εμπιστοσύνη

τους. Το 2011 ορίζεται γραμματέας

Εθελοντισμού και ΜΚΟ της ΝΔ, ενώ

το 2012 αναλαμβάνει μέλος της Κοι-

νοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμ-

βουλίου της Ευρώπης. Εκεί, συμμε-

τέχει ενεργά σε επιτροπές κοινωνι-

κών υποθέσεων, υγείας και ισότητας,

ενώ αναλαμβάνει και τον συντονισμό

της καμπάνιας «Ένα στα Πέντε» για

τον τερματισμό της παιδικής σεξουα-

λικής κακοποίησης.

Το 2021 ηγείται του Εθνικού Σχεδί-

ου Δράσης για την Προστασία των

Παιδιών από τη Σεξουαλική Κακο-

ποίηση και Εκμετάλλευση. Το 2022,

με απόφαση του πρωθυπουργού Κυ-

ριάκου Μητσοτάκη, ορίζεται εθνική

συντονίστρια για την Πρόληψη και

Αντιμετώπιση της Σεξουαλικής Κα-

κοποίησης Ανηλίκων. Το 2023 ανα-

λαμβάνει υφυπουργός Τουρισμού

και τον Μάρτιο του 2025 μετακινείται

στο υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής

και Οικογένειας ως υφυπουργός.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Δίπλα σε όλους με πράξεις

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com

Έλενα 
Ράπτη
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 23Έλενα Ράπτη

Αξία στις σχέσεις και την ισορροπία
Π

ίσω από τη δημόσια εικόνα υπάρχει μια γυναίκα που δίνει
αξία στις σχέσεις και την ισορροπία. «Η οικογένεια είναι το
λιμάνι μου. Οι γονείς μου, ο σύζυγός μου. Είναι οι άνθρω-

ποι που με ενδυναμώνουν, με ενθαρρύνουν και μου θυμίζουν κα-
θημερινά πόσο σημαντικές είναι η στήριξη και η παρουσία τους»,
αναφέρει και συμπληρώνει: «Νιώθω τεράστια ευγνωμοσύνη για
τους γονείς μου, γιατί μας μεγάλωσαν -την αδελφή μου Αντιγόνη
και μένα- με πολλή αγάπη, ασφάλεια και υποστήριξη. Μεγάλωσα
παίζοντας στις αλάνες της γειτονιάς. Πιο ανέμελα χρόνια, βαθιές
φιλίες. Περισσότερος χρόνος για εμάς. Όλα πιο απλά και πιο αν-
θρώπινα». 

Στην καθημερινότητά της, όσο φορτωμένο κι αν είναι το πρό-
γραμμά της, προσπαθεί να κρατά μικρές σταθερές, όπως χαλαρώ-
νοντας σε μια βόλτα με το σκυλάκι της.

Ικανή και δραστήρια σε όλη την πολιτική της διαδρομή, το χαρ-
τοφυλάκιο της Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας αντανακλά
βασικές της αρχές και ευαισθησίες.

Για εκείνη, η πολιτική της παρέμβαση είχε πάντα στο επίκεντρο
τον άνθρωπο. Η διαδρομή της δεν είναι απλώς πολιτική. Είναι βα-
θιά ανθρώπινη -κάτι που γίνεται εμφανές στη συζήτησή μας.

Από την πρώτη της κοινοβουλευτική θητεία μέχρι τη σημερινή
της θέση στο υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, η
διαδρομή της χαρακτηρίζεται από συνέπεια και στοχευμένες πα-
ρεμβάσεις. 

Δεν αντιμετωπίζει την πολιτική ως απλή διαχείριση αλλά ως ερ-
γαλείο που οφείλει να αλλάζει την καθημερινότητα των ανθρώπων
προς το καλύτερο.

Σε μια εποχή με σύνθετες κοινωνικές ανάγκες, οι προτεραιότη-

τές της είναι σαφείς. Η στήριξη της μητρότητας και της οικογένειας
δεν είναι για εκείνη γενικός τίτλος, αλλά ουσία: πολιτικές που αν-
ταποκρίνονται στις πραγματικές ανάγκες των γονιών, ενδυνάμωση
και στήριξη των γυναικών, από τις άδειες μέχρι τη φροντίδα των
παιδιών, και κοινωνικές δομές.

Η αντιμετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, μέσα από ένα
αποτελεσματικό και διαρκώς εξελισσόμενο δίκτυο προστασίας,
παραμένει επίσης κεντρικός στόχος. Όπως και η ισότητα ευκαι-
ριών για κάθε πολίτη -γυναίκες, νέους, άτομα με αναπηρία, αλλά
και τα πιο αγαπημένα πρόσωπα, όπως τα άτομα τρίτης ηλικίας, που
διεκδικούν ισότιμη θέση.

Παράλληλα, το έργο της για την προστασία των παιδιών από τη
σεξουαλική κακοποίηση συνεχίζεται ακούραστα και με συνέπεια.
Μέσα από το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Προστασία των Παι-

διών από τη Σεξουαλική Κακοποίηση και Εκμετάλλευση δίνει έμ-
φαση στην πρόληψη, στην ενημέρωση και κυρίως στον συντονισμό
όλων των εμπλεκόμενων φορέων, ώστε κανένα παιδί να μη μένει
απροστάτευτο.

Οι στόχοι είναι η αναπροσαρμογή των θεσμικών λειτουργιών,
ώστε οι διαδικασίες να είναι φιλικές προς το παιδί, η μείωση του
αριθμού των παιδιών που πέφτουν θύματα και η αύξηση στην κα-
ταγγελία των κρουσμάτων.

Ιδιαίτερη βαρύτητα δίνεται στη συνέργεια μεταξύ των 12 συναρ-
μόδιων υπουργείων, ώστε οι πολιτικές που σχεδιάζονται να λει-
τουργούν ως ενιαίο σύνολο. Στόχος είναι κάθε παιδί να έχει την
προστασία που του αξίζει -έγκαιρα και αποτελεσματικά. 

Η προστασία των παιδιών είναι υπόθεση στην οποία έχει αφιε-
ρώσει ουσιαστικό κομμάτι της διαδρομής της. 

Ως συντονίστρια της καμπάνιας «Ένα στα Πέντε» του Συμβουλί-
ου της Ευρώπης στην Ελλάδα για τον τερματισμό της παιδικής σε-
ξουαλικής κακοποίησης, έχει συμβάλει, ώστε το θέμα να φύγει
από τη σιωπή και να γίνει αντικείμενο δημόσιας συζήτησης, εκπαί-
δευσης και ευαισθητοποίησης.

Μέσα από εκατοντάδες δράσεις σε σχολεία, δήμους και φορείς,
ενημερωτικό υλικό προσαρμοσμένο σε γονείς και παιδιά, αλλά και
σταθερή παρουσία στα μέσα ενημέρωσης, η καμπάνια αυτή έδωσε
λόγο και χώρο εκεί που πριν υπήρχε αμηχανία ή άγνοια. 

Στόχος της είναι η πρόληψη και η ενδυνάμωση των παιδιών -να
γνωρίζουν, να αναγνωρίζουν, να μιλούν.

Δεν πρόκειται για έναν ρόλο που ανέλαβε. Είναι μια συνέχεια -
προσωπικών αξιών, δημόσιου καθήκοντος και αδιάλειπτης πα-
ρουσίας. Με λόγια μετρημένα και πράξεις διαρκείς.

Είναι πάντα δίπλα στα παιδιά Κατά τη διάρκεια ομιλίας της Με τη Δόμνα Μιχαηλίδου και τον Κυριάκο Μητσοτάκη Σε δράση 

Στόχος η υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων 
στο χαρτοφυλάκιό της

Εργάζεται ασταμάτητα 
σε καθημερινή βάση Δίνει τεράστιες μάχες στη Βουλή Μαζί με τον Κυριάκο Μητσοτάκη 

Στην ορκωμοσία της



ΣΑΒΒΑΤΟ 24 ΜΑΪΟΥ 2025

ΡOLITICAL 24 AMYNA

Μ
ε μεθοδικότητα, στρατηγική και αίσθηση
του διεθνούς γεωστρατηγικού περιβάλ-
λοντος, πολιτική και στρατιωτική ηγεσία

χτίζουν βήμα προς βήμα τη νέα εποχή των ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάμεων. 

Μπορεί τα φώτα της δημοσιότητας να πέφτουν
συνεχώς επάνω στα σπουδαία εξοπλιστικά προ-
γράμματα των Rafale, των F-35 και των Belh@rra,
ωστόσο, υπουργείο Άμυνας και ΓΕΕΘΑ εργάζονται
με σχέδιο και συνέπεια για την ολιστική αναβάθμι-
ση όλων των Κλάδων των Ενόπλων Δυνάμεων. Στο
πλαίσιο αυτό, η απόκτηση 35 προηγμένων ελικο-
πτέρων UH-60M Black Hawk από τις ΗΠΑ δεν απο-

τελεί απλώς έναν εκσυγχρονι-
σμό μέσων μεταφοράς, αλλά συ-
νιστά στρατηγική επιλογή επι-
χειρησιακής υπεροχής.

Εκτελείται η παραγγελία
Η χώρα μας έχει παραγγείλει

35 Black Hawk, με τα 31 να προ-
ορίζονται για τις ανάγκες της Αε-
ροπορίας Στρατού και τα τέσσε-

ρα -τα οποία θα φέρουν ειδική διαμόρφωση, επι-
πλέον αισθητήρες και οπλισμό- θα ενταχθούν στη
δύναμη της Διοίκησης Ειδικού Πολέμου. 

Ήδη τα πρώτα ελληνικά Black Hawk έχουν αρχί-
σει να συναρμολογούνται στο εργοστάσιο της Siko-
rsky στις Ηνωμένες Πολιτείες. Σύμφωνα με τη δια-
κρατική συμφωνία, οι παραδόσεις θα ξεκινήσουν το
2027 και θα ολοκληρωθούν σταδιακά. Ο συνολικός
σχεδιασμός περιλαμβάνει και την εκπαίδευση προ-
σωπικού στις ΗΠΑ, με πυρήνα στελεχών, ιπτάμε-
νους, μηχανικούς και τεχνικούς να μεταβαίνει στο
Fort Novosel της Αλαμπάμα εντός του 2026, προκει-
μένου να εκπαιδευτούν από τους Αμερικανούς.

Η εκπαίδευση θα είναι ολοκληρωμένη, καλύ-
πτοντας τόσο θεωρητικά όσο και πρακτικά σκέλη,
με χρήση εξομοιωτών και πτήσεων. Στόχος είναι η
απρόσκοπτη επιχειρησιακή ένταξη των νέων ελικο-
πτέρων μόλις φτάσουν στην Ελλάδα, ενώ Αμερικα-
νοί εκπαιδευτές θα μεταβούν και στη χώρα μας για
να διασφαλίσουν την ομαλή μετάβαση.

Επιχειρησιακή ευελιξία 
και ταχύτητα αντίδρασης

Η σταδιακή απόσυρση των απαρχαιωμένων UH-
1H Huey και η αντικατάστασή τους από σύγχρονα
μέσα όπως τα Black Hawk σηματοδοτούν επιχειρη-
σιακή επανεκκίνηση της Αεροπορίας Στρατού. 

Τα Black Hawk αποτελούν το «άλογο μάχης»
πολλών σύγχρονων στρατών. Με δυνατότητα μετα-
φοράς οπλισμένου προσωπικού σε θέατρα επιχει-
ρήσεων, θα παράσχουν τακτική ευελιξία και θα κα-
ταστήσουν τις ελληνικές χερσαίες δυνάμεις ικανές
να επιχειρούν με ταχύτητα, ακρίβεια και αποτελε-
σματικότητα. 

Είναι ελικόπτερα ικανά να υποστηρίξουν επιθετι-
κές και αμυντικές αποστολές, σε περιβάλλοντα
υψηλής έντασης, αλλά και να εκτελέσουν αποστο-
λές έρευνας-διάσωσης, εκκενώσεις και μεταφορές
κρίσιμου υλικού. Με πλήρως ψηφιακό πιλοτήριο
τελευταίας γενιάς, τα νέα Black Hawk της Αεροπο-
ρίας Στρατού ενσωματώνουν τις πιο σύγχρονες τε-
χνολογίες ελέγχου πτήσης και αποστολής. Ανα-
πτύσσουν μέγιστη ταχύτητα 295 χλμ./ώρα, ενώ
μπορούν να μεταφέρουν έως και 14 άτομα προσω-
πικό, καθιστώντας το ιδανικό για αποστολές ταχείας

ανάπτυξης δυνάμεων. Η επιχειρησιακή τους εμβέ-
λεια αγγίζει τα 600 χιλιόμετρα, προσφέροντας ευε-
λιξία και εμβέλεια δράσης σε κάθε πεδίο επιχειρή-
σεων.

Στο σκέλος του οπλισμού, το UH-60M υποστηρί-
ζει πλατφόρμες υψηλής ισχύος πυρός, ικανές να
φέρουν έως 16 κατευθυνόμενους πυραύλους
AGM-114 Hellfire, για πλήγματα ακριβείας κατά τε-
θωρακισμένων ή εχθρικών θέσεων. Παράλληλα,
δύναται να εξοπλιστεί με πυραύλους αέρος-αέρος
AIM-92 Stinger, ενισχύοντας την επιβιωσιμότητά
του έναντι εναέριων απειλών σε περιβάλλον υψη-
λής επικινδυνότητας.

Ένα από τα πλέον κρίσιμα πλεονεκτήματα των
Black Hawk είναι η κοινή μηχανολογική υποδομή
με άλλα μέσα των Ενόπλων Δυνάμεων. Συγκεκρι-

μένα, τα ελικόπτερα UH-60M είναι εξοπλισμένα με
κινητήρες ίδιου τύπου με αυτούς των επιθετικών
ελικοπτέρων Apache AH-64, αλλά και των MH-60R
Romeo του Πολεμικού Ναυτικού, τα οποία μόλις
πρόσφατα εντάχθηκαν στην ενεργό δύναμη. Πα-
ράλληλα, τα Black Hawk αξιοποιούν τα ίδια οπλικά
φορτία με τα Apache και τα Kiowa Warrior, όπως οι
κατευθυνόμενοι πύραυλοι Hellfire και οι σύγχρο-
νες ρουκέτες ακριβείας.

Το γεγονός αυτό δεν είναι αποτέλεσμα σύμπτω-
σης, αλλά στρατηγικής επιλογής. Ο αρχηγός ΓΕΕ-
ΘΑ, στρατηγός Δημήτριος Χούπης έχει επανειλημ-
μένως τονίσει πως ο στόχος της στρατιωτικής ηγε-
σίας είναι η ομοιοτυπία στα μέσα και στα συστήμα-
τα. Μια τέτοια προσέγγιση διασφαλίζει πλήρη δια-
λειτουργικότητα μεταξύ των Κλάδων, απλουστεύει

τη συντήρηση και την εκπαίδευση και παράγει πολ-
λαπλασιαστικά οφέλη σε επίπεδο κόστους και ετοι-
μότητας.

Το κόστος της συμφωνίας με τη μετέπειτα υπο-
στήριξη ξεπερνά το 1,3 δισ. ευρώ, με τη χώρα μας να
σκοπεύει να ενισχύσει σε δεύτερο χρόνο τον οπλι-
σμό των Black Hawk.

Η «φωλιά» 
Με την καταστροφή των υποδομών του Στεφανο-

βικείου από τη θεομηνία «Daniel», το πιο πιθανό εί-
ναι τα Black Hawk να εγκατασταθούν στο αεροδρό-
μιο της Θέρμης στη Θεσσαλονίκη. 

Η επιλογή δεν είναι τυχαία, η εγγύτητα με τα Βαλ-
κάνια και τον άξονα Ανατολή-Δύση παρέχει στρα-
τηγικό πλεονέκτημα ταχείας προβολής ισχύος σε
πολλαπλές γεωγραφικές κατευθύνσεις.

Η Ελλάδα δεν αγοράζει απλώς ελικόπτερα -
επενδύει στην αποτρεπτική της ισχύ για την επόμε-
νη 20ετία. Κάθε ευρώ του προγράμματος μεταφρά-
ζεται σε πραγματική αύξηση των δυνατοτήτων του
Στρατού Ξηράς και σε προσαρμογή του στις απαιτή-
σεις του σύγχρονου πολέμου. 

Πότε «βάζουν το εθνόσημο» 
τα «Μαύρα Γεράκια»

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

Η χώρα μας έχει παραγγείλει 35 
από τα κορυφαία ελικόπτερα και
ήδη τα πρώτα Black Hawk 
συναρμολογούνται στο εργοστάσιο
της Sikorsky στις ΗΠΑ - Πότε 
θα αρχίσουν να παραδίδονται 
στην Ελλάδα



ΣΑΒΒΑΤΟ 24 ΜΑΪΟΥ 2025

ΡOLITICAL ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ25

Α
ντιδράσεις στον τουρκικό Τύπο προκά-
λεσαν οι δηλώσεις του πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη για τις σχέσεις

Ελλάδας και Τουρκίας και για το casus belli.
Δημοσίευμα της «Hurriyet» έχει τίτλο «Πρότα-
ση Μητσοτάκη για το Αιγαίο, ζήτησε άρση του
casus belli», ενώ η «Turkiye» κάνει λόγο για
«σκανδαλώδες αίτημα Μητσοτάκη για το Αι-

γαίο». Ο πρωθυπουργός υπο-
στήριξε ότι η Τουρκία θα πρέ-
πει να καταργήσει την απόφα-
ση της Μεγάλης Τουρκικής
Εθνοσυνέλευσης του 1995
που ισοδυναμούσε με «πολε-

μική απειλή», προκειμένου να
αποκτήσει πρόσβαση στα
αμυντικά κονδύλια της ΕΕ,

ανέφερε χαρακτηριστικά η «Turkiye». Άλλα
δημοσιεύματα έκαναν λόγο για σκανδαλώδη
και προκλητική δήλωση με στόχο τη συμμετοχή
της Τουρκίας σε νέα αμυντικά έργα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

«Για να μπορέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να
συνάψει σχέση με τρίτο κράτος, απαιτείται
ομοφωνία των 27 μελών της ΕΕ. Είναι 30 χρό-
νια από το casus belli. Πρέπει να ζητήσουμε
ευθέως από τους Τούρκους φίλους μας να το
βγάλουν από το τραπέζι. Δεν γίνεται από τη μία
να διεκδικείς να μπεις σε χρηματοδοτικά ερ-
γαλεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από την
άλλη να απειλείς χώρα της ΕΕ. Αυτό θα το πω
και στον Ερντογάν, με τον οποίο έχουμε μια
καλή σχέση», τόνισε χαρακτηριστικά ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης. Η Ελλάδα, υπενθυμίζουμε,
κατά την κύρωση της Σύμβασης για το Δίκαιο
της Θάλασσας το 1995, δήλωσε ρητά ότι επιφυ-
λάσσεται να ασκήσει σε οποιονδήποτε χρόνο
το δικαίωμά της να επεκτείνει την αιγιαλίτιδα
ζώνη της μέχρι τα 12 νμ.

Γιατί φοβούνται τα 12 μίλια
Αξίζει να σημειωθεί ότι η άρση του ca-

sus belli έχει συμπεριληφθεί μεταξύ των
βασικών κριτηρίων για την ένταξη της
Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο
πλαίσιο της υποχρέωσής της για πλήρη
σεβασμό του Διεθνούς Δικαίου και της
καλής γειτονίας που αποτελεί θεμέλια
αρχή πάνω στην οποία έχει οικοδομηθεί
η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η τουρκική πλευρά υποστηρίζει ότι η επέ-
κταση των ελληνικών χωρικών υδάτων στα νη-
σιά του Αιγαίου στα 12 ναυτικά μίλια θα έχει σαν
αποτέλεσμα τον αποκλεισμό των τουρκικών
ακτών από την πρόσβασή τους στη θάλασσα,
ενώ η θαλάσσια επικοινωνία μεταξύ των τουρ-
κικών παραλίων θα γίνεται μετά από ελληνική
έγκριση. Σύμφωνα με τη νέα Σύμβαση για το Δί-
καιο της Θάλασσας, το δικαίωμα της αβλαβούς
διέλευσης κατοχυρώνεται απόλυτα και διευρύ-
νεται. Επίσης, υπάρχουν ειδικές ρυθμίσεις περί
θαλασσίων στενών που διευκολύνουν τη ναυ-
σιπλοΐα. Κάνοντας χρήση αυτών των δικαιωμά-
των ακόμα και πολεμικά πλοία άλλων χωρών
μπορούν να περάσουν ανενόχλητα από τα ελ-
ληνικά χωρικά ύδατα και από τα στενά περά-
σματα μεταξύ των νησιών, όπως εξάλλου γίνε-
ται και σήμερα.

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Ο Τύπος της γείτονος χώρας
αναφέρει πως το αίτημα 

του Έλληνα πρωθυπουργού είναι
«προκλητικό και σκανδαλώδες» και

στοχεύει να πλήξει τη συμμετοχή
της Άγκυρας σε νέα αμυντικά έργα

της Ευρωπαϊκής Ένωσης

Τι λέει το ελληνικό υπουργείο Εξωτερικών
Όπως επισημαίνει το ελληνικό υπουργείο Εξωτερικών: «Είναι αυτονόητο ότι ένα υποψήφιο

προς ένταξη κράτος δεν είναι δυνατόν να απειλεί με πόλεμο άλλο κράτος και πολύ περισσότερο
ένα μέλος της ΕΕ και μελλοντικό εταίρο. Αποτελεί, επίσης, αναγκαία προϋπόθεση για την ουσια-
στική βελτίωση των ελληνοτουρκικών σχέσεων και τη μείωση της έντασης. Είναι προφανές ότι οι
προσπάθειες εξομάλυνσης των σημείων τριβής και ειρηνικής επίλυσης των διαφορών δεν μπο-
ρούν να ευοδωθούν υπό το κράτος απειλής πολέμου».

Οι Τούρκοι έγιναν…
Τούρκοι με τις δηλώσεις

του Μητσοτάκη περί
άρσης του casus belli
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Ποιοι κλάδοι ξεχωρίζουν για τη δυναμική και τις προοπτικές τους
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Επιμέλεια και συντονισμός:  
Ελένη Μπέρτσου

Γράφουν: 
Αμαλία Κάτζου, Λουκάς Γεωργιάδης, Κωνσταντίνος Δαυλός, Ρεγγίνα Σαβούρδου, Κώστας Νούσης

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Κώστας Τσιτούνας

Κ
λάδοι αιχμής και εταιρείες-διαμάν-
τια αποτέλεσαν τους μεγάλους πρω-
ταγωνιστές του 2024, αφήνοντας

παρακαταθήκη για ανάλογη πορεία και φέ-
τος, παρά τη διεθνή αβεβαιότητα, η οποία
τροφοδοτείται από τις αλλοπρόσαλλες και
αμετροεπείς αποφάσεις του Αμερικανού
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ. 

Η περσινή χρονιά έκλεισε με ιστορικό ρε-
κόρ τζίρου και κερδοφορίας για τις εταιρεί-
ες. Οι πωλήσεις των ελληνικών επιχειρήσε-
ων ανήλθαν σε 472,72 δισ. ευρώ, σημει-
ώνοντας αύξηση 4,1% σε σχέση με το 2023,
οπότε και είχε διαμορφωθεί σε 454,24 δισ.
ευρώ. Η δυναμική επιστροφή του τραπεζι-
κού κλάδου στην κερδοφορία και η αύξηση
των χορηγήσεων προς τις ελληνικές επιχει-
ρήσεις αποτελούν μια εξαιρετικά σημαντική
εξέλιξη, η οποία θα καθορίσει την πορεία
της οικονομίας τα επόμενα χρόνια. Μάλιστα,
τα υψηλά κέρδη των τραπεζών συνοδεύον-
ται και από τη διανομή γενναίων μερισμά-
των, γεγονός που διευκολύνει την προσέλ-
κυση ξένων κεφαλαίων, τα οποία αναζητούν
επενδυτικές ευκαιρίες στην Ευρώπη, ιδίως
μετά τα αλλεπάλληλα «σκοτσέζικα ντους»
στα οποία υποβάλλει τις αγορές ο Αμερικα-
νός πρόεδρος. 

Οι κατασκευαστικές

Τη μεγαλύτερη αύξηση στον κύκλο εργα-
σιών το 2024, συγκριτικά με το 2023, παρου-
σίασαν οι κατασκευαστικές εταιρείες με
15,8%, οι διοικητικές και υποστηρικτικές
δραστηριότητες με 14%, ενώ, αντίθετα, μεί-

ωση παρουσίασαν οι επιχειρήσεις του τομέα
Παροχή Ηλεκτρικού Ρεύματος, Φυσικού
Αερίου, Ατμού και Κλιματισμού, κατά 9,2%,
λόγω της πτώσης των διεθνών τιμών της
ενέργειας. Ωστόσο, ο κλάδος της ενέργειας,
λόγω των ανανεώσιμων πηγών και των δυ-
νατών stories των Ομίλων ΔΕΗ, Μυτιληναί-
ου, Helleniq Energy (πρώην Ελληνικά Πε-
τρέλαια) και Motor Oil θα εξακολουθεί να
βρίσκεται στην πρώτη γραμμή από πλευράς
μεγεθών και… ενδιαφέροντος. 

Η φετινή χρονιά ξεκίνησε για την οικονο-
μία με δύο ταχύτητες, καθώς άλλοι κλάδοι
σημειώνουν αξιοσημείωτη άνοδο και άλλοι
καταγράφουν παρόμοιες ή και χαμηλότερες
επιδόσεις σε σχέση με πέρσι. Ικανοποιητική
παραμένει η εικόνα στην οικοδομή, τις κα-
τασκευές, την τσιμεντοβιομηχανία και τα
μέταλλα. Η σταδιακή δρομολόγηση των δη-
μόσιων έργων, το πολύ μεγάλο υπόλοιπο
ανεκτέλεστων συμβάσεων των κατασκευα-

στικών εταιρειών και τα κονδύλια του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης που σταδιακά απορροφώνται
διαμορφώνουν στην αγορά κλίμα αισιοδο-
ξίας για τα επόμενα χρόνια, παρά τη μετα-
βλητότητα στο διεθνές περιβάλλον. 

Τουρισμός

Από την άλλη, οι προσδοκίες για επανάλη-
ψη της περσινής χρονιάς-ρεκόρ στον τουρι-
σμό είναι πολύ υψηλές, κάτι που καταγρά-
φεται στην επιβατική κίνηση στον Διεθνή
Αερολιμένα Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος», αλλά και τα άλλα αεροδρόμια της χώ-
ρας. Μάλιστα, η εικόνα που ήδη παρουσιά-
ζουν η Αθήνα και η Θεσσαλονίκη, καθώς και
η δυναμική που αναπτύσσεται στους πιο δη-
μοφιλείς τουριστικούς προορισμούς της
χώρας, ανοίγουν την… όρεξη στο εγχώριο
επιχειρείν για ακόμη καλύτερες επιδόσεις,
αρκεί να μην ξεφύγουν τα πράγματα στο θέ-

μα των δασμών. Οι θετικές προοπτικές στον
τουρισμό ανεβάζουν τις «μετοχές» σε σχετι-
κούς κλάδους, όπως είναι αυτός της κατα-
σκευής-αναβάθμισης καταλυμάτων, ενοι-
κιαζόμενων οχημάτων κ.λπ. 

Εταιρείες πληροφορικής

Οι εταιρείες πληροφορικής αποτελούν άλ-
λο ένα «εκκολαπτόμενο» success story για
την οικονομία, καθώς «τρέχουν» οι συμβά-
σεις του Ταμείου Ανάκαμψης και αυξάνεται η
ζήτηση για ψηφιακές υπηρεσίες από τον
ιδιωτικό τομέα. Επίσης, δυναμική είναι η πα-
ρουσία του κλάδου του asset management,
καθώς η πτώση των επιτοκίων ανοίγει τον
δρόμο για δυναμικά ανοίγματα στις επενδύ-
σεις. Με βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, η νέα
χρονιά άνοιξε με δυναμική αύξηση του κλά-
δου αυτοκινήτων και μοτοσικλετών, ενώ αν-
τιθέτως πιο… μαγκωμένη είναι η αγορά ηλε-
κτρικών-ηλεκτρονικών ειδών.

Την ίδια στιγμή, επικρατεί προβληματι-
σμός για πλήθος εξαγωγικών εταιρειών κυ-
ρίως των κλάδων τροφίμων, βιομηχανικών
προϊόντων κ.λπ., οι οποίες λόγω των μεγά-
λων ανατροπών με τους δασμούς από τις
ΗΠΑ ανησυχούν για τη μείωση των πωλήσε-
ων κυρίως προς τη Γηραιά Ήπειρο, όπου η
ανάπτυξη θα είναι σχεδόν αναιμική. Σε κάθε
περίπτωση, η ελληνική οικονομία παρου-
σιάζει ιδιαίτερη ανθεκτικότητα λόγω της εν-
τυπωσιακής βελτίωσης των δημόσιων οικο-
νομικών, που αποτελούν «κράχτη» για επεν-
δύσεις, οι οποίες αναμφίβολα θα συμβά-
λουν στη διατήρηση του θετικού κλίματος. 

Οι κλάδοι που 
πρωταγωνιστούν 
στο success story 

της οικονομίας

Η οικονομία μας παρουσιάζει ιδιαίτερη
ανθεκτικότητα λόγω της εντυπωσιακής
βελτίωσης των δημόσιων οικονομικών,

που αποτελούν «κράχτη» για επενδύσεις,
οι οποίες αναμφίβολα θα συμβάλουν στη

διατήρηση του θετικού κλίματος

Συνέχεια στη σελίδα 30
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Σ
υνεχή αύξηση των θέσεων εργασίας
εξακολουθούν να παρουσιάζουν
σχεδόν όλοι οι κλάδοι της οικονο-

μίας, ενώ πολλά επαγγέλματα γίνονται ολο-
ένα και πιο ελκυστικά, καθώς βελτιώνονται
και οι αποδοχές. 

Για παράδειγμα, το εμπόριο και τα συνερ-
γεία οχημάτων αποτελούν δύο κλάδους της
οικονομίας που παρουσιάζουν μεγάλη αύ-
ξηση στον αριθμό των εργαζομένων, ενώ
συνολικά οι κλάδοι που είχαν αύξηση της
απασχόλησης πέρσι ανέρχονται στους δέκα.
Αξίζει να σημειωθεί ότι σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής ο
αριθμός των απασχολούμενων ξεπερνά τα
4,3 εκατ. άτομα, ενώ είναι χαρακτηριστικό
ότι σχεδόν οι 4 στους 10 εργοδότες «καίγον-
ται» για να προσλάβουν εργαζομένους.

Την ίδια στιγμή, σύμφωνα με τις εκτιμή-
σεις της Τραπέζης της Ελλάδος, από την οι-
κονομία «λείπουν» τουλάχιστον 200.000 ερ-
γατικά χέρια, ενώ οι θεσμικοί φορείς της
αγοράς ανεβάζουν αισθητά τον αριθμό αυτό
στις 300.000!

Οι δυναμικοί κλάδοι

Στους πιο δυναμικούς κλάδους της οικο-
νομίας, όπου παρατηρείται αύξηση των νέ-
ων θέσεων εργασίας, συγκαταλέγεται αυτός
του χονδρικού και λιανικού εμπορίου, και
ακολουθεί ο κλάδος επισκευής μηχανοκί-
νητων οχημάτων και μοτοσικλετών. Ακο-
λουθεί ο κλάδος των κατασκευών, ο οποίος
πέρσι παρουσίασε αξιόλογη αύξηση κατά

19,6 χιλ. άτομα, ενώ την ίδια στιγμή εκτιμάται
ότι λείπουν σχεδόν 60.000 άτομα. 

Άλλοι κλάδοι που σημείωσαν σημαντική
ανάπτυξη πέρσι και αναμένεται να πρωταγω-
νιστήσουν και φέτος σε σχέση με τις θέσεις
εργασίας είναι της φιλοξενίας και της εστία-
σης, όπου όμως καταγράφονται δεκάδες χι-
λιάδες «ορφανές» θέσεις. Η ίδια προβληματι-
κή κατάσταση εμφανίζεται και στον πρωτογε-
νή τομέα και συγκεκριμένα στους τομείς της
γεωργίας, της δασοκομίας και της αλιείας.

Αντίθετα, υπάρχουν και τομείς που πα-
ρουσίασαν αρνητική πορεία σε σχέση με τις
θέσεις εργασίας. Για παράδειγμα, η δημόσια
διοίκηση και άμυνα, καθώς και η υποχρεω-
τική κοινωνική ασφάλιση, σημείωσαν τις
μεγαλύτερες απώλειες. Η μείωση αυτή δεί-
χνει τη συνεχιζόμενη συρρίκνωση του δη-
μόσιου τομέα και τη συνεχιζόμενη ανάγκη
για αναδιοργάνωση αυτών των κλάδων.
Αξιοσημείωτη είναι η σχεδόν μηδενική ανά-
πτυξη στον τομέα της εκπαίδευσης, όπου η
αγορά εργασίας παρέμεινε σταθερή χωρίς
να καταγραφούν αξιοσημείωτες αυξήσεις.

Μεταποίηση

Ο κλάδος της μεταποίησης, παρά την

ανάγκη για μεγαλύτερη ανάπτυξη και τον ρό-
λο του στην παραγωγή προϊόντων υψηλής
προστιθέμενης αξίας, παρουσιάζει μικρή
αύξηση των θέσεων εργασίας, ενώ και εκεί
λείπουν δεκάδες χιλιάδες εργατικά χέρια.
Βασικός λόγος για την αναντιστοιχία αυτή εί-
ναι η έλλειψη δεξιοτήτων, η οποία επηρεάζει
σημαντικά την παραγωγή στον δευτερογενή
τομέα και σε όλους τους υποκλάδους του. 

Πρέπει να σημειωθεί ότι οι μεταβολές στις
επαγγελματικές θέσεις εξαρτώνται σε πολύ
μεγάλο βαθμό από τις μεταβολές που συντε-
λούνται στους διάφορους κλάδους της οικο-
νομίας. Έτσι, κάποιοι κλάδοι εμφανίζουν
μεγάλη συγκέντρωση συγκεκριμένων επαγ-
γελματικών ομάδων και η πορεία αυτών των
κλάδων επηρεάζει άμεσα την απασχόληση
σε συγκεκριμένα επαγγελματικά πεδία.

Την ίδια στιγμή, η κυβέρνηση, μέσω του
υπουργείου Εργασίας-Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και της Δημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλη-

σης, προχωρά σε δυναμικές πρωτοβουλίες
για την επιστροφή όσων μετανάστευσαν στα
χρόνια της κρίσης, προκειμένου να βρουν
καλύτερες συνθήκες εργασίας και να έχουν
υψηλότερες αποδοχές. Μέχρι στιγμής, από
τις 660.000 άτομα που εγκατέλειψαν την Ελ-
λάδα από το 2010 και έως το 2018, έχουν επι-
στρέψει οι 420.000. Αυτό σημαίνει ότι υπάρ-
χει ένα κενό περίπου 240.000 «ξενιτεμέ-
νων», οι οποίοι θα μπορούσαν να επιστρέ-
ψουν στην Ελλάδα, επαυξάνοντας τη δυνα-
μική της οικονομίας και την παραγωγή σχε-
δόν σε όλους τους κλάδους. 

Οι ξένοι κολοσσοί

Καθοριστικό παράγοντα για την αύξηση
των θέσεων εργασίας και την περαιτέρω
ώθηση των κλάδων της οικονομίας αποτε-
λούν οι ξένοι κολοσσοί που έχουν εκδηλώ-
σει ενδιαφέρον για να επενδύσουν στην Ελ-
λάδα. Παρά τις θετικές προοπτικές που
έχουν όλοι οι κλάδοι της οικονομίας τα επό-
μενα χρόνια, εντούτοις εκφράζεται προβλη-
ματισμός σε σχέση με τη διαθεσιμότητα του
απαραίτητου προσωπικού που είναι ανα-
γκαίο, προκειμένου να πάρουν σάρκα και
οστά οι συγκεκριμένες επενδύσεις.

Μεγάλη πληγή η έλλειψη
εργατικών χεριών

Αύξηση των θέσεων εργασίας 
σε όλους τους κλάδους 
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Η
τρέχουσα χρονιά

διαγράφεται ως πολλά

υποσχόμενη για την

πιστωτική επέκταση, σύμφωνα με

τον διευθύνοντα σύμβουλο της

Τράπεζας Πειραιώς Χρήστο

Μεγάλου. Σε πρόσφατη συζήτηση με

αναλυτές, ο κ. Μεγάλου εξέφρασε

την αισιοδοξία του για την

κινητικότητα που παρατηρείται σε

διάφορους τομείς της οικονομίας,

υποδεικνύοντας μια θετική

προοπτική για το υπόλοιπο του

έτους. Η Τράπεζα Πειραιώς,

καταγράφοντας ισχυρά

αποτελέσματα κατά το πρώτο

τρίμηνο του έτους, δείχνει έτοιμη να

συνεχίσει την πορεία της προς την

πιστωτική ανάπτυξη. Η έλλειψη

έκτακτων παραγόντων (one-offs)

στα αποτελέσματα αυτά προσδίδει

ακόμα μεγαλύτερη αξιοπιστία στην

εκτίμηση για μια θετική χρονιά.

Κατά το πρώτο τρίμηνο του 2025 η Τρά-

πεζα Πειραιώς προχώρησε σε εκταμιεύ-

σεις δανείων ύψους 3,2 δισ. ευρώ. Αν και

το ποσό αυτό είναι μειωμένο σε σχέση με

το τέταρτο τρίμηνο του 2024, που ανήλθε

στα 4,3 δισ. ευρώ, παραμένει σημαντικά

αυξημένο σε σύγκριση με το πρώτο τρί-

μηνο του προηγούμενου έτους, που κα-

τέγραψε 2,1 δισ. ευρώ.

Από το συνολικό ποσό των 3,2 δισ. ευ-

ρώ, το 1,9 δισ. ευρώ αφορούσε εταιρικές

χορηγήσεις και δομημένα προϊόντα χρη-

ματοδότησης, δείχνοντας την έντονη στή-

ριξη της τράπεζας προς τις μεγάλες επι-

χειρήσεις. Επιπλέον, 1,1 δισ. ευρώ στρά-

φηκε προς τη μικρομεσαία επιχειρηματι-

κότητα, ενισχύοντας τις μικρές και με-

σαίες επιχειρήσεις που αποτελούν τη ρα-

χοκοκαλιά της ελληνικής οικονομίας. Τέ-

λος, μόλις 200 εκατ. ευρώ αφορούσαν

ιδιώτες πελάτες, κάτι που υποδηλώνει

μια πιο προσεκτική προσέγγιση στον το-

μέα των καταναλωτικών δανείων.

Παρά τις εκταμιεύσεις, η καθαρή πι-

στωτική επέκταση διαμορφώθηκε στο 1,1

δισ. ευρώ λόγω πρόωρης αποπληρωμής

δανείων ύψους 2 δισ. ευρώ. Αυτή η δυνα-

μική είναι ενδεικτική της αυξημένης ικα-

νότητας των επιχειρήσεων να αποπλη-

ρώνουν τα δάνειά τους, κάτι που αντικα-

τοπτρίζει μια βελτίωση στην οικονομική

τους κατάσταση.

Ο Χρήστος Μεγάλου τόνισε ότι το πρώ-

το τρίμηνο θέτει τον τόνο για το υπόλοιπο

του έτους, ανοίγοντας τον δρόμο για κα-

θαρή πιστωτική επέκταση τουλάχιστον

2,6 δισ. ευρώ στο σύνολο του έτους. Αυτή

η προοπτική βασίζεται σε μεγάλες συ-

ναλλαγές που αναμένονται στους κλά-

δους της μεταποίησης, της ενέργειας,

των κατασκευών και του real estate.

Η Τράπεζα Πειραιώς συνεχίζει να

εστιάζει σε στρατηγικές προτεραιότητες

που περιλαμβάνουν την υποστήριξη και-

νοτόμων και βιώσιμων επιχειρηματικών

πρωτοβουλιών. Η έμφαση σε τομείς

όπως η ενέργεια και το real estate δεί-

χνει τη δέσμευση της τράπεζας να στηρί-

ξει τις μελλοντικές τάσεις και να ενισχύ-

σει τη βιώσιμη ανάπτυξη.

Η στρατηγική αυτή δεν αφορά μόνο την

αύξηση των δανείων αλλά και τη δημι-

ουργία αξίας για τους μετόχους και τους

πελάτες της τράπεζας. Αναμένεται ότι οι

επενδύσεις σε τεχνολογίες αιχμής και η

βελτίωση των ψηφιακών υπηρεσιών θα

βελτιώσουν την εξυπηρέτηση των πελα-

τών και θα ενισχύσουν την ανταγωνιστι-

κότητα της τράπεζας στην αγορά.

Η πρόβλεψη για το μέρισμα του 2025

με βάση τα στοιχεία του πρώτου τριμήνου

είναι 0,44 ευρώ ανά μετοχή, ενώ το μέρι-

σμα για τα αποτελέσματα του 2024 θα

πληρωθεί στις 10 Ιουνίου και διαμορφώ-

νεται στα 0,298 ευρώ ανά μετοχή.

ΤΡΑΠΕΖΑ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

Πρόσω ολοταχώς 
για πιστωτική επέκταση 2,6 δισ.

Έμφαση σε τομείς 
όπως η ενέργεια 
και το real estate

Ο διευθύνων σύμβουλος της Τράπεζας
Πειραιώς Χρήστος Μεγάλου
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Έμφαση στο wealth management 

Η
Alpha Bank φαίνεται να
προετοιμάζεται για μια περίοδο
δυναμικής ανάπτυξης,

σύμφωνα με όσα είπε με αφορμή τα
οικονομικά αποτελέσματα του 2024 ο
CEO Βασίλης Ψάλτης. Κατά τη
διάρκεια ενημέρωσης των αναλυτών, ο
κ. Ψάλτης παρουσίασε τους κύριους
πυλώνες ανάπτυξης της τράπεζας, οι
οποίοι περιλαμβάνουν την αύξηση των
εσόδων από τόκους, την ενίσχυση του
wealth management, την ανάπτυξη
του factoring, τη διανομή γενναίου
μερίσματος και την παροχή νέων
δανείων.

Ο κ. Ψάλτης τόνισε ότι η αύξηση των εσό-
δων από τόκους το επόμενο τρίμηνο θα
οφείλεται σε τρεις βασικούς παράγοντες:
την ενισχυμένη πιστωτική επέκταση, την αλ-
λαγή τιμολόγησης καταθέσεων και τις απο-
δόσεις των επενδύσεων. Η στρατηγική αυτή
είναι ουσιαστική για την επίτευξη του στό-
χου της τράπεζας για έσοδα από τόκους
ύψους 1,67 δισ. ευρώ.

Η αλλαγή στην τιμολόγηση των καταθέσε-
ων αναμένεται να προσφέρει νέα ώθηση στα
έσοδα, ενώ οι επενδύσεις της τράπεζας θα
συνεχίσουν να αποδίδουν καρπούς. Παράλ-
ληλα, η τράπεζα παρακολουθεί στενά τις

αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, καθώς κάθε μείωση επιτοκίων κατά
0,25% κοστίζει 15 εκατ. ευρώ στα έσοδα.

Ένας από τους βασικούς τομείς στους
οποίους η Alpha Bank σχεδιάζει να επενδύ-
σει είναι το wealth management. Η τράπεζα
στοχεύει να προσφέρει καινοτόμες λύσεις
στους πελάτες της, προσαρμοσμένες στις
σύγχρονες ανάγκες και τις εξελίξεις της
αγοράς. Με την ενίσχυση αυτής της υπηρε-
σίας, η Alpha Bank επιδιώκει να προσελκύ-
σει νέους πελάτες και να ενδυναμώσει τις
σχέσεις με τους υπάρχοντες.

Το factoring, ως εργαλείο χρηματοδότη-
σης για τις επιχειρήσεις, αποτελεί έναν ακό-
μη σημαντικό πυλώνα ανάπτυξης για την Al-
pha Bank. Η τράπεζα σχεδιάζει να επεκτεί-
νει τις υπηρεσίες της σε αυτόν τον τομέα,
προσφέροντας λύσεις που ανταποκρίνονται
στις ανάγκες των επιχειρήσεων για ρευστό-
τητα και χρηματοδότηση. Η στρατηγική αυτή
αναμένεται να ενισχύσει την παρουσία της
τράπεζας στην αγορά και να συμβάλει στην
αύξηση των εσόδων της.

Η Alpha Bank σχεδιάζει επίσης να διανεί-
μει γενναίο μέρισμα στους μετόχους της,
επιβεβαιώνοντας την εμπιστοσύνη της στις
προοπτικές ανάπτυξής της. Παράλληλα, η
τράπεζα σκοπεύει να διαθέσει νέα δάνεια,
υποστηρίζοντας τόσο τις επιχειρήσεις όσο
και τα νοικοκυριά στην προσπάθειά τους για
ανάπτυξη και ευημερία.

Η τράπεζα ανακοίνωσε αποτελέσματα

ανώτερα των εκτιμήσεων των αναλυτών για

το πρώτο τρίμηνο του έτους. Η καθαρή πι-

στωτική επέκταση ενισχύθηκε κατά 0,6 δισ.

ευρώ το α’ τρίμηνο κυρίως λόγω της αυξη-

μένης επιχειρηματικής ζήτησης, ενώ το

χαρτοφυλάκιο εξυπηρετούμενων δανείων

κατέγραψε αύξηση 13% σε ετήσια βάση.

Επιπλέον, σημαντική αύξηση παρουσία-

σαν και τα κεφάλαια πελατών, τα οποία ενι-

σχύθηκαν κατά 8% σε ετήσια βάση, ως απο-

τέλεσμα της αύξησης κατά 12% των υπό Δια-

χείριση Περιουσιακών Στοιχείων (AUMs),

ενώ οι καταθέσεις αυξήθηκαν κατά 6,6% σε

ετήσια βάση.
Το σύνολο των εσόδων υποχώρησε μόλις

3%, ενώ τα καθαρά έσοδα από τόκους (ΝΙΙ)
υποχώρησαν οριακά κατά 2,6%, στα 395,3
εκατ. ευρώ. Αν εξαιρέσουμε τον αντίκτυπο
των λιγότερων ημερών του τριμήνου, τα κα-
θαρά έσοδα από τόκους ήταν ουσιαστικά

αμετάβλητα στο τρίμηνο, έχοντας μακράν
την καλύτερη επίδοση μεταξύ των τεσσάρων
τραπεζών. Η διοίκηση της τράπεζας επιβε-
βαίωσε τον στόχο της για καθαρά έσοδα από
τόκους (NII) στο 1,65 δισ. ευρώ, παρά τη μι-
κρή υστέρηση στο α’ τρίμηνο.

Υψηλότερα 
ο πήχης για 
τα οικονομικά μεγέθη

ALPHA BANK

Ο διευθύνων σύμβουλος
της Alpha Bank Βασίλης Ψάλτης
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Ο
διευθύνων σύμβουλος της
Eurobank Φωκίων Καραβίας
εξέφρασε την αισιοδοξία του

για την επίτευξη ή ακόμα και την
υπέρβαση των φετινών στόχων της
τράπεζας. Η αισιοδοξία αυτή
προκύπτει μετά την ανακοίνωση των
αποτελεσμάτων του πρώτου τριμήνου,
τα οποία δείχνουν ότι η τράπεζα
βρίσκεται σε καλό δρόμο.

Η Eurobank αναμένει πλέον ταχύτερες
μειώσεις επιτοκίων, γεγονός που δεν επη-
ρεάζει την επιβεβαίωση του στόχου για κα-
θαρά έσοδα από τόκους στα 2,5 δισ. ευρώ.
Ο CFO της Eurobank Χάρης Κοκολογιάν-
νης εξήγησε ότι η ταχύτερη αύξηση του όγ-
κου δανείων και ομολόγων, καθώς και η
βραδύτερη συρρίκνωση των spreads στα
επιχειρηματικά δάνεια, συντελούν στην
ανθεκτικότητα των καθαρών εσόδων από
τόκους.

Η διοίκηση της Eurobank παρατηρεί
αξιοσημείωτη ανάπτυξη στο διεθνές σκέ-
λος χορηγήσεων, με έμφαση στα επιχειρη-
ματικά δάνεια στην Κύπρο και στα στεγα-
στικά δάνεια στη Βουλγαρία. Στην Κύπρο, η
αύξηση των επιχειρηματικών δανείων είναι
ιδιαίτερα έντονη, ενώ στη Βουλγαρία ο
ρυθμός αύξησης των στεγαστικών δανείων
είναι διπλάσιος από το αναμενόμενο.

Η στρατηγική της Eurobank επικεντρώ-
νεται στη διατήρηση ισχυρής πιστωτικής
επέκτασης, με 1,2 δισ. ευρώ οργανική ανά-
πτυξη στο πρώτο τρίμηνο, που αντιστοιχεί
στο ένα τρίτο του ετήσιου στόχου. Η τράπε-
ζα συνεχίζει να επενδύει σε τομείς που πα-
ρουσιάζουν υψηλές προοπτικές ανάπτυ-
ξης, ενισχύοντας τη θέση της στην αγορά.

Τα καθαρά έσοδα από τόκους της Euro-
bank ήταν ελαφρώς υψηλότερα από τις
εκτιμήσεις των αναλυτών, φτάνοντας τα
637,9 εκατ. ευρώ, έναντι εκτίμησης για 631
εκατ. ευρώ. Η συμβολή της ελληνικής αγο-
ράς ήταν σημαντική, με 138 εκατ. ευρώ σε
ετήσια βάση, υπερκαλύπτοντας μέρος των
απωλειών, ύψους περίπου 63 εκατ. ευρώ,
εν μέσω της χαμηλότερης ανατιμολόγησης
δανείων.

Η Eurobank κατάφερε να περιορίσει τον
αντίκτυπο από το κόστος των καταθέσεων.
Το καθαρό επιτοκιακό περιθώριο υποχώ-
ρησε στο 2,53% σε επίπεδο ομίλου, με τον
εγχώριο «βραχίονα» στο 2,24%. Αυτό δεί-
χνει την ικανότητα της τράπεζας να διαχει-
ρίζεται αποτελεσματικά τα κόστη, διατη-
ρώντας παράλληλα την κερδοφορία της.

Οι προθεσμιακές καταθέσεις παρέμειναν

συμπαγείς, καλύπτοντας το 36% της συνο-
λικής καταθετικής βάσης. Το spread υπο-
χώρησε στις 91 μονάδες βάσης από 98 μο-
νάδες βάσης στο τέταρτο τρίμηνο, ενώ το
beta καταθέσεων αυξήθηκε στο 26% από
25%. Παρά την εποχική μείωση των κατα-
θέσεων εταιρειών, οι προοπτικές παραμέ-
νουν θετικές.

Στο σκέλος της Ελληνικής, η διοίκηση

της τράπεζας επανέλαβε πως οι συνέργειες

θα αποφέρουν περίπου 120 εκατ. ευρώ

στον όμιλο, με το περίπου 40% να αποτυπώ-

νεται ήδη από το τρέχον έτος.

Η Eurobank επιδιώκει την οργανική ανά-

πτυξη του χαρτοφυλακίου δανείων, με στό-

χο να ξεπεράσει το 1 δισ. ευρώ. Παράλληλα,

ο εξορθολογισμός της βάσης κόστους απο-

τελεί κεντρικό σημείο της στρατηγικής της,

με την τράπεζα να υπολογίζει περίπου 30

εκατ. ευρώ από τη μείωση των διοικητικών

και άλλων εξόδων.

Η εξαγορά της ασφαλιστικής CNP και η

συγχώνευση με τις ασφαλιστικές εταιρείες

της Ελληνικής αποτελούν κρίσιμα βήματα

για την ενίσχυση της θέσης της Eurobank

στην αγορά. Αυτές οι κινήσεις αναμένεται

να αποφέρουν περίπου 25 εκατ. ευρώ έκα-

στη, ενισχύοντας περαιτέρω την ανταγωνι-

στικότητα του ομίλου.
Σημαντική είναι η συμβολή των εσόδων

από προμήθειες στο σκέλος του wealth και
asset management, τα οποία αναμένεται
να αγγίξουν τα 20 εκατ. ευρώ. Επίσης, η
εξοικονόμηση από την επαναγορά AT1 και
Tier II της Ελληνικής, στη βάση του χαμηλό-
τερου κόστους έκδοσης, αναμένεται να
αποφέρει άλλα 20 εκατ. ευρώ.

EUROBANK

Αισιοδοξία για επίτευξη 
των φετινών στόχων

Στόχος για καθαρά
έσοδα από τόκους 
στα 2,5 δισ. ευρώ

Ο διευθύνων σύμβουλος 
της Eurobank Φωκίων Καραβίας





Σ
ε αναπτυξιακή πορεία
βρίσκεται η Attica Bank, η
οποία έχει θέσει φιλόδοξους

στόχους για την επόμενη τριετία. Με
την ολοκλήρωση της λειτουργικής
συγχώνευσης με την Παγκρήτια, η
τράπεζα στοχεύει σε πενταπλασιασμό
της λειτουργικής κερδοφορίας της
φέτος, φτάνοντας τα 280 εκατ. ευρώ
από 49 εκατ. ευρώ το 2024.
Αναφορικά με το χαρτοφυλάκιο των
δανείων της, επιδιώκεται
διπλασιασμός του μέχρι το 2027 
στα 7 δισ. ευρώ.

Η διευθύνουσα σύμβουλος της Attica

Bank Ελένη Βρεττού προσφάτως παρου-

σίασε το μεσοπρόθεσμο πλάνο της τράπε-

ζας. Σύμφωνα με αυτό, προβλέπονται κα-

θαρές χορηγήσεις δανείων ύψους 1 δισ.

ευρώ ετησίως για την επόμενη τριετία, ξε-

κινώντας από φέτος. Αυτή η στρατηγική κί-

νηση αναμένεται να ενισχύσει την ανταγω-

νιστικότητα της τράπεζας στην ελληνική

αγορά.

Παράλληλα, η Attica Bank σχεδιάζει να

αυξήσει την απόδοση των κεφαλαίων της

πάνω από το 20% (RoATBV) και να μειώσει

το κόστος κάτω από το 40% των εσόδων. Η κ.

Βρεττού τόνισε ότι αυτό θα επιτευχθεί μέ-

σω της αναδιάρθρωσης και του εξορθολο-

γισμού του δικτύου καταστημάτων. Συγκε-

κριμένα, εκτιμάται ότι περίπου 20 από τα

υποκαταστήματα των τεσσάρων συγχωνευ-

μένων τραπεζών που γειτνιάζουν θα απορ-

ροφηθούν και θα κλείσουν, αφήνοντας ένα

δίκτυο περίπου 65 καταστημάτων ανά την

Ελλάδα και πέντε επιχειρηματικά κέντρα.

Η στρατηγική αυτή δεν είναι απλώς μια

κίνηση εξοικονόμησης κόστους, αλλά και

μια προσπάθεια να ενισχυθούν η αποδοτι-

κότητα και η ευελιξία της τράπεζας, προ-

κειμένου να ανταποκριθεί στις σύγχρονες

προκλήσεις της αγοράς. Η Attica Bank ανα-

γνωρίζει την ανάγκη για προσαρμογή στις

νέες τεχνολογικές εξελίξεις και την ψηφιο-

ποίηση, και σκοπεύει να επενδύσει σε αυτά

τα πεδία για να βελτιώσει τις υπηρεσίες της

προς τους πελάτες.

Η τράπεζα έχει ήδη ξεκινήσει να εφαρμό-

ζει μέτρα για την ενίσχυση της παρουσίας

της στην αγορά, με στόχο την αύξηση των

καταθέσεων και τη βελτίωση της σχέσης με

τους πελάτες της. Μέσω της ανάπτυξης νέ-

ων προϊόντων και υπηρεσιών, η Attica Bank

επιδιώκει να καλύψει τις ανάγκες των πελα-

τών της και να προσελκύσει νέους πελάτες.

Ένα σημαντικό στοιχείο της στρατηγικής

της είναι η εστίαση στη βιώσιμη ανάπτυξη

και την εταιρική κοινωνική ευθύνη. Η τρά-

πεζα δεσμεύεται να προωθήσει πρακτικές

που συμβάλλουν στην προστασία του περι-

βάλλοντος και στην κοινωνική πρόοδο, εν-

σωματώνοντας βιώσιμες πρακτικές στην

καθημερινή της λειτουργία.

Πάντως η Attica Bank δεν σκοπεύει να

αλλάξει το βασικό της λειτουργικό μοντέλο.

Η τράπεζα θα συνεχίσει να δραστηριοποι-

είται εντονότερα στα δάνεια και τις υπηρε-

σίες προς μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις,

διατηρώντας και ενισχύοντας τα ανοίγματα

που έχει ξεκινήσει στη λιανική τραπεζική.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα αυτής της

προσέγγισης είναι το πρόγραμμα «Σπίτι

μου ΙΙ», το οποίο έχει ήδη σημειώσει ση-

μαντική επιτυχία.
Παράλληλα επιδιώκει να αυξήσει το με-

ρίδιό της στις μεγάλες επιχειρήσεις. Η
στρατηγική αυτή περιλαμβάνει την ανάπτυ-
ξη νέων προϊόντων και υπηρεσιών που
απευθύνονται σε μεγάλες επιχειρήσεις, με
στόχο την κάλυψη των εξειδικευμένων
αναγκών τους και την παροχή ολοκληρω-
μένων λύσεων χρηματοδότησης. Η συνερ-
γασία της EY και του δικτύου DefencE-
duNet στοχεύει στην εκπαίδευση και την
ενίσχυση των δεξιοτήτων του ανθρώπινου
δυναμικού στον τομέα της άμυνας, αλλά και
τη σύνδεση των εκπαιδευτικών προγραμ-
μάτων και του έργου των κέντρων έρευνας
και ανάπτυξης (R&D) με τις πραγματικές
ανάγκες της ελληνικής αμυντικής βιομη-
χανίας.
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Βάζει στόχο για λειτουργικά
κέρδη 280 εκατ. το 2025

ATTICA BANK

Η διευθύνουσα σύμβουλος 
της Attica Bank Ελένη Βρεττού

Νέες χορηγήσεις
δανείων 1 δισ. ευρώ
ετησίως για 
την επόμενη τριετία 
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Η
AKTOR, ένας από τους
κορυφαίους ομίλους στην
Ελλάδα, έχει θέσει

φιλόδοξους στόχους για τα επόμενα
χρόνια, με το 2025 να αποτελεί
κομβικό έτος για την επίτευξή τους.
Στόχος είναι EBITDA της τάξεως των
180 εκατ. ευρώ, κάτι που θεωρείται
απολύτως εφικτό με βάση τις
πρόσφατες κινήσεις της εταιρείας και
τις στρατηγικές εξαγορές που έχει
πραγματοποιήσει.

Η ενοποίηση των μεγεθών της κατα-
σκευαστικής ΕΝΤΕΛΕΧΕΙΑ, η οποία αναμέ-
νεται να συνεισφέρει με proforma στοιχεία
του 2024 EBITDA της τάξεως των 39 εκατ.
ευρώ, αποτελεί μια από τις βασικές πτυχές
αυτής της στρατηγικής. Παράλληλα, η εν-
σωμάτωση της ΑΚΤΩΡ Παραχωρήσεις, η
οποία προσθέτει 32 εκατ. ευρώ στα κέρδη
EBITDA, και η ενσωμάτωση των ακινήτων
της Prodea, με 36 εκατ. ευρώ EBITDA, ενι-
σχύουν σημαντικά το οικονομικό προφίλ
του ομίλου. Με τον πήχη για το 2030 να βρί-
σκεται στα 430 εκατ. ευρώ, η AKTOR δεί-
χνει αποφασισμένη να συνεχίσει την ανα-
πτυξιακή της πορεία. Ο πρόεδρος και διευ-
θύνων σύμβουλος του ομίλου Αλέξανδρος
Εξάρχου εξέφρασε την ικανοποίησή του

για τη μέχρι τώρα επίτευξη των στόχων, το-
νίζοντας τη σημασία της στρατηγικής ανά-
πτυξης και των επενδύσεων.

Η ανάπτυξη στις Ανανεώσιμες Πηγές
Ενέργειας (ΑΠΕ) προχωρά με γοργούς
ρυθμούς και η διοίκηση της AKTOR έχει
φέρει εμπροσθοβαρώς επενδύσεις ύψους
1 δισ. ευρώ από το συνολικό επενδυτικό
πλάνο των 2 δισ. ευρώ. Οι συζητήσεις με
τους επενδυτές δείχνουν ότι οι στόχοι
μπορεί να επιτευχθούν νωρίτερα από το
προβλεπόμενο, κάτι που θα μπορούσε να
οδηγήσει σε αναθεώρηση προς τα πάνω
των οικονομικών εκτιμήσεων.

Στον τομέα των παραχωρήσεων, ο διευ-
θύνων σύμβουλος της AKTOR κ. Εξάρχου
υπογράμμισε τη σημασία της απόφασης
της Επιτροπής Ανταγωνισμού. Εφόσον αυ-
τή δοθεί, η εταιρεία θα ελέγχει ένα εκτετα-
μένο χαρτοφυλάκιο 25 συμβάσεων, οι
οποίες θα έχουν μακροχρόνια περίοδο εκ-
μετάλλευσης. Αυτό το χαρτοφυλάκιο θα
επιτρέψει στην AKTOR να έχει σταθερά

έσοδα και να ενισχύσει την οικονομική της
σταθερότητα.

Στον τομέα των ΑΠΕ, η διοίκηση του ομί-
λου έχει θέσει φιλόδοξους στόχους. Με
την προσθήκη 250-270 MW έως το τέλος
του έτους, η AKTOR προχωρά σε ενεργές
διαπραγματεύσεις για την εξαγορά συνο-
λικά 7 μονάδων-χαρτοφυλακίων. Αυτή η
στρατηγική κίνηση αναμένεται να ενισχύ-
σει την παρουσία της στον τομέα των ΑΠΕ
και να συμβάλει στην επίτευξη των περι-
βαλλοντικών στόχων της εταιρείας.

Η AKTOR δεν περιορίζεται μόνο στις
Παραχωρήσεις και τις ΑΠΕ. Στον τομέα
των ακινήτων, η εταιρεία εξετάζει νέες ευ-
καιρίες ανάπτυξης. Η στρατηγική της περι-
λαμβάνει την αξιοποίηση ακινήτων υψη-
λής αξίας και την ανάπτυξη νέων έργων
που θα προσδώσουν προστιθέμενη αξία
στο χαρτοφυλάκιό της. Οι επενδύσεις σε
ακίνητα αποτελούν έναν από τους βασι-
κούς πυλώνες ανάπτυξης για την εταιρεία,
προσφέροντας σταθερές αποδόσεις και
ενισχύοντας την αξία της στην αγορά.

Η AKTOR, με τις στρατηγικές της κινή-
σεις και τις σημαντικές επενδύσεις, φαί-
νεται να βρίσκεται σε τροχιά επίτευξης
των φιλόδοξων στόχων της για το 2025
και το 2030. Η επιτυχής ολοκλήρωση των
εξαγορών και η ανάπτυξη στις ΑΠΕ ενι-

σχύουν τη θέση της στην αγορά, καθι-
στώντας την έναν από τους πιο δυναμι-
κούς παίκτες στον κλάδο. Με το βλέμμα
στραμμένο στο μέλλον, η AKTOR συνεχί-
ζει να επενδύει στην ανάπτυξη και την
καινοτομία, προσβλέποντας σε ακόμα με-
γαλύτερες επιτυχίες.

AKTOR

Tι σχεδιάζει σε παραχωρήσεις, ΑΠΕ, ακίνητα 
Στόχος της η επίτευξη
EBITDA της τάξεως 
των 180 εκατ. ευρώ το 2025

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος 
του Ομίλου AKTOR Αλέξανδρος Εξάρχου
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ΔΔΕΗ

Από τον λιγνίτη 
στην πράσινη μετάβαση 
και τον μετασχηματισμό 
σε powertech εταιρεία

Α
πό μια ζημιογόνα και δύσκαμπτη δημόσια επιχείρηση, η οποία το 2019

βρέθηκε στο χείλος του γκρεμού, φλερτάροντας με τη χρεοκοπία, η ΔΕΗ έχει

καταφέρει, έξι χρόνια μετά, το απόλυτο success story, με τον Γιώργο Στάσση,

να την οδηγεί στη χρυσή εποχή, μεταμορφώνοντάς τη σε έναν πράσινο ενεργειακό

όμιλο με διεθνές εκτόπισμα, που επεκτείνεται δυναμικά και μεταμορφώνεται σε

powertech εταιρεία, συνδυάζοντας τεχνολογική καινοτομία με σύγχρονη ενεργειακή

υποδομή.

Το στίγμα της επόμενης ημέρας είχε δώσει, με την τοποθέτησή του, κατά την
παρουσίαση του επικαιροποιημένου στρατηγικού σχεδιασμού ο ίδιος ο Γιώργος

Στάσσης, πρόεδρος και διευθύνων
σύμβουλος του ομίλου. «Επενδύουμε
δυναμικά στην πράσινη ενέργεια και την
ευέλικτη παραγωγή, καθώς και στον
εκσυγχρονισμό των δικτύων μας.
Επενδύουμε σε νέες ενεργειακές λύσεις
προστιθέμενης αξίας για τους πελάτες μας.
Επενδύουμε σε νέες υπηρεσίες και προϊόντα.
Με ορθολογισμό, επιλέγουμε αποδοτικές
επενδύσεις, αφήνουμε ολοκληρωτικά πίσω
μας τον ασύμφορο πια λιγνίτη και
δημιουργούμε αξία για όλα τα ενδιαφερόμενα
μέρη, πελάτες, μετόχους, εργαζομένους,
πάντα με κοινωνικά και περιβαλλοντικά
υπεύθυνο τρόπο», είχε αναφέρει
χαρακτηριστικά.

Με την «πυξίδα» να έχει σαφή επενδυτικό
προσανατολισμό, ο όμιλος επεκτείνεται εκτός
συνόρων και διαθέτει παρουσία σε Ρουμανία,
Βουλγαρία, Βόρεια Μακεδονία, Ιταλία, ενώ θα
επεκταθεί και στην Κροατία. Στο επίκεντρο
του σχεδιασμού για την τριετία 2025-2027

είναι η πράσινη μετάβαση -εντός και εκτός συνόρων- με αύξηση των επενδύσεων σε
ΑΠΕ και απόσυρση λιγνιτικών μονάδων. Ο σχεδιασμός προβλέπει ότι μέχρι το 2027 θα
αναπτύξει 6,3 GW ΑΠΕ στην Ελλάδα αλλά και στην ευρύτερη περιοχή της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης, ενώ παράλληλα θα υπάρξουν επενδύσεις και σε έργα
ευέλικτης παραγωγής ενέργειας. Το στρατηγικό επενδυτικό πλάνο του Ομίλου ΔΕΗ
επεκτείνεται και στον τομέα της τεχνολογίας με επενδύσεις ύψους 5,75 δισ. ευρώ τα
επόμενα τρία με πέντε χρόνια, όπου προβλέπεται η μεταμόρφωση των πρώην
λιγνιτικών εκτάσεων στη Δυτική Μακεδονία σε έναν τεχνολογικό και πράσινο
ενεργειακό κόμβο για τη χώρα και τη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Πυλώνας αυτού του
σχεδίου είναι η ανάπτυξη ενός Mega Data Center ισχύος 300 MW, με δυνατότητα
επέκτασης σε Giga Data Center ισχύος 1.000 MW. 

ΟΠΑΠ

Η... τύχη μεγαλώνει 
διαρκώς το success story 

Η
«θεά Τύχη» έφερε για ακόμη μια χρονιά ισχυρά μεγέθη στον

ΟΠΑΠ, ο οποίος αποτελεί ένα από τα κορυφαία επιχειρηματικά

success stories της ελληνικής οικονομίας.Το 2024 έκλεισε με

νέα δυναμική αύξηση των λειτουργικών κερδών στα 832 εκατ. ευρώ

(14%), των καθαρών κερδών στα 485,8 εκατ. ευρώ (19%) και του τζίρου

στα 2,296 δισ. ευρώ (10%), ανοίγοντας τον δρόμο για πολύ... μεγάλα

πράγματα τη φετινή χρονιά. Σύμφωνα με τον διευθύνοντα σύμβουλο του

Οργανισμού Γιαν Κάρας, «οι ισχυρές επιδόσεις στους τομείς του

αθλητικού στοιχηματισμού και των iGaming προϊόντων, το μεγαλύτερο

τζακπότ στην ιστορία του ΤΖΟΚΕΡ, η προσθήκη του Eurojackpot και η

αυξανόμενη δυναμική της iLottery πλατφόρμας Opaponline.gr ήταν οι

κύριοι μοχλοί ανάπτυξης για τον ΟΠΑΠ κατά το 2024, ενώ το 2025 θα

είναι έτος ανάπτυξης χάρη στην ολοκληρωμένη εμπορική στρατηγική του

και τη συνεπή υλοποίηση της

επιχειρηματικής στρατηγικής

Fast Forward».

Το 2024 η εταιρεία

επαναβεβαίωσε την εστίαση της

στην παροχή ξεχωριστών

εμπειριών στους πελάτες της

τόσο στο retail όσο και στο

online κανάλι. Επιπλέον η

διοίκηση ανέλαβε επιτυχημένες

πρωτοβουλίες κατά τη διάρκεια

του Euro 2024, οι οποίες

προσέλκυσαν πελάτες

αθλητικού στοιχήματος σε

επίπεδα-ρεκόρ τόσο στο retail

όσο και στο online κανάλι.

Παράλληλα το επιτυχημένο

λανσάρισμα του Eurojackpot

προσέλκυσε μεγάλο αριθμό

πελατών στο δίκτυο

καταστημάτων ΟΠΑΠ, γεγονός

που αναδεικνύει την ελκυστικότητα του παιχνιδιού.

Από την άλλη, η καινοτόμα πλατφόρμα loyalty που αξιοποιήθηκε κατά το

2024 οδήγησε σε ιδιαίτερα αυξημένα επίπεδα αλληλεπίδρασης με τους

πελάτες, ενώ η αναβάθμιση της πλατφόρμας Opaponline.gr ιδίως με τα

Free2Play παιχνίδια ενίσχυσε θεαματικά τα έσοδα. Οι επενδύσεις για την

περαιτέρω εξέλιξη του δικτύου της εταιρείας συνεχίζονται δυναμικά,

ενώ με την αξιοποίηση σύγχρονων τεχνολογιών, mobile εφαρμογών και

εξελιγμένων οπτικοακουστικών συστημάτων αναβαθμίζεται η εμπειρία

των πελατών, με τους πράκτορες να έχουν στη διάθεσή τους σημαντικά

εργαλεία.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του ομίλου Γιώργος Στάσσης

Ο διευθύνων Σύμβουλος 
του ΟΠΑΠ Γιαν Κάρας
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Σ
τη Lidl Ελλάς, η έννοια της ηγεσίας δεν περιορίζεται
σε τίτλους ή ρόλους – είναι στάση ζωής και καθημε-
ρινή επιλογή. Επιλογή να πορεύεσαι με ακεραιότητα,

διορατικότητα και υπευθυνότητα απέναντι στην κοινωνία,
τον καταναλωτή και το περιβάλλον. Σε έναν κόσμο που μετα-
βάλλεται ραγδαία, δεν αρκούμαστε στο να ακολουθούμε τις
εξελίξεις. Αντίθετα, τις προκαλούμε, με οδηγό τις αξίες μας
και στρατηγική που επενδύει στη βιωσιμότητα και στηρίζει
έμπρακτα την ελληνική οικονομία. Η πρόσφατη διάκρισή
μας ως Retailer of the Year 2024 αποτελεί έμπρακτη ανα-
γνώριση αυτής της διαρκούς προσπάθειας και μας δίνει
ακόμη μεγαλύτερη ώθηση να συνεχίσουμε να καινοτομούμε
και να προσφέρουμε με συνέπεια αξία στους ανθρώπους
και τον τόπο μας.

Παρά τις προκλήσεις, συνεχίζουμε να επεκτεινόμαστε
σταθερά, επενδύοντας στην καινοτομία, στους ανθρώπους
μας και στις τοπικές κοινωνίες. Ενισχύουμε το δίκτυό μας σε
όλη τη χώρα, προχωράμε σε στοχευμένες μειώσεις τιμών
και στηρίζουμε διαρκώς τους Έλληνες προμηθευτές, προ-
βάλλοντας την εγχώρια παραγωγή. Mε 231 καταστήματα και
σταθερή παρουσία, βρισκόμαστε στη 2η θέση του λιανεμπο-
ρίου τροφίμων. Μέχρι το 2029, προχωράμε σε νέα επένδυση
100 εκατομμυρίων ευρώ για τη δημιουργία ενός σύγχρονου
κέντρου διανομής στην Ελευσίνα, ενισχύοντας την ικανότη-
τά μας να προσφέρουμε καθημερινά φρέσκα προϊόντα
στους καταναλωτές. Το όραμά μας παραμένει σταθερό: να
είμαστε αξιόπιστος εταίρος για τον Έλληνα καταναλωτή και
πρότυπος εργοδότης, δημιουργώντας διαρκώς αξία σε όλα
τα επίπεδα.

Η επιτυχία για εμάς δεν αποτυπώνεται μόνο στα οικονομι-
κά αποτελέσματα, αλλά κυρίως στην απτή επίδρασή μας
στην κοινωνία. Με περισσότερους από 6.500 εργαζομένους
και πανελλαδικό δίκτυο, η Lidl Ελλάς αποτελεί μοχλό ανά-
πτυξης, σταθερότητας και προσφοράς. Με ελάχιστο μεικτό
μισθό πλήρους απασχόλησης τα 1.050 ευρώ, αποδεικνύου-
με ότι η επιχειρηματική επιτυχία ξεκινά από μέσα. Η ανα-

γνώρισή μας για 9η συνεχή χρονιά ως “Κορυφαίος Εργοδό-
της” σε Ελλάδα και Ευρώπη επιβεβαιώνει τη δέσμευσή μας.  

Η κοινωνική υπευθυνότητα είναι πυρήνας της ταυτότητάς

μας. Από τη συνεργασία με τη UNICEF και το Χαμόγελο του

Παιδιού έως την αναδάσωση της Βόρειας Εύβοιας με 187.000

νέα δέντρα, δείχνουμε στην πράξη τι σημαίνει δέσμευση. Πά-

νω από 10 εκατ. ευρώ έχουν επενδυθεί την τελευταία δεκαε-

τία σε κοινωνικές και περιβαλλοντικές δράσεις. 

Παράλληλα, εφαρμόζουμε μια φιλόδοξη περιβαλλοντική

στρατηγική. Έχουμε ήδη μειώσει τις εκπομπές CO  κατά

52%, χρησιμοποιούμε 100% πράσινη ηλεκτρική ενέργεια και

εγκαθιστούμε φωτοβολταϊκά στο 25% των καταστημάτων

μας. Δεσμευόμαστε για ουδετερότητα άνθρακα έως το 2050

και για μείωση της σπατάλης τροφίμων κατά 50% μέχρι το

2030. Μέτρα όπως η σακούλα “Επίλεξέ με” ενισχύουν την

κυκλική οικονομία, μειώνοντας τη σπατάλη και προσφέρον-

τας λύσεις με κοινωνικό αποτύπωμα. 

Ιδιαίτερη σημασία έχει για εμάς η προσέγγιση στο ζήτημα

της διατροφής. Υιοθετώντας τις αρχές της Πλανητικής Υγιει-

νής Διατροφής (Planetary Health Diet), προωθούμε την

υπεύθυνη κατανάλωση και εμπλουτίζουμε διαρκώς την ποι-

κιλία βιώσιμων και υγιεινών επιλογών για τον καταναλωτή.

Έτσι συμβάλλουμε ενεργά στη μετάβαση προς ένα διατροφι-

κό σύστημα που σέβεται τόσο την υγεία του ανθρώπου όσο

και του πλανήτη. 

Στη Lidl Ελλάς, το μέλλον δεν είναι απλώς προοπτική – εί-

ναι υπόσχεση για διαρκή πρόοδο, ουσιαστική καινοτομία και

ηγεσία με αντίκρισμα. Και αυτή την υπόσχεση την τηρούμε

καθημερινά.

LLidl Ελλάς: Ηγεσία με Όραμα, 
Ευθύνη και Προοπτική 

Martin Brandenburger -
CEO & Πρόεδρος Διοίκησης
της Lidl  Eλλάς
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MMETLEN

Η ελληνική βιομηχανία 
που μετασχηματίζεται 

σε παγκόσμιο ηγέτη

Ο
ελληνικός βιομηχανικός κολοσσός Metlen, ο οποίος διαθέτει διεθνή
προσανατολισμό, μετασχηματίζεται σε έναν παγκόσμιο ηγέτη στους
τομείς της ενέργειας, των μετάλλων, των υποδομών και της άμυνας.

Από τα χαμηλά των 10 εκατ. ευρώ EBITDA το μακρινό 1995, κατάφερε να
κάνει στρατηγικά άλματα, πετυχαίνοντας εντυπωσιακή ανάπτυξη για να
ξεπεράσει το 2024 το 1 δισ. ευρώ, ενώ σε γερά θεμέλια θέτει τις βάσεις για να
πετύχει τον στόχο για EBITDA ύψους 2 δισ. ευρώ μέχρι το 2028 αλλά και τη
δημιουργία νέων πυλώνων ανάπτυξης. Ο νέος κύκλος της Metlen
ενσωματώνει τα Κρίσιμα Μέταλλα (Γάλλιο), την Κυκλική Μεταλλουργία και την

Άμυνα στο χαρτοφυλάκιό της, μαζί
με την Ενέργεια, τα Μέταλλα και τις
Υποδομές & Παραχωρήσεις, με
κινητήριο δύναμη το όραμα του
Ευάγγελου Μυτιληναίου.

«Το μέλλον ανήκει σε αυτούς που
χτίζουν με συνέπεια πάνω στο
παρελθόν τους. Στη Metlen
αποδείξαμε ότι μπορούμε να
μετασχηματιστούμε, να
προβλέψουμε και να
ανταποκριθούμε στις προκλήσεις της
εποχής - και είμαστε έτοιμοι να το
ξανακάνουμε», είχε σχολιάσει ο
πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της Metlen Ευάγγελος Μυτιληναίος,
στο πλαίσιο του Capital Markets Day
2025, προσθέτοντας μεταξύ άλλων
ότι ο όμιλος είναι δομημένος με
τέτοιον τρόπο ώστε να μπορεί να
ανταπεξέλθει στις πιο επείγουσες
παγκόσμιες προκλήσεις. Από την
ενεργειακή μετάβαση έως την

ανθεκτικότητα στην άμυνα και την κυκλικότητα. «Δεν προσαρμοζόμαστε απλώς
στις μεγάλες τάσεις. Είμαστε μπροστά από τις μεγάλες τάσεις. Η Metlen είναι
φτιαγμένη από μέταλλο, γεμάτη ενέργεια και φτιαγμένη για το μέλλον», είχε
αναφέρει χαρακτηριστικά.

Με παρουσία σε περισσότερες από 40 χώρες, οδηγεί την κούρσα της
βιώσιμης ανάπτυξης, με ισχυρό «πράσινο» χαρτοφυλάκιο στον τομέα της
ενέργειας, ο οποίος αποτελεί τη βασική κινητήρια δύναμη της κλιμακούμενης
ανάπτυξης του ομίλου. Παράλληλα, παραμένει ηγετική δύναμη στον τομέα της
μεταλλουργίας σε αλουμίνιο και κρίσιμα υλικά, ενώ ενισχύει το στρατηγικό
της αποτύπωμα επενδύοντας σε αμυντικές λύσεις αιχμής. Τέλος, ο τομέας των
υποδομών και παραχωρήσεων, με την ανάπτυξη εμβληματικών έργων,
αναδεικνύεται ως τρίτος σημαντικός μοχλός ανάπτυξης για την εταιρεία.

ΑΔΜΗΕ

Βάζει στην… πρίζα 
μεγάλα ενεργειακά έργα

Ρ
εκόρ επενδύσεων καταγράφει ο ΑΔΜΗΕ, προσφέροντας προστιθέμενη
αξία σε όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς και προάγοντας την
αειφόρο ανάπτυξη, με οικονομικούς, κοινωνικούς και

περιβαλλοντικούς όρους. Στην επενδυτική ατζέντα του διαχειριστή βρίσκονται
μια σειρά εμβληματικά έργα σε επίπεδο διασυνδέσεων αλλά και γραμμών
μεταφοράς. «Ο ΑΔΜΗΕ, έχοντας αυξημένη και υγιή κερδοφορία, συνεχίζει με
προσήλωση το έργο του για την ενίσχυση του Συστήματος Μεταφοράς
Ηλεκτρικής Ενέργειας της χώρας, πραγματοποιώντας σημαντικές επενδύσεις
και προσθέτοντας αξία στους μετόχους και στην κοινωνία», είχε σχολιάσει το
προηγούμενο διάστημα ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος του ΑΔΜΗΕ
Μάνος Μανουσάκης κατά την παρουσίαση των οικονομικών αποτελεσμάτων.

Σύμφωνα με τον σχεδιασμό, μέχρι το 2029 όλα τα μεγάλα νησιά της χώρας θα
είναι πλέον διασυνδεδεμένα με τον
χερσαίο κορμό. Κομβικής σημασίας
θεωρείται η ενσωμάτωση των
Δωδεκανήσων και των νησιών του ΒΑ
Αιγαίου στο ηπειρωτικό σύστημα
υψηλής τάσης, ανοίγοντας τον δρόμο
για την πλήρη αξιοποίηση του
χερσαίου και υπεράκτιου
ανανεώσιμου δυναμικού δεκάδων
νησιών. Μέσω της νέας διασύνδεσης
Κορίνθου-Κω, πρόκειται να
συνδεθούν με το ηπειρωτικό σύστημα
έξι αυτόνομα ηλεκτρικά συστήματα
των Δωδεκανήσων (Καρπάθου,
Ρόδου, Σύμης, Καλύμνου, Πάτμου και
Αρκιών), ενώ η διασύνδεση του
Βορειανατολικού Αιγαίου θα
περιλαμβάνει τα νησιά Λήμνο, Λέσβο,
Σκύρο, Χίο και Σάμο. Η υλοποίηση του
πρότζεκτ θα επιτρέψει τη σταδιακή
απόσυρση των ρυπογόνων και
κοστοβόρων πετρελαϊκών σταθμών
ηλεκτροπαραγωγής και παράλληλα θα

μειώσει το κόστος για όλους τους καταναλωτές κατά 3,6 δισ. ευρώ. 

Παράλληλα προβλέπεται ένας μεγάλος αριθμός έργων ανάπτυξης νέων
γραμμών μεταφοράς στη Θράκη, στην Κεντρική Μακεδονία, στη Θεσσαλία και
στην Πελοπόννησο, καθώς και τριών νέων ΚΥΤ (Λαμίας, Θεσσαλίας,
Μεσογείων), με σκοπό τη βελτίωση της ικανότητας απορρόφησης της
αυξημένης παραγωγής από μονάδες ΑΠΕ. Επιπλέον προβλέπεται η νέα
σύνδεση 150 kV Λαύκου-Σκιάθου (μέσω υποβρύχιου καλωδίου), η οποία θα
δώσει δυνατότητες ευελιξίας στην τροφοδότηση των φορτίων των Σποράδων
και του Λαύκου από τη Μαγνησία και την Εύβοια. Τέλος, στις επενδύσεις της
επόμενης δεκαετίας ανήκει και η κατασκευή ενός νέου υποσταθμού στη
Ζάκυνθο (Ζάκυνθος ΙΙ), ο οποίος θα συνδεθεί στη ΓΜ 150 kV Αργοστόλι-Ν.
Τσίρκας (Ζάκυνθος).

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της Metlen Ευάγγελος Μυτιληναίος

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του ΑΔΜΗΕ Μάνος Μανουσάκης
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ΔΔΕΠΑ ΕΜΠΟΡIΑΣ

Επενδύει σε ένα βιώσιμο
μέλλον με νέες τεχνολογίες

Μ
έσω ενός πλάνου στρατηγικών επενδύσεων του διευθύνοντα

συμβούλου Κωνσταντίνου Ξιφαρά η ΔΕΠΑ Εμπορίας αναδεικνύεται σε

βασικό πυλώνα της εθνικής στρατηγικής για την πράσινη μετάβαση,

ενώ παράλληλα μετασχηματίζεται σε έναν καθετοποιημένο ενεργειακό όμιλο. 

Με μία σειρά από επενδύσεις ενισχύει τον ρόλο της στον τομέα των πράσινων

και εναλλακτικών πηγών ενέργειας. Επενδύοντας σε νέες τεχνολογίες, η ΔΕΠΑ

Εμπορίας πρωτοπορεί, αφού κατασκεύασε την πρώτη μονάδα συμπιεσμένου

βιομεθανίου στην Ελλάδα. Το καύσιμο αυτό, με μηδενικό περιβαλλοντικό

αποτύπωμα, προορίζεται να μειώσει τις εκπομπές ρύπων στον τομέα των

μεταφορών.

Παράλληλα, στοχεύοντας στην ενεργειακή ασφάλεια και τη διαφοροποίηση των

πηγών εφοδιασμού όχι μόνο της Ελλάδας, αλλά της ευρύτερης περιοχής της

Νοτιοανατολικής Ευρώπης, η ΔΕΠΑ Εμπορίας συμμετέχει στο FSRU

Αλεξανδρούπολης. Παράλληλα,

αξιοποιεί σύγχρονες μονάδες

ηλεκτροπαραγωγής, όπως αυτή της

Αλεξανδρούπολης, ισχύος 840 MW, η

οποία αντιστοιχεί σε τρεις ρυπογόνες

λιγνιτικές μονάδες. Επιπλέον,

συμμετέχει στη Fier Thermoelectric

SA, που έχει αναλάβει την κατασκευή

θερμικής μονάδας

ηλεκτροπαραγωγής στην Αλβανία

(ισχύος 174 MW), η οποία θα

προμηθεύεται φυσικό αέριο από τη

ΔΕΠΑ Εμπορίας μέσω μακροχρόνιας

συμφωνίας.

Από τον Σεπτέμβριο του 2024 η

εταιρεία τροφοδοτεί με

υγροποιημένο φυσικό αέριο τον

Σταθμό Αποθήκευσης και

Αεριοποίησης Υγροποιημένου

Φυσικού Αερίου (ΥΦΑ) που ανέπτυξε

η Enaon EDA, με στόχο την

προμήθεια με φυσικό αέριο της Καστοριάς και του Άργους Ορεστικού.

Επιπλέον, από τον Νοέμβριο του 2024 λειτουργεί ο πρώτος σταθμός

αεριοποίησης υγροποιημένου φυσικού αερίου (LNG) για την τροφοδοσία

μονάδας Συμπαραγωγής Ηλεκτρισμού και Θερμότητας Υψηλής Απόδοσης

(ΣΗΘΥΑ) στη Δήμητρα Σερρών, o οποίος υλοποιήθηκε από τη ΔΕΠΑ Εμπορίας.

Ταυτόχρονα, ο ταχύτατα αναπτυσσόμενος κλάδος του «πράσινου» υδρογόνου

είναι ένα από τα πεδία στα οποία η ΔΕΠΑ Εμπορίας στρέφει δυναμικά τη

δραστηριότητά της, ενώ έχει δρομολογήσει την κατασκευή φωτοβολταϊκών

πάρκων συνολικής ισχύος άνω των 800 MW στη Δυτική Μακεδονία, τη

Θεσσαλία και την Κεντρική Ελλάδα.

Ο διευθύνων σύμβουλος της ΔΕΠΑ 
Εμπορίας Κωνσταντίνος Ξιφαράς

Ε.Ι .  ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Πάνω από έναν αιώνα 
«ψήνει»... επιτυχίες! 

Τ
ον ορισμό του success story αποτελεί η ιστορική βιομηχανία

Παπαδόπουλου, η οποία εδώ και 102 χρόνια συνεχίζει με αμείωτο

ρυθμό την υλοποίηση επενδυτικών σχεδίων.

Η πορεία της οικογένειας Παπαδόπουλου είναι βγαλμένη από παραμύθι,

καθώς το 1922, μετά τον ξεριζωμό από τη Μικρά Ασία, ο Ευάγγελος

Παπαδόπουλος με τη μητέρα του και τα αδέλφια του επιβιβάζεται σε πλοίο

με προορισμό το λιμάνι του Πειραιά.

Φτάνοντας εκεί έπειτα από ένα περιπετειώδες ταξίδι, η οικογένεια κάθισε

για ξεκούραση σε ένα καφενείο,

όπου άκουσε ότι στη χώρα μας τα

μπισκότα δεν ήταν γνωστά! Έτσι,

πήρε την απόφαση να ξεκινήσει

την επιχειρηματική της

δραστηριότητα, στην κυριολεξία

από το μηδέν. Αρχικά η

οικογένεια εγκαταστάθηκε σε μια

προσφυγική πολυκατοικία στον

Λυκαβηττό, όπου η μητέρα και τα

παιδιά αγόρασαν έναν φούρνο

και ξεκίνησαν να ξετυλίγουν την

τέχνη του μπισκότου, φτάνοντας

σήμερα να δεσπόζουν στην

εγχώρια αγορά άρτου, μπισκότου

και τροφίμων.

Σήμερα η πρόεδρος και

διευθύνουσα σύμβουλος της

ιστορικής βιομηχανίας Ιωάννα

Παπαδοπούλου αποτελεί τη

«σιδηρά κυρία των μπισκότων»,

αποτελώντας leader του κλάδου. Διοικεί τέσσερα εργοστάσια και συνολικά

απασχολεί πάνω από 1.600 εργαζομένους. Με σπουδές Χημικού Τροφίμων

στην Αγγλία, η κυρία Παπαδοπούλου δουλεύει ανελλιπώς τα τελευταία 48

χρόνια. «Από τη μέρα που γεννήθηκα μυρίζω και ασχολούμαι με τα

μπισκότα και τα τρόφιμα και δεν θα μπορούσα να φανταστώ να κάνω κάτι

άλλο», είχε δηλώσει πρόσφατα σε συνέντευξή της, τονίζοντας ότι θα

παραμείνει στην πρώτη γραμμή της εταιρείας παρά το γεγονός ότι

υπάρχουν πολλές προτάσεις από διεθνείς επενδυτές για την εξαγορά του

ομίλου. Η ιστορική βιομηχανία μπισκότων και τροφίμων παραμένει στα

χέρια της οικογένειας Παπαδόπουλου, η οποία δεν πρόκειται να

σταματήσει τις εκπλήξεις!

Η πρόεδρος και διευθύνουσα 
σύμβουλος της ιστορικής βιομηχανίας

Ιωάννα Παπαδοπούλου
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HHELLENIQ ENERGY

Δυναμική ανάπτυξη 
με ρεαλιστικό σχέδιο

Α
κολουθώντας μια σταθερή στρατηγική και έχοντας ολοκληρώσει την
πρώτη φάση του πλάνου μετασχηματισμού Vision 2025, το οποίο με
γνώμονα την ισορροπημένη και ρεαλιστική ενεργειακή μετάβαση

επικαιροποιήθηκε με ορίζοντα το 2030, η Helleniq Energy κατάφερε μέσα σε
πολύ λίγο χρόνο να μετεξελιχθεί από μια πετρελαϊκή εταιρεία σε έναν
καθετοποιημένο όμιλο στον χώρο της ενέργειας στη ΝΑ Ευρώπη.

«Το 2024 σηματοδότησε και την επιτυχή ολοκλήρωση του πρώτου κύκλου
στρατηγικού μετασχηματισμού Vision 2025. Στοχεύσαμε σε μια ισορροπημένη
και ρεαλιστική ενεργειακή μετάβαση, εντάσσοντας τη βιώσιμη ανάπτυξη στο
κέντρο της προσπάθειάς μας. Είναι δεδομένο ότι ο επόμενος κύκλος
στρατηγικού προγραμματισμού θα γίνει σε νέα βάση και με νέα δεδομένα,

αλλά πλέον η εμπειρία και η
δυνατότητα του ομίλου να
αντιμετωπίσει τις όποιες
προκλήσεις και να δημιουργήσει
περαιτέρω αξία είναι προφανείς»,
είχε αναφέρει χαρακτηριστικά
διευθύνων σύμβουλος της Helleniq
Energy Ανδρέας Σιάμισιης.

Οι επενδύσεις ξεπερνούν τα 2 δισ.
ευρώ και θα αυξηθούν στα επόμενα
χρόνια με σκοπό την ανάπτυξη
έργων που θα αναβαθμίσουν τόσο
την παραδοσιακή δραστηριότητα και
παραγωγή «καθαρότερων» υγρών
καυσίμων χαμηλών εκπομπών όσο
και την ενεργειακή μετάβαση με
έμφαση στις ΑΠΕ. Στα τέλη του 2024
ανακοίνωσε τρεις σημαντικές
επιχειρηματικές συμφωνίες. Η
απόκτηση του 100% της εταιρείας
Elpedison, που συγκαταλέγεται
στους κορυφαίους παρόχους
ρεύματος και φυσικού αερίου, η
αποεπένδυση από τη ΔΕΠΑ

Εμπορίας αλλά και η νέα σημαντική εξαγορά φωτοβολταϊκών έργων ισχύος 110
MW στο Νομό Κοζάνης έδωσαν το στίγμα της δυναμικής που έχει αναπτύξει.

Η ανάπτυξη στον κλάδο των ΑΠΕ είναι εμφανής. Η θυγατρική Helleniq
Renewables αποτελεί μία από τις ταχύτερα αναπτυσσόμενες εταιρείες, καθώς
από μόλις 28 MW το 2021 σήμερα διαθέτει συνολικό χαρτοφυλάκιο έργων σε
ανάπτυξη άνω των 5,1 GW. Την ίδια ώρα, υλοποιεί σειρά σημαντικών έργων
εκσυγχρονισμού στις βιομηχανικές εγκαταστάσεις, που αφορούν την
ενεργειακή αυτονομία και εξοικονόμηση ενέργειας. Ακολουθεί καινοτόμες
πρακτικές για την παραγωγή ενεργειακών προϊόντων περιορισμένου
αποτυπώματος και επενδύει στη παραγωγή προηγμένων βιοκαυσίμων, στο
υγροποιημένο φυσικό αέριο, στην έρευνα και ανάπτυξη «πράσινων»
τεχνολογιών και στην αναβάθμιση των υποδομών παραγωγής ενέργειας και
καυσίμων.

Ο διευθύνων σύμβουλος της Helleniq 
Energy Ανδρέας Σιάμισιης

PRODEA

Αναμορφώνει το επενδυτικό
της χαρτοφυλάκιο

Μ
ε χαρτοφυλάκιο άνω των 300 ακινήτων, που περιλαμβάνει γραφεία,
καταστήματα και επεκτείνεται στις εμπορικές αποθήκες, τον
ξενοδοχειακό κλάδο και τον οικιστικό τομέα, η PRODEA

Investments αποτελεί τη μεγαλύτερη εταιρεία επενδύσεων σε ακίνητη
περιουσία στην Ελλάδα με ενεργητικό που ξεπερνά τα 3 δισ. ευρώ.
Παράλληλα, η εταιρεία συνεχίζει την επενδυτική της δραστηριότητα σύμφωνα
με τη στρατηγική της που, με στόχο τη μεγιστοποίηση της αξίας του
χαρτοφυλακίου της και τη δημιουργία υπεραξίας για τους μετόχους της,
προβλέπει την αναμόρφωση της σύνθεσης του επενδυτικού χαρτοφυλακίου.

Η στρατηγική της Prodea, όπως την έχει εκφράσει και ο CEO της εταιρείας
Αριστοτέλης Καρυτινός, αναπτύσσεται σε ένα πλαίσιο αλλαγής της σύνθεσης
και της ποιότητας του χαρτοφυλακίου της. Μάλιστα, υπό αυτό το πρίσμα ο

σχεδιασμός περιλαμβάνει μείωση
της έκθεσης σε ακίνητα που δεν
είναι σημαντικά ή έχουν ωριμάσει.
Σημαντικό στοίχημα αποτελεί και
το άνοιγμα στα πράσινα ακίνητα και
προς αυτή την κατεύθυνση κινείται
ως προς τα παλιά κτήρια.

Έτσι, η επενδυτική στρατηγική της
εταιρείας επικεντρώνεται σε τρεις
κλάδους, στα πράσινα γραφεία
αφού υπάρχει έλλειψη σε μια
αγορά η οποία εμφανίζει μεγάλη
ζήτηση, τα τουριστικά ακίνητα
(ξενοδοχεία και πολυτελείς
κατοικίες συνδεδεμένες με αυτά)
και τα logistics, με τον
συγκεκριμένο κλάδο να
παρουσιάζει πολύ μεγάλη άνθηση
λόγω και της στρατηγικής θέσης
της χώρας μας, αλλά δεν υπάρχουν
νέοι χώροι με μεγάλους όγκους και
περισσότερα πράσινα στοιχεία.
Επιπλέον, στον κλάδο των logistics

η εταιρεία κατατάσσει και τα κέντρα δεδομένων (data centers) στα οποία έχει
εκφράσει το ενδιαφέρον να εισέλθει. 

Γεωγραφικά η Prodea Investments επικεντρώνεται σε Ελλάδα και Κύπρο και
θα διατηρεί λίγα ακίνητα στην Ιταλία, στην οποία αναπτύσσεται επιλεκτικά σε
ξενοδοχεία μιας και η χώρα αυτή αποτελεί, όπως και η Ελλάδα, σημαντικό
τουριστικό προορισμό. Με πάνω από το 80% του χαρτοφυλακίου της να
βρίσκεται σε αστικές περιοχές υψηλής προβολής και εμπορικότητας σε όλη
την Ελλάδα και την Κύπρο και επιλεκτικά σε άλλες βασικές αγορές
Νοτιοανατολικής Ευρώπης, όπως η Ιταλία, η PRODEA Investments διαθέτει
υψηλής ποιότητας και απόδοσης, διαφοροποιημένο χαρτοφυλάκιο με υψηλά
επίπεδα πληρότητας, μακροχρόνιες μισθώσεις και ισχυρή βάση μισθωτών.

O CEO της Prodea 
Αριστοτέλης Καρυτινός
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LLIDL HELLAS

Κορυφαία παρουσία 
στο ελληνικό λιανεμπόριο 

Η
γετικό ρόλο στο εγχώριο λιανεμπόριο είχε για δεύτερη συνεχή

χρονιά η Lidl Hellas, η οποία μετράει 25 χρόνια συνεχούς

παρουσίας στη χώρα μας, με μεγάλες επενδύσεις και υψηλούς

ρυθμούς ανάπτυξης.

Συνολικά η γερμανική θυγατρική στην Ελλάδα έχει κατακτήσει 26

βραβεία, συνεχίζοντας... ακάθεκτη την πορεία της στο εγχώριο επιχειρείν

μέσα από την καινοτομία και τις πολυεπίπεδες δράσεις στο πλαίσιο της

Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης. Η Lidl Ελλάς συνεχίζει να ηγείται με

όραμα, καινοτομία και

υπευθυνότητα, προσφέροντας

κορυφαίες λύσεις στους πελάτες

της και συμβάλλοντας στη

βιώσιμη ανάπτυξη της κοινωνίας

και του περιβάλλοντος. Η αλυσίδα

σουπερμάρκετ έχει επενδύσει

στην Ελλάδα πάνω από 1,4 δισ.

ευρώ από το 1999 έως σήμερα,

ενώ το τριετές πρόγραμμα 2024-

2026 περιλαμβάνει επιπλέον

επενδύσεις ύψους 120 εκατ.

ευρώ.

Οι επενδύσεις, εκτός από

οικονομικές, είναι κυρίως

στρατηγικές και κοινωνικές,

καθώς στοχεύουν στην ανάπτυξη

των κοινοτήτων και στη στήριξη

των τοπικών προμηθευτών.

Μεγάλο στοίχημα για τη διοίκηση

αποτελούν η βελτίωση του

δικτύου, ο ψηφιακός μετασχηματισμός και οι «πράσινες» επενδύσεις,

γεγονός που καταδεικνύει την ακλόνητη πίστη της διοίκησης στη θετική

πορεία της ελληνικής οικονομίας.

Σύμφωνα με τον πρόεδρο διοίκησης της Lidl Hellas Μάρτιν

Μπραντενμπούργκερ, η εταιρεία δίνει έμφαση στη δυναμική των τοπικών

παραγωγών και στο ανθρώπινο δυναμικό ως βασικό μοχλό

επιχειρηματικής ανάπτυξης, ενώ δεν αποκλείει το ενδεχόμενο εξαγορών.

Επιπλέον πρέπει να σημειωθεί ότι η αλυσίδα έχει «χτίσει» μια σχέση

εμπιστοσύνης με τους προμηθευτές, καθώς η εξόφλησή τους γίνεται

μέσα σε 41 μέρες. Διακηρυγμένη θέση της διοίκησης είναι η συνεχής

ενίσχυση της θέσης της στην ελληνική αγορά, συμβάλλοντας ενεργά στην

οικονομική πρόοδο της χώρας, ενώ μέσα στους βασικούς στόχους

περιλαμβάνονται η δημιουργία αξίας για τους πελάτες και η διαμόρφωση

ισχυρών συνεργασιών, οι οποίες οδηγούν σε βιώσιμη ανάπτυξη.

ΜΑΣΟΥΤΗΣ

Ανάπτυξη χωρίς... όρια

Σ
ε ένα από τα πλέον δυνατά brands του εγχώριου λιανεμπορίου

εξελίσσεται η αλυσίδα σουπερμάρκετ «Δ. Μασούτης», η οποία

ξεπερνά πλέον σε τζίρο το 1 δισ. ευρώ και έχει βάλει πλώρη για

ακόμη μεγαλύτερες επιτυχίες.

Σύμφωνα με τον ισχυρό άνδρα του ομίλου Γιάννη Μασούτη, «η

εταιρεία παρουσιάζει τα πιο υψηλά ποσοστά ανάπτυξης στην ιστορία

της και μάλιστα τρέχει με διπλάσιο ρυθμό από τον μέσο όρο του

ανταγωνισμού». Βασικό χαρακτηριστικό της στρατηγικής που

ακολουθεί η διοίκηση είναι το περαιτέρω άνοιγμα στον ανταγωνισμό

με την... κάθοδο σε αγορές, όπως της Αττικής, όπου πριν από μερικά

χρόνια ήταν σχεδόν...

απαγορευτική η παρουσία

μιας βορειοελλαδίτικης

εταιρείας.

Με στόχο την περαιτέρω

αναβάθμιση της αγοραστικής

εμπειρίας των καταναλωτών, η

αλυσίδα επενδύει διαρκώς σε

νέα καταστήματα και στην

ανακαίνιση των υφιστάμενων.

Ναυαρχίδα αποτελούν βέβαια

τα καταστήματα Grand

Μασούτης, που έχουν πλέον

παρουσία και στην Αττική.

Μάλιστα, πρώτο Grand

Μασούτης στην Αττική, στη

Γλυφάδα, έχει αναπτυχθεί σε

επιφάνεια 2.000 τετραγωνικών

μέτρων και αποτελεί

αντιπροσωπευτικό

παράδειγμα της απόλυτα

αναβαθμισμένης εμπειρίας αγορών που έχει κερδίσει τις εντυπώσεις

των καταναλωτών. Μεγάλο στοίχημα αποτελεί η επένδυση στο real

estate και πιο συγκεκριμένα στο συγκρότημα της Οδού Λιοσίων στις

Τρεις Γέφυρες στην Αθήνα, ενώ νέα καταστήματα θα ανοίγουν

συνεχώς σε ολόκληρη την Αττική, με έμφαση σε χώρους των οποίων

η επιφάνεια θα κυμαίνεται μεταξύ 400 και 600 τμ.

Παράλληλα, οι επενδύσεις στις τουριστικές περιοχές αποδίδουν

καρπούς, καθώς η εταιρεία έχει καταφέρει να εδραιώσει ισχυρή

παρουσία στη νησιωτική Ελλάδα μέσα από ένα δυναμικό πλάνο

ανάπτυξης, στηρίζοντας παράλληλα τους τοπικούς παραγωγούς και τα

τοπικά προϊόντα. Τέλος, αξίζει να σημειωθεί ότι η διοίκηση επένδυσε

στις χαμηλές τιμές εν μέσω πληθωρισμού και συνεχούς πίεσης στους

τιμοκαταλόγους, κάτι που μπορεί να συμπίεσε τους τζίρους, ωστόσο

συνέβαλε καθοριστικά στην αύξηση της πελατείας.

Ο πρόεδρος διοίκησης της Lidl Hellas
Μάρτιν Μπραντενμπούργκερ

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της Μασούτης Γιάννης Μασούτης
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Σ
ε έναν ισχυρό καταλύτη για την οικονομική

ανάπτυξη της Ελλάδας αναδεικνύεται η επέν-

δυση της ΕΕλληνικός Χρυσός στα Μεταλλεία

Κασσάνδρας, σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη του

Ιδρύματος Οικονομικών & Βιομηχανικών Ερευνών

(ΙΟΒΕ). Τα ευρήματα της μελέτης αποτυπώνουν ένα

εκτεταμένο κοινωνικοοικονομικό αποτύπωμα της

επένδυσης, με πολλαπλές και μακροπρόθεσμες θετι-

κές επιδράσεις τόσο για τη χώρα συνολικά, όσο και

για την τοπική κοινωνία του Δήμου Αριστοτέλη, όπου

λειτουργούν τα Μεταλλεία Κασσάνδρας.

Σύμφωνα με τη μελέτη, την περίοδο 2024-2044, η

επένδυση της Ελληνικός Χρυσός αναμένεται να συ-

νεισφέρει κατά μέσο όρο 550 εκατ. ευρώ ετησίως στο
ΑΕΠ της χώρας, αποδεικνύοντας πώς ο ορυκτός

πλούτος μπορεί να συμβάλει καθοριστικά στην ενί-

σχυση της εθνικής οικονομίας. Η δραστηριότητα της

εταιρείας ενισχύει αποφασιστικά και την τοπική οι-

κονομία της Κεντρικής Μακεδονίας, η οποία, ωφε-

λείται ετησίως κατά 340 εκατ. ευρώ, εκ των οποίων

περισσότερα από 300 εκατ. ευρώ αφορούν άμεσα τον

Δήμο Αριστοτέλη.

Παράλληλα, η συνεισφορά της εταιρείας στα δημό-

σια έσοδα προσεγγίζει ετησίως τα 200 εκατ. ευρώ,

ενισχύοντας τη δημοσιονομική σταθερότητα της χώ-

ρας και παρέχοντας σταθερούς πόρους στο κράτος.

Όπως αναδεικνύεται από τη μελέτη, η επένδυση

έχει έντονο αποτύπωμα και στο εξαγωγικό προφίλ

της χώρας. Η προστιθέμενη αξία των εξαγωγών από

τη δραστηριότητα της Ελληνικός Χρυσός εκτιμάται

στα 480 εκατ. ευρώ ετησίως, ποσό που αντιστοιχεί

στο 55% των εξαγωγών ορυκτών και στο 2,1% των συ-
νολικών βιομηχανικών εξαγωγών της Ελλάδας. Η

συμβολή αυτή ενισχύει την εξωστρέφεια της ελληνι-

κής οικονομίας και βελτιώνει το εμπορικό ισοζύγιο

της χώρας.

Η συνεισφορά της εταιρείας στην απασχόληση εί-
ναι εξίσου καθοριστική. Σύμφωνα με τα στοιχεία της
μελέτης, την περίοδο 2024-2044, η επένδυση αναμέ-
νεται να δημιουργήσει 8.600 θέσεις πλήρους απα-
σχόλησης (άμεσες, έμμεσες και προκαλούμενες),
ενώ για κάθε μία άμεση θέση στην Ελληνικός Χρυ-
σός, δημιουργούνται άλλες 4,7 θέσεις εργασίας στην

οικονομία – μια ισχυρή πολλαπλασιαστική επίδραση
που στηρίζει την τοπική κοινότητα.

Πέραν των ποσοτικών χαρακτηριστικών, η συμβο-

λή της επένδυσης της Ελληνικός Χρυσός στην απα-

σχόληση αναδεικνύεται ιδιαίτερα και σε ποιοτικό επίπε-

δο. Ειδικότερα, η επένδυση ενισχύει την τοπική οικονο-

μία, δημιουργώντας αυτόν τον σημαντικό αριθμό θέσεων

εργασίας, οι οποίες συμβάλλουν στην ευημερία και την

ανάπτυξη της περιοχής. 

Σύμφωνα με τη μελέτη του ΙΟΒΕ, στο Δήμο Αριστοτέλη,

η επένδυση υποστηρίζει άμεσα και έμμεσα περίπου 3,4

χιλιάδες θέσεις εργασίας, γεγονός που ενδυναμώνει την

κοινωνική και οικονομική συνοχή της περιοχής. Οι θέ-

σεις αυτές δεν αφορούν μόνο τον τομέα της εξόρυξης,

αλλά και τις παράλληλες δραστηριότητες της περιοχής

που επηρεάζονται θετικά από την παρουσία της εταιρεί-

ας, δημιουργώντας νέες ευκαιρίες για τους κατοίκους και

ενισχύοντας την τοπική ανάπτυξη.

Οι κοινωνικές επενδύσεις της Ελληνικός
Χρυσός και η δέσμευση στη βιωσιμότητα

Η συνεισφορά της Ελληνικός Χρυσός στην οικονομία
και την κοινωνία δεν προκύπτει μόνο από την επιχειρη-
ματική της δραστηριότητα, αλλά και από τις κοινωνικές
επενδύσεις που υλοποιεί. Από το 2014 μέχρι το 2024, η
εταιρεία έχει επενδύσει 26 εκατ. ευρώ σε κοινωνικές
δράσεις, ενώ το 2024 μόνο, διατέθηκαν 2,47 εκατ. ευρώ
σε κοινωνικές επενδύσεις, με τη μερίδα του λέοντος (2,2
εκατ. ευρώ) να κατευθύνεται στον Δήμο Αριστοτέλη.

Στο πλαίσιο αυτό, η εταιρεία έχει δεσμευτεί να υλοποι-
ήσει τα επόμενα χρόνια ένα Πρόγραμμα Κοινωνικών
Επενδύσεων, το οποίο περιλαμβάνει επενδύσεις ύψους
80 εκατ. δολαρίων και δράσεις οι οποίες ανταποκρίνονται
σε ανάγκες της τοπικής κοινωνίας του Δήμου Αριστοτέλη
και καθορίζονται σε ένα πλαίσιο διαβούλευσης με την
κοινότητα.

Η περιβαλλοντική διάσταση της δραστηριότητας κατα-
γράφει επίσης θετικές επιδόσεις. Μέχρι το 2023, η εται-
ρεία έχει αποκαταστήσει το 44% της χρησιμοποιούμενης
γης, ενώ έχει πετύχει μείωση της κατανάλωσης νερού κα-
τά 75% από το 2014, παράλληλα με σημαντική αύξηση στη
χρήση ανακυκλωμένου νερού.

Η συμβολή του μεταλλευτικού κλάδου
στο μέλλον της οικονομίας

Η μελέτη του ΙΟΒΕ τοποθετεί τον ευρύτερο μεταλλευτικό
κλάδο στην καρδιά της ελληνικής οικονομίας, με συνολική
συνεισφορά 2,9 δισ. ευρώ στο ΑΕΠ και 53.200 θέσεις ερ-
γασίας. Στο πλαίσιο αυτό, η δραστηριότητα της Ελληνικός
Χρυσός αναδεικνύεται ως σημείο αναφοράς για τον κλάδο,
με επενδύσεις που αφορούν τόσο στην παραγωγή όσο και
σε κοινωνικές και περιβαλλοντικές δράσεις.

Ισχυρά τα οφέλη της επένδυσης της Ελληνικός Χρυσός
για το ΑΕΠ, την απασχόληση και τις εξαγωγές

ΜΕΛEΤΗ ΙΟΒΕ 
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ΟΟΤΕ

Σύμπραξη 
Cosmote - Telekom

Π
ριν ακόμη συμπληρώσει έναν χρόνο η νέα διοίκηση Νεμπή, οι αλ-

λαγές στον ΟΤΕ γίνονται πλέον εμφανείς. Η βασικότερη είναι η

ένωση δυνάμεων της Cosmote με την Telekom, μια διαδικασία

που ξεκίνησε τη μέρα που ο νέος διευθύνων σύμβουλος έκατσε στην καρέ-

κλα του. Στόχος της νέας συνεργασίας είναι η εταιρεία να εκμεταλλευτεί

όλα τα καλά και των δύο εταιρειών, στέλνοντας στους καταναλωτές τα σω-

στά μηνύματα. Για τον λόγο αυτό δεν έφυγε από τον τίτλο η λέξη «Cosmote»,

που φυσικά και θυμίζει αξιοπιστία στην πλειοψηφία των Ελλήνων, ενώ προ-

στέθηκε η λέξη «Telekom», που προσδίδει μια παγκοσμιότητα, καθώς η Te-

lekom είναι από τους κορυφαίους ομίλους τηλεπικοινωνιών παγκοσμίως

με πάνω από 261 εκατομμύρια πελάτες κινητής τηλεφωνίας, περίπου

200.000 εργαζομένους και παρουσία σε περισσότερες από 50 χώρες.

Την ίδια στιγμή η Cosmote είναι ένα πολύ σημαντικό κομμάτι για την

Telekom, καθώς η συνεισφορά

του ΟΤΕ στις οικονομικές επιδό-

σεις της Telekom είναι η τρίτη

ισχυρότερη διεθνώς μετά τις

ΗΠΑ και τη Γερμανία! Αναφερό-

μενος στη σύνδεση των δύο εται-

ρειών, ο πρόεδρος και διευθύνων

σύμβουλος του Ομίλου ΟΤΕ Κώ-

στας Νεμπής τόνισε: «Η στρατη-

γική απόφαση για ένωση των δύο

brands σηματοδοτεί μια νέα επο-

χή δυνατοτήτων. Μέσα από την

COSMOTE TELEKOM θα μπορέ-

σουμε να αξιοποιήσουμε ακόμα

περισσότερο την τεχνογνωσία,

τις καινοτομίες και τις διεθνείς

συνεργασίες της Telekom και να

υιοθετήσουμε προηγμένες λύ-

σεις παγκόσμιας εμβέλειας. Στό-

χος μας δεν είναι μόνο να αντα-

ποκριθούμε στις απαιτήσεις της ψηφιακής εποχής αλλά να τις ξεπεράσου-

με». Όπως εξήγησε, «επενδύοντας στο brand Telekom εδραιώνουμε τη θέ-

ση μας ως μέλους ενός παγκόσμιου τηλεπικοινωνιακού ομίλου, με κυρίαρ-

χη παρουσία στην Αμερική και την Ευρώπη, με μεγάλη δύναμη και οικονο-

μίες κλίμακας. Παράλληλα, αποκτάμε διεθνές αποτύπωμα που δημιουργεί

πρόσθετη αξία για τους πελάτες μας και τους ανθρώπους μας».

LAMDA DEVELOPMENT

Στο Top 100 του κόσμου

T
ι κοινό έχει πλέον η Lamda Development με τους γίγαντες

Microsoft, Google, BlackRock, Amazon, United Airlines και

άλλες τεράστιες εταιρείες με παγκόσμια εμβέλεια; Όλες

ανήκουν στη λίστα του περιοδικού «Time» με τις 100 πιο

επιδραστικές επιχειρήσεις του πλανήτη. Είναι η πρώτη φορά που

μια ελληνική εταιρεία συμπεριλαμβάνεται στη λίστα του περιοδικού

με το αναγνωρισμένο κύρος και φυσικά η σπουδαία αυτή διάκριση

δίνει μια σημαντικότατη ώθηση στο παγκόσμιο πρεστίζ της Lamda

Development, καθώς αποτελεί μια μεγάλη αναγνώριση για τη

σταθερή προσήλωση της εταιρείας στη δημιουργία πρότυπων,

καινοτόμων έργων προς όφελος της χώρας και των πολιτών,

φέρνοντας ταυτόχρονα την Ελλάδα ακόμη πιο μπροστά στο

επιχειρηματικό, επενδυτικό και φυσικά τουριστικό προσκήνιο.

Όπως αναφέρει το «Time», για να καταλήξει στη λίστα των 100

επιχειρήσεων αναζήτησε υποψηφιότητες από όλο τον κόσμο

προερχόμενους από διάφορους τομείς και διενήργησε έρευνα

μέσα από το δίκτυο των

ανταποκριτών του αλλά και

των οικονομικών

εμπειρογνωμόνων της

κάθε χώρας.

Η διάκριση προφανώς και

έφερε μεγάλη ικανοποίηση

στο σύνολο της διοίκησης

της Lamda Develompent,

ενώ είναι μια αναγνώριση

των διοικητικών επιλογών

που έχει κάνει ο

διευθύνων σύμβουλος της

εταιρείας Οδυσσέας

Αθανασίου. Η εθνική

σημασία της ανάπτυξης

που επιχειρεί η Lamda

Development αυτή την

περίοδο φάνηκε πρόσφατα

κατά την επίσκεψη του

πρωθυπουργού στις

Ολυμπιακές Εγκαταστάσεις της Παιανίας, οι οποίες

επαναλειτουργούν ύστερα από ανάληψη του έργου από την

εταιρεία. Αναφερόμενος στο έργο, ο Οδυσσέας Αθανασίου τόνισε:

«Από την αρχή που αναλάβαμε αυτό το έργο είχαμε δύο στόχους:

τα οφέλη να απλωθούν στην κοινωνία και να επεκταθούν όσο

περισσότερο γίνεται πέρα από το Ελληνικό και τους όμορους

δήμους. Έχουμε αναβαθμίσει έργα στο ΟΑΚΑ, στους

Θρακομακεδόνες, στον Πειραιά με το κολυμβητήριο

“Καπαγέρωφ”».

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του Ομίλου ΟΤΕ Κώστας Νεμπής

Ο διευθύνων σύμβουλος της Lamda
Develompent Οδυσσέας Αθανασίου
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ΠΠΛΑΣΤΙΚΑ ΘΡΑΚΗΣ

Ισχυρές επιδόσεις, 
υψηλά EBITDA

Σ
ημαντική άνοδο κατέγραψε το 2024 ο Όμιλος Πλαστικά Θράκης,

καθώς ο κύκλος εργασιών ανήλθε σε €370,4 εκατ. έναντι €345,4

εκατ. το 2023, σημειώνοντας αύξηση 7,2%, αποτέλεσμα της

αύξησης των πωληθέντων όγκων, που διαμορφώθηκαν σε 120,7 χιλ.

τόνους το 2024, από 109,7 χιλ. τόνους το 2023, σημειώνοντας αύξηση 10%.

Η ενίσχυση των πωληθέντων όγκων αποτέλεσε βασικό στόχο για το 2024,

του οποίου η επίτευξη επιβεβαιώνει την ικανότητα του ομίλου να ενισχύει

τα μερίδια αγοράς του στις αγορές δραστηριοποίησης παρά τους

χαμηλούς ρυθμούς ανάπτυξης των οικονομιών.

Ταυτόχρονα, η σημαντική αυτή αύξηση του όγκου πωλήσεων είναι αποτέλε-

σμα του διαρκώς βελτιωμένου προϊοντικού χαρτοφυλακίου, το οποίο μέσω

και των νέων επενδύσεων που έχουν πραγματοποιηθεί επιτρέπει την πρό-

σβαση σε νέες αγορές, γεωγραφικές περιοχές και προϊοντικές κατηγορίες

και διαμορφώνει συνθήκες ποι-

οτικότερης και πιο βιώσιμης πα-

ραγωγικής διαδικασίας.

Η λειτουργική κερδοφορία του

ομίλου ανήλθε σε €41,4 εκατ.,

ενώ η προσαρμοσμένη λειτουρ-

γική κερδοφορία (adjusted EBIT-

DA) διαμορφώθηκε στα €42,3

εκατ., έναντι €44 εκατ. το 2023,

σημειώνοντας μείωση της τάξε-

ως του ~4%.

«Το 2024 o Όμιλος Πλαστικά

Θράκης κατέγραψε ακόμη μία

χρονιά ισχυρών επιδόσεων, κα-

ταφέρνοντας να διαχειριστεί την

αυξημένη αβεβαιότητα στην αγο-

ρά με αυτοπεποίθηση και ανθε-

κτικότητα. Διατήρησε σε υψηλά

επίπεδα την κερδοφορία EBITDA

και ενίσχυσε περαιτέρω την ηγε-

τική του θέση στους βασικούς τομείς δραστηριότητας, επεκτείνοντας τις

δραστηριότητές του σε νέες αγορές και κατηγορίες προϊόντων», σημείωσε

ο Δημήτρης Μαλάμος, διευθύνων σύμβουλος του ομίλου.

Για το 2025 και βάσει του ετήσιου σχεδιασμού και υπό την προϋπόθεση ότι

οι τρέχουσες συνθήκες θα παραμείνουν αμετάβλητες, η εκτίμηση είναι ότι

συνολικά η λειτουργική κερδοφορία (EBITDA) του ομίλου θα ξεπεράσει τα

επίπεδα του 2024.

DIMAND

Διεύρυνση της επενδυτικής
δραστηριότητας του ομίλου

Σ
ημαντική ήταν η αύξηση των κερδών προ φόρων που αναλογούν

στους μετόχους του Ομίλου Dimand, στα 40 εκατ. ευρώ για τη

χρήση του 2024 έναντι 17 εκατ. ευρώ το 2023, που παρουσίασε η

εταιρεία σύμφωνα με την ανακοίνωση οικονομικών αποτελεσμάτων για

το 2024.

Πέτυχε επιτάχυνση της αναπτυξιακής πορείας με αύξηση της Καθαρής

Αξίας Ενεργητικού (NAV) του ομίλου σε 180,3 εκατ. ευρώ στις 31/12/2024

(31/12/2023: 140,0 εκατ. ευρώ) αλλά και περαιτέρω ενίσχυση της

κεφαλαιακής διάρθρωσης και διεύρυνση της επενδυτικής

δραστηριότητας του ομίλου.

«Μαθαίνουμε από την ιστορία των πόλεων. Αυτό που πρέπει να κάνουμε

τώρα, σε συνεργασία με την πολιτεία και την κοινωνία, είναι να κάνουμε

τις πόλεις πιο ανθεκτικές. Οι υποδομές και ο δημόσιος χώρος είναι

αυτονόητες προϋποθέσεις, αλλά πρέπει να μελετήσουμε τις πετυχημένες

πτυχές του παρελθόντος κάθε

πόλης και με την τεχνολογία, που

είναι σήμερα διαθέσιμη, αλλά και

με άξονα τις καινούργιες ανάγκες,

να τις συμπληρώσουμε», ανέφερε

πρόσφατα ο Δημήτριος

Ανδριόπουλος, αντιπρόεδρος και

διευθύνων σύμβουλος της

Dimand, μιλώντας για τις

προκλήσεις που καλούμαστε να

αντιμετωπίσουμε.

Για τη χρήση 2025, ο όμιλος

προσβλέπει στη συνέχιση της

αναπτυξιακής του πορείας και της

βελτίωσης των οικονομικών του

αποτελεσμάτων, μέσω της

εφαρμογής της επιχειρηματικής

του στρατηγικής και υλοποίησης

του επενδυτικού του

προγράμματος.

Ο όμιλος στοχεύει στην αποεπένδυση αναπτύξεων επενδυτικών

ακινήτων τα οποία αναμένεται να τεθούν σε πλήρη λειτουργία και

εμπορική εκμετάλλευση, στη συνέχιση του επενδυτικού προγράμματος

και της εμπορικής εκμετάλλευσης των ήδη αποκτηθέντων ακινήτων με

χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσης το 2026 και 2027, στην προσθήκη νέων

ακινήτων προς αξιοποίηση (προσυμφωνημένων και υπό διεκδίκηση) που

πληρούν τα επενδυτικά κριτήρια του ομίλου, με χρονικό ορίζοντα

ολοκλήρωσης έως το 2028-2030 και στην ωρίμανση, μέσω αξιοποίησης

ή πώλησης, του χαρτοφυλακίου ακινήτων του Skyline.

O διευθύνων σύμβουλος του ομίλου
Δημήτρης Μαλάμος

Ο αντιπρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της Dimand Δημήτριος Ανδριόπουλος
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ΑΑΒ ΒΑΣΙΛΟΠΟΥΛΟΣ

Σε απόλυτη τροχιά 
ανάπτυξης

I
σως η πιο γνωστή αλυσίδα σουπερμάρκετ στην Ελλάδα, η ΑΒ

Βασιλόπουλος, βρίσκεται σε απόλυτη τροχιά ανάπτυξης. Με τον Νίκο

Λαβίδα στο τιμόνι της εδώ και σχεδόν τρία χρόνια, η επιχείρηση

ακολουθεί πλέον τη γενικότερη πορεία του οργανωμένου λιανεμπορίου,

καταγράφοντας συνεχή άνοδο. «Αυτά που κάναμε τα τελευταία δύο

χρόνια και η στρατηγική που ακολουθήσαμε φαίνεται να αποδίδουν

καρπούς», είχε τονίσει πρόσφατα ο κ. Λαβίδας μιλώντας σε

δημοσιογράφους,

υπογραμμίζοντας τη σημασία που

έχουν η πορεία της εταιρείας και

η αύξηση του όγκου πωλήσεων

που παρουσιάζει, ιδίως τώρα που

ο πληθωρισμός έχει περιοριστεί

και βρίσκεται σε πιο φυσιολογικά

επίπεδα.

Ιδιαίτερη σημασία για την ΑΒ

Βασιλόπουλος έχει η χρονιά που

τρέχει και αναμένεται να

μετατραπεί σε μια χρονιά-

ορόσημο κι αυτό διότι η αλυσίδα

έχει επιστρέψει στην κερδοφορία,

τελειώνοντας όμως τη διαδικασία

της μετατροπής των εταιρικών

καταστημάτων σε franchise. Για

τον Νίκο Λαβίδα, αυτό που έχει

σημασία είναι η ΑΒ Βασιλόπουλος

να παραμείνει προσηλωμένη στη

στρατηγική της και να μην αποσπάται από τις κινήσεις του ανταγωνισμού.

«Είμαστε ακριβώς στους στόχους που έχουμε θέσει -τονίζει- και δεν

παρεκκλίνουμε από το πλάνο μας. Θα βγούμε κερδισμένοι».

Αυτό που βλέπει ο διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας είναι ότι η τάση

συγκέντρωσης στον κλάδο θα συνεχιστεί, με τη Βασιλόπουλος να μην

κλείνει και τα δικά της μάτια, όμως οι όποιες εξαγορές θα γίνουν μόνο

εφόσον πληρούν συγκεκριμένα κριτήρια. Παράλληλα η εταιρεία ποντάρει

και στην ιδιωτική ετικέτα, η οποία παραμένει μια δυναμική τάση στην

αγορά. Σε αυτό το σημείο η ΑΒ Βασιλόπουλος ενισχύει συνεχώς την

γκάμα των προϊόντων που προσφέρει, τα οποία πλέον έχουν φτάσει τους

3.000 κωδικούς, ενώ στόχος της εταιρείας είναι να κυκλοφορήσει ακόμη

450 νέα προϊόντα και 1.000 νέους κωδικούς μέχρι το 2027.

ΙΑΤΡΙΚΟ ΑΘΗΝΩΝ

Περισσότερα από 40 χρόνια
προσφοράς στην Υγεία

H
δη «τρέχει» τον πρώτο χρόνο «της δεύτερης σαρακονταετίας

του» το Ιατρικό Αθηνών, όπως συνηθίζει να λέει ο διευθύνων

σύμβουλος του Ομίλου Βασίλης Αποστολόπουλος, επικεφαλής

της εταιρείας που ίδρυσε το 1984 ο Γιώργος Αποστολόπουλος, έχοντας

τότε ένα όραμα: να ανατρέψει το κύμα εκροής των Ελλήνων στο

εξωτερικό προσφέροντας υψηλές υπηρεσίες υγείας εντός Ελλάδος. Σε

αυτό το πλαίσιο άλλωστε το Ιατρικό Αθηνών συνεχίζει να δημιουργεί

νέες μονάδες νοσηλείας, όπως το νέο Ογκολογικό Κέντρο που

εγκαινιάστηκε κατά τα τέλη του 2024 δίπλα στο Διαβαλκανικό

Θεσσαλονίκης και αναμένεται να

είναι πλήρως λειτουργικό μέσα

στη φετινή χρονιά.

Για τον διευθύνοντα σύμβουλο

του ομίλου, στον ευαίσθητο

τομέα της υγείας το βασικότερο

όλων είναι ο ανθρώπινος

παράγοντας, διότι χωρίς αυτόν η

τεχνολογία χάνει την αξία της.

Σημασία λοιπόν έχει η

προσπάθεια για την υγεία να

προχωρά με κάθε δυνατή

συνεργασία, όπως είναι αυτή

μεταξύ δημόσιου και ιδιωτικού

τομέα ώστε να μη χάνονται οι

διαθέσιμοι ευρωπαϊκοί πόροι, να

υλοποιούνται μακροπρόθεσμες

επενδύσεις σε παραγωγικές

υποδομές και, τελικά, όλα αυτά

να επιστρέφουν με αυξημένη αξία στην κοινωνία.

Αυτήν τη στιγμή ο Όμιλος Ιατρικού Αθηνών διαθέτει επτά

υπερσύγχρονα νοσοκομεία με συνολική δυναμική 1.200 κλινών, ενώ

πέρυσι απασχόλησε 3.495 εργαζόμενους πλήρους ωραρίου, δηλαδή

203 περισσότερους από το 2023. Σε επίπεδο δυναμικής ο όμιλος

αριθμεί ετησίως πάνω από 100.000 εισαγωγές ασθενών, 62.000

χειρουργικές επεμβάσεις, 27.000 συνεδρίες αιμοκάθαρσης, 20.000

προληπτικούς ελέγχους και 700.000 εξωτερικούς ασθενείς. Ο κύκλος

εργασιών ανήλθε στα 269,8 εκατ. ευρώ έναντι 258,4 εκατ. έναν χρόνο

πριν. Τα λειτουργικά κέρδη προ φόρων έφτασαν στα 32 εκατ., ενώ οι

επενδύσεις ανήλθαν συνολικά στα 29,8 εκατ. έναντι 26,3 εκατ. το 2023,

παρουσιάζοντας αύξηση κατά 13%.

Ο επικεφαλής της ΑΒ Βασιλόπουλος 
Νίκος ΛαβίδαςΟ διευθύνων σύμβουλος 

του oμίλου Βασίλης Αποστολόπουλος
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ΕΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ 

Ισχυρό αποτύπωμα 
στην ελληνική οικονομία

Σ
ε μια εποχή που η ελληνική οικονομία αναζητά σταθερότητα,

ανάπτυξη και επενδύσεις με μακροπρόθεσμο αποτύπωμα, η

Ελληνικός Χρυσός ΑΕ αναδεικνύεται ως μία από τις πιο δυναμικές

και στρατηγικής σημασίας εταιρείες στη χώρα. Με επίκεντρο τις

μεταλλευτικές δραστηριότητες στη Βόρεια Ελλάδα, και συγκεκριμένα στη

Χαλκιδική, η εταιρεία παίζει καθοριστικό ρόλο στην οικονομική και

παραγωγική ζωή της περιοχής αλλά και της χώρας συνολικά.

Η Ελληνικός Χρυσός, θυγατρική του πολυεθνικού ομίλου Eldorado Gold,

έχει επενδύσει περισσότερα από 1 δισεκατομμύριο ευρώ στην ανάπτυξη

των Μεταλλείων Κασσάνδρας, δημιουργώντας ένα πρότυπο υπεύθυνης

μεταλλευτικής δραστηριότητας με

υψηλά πρότυπα βιωσιμότητας και

ασφάλειας.

«Έχουμε επενδύσει περισσότερα

από 2 δισεκατομμύρια ευρώ ήδη

στην Ελλάδα. Και νομίζω ότι η

επιτυχία μας θα φέρει και

άλλους. Έχουμε ένα ορυχείο σε

λειτουργία στην Ολυμπιάδα.

Έχουμε ένα δεύτερο ορυχείο στις

Σκουριές που αναμένουμε να

τεθεί σε παραγωγή το πρώτο

τρίμηνο του επόμενου έτους. Και

θα είναι μια αρκετά σημαντική

αλλαγή στο αποτύπωμα της

εταιρείας μας. Αλλά θα έχει

τεράστιο αντίκτυπο στην Ελλάδα

και ιδιαίτερα στις τοπικές

κοινωνίες όπου

δραστηριοποιούμαστε»,

υπογράμμισε ο πρόεδρος και

διευθύνων σύμβουλος της Eldorado Gold Τζορτζ Μπερνς στο Οικονομικό

Φόρουμ των Δελφών.

Με άμεσες και έμμεσες θέσεις εργασίας που ξεπερνούν τις 2.000, η

εταιρεία στηρίζει ουσιαστικά την τοπική κοινωνία, ενώ συνεισφέρει

σημαντικά σε δημόσια έσοδα μέσα από φόρους, ασφαλιστικές εισφορές

και επενδύσεις σε κοινωνικές υποδομές. Επιπλέον, ενισχύει την εθνική

οικονομία μέσω εξαγωγών, καθώς το μεγαλύτερο μέρος της παραγωγής

της εξάγεται σε διεθνείς αγορές, φέρνοντας πολύτιμο συνάλλαγμα στη

χώρα.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της Eldorado Gold Τζορτζ Μπερνς 

ΤΙΤΑΝ

Ρεκόρ κερδών και αύξηση-
έκπληξη στο μέρισμα

Ρ
εκόρ κερδών σημείωσε για το οικονομικό έτος 2024 ο Όμιλος

ΤΙΤΑΝ, επιβεβαιώνοντας τη θέση του ως ενός από τους πιο

σταθερούς και εξωστρεφείς πυλώνες της ελληνικής βιομηχανίας. Η

εταιρεία ανακοίνωσε ισχυρή αύξηση της καθαρής κερδοφορίας, με τις

πωλήσεις και τα λειτουργικά κέρδη να ενισχύονται σε όλες τις βασικές

αγορές δραστηριοποίησης, από την Ελλάδα και τη Νοτιοανατολική Ευρώπη

έως τις ΗΠΑ και την Αίγυπτο.

Στο πλαίσιο των εντυπωσιακών αποτελεσμάτων, η διοίκηση ανακοίνωσε

αύξηση-έκπληξη στο μέρισμα, γεγονός που υποδέχτηκαν θετικά τόσο οι

μέτοχοι όσο και οι αναλυτές. Η κίνηση αυτή αντανακλά την εμπιστοσύνη της

εταιρείας στη μελλοντική της

πορεία αλλά και την ισχυρή

ταμειακή της θέση.

«Το 2024 ήταν μια χρονιά-ρεκόρ

όσον αφορά τις οικονομικές

επιδόσεις με κύρια

χαρακτηριστικά την αύξηση των

εσόδων, την ακόμη μεγαλύτερη

άνοδο της κερδοφορίας και την

περαιτέρω ενίσχυση του

ισολογισμού μας. Χάρη στην

πειθαρχημένη υλοποίηση των

στόχων μας και την καλά

εδραιωμένη θέση μας στην αγορά,

μπορέσαμε να αυξήσουμε τις

πωλήσεις μας σε όλους τους

γεωγραφικούς τομείς,

επιτυγχάνοντας παράλληλα

αύξηση της κερδοφορίας, ενώ οι

ΗΠΑ και η Ευρώπη ξεπέρασαν το

90% των κερδών EBITDA του

ομίλου», σημείωσε ο διευθύνων σύμβουλος της TCI και οικονομικός

διευθυντής του ομίλου Μιχάλης Κολακίδης.

Ιδιαίτερη σημασία αποδίδεται και στις επενδύσεις πράσινης μετάβασης,

καθώς ο ΤΙΤΑΝ ενισχύει την παραγωγή χαμηλού ανθρακικού αποτυπώματος

και ενσωματώνει καινοτόμες τεχνολογίες για βιώσιμες υποδομές.

Παράλληλα, οι εξαγωγές τσιμέντου και κλίνκερ συνεχίζουν να αποτελούν

βασικό μοχλό ανάπτυξης.

Η επιτυχία του 2024 επιβεβαιώνει τον μακροπρόθεσμο στρατηγικό

σχεδιασμό του ομίλου, ενισχύοντας τη διεθνή του θέση και αναδεικνύοντάς

τον σε leader του ελληνικού βιομηχανικού τομέα με παγκόσμια

ακτινοβολία.

Ο διευθύνων σύμβουλος της TCI 
και οικονομικός διευθυντής του ομίλου

Μιχάλης Κολακίδης
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ΟΜΙΛΟΣ ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ

Επιχειρηματική αριστεία, με ισχυρό
επενδυτικό και κοινωνικό αποτύπωμα
Μ

ε ηγετική θέση στις υποδομές, τις παραχωρήσεις
και την ενέργεια, ο Όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ αποτελεί
έναν από τους μεγαλύτερους επενδυτές στην Ελλά-

δα, συμβάλλοντας καθοριστικά στην ανάπτυξη της ελληνι-
κής οικονομίας, την αύξηση της απασχόλησης και τη βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής των Ελλήνων.

Ο Όμιλος υλοποιεί συστηματικά επενδύσεις στρατηγικής
σημασίας, με μεγάλη εγχώρια προστιθέμενη αξία, παραμέ-
νοντας διαρκώς προσανατολισμένος στη δημιουργία χιλιά-
δων νέων θέσεων εργασίας. Κοινός παρονομαστής του μον-
τέλου λειτουργίας της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ είναι η ενίσχυση της ευη-
μερίας και της βιώσιμης ανάπτυξης για όλους, όπως και η
μεγιστοποίηση της αξίας για τους μετόχους της. 

Ο Όμιλος υλοποιεί αυτή την περίοδο ένα επενδυτικό πλά-
νο άνω των 10 δισ. ευρώ που δημιουργεί 20.000 νέες θέσεις
εργασίας, δίνοντας έμφαση στην υλοποίηση ιδιωτικών
επενδύσεων με πολλαπλασιαστική αξία για την εγχώρια οι-
κονομία αντί της απλής ανάληψης δημοσίων έργων. Το μέ-
γεθος του αποτυπώματος του Ομίλου στην ελληνική οικονο-
μία φανερώνουν και τα στοιχεία της μελέτης «Εκτίμησης
Κοινωνικού-Οικονομικού Αποτυπώματος (SEIA) για τη διε-
τία 2022-2023» (PwC Business Solutions AΕ), κατά την
οποία παρουσιάζεται ότι ο Όμιλος συνέβαλε με 4,8 δισ. ευ-
ρώ στο συνολικό Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν, ποσό που αντι-
στοιχεί σε ποσοστό άνω του 1% του συνολικού ΑΕΠ για την
περίοδο αυτή. 

Ο Όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ δημιουργεί ευκαιρίες ευημερίας
για τους εργαζομένους του, αλλά και για τους πολίτες και
τους επισκέπτες της χώρας. Δημιουργώντας ποιοτικές, στα-
θερές και καλά αμειβόμενες θέσεις εργασίας, και στρατηγι-
κές συνεργασίες με εγχώριους προμηθευτές ενισχύει το
εθνικό εισόδημα, διαχέοντας αξία σε όλη την οικονομία.
Ταυτόχρονα, μέσω σημαντικών επενδύσεων σε υποδομές,
εθνικής σημασίας, συμβάλλει στη βελτίωση των συνθηκών
διαβίωσης, στην ενίσχυση της ασφάλειας των πολιτών και
στην αναμόρφωση του τουριστικού προφίλ της Ελλάδας. 

Ο Όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ ηγείται σε όλους τους κρίσιμους το-
μείς δραστηριότητάς του, ενώ μετεξελίσσεται σε έναν πλή-
ρως καθετοποιημένο όμιλο υποδομών (μεταφορικών, κτη-
ριακών, ενεργειακών, περιβαλλοντικών, τεχνολογικών, πρό-
τυπης διαχείρισης υδάτινών πόρων κι αποβλήτων), με ένα
από τα μεγαλύτερα και πιο διαφοροποιημένα χαρτοφυλάκια
παραχωρήσεων. Έχοντας εδραιώσει την κυριαρχία του, δια-
θέτει σήμερα ένα από τα πιο σύγχρονα - με μέση συμβατική
διάρκεια 25 έτη - διαφοροποιημένα και χαμηλού ρίσκου
χαρτοφυλάκια σε ελληνικό, αλλά και σε διεθνές επίπεδο.

Στις κατασκευές, ο Όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, διαθέτει ένα ση-
μαντικό, ισορροπημένο και υγιές ανεκτέλεστο, αποτελούμε-
νο κυρίως από έργα που αφορούν ίδιες επενδύσεις του Ομί-
λου και ιδιωτικά έργα για λογαριασμό τρίτων κι όχι μόνο δη-
μόσια έργα. Το σύνολο των έργων της ΤΕΡΝΑ, του κατα-

σκευαστικού βραχίονα του Ομίλου, εκτελούνται με μοναδι-
κή αξιοπιστία, αρτιότητα και ταχύτητα, τόσο στην Ελλάδα
όσο και στο εξωτερικό, όπου η ΤΕΡΝΑ αποτελεί τον καλύτε-
ρο πρεσβευτή του ελληνικού τεχνικού δυναμικού.   

Στην ενέργεια, ο Όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ υλοποιεί πρωτοπο-
ριακές επενδύσεις στην παραγωγή και αποθήκευση ενέρ-
γειας, ενώ αναπτύσσει κρίσιμες ενεργειακές υποδομές εν-
τός κι εκτός Ελλάδας. Επίσης, μέσω της θυγατρικής ΗΡΩΝ, ο
Όμιλος κατέχει ισχυρή θέση εκτός από την ηλεκτροπαραγω-

γή και στην εμπορία ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αε-
ρίου. 

Παράλληλα με την επιχειρηματική του αριστεία, ο Όμιλος
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ αναπτύσσει ένα πολύ σημαντικό πρόγραμμα
εταιρικής κοινωνικής ευθύνης σε όλη τη χώρα. Υποστηρίζει
σταθερά  τις τοπικές κοινωνίες. Στέκεται δίπλα στη νέα γε-
νιά. Συνεισφέρει στη φροντίδα κοινωνικά ευάλωτων ομά-
δων και δηλώνει πάντα «παρών» σε καταστάσεις έκτακτης
ανάγκης.
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ΌΌμιλος Ιατρικού Αθηνών: Επιστήμη & τεχνολογία
αιχμής στην υπηρεσία του Έλληνα ασθενή

Γ
ια 40 χρόνια, ο Όμιλος Ιατρικού Αθη-
νών πρωταγωνιστεί στο χώρο της
υγειονομικής περίθαλψης, αποτε-

λώντας τον μεγαλύτερο ελληνικό όμιλο υγεί-
ας. Με ισχυρή παρουσία σε όλη την Ελλάδα,
κορυφαίο ιατρικό προσωπικό και υπερσύγ-
χρονες ιατρικές εγκαταστάσεις, συνεχίζει να
επενδύει στην καινοτομία, τη βιώσιμη ανά-
πτυξη και την ασφάλεια των ασθενών.

Πρωτοπoρία στο «Brain gain»

Για τον Όμιλο Ιατρικού Αθηνών, η τεχνολο-
γική πρωτοπορία έχει στο επίκεντρό της τον
ανθρώπινο παράγοντα, λαμπρούς ιατρούς κι
επιστήμονες που βρίσκονται στην αιχμή των
τεχνολογικών εξελίξεων, και τις αξιοποιούν
για να προσφέρουν ολοένα και πιο αποτελε-
σματικές διαγνώσεις και θεραπείες. 

Στο πλαίσιο αυτό, ο Όμιλος Ιατρικού Αθη-
νών εδώ και αρκετά χρόνια εφαρμόζει ένα
μεγαλόπνοο πρόγραμμα επαναπατρισμού
κορυφαίων Ελλήνων ιατρών που διαπρέ-
πουν στο εξωτερικό, παρέχοντάς τους κίνη-
τρα και τις απαραίτητες συνθήκες για να συ-
νεχίσουν το κλινικό τους έργο στην Ελλάδα
και να συνδυάσουν την τεχνογνωσία τους με
αυτήν των κορυφαίων ιατρών της χώρας που
στελεχώνουν τα νοσοκομεία του Ομίλου Ια-
τρικού Αθηνών.  

Τεχνολογική υπεροχή 

Από ιδρύσεώς του, ο Όμιλος έχει ως δια-
χρονική δέσμευση και πρακτική να υιοθε-
τεί πρώτος στην Ελλάδα, τις τελευταίες εξε-
λίξεις στην ιατρική τεχνολογία, δημιουρ-
γώντας ουσιαστική προστιθέμενη αξία για
τους Έλληνες ασθενείς και την ελληνική ια-
τρική κοινότητα. Τα παραδείγματα είναι
πολλά κι εμβληματικά: από την έλευση του
πρώτου στεφανιογράφου στη χώρα μας, το
1984, μια πραγματική επανάσταση για την
εποχή του, και το πρώτο ρομποτικό σύστη-
μα da Vinci, το 2006, με το οποίο εγκαινιά-
στηκε η ρομποτική χειρουργική στην Ελλά-
δα, μέχρι πιο πρόσφατα επιτεύγματα, όπως
η πρώτη διαδερμική αντικατάσταση μιτρο-
ειδούς βαλβίδας στον κόσμο, που έλαβε
χώρα στο Ιατρικό Διαβαλκανικό Θεσσαλο-
νίκης, στο πλαίσιο ενός μεγάλου προγράμ-
ματος πρωτοποριακών και διεθνούς εμβέ-
λειας κλινικών μελετών.

Σήμερα, στις υπερσύγχρονες ψηφιακές
χειρουργικές αίθουσες του Ομίλου, φιλοξε-
νούνται υβριδικές χειρουργικές επεμβάσεις

με τη χρήση τεχνολογιών αιχμής, όπως η ει-
κονική πραγματικότητα, παρέχοντας άνευ
προηγουμένου διαγνωστικές και θεραπευ-
τικές δυνατότητες για μεγάλο εύρος παθή-
σεων. Χρησιμοποιούνται πρωτοποριακός
εξοπλισμός και υλικά, που συναντώνται στα
κορυφαία κέντρα του πλανήτη, αξιοποιών-
τας τεχνολογίες, όπως η τρισδιάστατη εκτύ-
πωση, προκειμένου να παρέχονται εξατομι-
κευμένες θεραπείες, προσαρμοσμένες στις
ανατομικές ιδιαιτερότητες του κάθε ασθενή. 

Ο Όμιλος Ιατρικού διαθέτει προηγμένα
ρομποτικά συστήματα, όπως το Da Vinci® Xi
HD, έχοντας συμμετάσχει στην εξέλιξη της
συγκεκριμένης τεχνολογίας, ως Κέντρο
Αναφοράς κι Εκπαίδευσης, το Focal One®
HIFU (Υψηλής Συχνότητας Υπέρηχοι) και το
ROSA®, ενώ έχει επενδύσει σε πανίσχυ-
ρους αξονικούς και μαγνητικούς τομογρά-
φους, εξοπλισμένους με τεχνολογίες AI, κα-
θώς κι ένα ολοκαίνουργο ψηφιακό σύστημα
PET/CT, ψηφιακούς αγγειογράφους, καινο-
τόμο εξοπλισμό για στερεοτακτική ακτινο-

θεραπεία, και ψηφιακής μαστογραφίας, που
ενσωματώνουν τεχνολογίες 3D για προσυμ-
πτωματικό έλεγχο για καρκίνο του μαστού.

Νέο Διεθνές Ογκολογικό
Κέντρο στη Θεσσαλονίκη

Νέα εποχή στην Ογκολογία σηματοδοτεί η
λειτουργία του Διεθνούς Ογκολογικού Κέν-
τρου του Ομίλου Ιατρικού Αθηνών στη Θεσ-

σαλονίκη. Πρόκειται για το μεγαλύτερο Ογ-
κολογικό Κέντρο του ιδιωτικού τομέα στη
Βόρεια Ελλάδα, που λειτουργεί ως επιτα-
χυντής των ιατρικών εξελίξεων στη χώρα
μας και σημείο αναφοράς για ολόκληρη την
Ευρώπη και την Μέση Ανατολή.

Σε ένα πρότυπο κτίριο 12.000 τ.μ., δίπλα
στο Ιατρικό Διαβαλκανικό Θεσσαλονίκης, το
Διεθνές Ογκολογικό Κέντρο, λειτουργεί με
προδιαγραφές εφάμιλλες των κορυφαίων
ογκολογικών κέντρων παγκοσμίως, προ-
σφέροντας ολιστική φροντίδα σε κάθε
ασθενή, από την έγκαιρη διάγνωση, την εξα-
τομικευμένη θεραπεία και τη συνεχή παρα-
κολούθηση, σε υπερσύγχρονους, ειδικά
σχεδιασμένους χώρους, υψηλής ασφάλειας
αλλά και αισθητικής.

Υβριδικό Χειρουργείο

Διεθνές Ογκολογικό 
Κέντρο στη Θεσσαλονίκη

www.iatriko.gr
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ΔΔΑΑ

Κομβικός πυλώνας 
της εθνικής οικονομίας 

Ο
Διεθνής Αερολιμένας Αθηνών (ΔΑΑ) επιβεβαιώνει τον ηγετικό του

ρόλο στην ελληνική οικονομία, καταγράφοντας εντυπωσιακές

επιδόσεις το 2024. Με ετήσια αύξηση 13,1% στην επιβατική κίνηση,

το «Ελευθέριος Βενιζέλος» εξυπηρέτησε 31,85 εκατομμύρια επιβάτες,

επίδοση-ρεκόρ που σηματοδοτεί την ισχυρή ανάκαμψη και δυναμική του

ελληνικού τουρισμού και των αερομεταφορών.

Τα καθαρά κέρδη του ΔΑΑ διαμορφώθηκαν στα 235,9 εκατ. ευρώ, ενώ τα

συνολικά έσοδα ανήλθαν σε 665,5 εκατ. ευρώ, με άνοδο 10,2% σε σχέση

με το 2023. Το προσαρμοσμένο

EBITDA άγγιξε τα 424,8 εκατ.

ευρώ, αποδεικνύοντας την υψηλή

λειτουργική αποτελεσματικότητα

του αεροδρομίου.

Η εταιρεία ανακοίνωσε διανομή

μερίσματος 0,78 ευρώ ανά

μετοχή, ενισχύοντας την

εμπιστοσύνη των μετόχων και

αντανακλώντας την υγιή

οικονομική της πορεία.

Πέρα από τα οικονομικά μεγέθη, ο

ΔΑΑ επενδύει στρατηγικά στο

μέλλον, σχεδιάζοντας την

επέκταση της χωρητικότητας σε

40 εκατ. επιβάτες ετησίως μέχρι

το 2032. Παράλληλα, ενσωματώνει

πρακτικές βιώσιμης ανάπτυξης,

επιδιώκοντας να μειώσει το

περιβαλλοντικό του αποτύπωμα.

«Φέτος θα είναι η χρονιά με τις περισσότερες προγραμματισμένες πτήσεις

στο αεροδρόμιο της Αθήνας από την Αμερική. Μάλιστα φέτος είναι η

πρώτη φορά όπου η Αθήνα θα συνδεθεί με απευθείας πτήσεις με τη

Δυτική Ακτή, το Λος Άντζελες, πέραν και των Αμερικανών που

επισκέπτονται την πόλη μέσω και άλλων προορισμών, το Λονδίνο, τη

Φρανκφούρτη. Τα τελευταία χρόνια υπήρξε άνοδος από τις ΗΠΑ και αυτό

καθιστά σε αυτή τη συγκυρία τα πράγματα πιο ευαίσθητα σε σχέση με τα

γεωπολιτικά και τα οικονομικά των Αμερικανών. Ελπίζουμε ότι αυτή η

θετική πορεία θα συνεχιστεί με ένα βιώσιμο πρόσημο», επεσήμανε ο

διευθύνων σύμβουλος του Διεθνούς Αερολιμένα Αθηνών (ΔΑΑ) Ιωάννης

Παράσχης αναφορικά με τις πρόσφατες εξελίξεις.

Ο ΔΑΑ δεν είναι απλώς μια πύλη εισόδου για τη χώρα, αλλά ένας

κομβικός πυλώνας της εθνικής οικονομίας, με ρόλο-κλειδί στην

εξωστρέφεια, την απασχόληση και τη βιώσιμη ανάπτυξη της Ελλάδας. 

AEGEAN

Παρά τις προκλήσεις 
διατήρησε την ισχυρή 
θέση της στην αγορά

Η
Aegean Airlines ολοκλήρωσε το 2024 με εντυπωσιακά αποτελέσματα,

επιβεβαιώνοντας τη θέση της ως ηγέτιδας στον ελληνικό και ευρωπαϊκό

αεροπορικό τομέα. Τα ενοποιημένα έσοδα ανήλθαν σε 1,78 δισ. ευρώ,

σημειώνοντας αύξηση 5% σε σχέση με το 2023, ενώ η επιβατική κίνηση έφτασε τα

16,3 εκατ. επιβάτες, καταγράφοντας αύξηση 6%. 

Η στρατηγική της εταιρείας επικεντρώνεται στην αύξηση της χωρητικότητας κατά

τους μήνες εκτός αιχμής και την ενίσχυση

της ελκυστικότητας των υπηρεσιών της

για Έλληνες και επισκέπτες. Η εταιρεία

προγραμματίζει για το 2025 την

προσφορά 21,5 εκατ. θέσεων, αυξάνοντας

τη χωρητικότητα κατά 1,8 εκατ. θέσεις σε

σχέση με το 2024. 

«Έχουμε αναπτύξει ένα δίκτυο 162

προορισμών εσωτερικού και εξωτερικού

σε 47 χώρες σε Ευρώπη, Μέση Ανατολή

και Βόρεια Αφρική, με στόλο που σε λίγο

και με τις αμέσως προσεχείς παραλαβές

θα αριθμεί 85 αεροσκάφη. Το 2024 ήταν

ακόμα μία επιτυχημένη χρονιά.

Επεκτείναμε το πρόγραμμα ανανέωσης

στόλου, αυξάνοντας την παραγγελία μας

προς την Airbus κατά οκτώ επιπλέον

αεροσκάφη A321neo, φτάνοντας συνολικά

τα 58, εκ των οποίων τα 37 είναι A321neo

και τέσσερα εξ αυτών στην έκδοση LR,

που επιτρέπει επέκταση του δικτύου έως

και 7,5 ώρες πτήσης, προσφέροντας

παράλληλα αναβαθμισμένη εμπειρία με lie-flat καθίσματα στην Business Class,

έχοντας ήδη στραμμένο το βλέμμα μας σε νέους προορισμούς, όπως η Ινδία.

Συνεχίσαμε να επενδύουμε σε υποδομές, καθώς πριν έναν χρόνο θέσαμε σε

λειτουργία τη νέα τεχνική βάση συντήρησης, η οποία προσφέρει ήδη υπηρεσίες

συντήρησης σε μεγάλες ευρωπαϊκές αεροπορικές εταιρείες. Και κυρίως,

επενδύουμε συνεχώς, όπως κάνουμε άλλωστε 25, πλέον 26, χρόνια τώρα, στο

πολυτιμότερο κεφάλαιό μας: τους ανθρώπους μας, διευρύνοντας τα προγράμματα

υποτροφιών για πιλότους και μηχανικούς που ξεκινήσαμε το 2018 και 2022

αντίστοιχα. Το 2025 προσφέρουμε 21,5 εκατομμύρια θέσεις και έχουμε ξεκινήσει

πτήσεις σε νέους προορισμούς», τόνισε με έμφαση ο διευθύνων σύμβουλος της

Aegean Δημήτρης Γερογιάννης, κατά τη διάρκεια του CAPA Aviation Summit.

Παρά τις προκλήσεις, όπως οι περιορισμοί προς τη Μέση Ανατολή και οι αυξημένοι

έλεγχοι στους κινητήρες GTF, η Aegean διατήρησε την ανταγωνιστικότητά της και

την ισχυρή θέση της στην αγορά και συνεχίζει το επενδυτικό της πλάνο με στόχο

την ενίσχυση των υπηρεσιών και την προσφορά υψηλότερης προστιθέμενης αξίας.

Ο διευθύνων σύμβουλος 
του Διεθνούς Αερολιμένα Αθηνών (ΔΑΑ)

Ιωάννης Παράσχης

Ο διευθύνων σύμβουλος 
της Aegean Δημήτρης Γερογιάννης
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ΓΓΕΚ ΤΕΡΝΑ

Στρατηγική ανάπτυξης 
των έργων υποδομής 

με υψηλή προστιθέμενη αξία 

Ο
Όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ το 2024 κατέγραψε ισχυρές επιδόσεις,

επιβεβαιώνοντας τη στρατηγική του ανάπτυξης στον τομέα των υποδομών.

Σύμφωνα με τα αποτελέσματα του εννεαμήνου, η λειτουργική κερδοφορία

(adjusted EBITDA) αυξήθηκε κατά 9,5%, φτάνοντας τα €433,9 εκατ., με το

περιθώριο EBITDA να ανέρχεται σε 17,5%. Τα καθαρά κέρδη για τους μετόχους

διαμορφώθηκαν σε €114,6 εκατ.,

σημειώνοντας αύξηση 29,2% σε σχέση

με το 2023.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος

της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Γιώργος Περιστέρης

δήλωσε: «Η επιτυχής ολοκλήρωση της

μεταβίβασης της ΤΕΡΝΑ Ενεργειακή στη

Masdar βοηθάει σημαντικά να

αποκρυσταλλωθεί αξία για τους

μετόχους και προσφέρει σημαντική

ρευστότητα για την επιτάχυνση του

επενδυτικού πλάνου του ομίλου».

Οι επενδυτικές δαπάνες για το 2024

ανήλθαν σε €51,3 εκατ. με στόχο την

ενίσχυση των δραστηριοτήτων στον

τομέα των υποδομών και της ενέργειας.

Ο όμιλος επιβεβαιώνει τη θέση του ως

ηγέτη στον τομέα των υποδομών με

στρατηγικές κινήσεις που ενισχύουν την

παρουσία του στην ελληνική και

ευρωπαϊκή αγορά. Η εταιρεία έχει ενισχύσει το αποτύπωμά της στις υποδομές

κατά 1 δισ. ευρώ το τελευταίο τρίμηνο μέσω νέων έργων και διαγωνισμών.

Η στρατηγική του ομίλου επικεντρώνεται στην ανάπτυξη έργων υποδομής με

υψηλή προστιθέμενη αξία, όπως η παραχώρηση της Αττικής Οδού, η Μονάδα

Ηλεκτροπαραγωγής στην Κομοτηνή και η Εγνατία Οδός, ενώ μελλοντικά έργα

περιλαμβάνουν το Νέο Διεθνές Αεροδρόμιο στο Καστέλι και το Ολοκληρωμένο

Τουριστικό Συγκρότημα στο Ελληνικό και πολλά άλλα.

Ο κ. Περιστέρης τόνισε ότι η συνεισφορά του κλάδου των παραχωρήσεων στις

οικονομικές επιδόσεις του ομίλου θα αυξηθεί σημαντικά τις επόμενες περιόδους,

με την εμπορική λειτουργία διαφόρων έργων. Αναμένονται επίσης βελτιωμένες

επιδόσεις στον τομέα της συμβατικής και θερμικής ενέργειας.

Η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ συνεχίζει να επενδύει στρατηγικά, ενισχύοντας τη θέση της ως

κορυφαίου παίκτη στις υποδομές στην Ευρώπη. 

ΒΙΑΝΕΞ

Εκατό χρόνια παρουσίας
στον χώρο του φαρμάκου

Σ
ε έναν κόσμο όπου η σταθερότητα δοκιμάζεται, οι leaders

καλούνται να δώσουν λύσεις σε κρίσεις, πληθωρισμό και

ενεργειακή αστάθεια. Ποιοι αντέχουν στην πίεση και ποιοι

διαμορφώνουν τους νέους κανόνες του παιχνιδιού. Οι ηγέτες που

κατέχουν τεράστια δύναμη -CEO, τραπεζίτες, τεχνολογικοί οραματιστές-

χαράσσουν στρατηγικές με παγκόσμιο αντίκτυπο.

Ανάμεσα σε αυτούς και η ελληνική φαρμακοβιομηχανία ΒΙΑΝΕΞ, η οποία

το 2024 γιόρτασε 100 χρόνια

παρουσίας στον χώρο του

φαρμάκου, μια πορεία γεμάτη

επιτυχίες, καινοτομία και διαρκή

δέσμευση στην ποιότητα. Η

πολυετής της ιστορία

συνοδεύεται από συνεχή

οικονομική ανάπτυξη,

ενισχύοντας σταθερά τη θέση

της μεταξύ των ηγετικών

εταιρειών της ελληνικής

οικονομίας.

Η διάκριση αυτή επιβεβαιώνει

τη δέσμευση του ομίλου για

επιχειρηματική αριστεία και την

ισχυρή συμβολή του στην

ανάπτυξη της ελληνικής

οικονομίας.

«Κάθε μέρα και μια μάχη. Κάθε

μέρα και μια νίκη. Σε έναν

αγώνα που κρατάει έναν

ολόκληρο αιώνα, συνεχίζουμε να πραγματοποιούμε σταθερά βήματα

ανάπτυξης και εξωστρέφειας. Με επιμονή και υπομονή στηρίζουμε το

ελληνικό επιχειρείν, την ελληνική οικονομία και το μέλλον της χώρας

μας. Εμπλουτίζουμε τις δραστηριότητές μας, χτίζουμε καινούργιες

συνεργασίες, δραστηριοποιούμαστε σε νέους τομείς και στοχεύουμε στην

περαιτέρω επέκταση και εδραίωσή μας εντός και εκτός συνόρων»,

δήλωσε ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος του Ομίλου ΒΙΑΝΕΞ

Δημήτρης Γιαννακόπουλος.

Η υπευθυνότητα του ομίλου ως προς τη στήριξη της ελληνικής κοινωνίας

και οικονομίας αποτελούσε ανέκαθεν μια σταθερή δέσμευση, καθώς ο

όμιλος βρισκόταν καθ’ όλη τη διάρκεια της ιστορίας του -και συνεχίζει να

βρίσκεται- δίπλα στην ελληνική κοινωνία και τον Έλληνα πολίτη. Στηρίζει

την ελληνική οικονομία μέσα από τις 1.360 θέσεις εργασίας που

προσφέρει, την εξαγωγική της δραστηριότητα και την προσφορά μέσα

από προγράμματα υποστήριξης ευάλωτων κοινωνικά ομάδων. 

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Γιώργος Περιστέρης

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του Ομίλου ΒΙΑΝΕΞ 

Δημήτρης Γιαννακόπουλος
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Καινοτομία και έξυπνες ολοκληρωμένες λύσεις
από τον  Όμιλο EFA GROUP στην DEFEA 2025

Μ
ε επιτυχία
ολοκληρώθηκε η
συμμετοχή του EFA

GROUP και των εταιρειών του, 
EFA VENTURES, SCYTALYS, 
UCANDRONE και AETHER 
AERONAUTICS, στη διεθνή
έκθεση αμυντικού υλικού
DEFEA 2025, που
πραγματοποιήθηκε 
στο Athens Metropolitan Expo
από τις 6 έως τις 8 Μαΐου.

Οι εταιρείες του ομίλου παρουσίασαν
τις προτάσεις τους στους τομείς των Συ-
στημάτων Διαχείρισης Μάχης, Συστη-
μάτων Διοίκησης και Ελέγχου (C2), Δια-
λειτουργικότητας και Μη Επανδρωμέ-
νων Εναέριων Συστημάτων, επιβεβαι-
ώνοντας την προσήλωσή τους στην και-
νοτομία και τη συνεχή ανάπτυξη νέων
προϊόντων και λύσεων που ανταποκρί-
νονται πλήρως στις σύγχρονες επιχει-
ρησιακές απαιτήσεις.

Λειτουργώντας ουσιαστικά ως ένα
«OOne Stop Shop» για μια ευρεία γκάμα
προϊόντων, συστημάτων και τεχνολο-
γιών που χαρακτηρίζονται από διαλει-
τουργικότητα, ο Όμιλος EFA GROUP
καλύπτει πολλαπλές και διαφορετικές
ανάγκες όλων των Κλάδων των Ενό-
πλων Δυνάμεων και των Σωμάτων
Ασφαλείας, με λύσεις προσαρμοσμένες
κατάλληλα ώστε να πληρούν τις εκάστο-
τε προδιαγραφές.

Πιο αναλυτικά, η εταιρία SCYTALYS
παρουσίασε το νέο προηγμένο σύστημα
Διαχείρισης Μάχης MIMS ARMOR, σχε-
διασμένο για εγκατάσταση σε στρατιω-
τικά οχήματα και το "Νέφος Μάχης"
(Combat Cloud) για το σύγχρονο δι-
κτυοκεντρικό πεδίο επιχειρήσεων. Επι-
πλέον αυτών, η SCYTALYS  παρουσίασε
την εξέλιξη των συστημάτων C2 δικής
της σχεδίασης, εστιάζοντας σε έξυπνα
συστήματα αντιαεροπορικής και αντι-
βαλλιστικής προστασίας, με συστημική
ολοκλήρωση αισθητήρων, διοίκησης
και οπλικών συστημάτων και χρήση τε-
χνολογιών ΑΙ και μηχανικής μάθησης.

Η εταιρία UCANDRONE, που τα τε-
λευταία χρόνια έχει πραγματοποιήσει
σημαντικές εξαγωγές σε ευρωπαϊκές
χώρες, παρουσίασε το νέο καινοτόμο
τακτικό UAS συλλογής Πληροφοριών,
Επιτήρησης, Αναγνώρισης και στοχο-
ποίησης (ISRΤ) Blackbird, ένα πλήρως
αυτόνομο αερόχημα με δυνατότητα
πτήσης σε σμήνος, ικανό να λειτουργεί

αποτελεσματικά στα πιο απαιτητικά
σενάρια μέρα και νύχτα, και να πραγ-
ματοποιεί αυτόνομη απογείωση και
προσγείωση σε κινούμενα οχήματα
και σκάφη. Χάρις στο μικρό του βάρος
και τη δυνατότητα ταχύτατης συναρ-
μολόγησης, το Blackbird είναι ιδανικό
για χρήση από δυνάμεις Ειδικών Επι-
χειρήσεων.

Η AETHER AERONAUTICS παρου-
σίασε την εξέλιξη των επιτυχημένων
εμπορικά εναέριων στόχων NMS-2 και
PNS-1, εξοπλισμένους με κινητήρα
Turbojet και δίχρονο εμβολοφόρο κι-
νητήρα αντίστοιχα, οι οποίοι καλύπτουν
το σύνολο των επιχειρησιακών απαιτή-
σεων για στόχους τόσο χαμηλών, όσο
και υψηλών επιδόσεων. Τα τελευταία
δύο χρόνια οι στόχοι της AETHER
AERONAUTICS έχουν σημειώσει ση-
μαντικές εξαγωγές σε 5 χώρες.

Η επιτυχημένη παρουσία του
EFA GROUP συνοδεύτηκε, όπως έχει
ήδη ανακοινωθεί, από τη στρατηγική
επενδυτική συμφωνία με την Acromo-
ve Inc.,μια εταιρία υψηλής τεχνολογίας
με έδρα την Καλιφόρνια, η οποία πα-
ρουσίασε ένα από τα προϊόντα της στο
περίπτερο του EFA GROUP. Η επένδυ-
ση του ομίλου αναμένεται να φτάσει σε
αρχικό στάδιο κοντά στα €3 εκατ. μέσω
αύξησης μετοχικού κεφαλαίου και εν-
τάσσεται στον σχεδιασμό του ομίλου
για την ανάπτυξη μιας νέας γενιάς ενο-
ποιημένων λύσεων τηλεπικοινωνιών
και πληροφορικής υψηλής τεχνολο-
γίας, κάνοντας χρήση Private 5G και
Edge Cloud. Η Acromove διαθέτει
υψηλή εξειδίκευση στο Mobile Edge
Computing (MEC) και στις ιδιωτικές
υποδομές 5G (private 5G), τις οποίες
ενσωματώνει σε ένα ενιαίο, ολοκληρω-
μένο σύστημα άμεσης ανάπτυξης στο
πεδίο, ιδανικό για απαιτητικά επιχειρη-
σιακά περιβάλλοντα. Η Acromove μέ-
χρι σήμερα επικεντρωνόταν κυρίως
στον πολιτικό τομέα.

Στα τέλη Απριλίου ο όμιλος αμυντι-
κής τεχνολογίας EFA GROUP υπέγρα-
ψε συμφωνία επένδυσης ύψους έως
€7,9 εκατ. με την εσθονική νεοφυή
εταιρεία Wayren. Η επένδυση αυτή
υπηρετεί τον γενικότερο στρατηγικό
σχεδιασμό του ομίλου για την ανάπτυξη
μιας νέας γενιάς ψηφιακών λύσεων
πεδίου μάχης υψηλής τεχνολογίας που
θα ενοποιεί τα συστήματα επικοινωνίας
στρατιωτών, drones, οχημάτων και
οπλικών συστημάτων σε μια ενιαία
πλατφόρμα-λύση επίγνωσης τακτικής
κατάστασης.

Το νέο σύστημα

Διαχείρισης 

Μάχης MIMS 

ARMOR 

της SCYTALYS,

σχεδιασμένο 

για εγκατάσταση

σε στρατιωτικό

όχημα

Ο Γ. Κατινιώτης, CEO Acromove, με τον Γ. Μενεξή,

CEO SCYTALYS, λίγες ώρες μετά την υπογραφή 

της συμφωνίας, μπροστά από τη φορητή 

συσκευή Edge Cloud στην DEFEA 2025

UAS Blackbird και Aquila της UCANDRONE
και Target Drone PNS-1 της AETHER 

στο περίπτερο του EFA GROUP

Στιγμιότυπο από το περίπτερο του EFA GROUP στην DEFEA 2025
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TTHEON

Η ανερχόμενη δύναμη 

E
να από τα μεγαλύτερα success stories του εγχώριου επιχειρείν

αποτελεί ο Όμιλος Theon, ο οποίος αναπτύσσεται με γοργούς

ρυθμούς, επενδύοντας δεκάδες εκατομμύρια ευρώ. 

Η εταιρεία συμπεριλήφθηκε για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά στις 1.000

ταχύτερα αναπτυσσόμενες της Ευρώπης, βάσει της λίστας FT 1000 των

Financial Times & STATISTA. Το 2024 σημείωσε αύξηση εσόδων κατά 61,1%

και θα δοθεί μέρισμα 0,34 ευρώ ανά μετοχή στους μετόχους. Καθοριστική

στιγμή για τη THEON υπήρξε η επιτυχής εισαγωγή στο Χρηματιστήριο

Euronext Amsterdam τον Φεβρουάριο του 2024, μέσω της οποίας

συγκέντρωσε περίπου 94 εκατ.

ευρώ, για επενδύσεις, αλλά και

διαφοροποίηση του προϊοντικού

χαρτοφυλακίου της μέσω

εξαγορών.

Μεταξύ των κύριων επιτευγμάτων

ήταν πολλές νέες συμβάσεις για

προγράμματα ενόπλων δυνάμεων,

ενώ η εταιρεία εξαγόρασε τη

Harder Digital, εξειδικευμένο

κατασκευαστή λυχνιών ενίσχυσης

φωτός. Επιπλέον, υπογράφηκε

μακροχρόνια εμπορική συμφωνία

με την Exosens για να ενισχύσει

περαιτέρω την εφοδιαστική

αλυσίδα.

Η εταιρεία έχει ήδη κάνει ένα γερό

ξεκίνημα και στη φετινή χρονιά με

νέες συμβάσεις άνω των 200 εκατ.

ευρώ, όπως το γερμανικό

πρόγραμμα «Στρατιώτης του

Μέλλοντος» (IdZ). Επίσης, εξασφάλισε νέες παραγγελίες, αυξάνοντας την

κάλυψη του στόχου πωλήσεων για το 2025 στο 90%. Με την αυξανόμενη

διεθνή ζήτηση για το οικοσύστημα διασυνδεδεμένων συσκευών

επαυξημένης πραγματικότητας ARMED, καθώς και την περαιτέρω ανάπτυξη

της χαμηλής ακόμη διείσδυσης των συστημάτων νυχτερινής όρασης

παγκοσμίως, η THEON αναμένει νέες παραγγελίες και ισχυρή ανάπτυξη τα

επόμενα χρόνια.

Ο ισχυρός άνδρας της εταιρείας Κρίστιαν Χατζημηνάς, ιδρυτής και

διευθύνων σύμβουλος, δηλώνει υπερήφανος για τα σημαντικά στρατηγικά

και χρηματοοικονομικά ορόσημα που πέτυχε η THEON κατά τη διάρκεια του

2024, τα οποία είναι άμεσο αποτέλεσμα της δέσμευσης και της σκληρής

δουλειάς όλων των ανθρώπων της. «Έχουμε επιτύχει σημαντική αύξηση της

διείσδυσής μας στην αγορά, συμπεριλαμβανομένης της καινοτομίας μας και

της κυκλοφορίας νέων υπερσύγχρονων συστημάτων ARMED».

VIOHALCO

Ο μεγαλύτερος όμιλος 
της χώρας... μεγαλώνει 

συνεχώς!

Μ
ε τζίρο 6,6 δισ. ευρώ και λειτουργική κερδοφορία 604 εκατ. ευρώ,
η Viohalco, ο μεγαλύτερος βιομηχανικός όμιλος της χώρας, αφήνει
διαρκώς ολοένα και πιο ισχυρό αποτύπωμα στις εγχώριες

επιχειρηματικές εξελίξεις.

Πέρυσι ο όμιλος είχε τις επιτυχημένες αυξήσεις μετοχικού κεφαλαίου της
Noval Property για την εισαγωγή της στο Χρηματιστήριο Αθηνών, καθώς και
αντίστοιχα της Cenergy Holdings, η οποία επεκτείνεται στην αγορά των
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, με επενδύσεις άνω των 300 εκατ. ευρώ. Οι

κλάδοι αλουμινίου και χαλκού
οδηγούν σε υψηλότερα μεγέθη τη
θυγατρική Elvalhalcor, καθώς οι
επενδύσεις εκατοντάδων
εκατομμυρίων ευρώ στα
εργοστάσια στα Οινόφυτα Βοιωτίας
ενισχύουν την παραγωγική
δυναμικότητα και την
αποδοτικότητα. Στον κλάδο
καλωδίων ισχυρή ώθηση δίνει η
αποτελεσματική εκτέλεση
υπεράκτιων και χερσαίων έργων
υψηλών προδιαγραφών. Το ίδιο
επιτυχημένες είναι οι επιδόσεις
στον κλάδο σωλήνων χάλυβα, όπου
η κερδοφορία αυξάνεται σταθερά.

Ο Όμιλος Viohalco με παρουσία
στο Χρηματιστήριο των
Βρυξελλών εξακολουθεί να
διατηρεί την ισχυρή δυναμική του
στις βασικές αγορές της
Βουλγαρίας, της Κεντρικής και

Βόρειας Ευρώπης, ενώ το κόστος από την επιβολή δασμών από τις ΗΠΑ
θα είναι σχεδόν ασήμαντο. Κερασάκι στην τούρτα αποτελούν οι ισχυρές
επιδόσεις στον τομέα των ακινήτων, όπου η διοίκηση του ομίλου εστιάζει
στην ανάπτυξη νέων ακινήτων και στην αναβάθμιση υφιστάμενων,
αξιοποιώντας την ισχυρή ζήτηση των μισθωτών για υψηλής ποιότητας
βιώσιμα κτήρια στην Ελλάδα.

Ο διευθύνων σύμβουλος Ιπποκράτης Ιωάννης Στασινόπουλος έχει δηλώσει
ότι «η Viohalco κοιτάζοντας μπροστά είναι προετοιμασμένη για το μέλλον
χάρη στο υψηλό επίπεδο διαφοροποίησης των εταιρειών της». Ταυτόχρονα
οι συνεχιζόμενες προσπάθειες για περαιτέρω βελτίωση της λειτουργικής
αποτελεσματικότητας και της διεύρυνση του χαρτοφυλακίου προϊόντων, με
στόχο την επέκταση σε νέες ελκυστικές αγορές και την ικανοποίηση των
εξελισσόμενων αναγκών των πελατών, θα οδηγήσουν σε μελλοντική
ανάπτυξη όλους τους κλάδους.

O ιδρυτής και διευθύνων σύμβουλος
της Theon Κρίστιαν ΧατζημηνάςΟ διευθύνων σύμβουλος 

του Ομίλου Viohalco Ιπποκράτης
Ιωάννης Στασινόπουλος
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AAVAX

Στρατηγική πενταετίας

Η
γούνται πολυεθνικών, χαράσσουν στρατηγικές σε εποχές
κρίσεων και διαμορφώνουν το εγχώριο -και όχι μόνο-
επιχειρηματικό τοπίο. Οι leaders της οικονομίας βρίσκονται

στην πρώτη γραμμή των εξελίξεων. Η AVAX ανήκει σε αυτούς τους
κολοσσούς, άλλωστε το αποδεικνύουν τα οικονομικά αποτελέσματα,
τα οποία πρόσφατα ανακοίνωσε για το 2024.

Είναι αξιοσημείωτο πως για τον Όμιλο AVAX η κερδοφορία από
συνεχιζόμενες δραστηριότητες έφτασε σε ιστορικά υψηλά επίπεδα,
καθώς βελτιώθηκαν αισθητά η απόδοση και ο ρυθμός υλοποίησης
των αναληφθέντων έργων. Πολλές φορές ο Κωνσταντίνος Μιτζάλης,
διευθύνων σύμβουλος του ομίλου, έχει μιλήσει για την ανάγκη να
μπουν οι βάσεις για τη νέα γενιά έργων.

«Πρέπει να τρέξουμε. Απευθύνω έκκληση να κινηθούμε όλοι μαζί,
να ολοκληρώσουμε τα υπό
εξέλιξη έργα και να
αρχίσουμε την
προετοιμασία για τα έργα
της νέας γενιάς. Να
αντιμετωπίσουμε όλες τις
παθογένειες που μας
ταλανίζουν για δεκαετίες.
Υπάρχουν διαπιστώσεις ότι
αρκετά έργα θα έχουν
ωριμάσει σε τέσσερα πέντε
χρόνια, χρειάζεται
επομένως να μπει ένα
ρεαλιστικό χρονοδιάγραμμα
για την υλοποίησή τους,
προκειμένου να είμαστε
έτοιμοι και να μη
δημιουργηθεί κενό, όπως
έχει συμβεί αρκετές φορές
στο παρελθόν. Κανένας δεν
θέλει την καθυστέρηση
στην υλοποίηση των έργων.
Πρέπει να προσέξουμε»,

έχει δηλώσει εμφατικά, δείχνοντας τη στρατηγική του στόχευση για
τον όμιλο και έχει χαρακτηρίσει ως τον πιο βασικό παράγοντα για την
κατασκευή ενός έργου την αξιοπιστία της εταιρείας και πώς αυτή
μπορεί να αντεπεξέλθει στα προβλήματα που θα προκύψουν.

Σύμφωνα με τις οικονομικές καταστάσεις του περασμένου έτους, ο
ενοποιημένος κύκλος εργασιών του ομίλου από συνεχιζόμενες
δραστηριότητες αυξήθηκε κατά 43,6% σε 651,5 εκατ. ευρώ έναντι
453,5 εκατ. ευρώ το 2023. Ο σημαντικά αυξημένος κύκλος εργασιών
του 2024 οφείλεται στην έναρξη και μετάβαση νέων έργων σε φάση
επιταχυνόμενης υλοποίησης, με διευρυμένα περιθώρια
κερδοφορίας. 

O διευθύνων σύμβουλος του Ομίλου
AVAX Κωνσταντίνος Μιτζάλης

ΦΥΣΙΚΟ ΑΕΡΙΟ ΕΕΕ

Επενδύει σε τεχνολογίες 
αιχμής με το βλέμμα 

στον καταναλωτή

Τ
ο Φυσικό Αέριο ΕΕΕ έχει καταφέρει να εδραιωθεί ως ένας από τους
κορυφαίους παρόχους ενέργειας στην Ελλάδα, διαθέτοντας μακρά ιστορία στον
τομέα του φυσικού αερίου και μια δυναμική παρουσία στην αγορά ηλεκτρικής

ενέργειας. Παράλληλα, επενδύει σε τεχνολογίες αιχμής, ενώ με μερίδιο αγοράς που
ξεπερνά το 29% στην ελληνική αγορά φυσικού αερίου είναι στην πρώτη θέση
πανελλαδικά σε επίπεδο καταναλώσεων, ενώ στην Αττική διατηρεί την πρωτιά με
ποσοστό που ξεπερνά το 70%.

Τα τελευταία χρόνια η εταιρεία έχει επεκτείνει σημαντικά την παρουσία της στην
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας. Με διαρκώς αυξητικές τάσεις στην πελατειακή της

βάση, το Φυσικό Αέριο Ελληνική Εταιρεία
Ενέργειας έχει καταφέρει να κερδίσει
ένα σημαντικό μερίδιο αγοράς, της τάξης
του 3,37%. Η στρατηγική της εταιρείας,
που βασίζεται στην παροχή
ανταγωνιστικών τιμολογίων, καινοτόμων
προϊόντων και υψηλού επιπέδου
εξυπηρέτησης, αποφέρει καρπούς,
γεγονός που αντικατοπτρίζεται στα
στοιχεία ανάπτυξής της.

Το 2024 είναι αναμφισβήτητα μια πολύ
σημαντική χρονιά για την αγορά του
ηλεκτρικού ρεύματος στην Ελλάδα. Σε μια
περίοδο δύσκολη για τα ελληνικά
νοικοκυριά, η οποία κορυφώθηκε με την
εκτόξευση των λογαριασμών ρεύματος το
περασμένο καλοκαίρι, το Φυσικό Αέριο
Ελληνική Εταιρεία Ενέργειας
ανταποκρίθηκε άμεσα στις προσδοκίες και
ανάγκες των καταναλωτών, προσφέροντας
όλη τη χρονιά ανταγωνιστικά τιμολόγια με
συνέπεια στις χαμηλές τιμές.

Οι «πράσινες» λύσεις και οι καινοτόμες
υπηρεσίες εξοικονόμησης ενέργειας που μεγιστοποιούν το όφελος των
καταναλωτών και παράλληλα σέβονται το περιβάλλον αποτελούν στρατηγική
επιλογή της εταιρείας στο πλαίσιο της βιώσιμης ανάπτυξής της. Μέσα από
στρατηγικές συνεργασίες, όπως αυτή με το Κέντρο Πολιτισμού Ίδρυμα Σταύρος
Νιάρχος, για τη δημιουργία του μεγαλύτερου σταθμού φόρτισης ηλεκτρικών
οχημάτων στην Ελλάδα, χωρητικότητας 50 θέσεων, η εταιρεία παραμένει συνεπής
στη δέσμευσή της για δημιουργία καινοτόμων υπηρεσιών ενέργειας που φέρνουν
τη νέα εποχή στην ενέργεια.

Ο γενικός διευθυντής στο Φυσικό Αέριο Ιωάννης Μητρόπουλος ανέφερε: «Στο Φυσικό
Αέριο Ελληνική Εταιρεία Ενέργειας εργαζόμαστε καθημερινά για να διαμορφώσουμε
το μέλλον της ψηφιακής εξυπηρέτησης. Η επένδυσή μας σε σύγχρονες λύσεις δεν
είναι απλώς επιλογή αλλά δέσμευση. Η νέα υπηρεσία είναι μία ακόμα δυνατότητα που
συμβάλλει στη διαμόρφωση της συνολικής εμπειρίας του καταναλωτή».

Ο γενικός διευθυντής στο Φυσικό Αέριο
Iωάννης Μητρόπουλος
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NNOVA

Η εταιρεία 
που βρίσκεται παντού

Μ
ια πολύ ισχυρή συμμαχία, η οποία φέρνει νέες ισορροπίες στον χώρο

των media, έχει προκύψει μετά την έγκριση και από την Ευρωπαϊκή

Επιτροπή τής αγοράς της Alpha Δορυφορική Τηλεόραση ΑΕ από την

ολλανδική United Group BV και την εισηγμένη στο Χρηματιστήριο της Αθήνας

Μότορ Όιλ (Ελλάς) - Διυλιστήρια Κορίνθου ΑΕ. Η νέα συνεργασία διευρύνει

τους χώρους δραστηριοποίησης της Nova, η οποία πλέον θα κατέχει

συμφέροντα στην επίγεια τηλεόραση, στη συνδρομητική τηλεόραση, στις

εταιρείες παραγωγής τηλεοπτικών

προγραμμάτων, στην πληροφορική, στο

internet, στις τηλεπικοινωνίες, στον

χώρο του gaming, στα podcasts, στις

ιστοσελίδες κ.ά.

Το τίμημα για την πλήρη εξαγορά του

Alpha από τη Nova δεν έχει γίνει

γνωστό, όμως μια γεύση των μεγεθών

μπορεί να δώσει το γεγονός ότι το 50%

της Alpha Δορυφορική Τηλεόραση AE

είχε περάσει το 2022 αντί 41,5 εκατ.

ευρώ στην Primos Media Sarl με έδρα

το Λουξεμβούργο.

Η αγορά του Alpha αποτελεί σκέλος

του επενδυτικού προγράμματος ύψους

2 δισ. ευρώ που είχε παρουσιάσει ο

διευθύνων σύμβουλος της Nova

Παναγιώτης Γεωργιόπουλος το 2023,

από το οποίο υπολογίζεται ότι αυτήν τη

στιγμή έχουν επενδυθεί 870 εκατ. Σε αυτό το πρόγραμμα συμπεριλαμβάνονται

επίσης η ανάπτυξη υπερσύγχρονου δικτύου οπτικών ινών 10 Gigabit έως το

2027, για την κάλυψη της αυξανόμενης ζήτησης για γρήγορες ταχύτητες, η

ανάπτυξη ιδιόκτητου δικτύου οπτικών ινών (FTTH), η πανελλαδική κάλυψη με

δίκτυο 5G αλλά και τα νέα συνδυαστικά προγράμματα που μπορεί να παρέχει η

εταιρεία.

Η αλλαγή ιδιοκτησιακού καθεστώτος στον Alpha αναμένεται να προκαλέσει και

σημαντικές διοικητικές μεταβολές και η πιο πιθανή είναι η αλλαγή του

διευθύνοντος συμβούλου του σταθμού Μανώλη Δραϊνάκη, ο οποίος είναι στενός

συνεργάτης του Πάνου Κυριακόπουλου από την εποχή που συν-υπηρετούσαν

στο Ταχυδρομικό Ταμιευτήριο. Το πιο πιθανό είναι ότι τη θέση του Κρητικού

στελέχους θα πάρει ένας τεχνοκράτης τον οποίο θα ορίσει η Nova. 

ΟΜΙΛΟΣ FOURLIS

Ανάπτυξη 
με νέα καταστήματα

Σ
την ανάπτυξη των πωλήσεων αθλητικών ειδών φαίνεται ότι

επικεντρώνει την προσοχή του για φέτος ο Όμιλος Fourlis, αλλά

ταυτόχρονα δεν ξεχνά και την πολύ σημαντική ΙΚΕΑ, κάτι που

φαίνεται και από την ανάπτυξη νέων καταστημάτων σε διάφορα σημεία

της χώρας. Το πιο πρόσφατο που άνοιξε ήταν στο Ηράκλειο, με τον

πρόεδρο του ομίλου Βασίλη Φουρλή να εκτιμά ότι το συγκεκριμένο

κατάστημα με ετήσιο τζίρο 20 εκατ. ευρώ θα πετύχει τον τέταρτο

υψηλότερο σε όλο τον όμιλο. Κατά τη διάρκεια των εγκαινίων ο Βασίλης

Φουρλής τόνισε ότι «η σχέση

εμπιστοσύνης που έχουμε

χτίσει με το Ηράκλειο, τα

Χανιά και συνολικά την Κρήτη,

εδώ και 13 χρόνια που

δραστηριοποιούμαστε μέσω

των Κέντρων Παραγγελίας και

Παραλαβών ΙΚΕΑ, περνά σε

μια νέα εποχή.

Δημιουργήσαμε μια νέα

επένδυση, του νέου

Εμπορικού Πάρκου Top Parks

Ηράκλειο, που στεγάζει το 7ο

μεγάλο κατάστημα ΙΚΕΑ στην

Ελλάδα, προσφέροντας 120

νέες θέσεις εργασίας.

Βρισκόμαστε εδώ να

καλύψουμε τις ανάγκες κάθε

οικίας αλλά και κάθε

επιχείρησης, μικρής ή

μεγάλης. Στόχος μας και βασικός πυλώνας της φιλοσοφίας της ΙΚΕΑ

είναι να προσφέρουμε στον καταναλωτή έμπνευση να δημιουργήσει τον

χώρο του βάσει των αναγκών και της προσωπικότητάς του με προϊόντα

που απευθύνονται σε όλους».

Όσο για τα αθλητικά είδη, η ανάπτυξη αναμένεται να έρθει από τη Foot

Locker και τη συμφωνία με την πολυεθνική εταιρεία που έχει δώσει

στον Όμιλο Fourlis τα δικαιώματα σε οκτώ χώρες στη Νοτιοανατολική

Ευρώπη. Εκτός από τα τρία καταστήματα στη Βουλγαρία που ήδη

λειτουργούν, μέσα στο πρώτο εξάμηνο του έτους αναμένεται να

προστεθούν στο δίκτυο άλλα τρία καταστήματα Foot Locker στην

Ελλάδα και τρία στη Ρουμανία. Στη συνέχεια αναμένεται να σηκώσουν

ρολά ακόμη δέκα καταστήματα με στόχο να φτάσουν συνολικά τα 19.

Ο διευθύνων σύμβουλος
της Nova Παναγιώτης ΓεωργιόπουλοςΟ πρόεδρος του Ομίλου Fourlis

Βασίλης Φουρλής
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EEUROLIFE FFH

Ένα ισχυρό success story
στις ασφάλειες 

E
να εξαιρετικό success story για τον ασφαλιστικό κλάδο αποτελεί η

Eurolife, η οποία έχοντας τη στήριξη του κολοσσού της Fairfax έχει

καταφέρει να επιτύχει εντυπωσιακά αποτελέσματα.

Το 2024 ήταν μια πολύ θετική χρονιά για την εταιρεία, η οποία πέτυχε

παραγωγή 680,2 εκατ. ευρώ, πωλήσεις 329,8 εκατ. ευρώ και κέρδη 141

εκατ. ευρώ, με διανομή μερίσματος 71 εκατ. ευρώ στους μετόχους.

Σύμφωνα με τον επικεφαλής της ασφαλιστικής εταιρείας και πρόεδρο της

Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών Ελλάδος Αλέξανδρο Σαρρηγεωργίου, «το

2025 θα είναι για εμάς μια νέα

αφετηρία, για περαιτέρω ανάπτυξη

και, μέσω αυτής, για συνεισφορά

στην οικονομία και την κοινωνία. Με

στρατηγικές επενδύσεις στην

καινοτομία, την τεχνολογία και τους

ανθρώπους μας, αλλά και τη στήριξη

της Fairfax Financial Holdings Ltd,

του μετόχου μας που αποτελεί τον

ισχυρό σύμμαχο στο πλευρό μας, θα

συνεχίσουμε να βελτιώνουμε τα

προϊόντα και τις υπηρεσίες μας

προκειμένου να ανταποκρινόμαστε

με συνέπεια στις ανάγκες των

ασφαλισμένων μας, αλλά και να

επιστρέφουμε αξία στο κοινωνικό

σύνολο, στηρίζοντας δράσεις που

έχουν ουσιαστικό αντίκτυπο στη ζωή

των ανθρώπων».

Το 2015 η Eurobank ανακοίνωσε την

πώληση του 80% της Eurolife στο καναδικό επενδυτικό fund Fairfax

Financial Holding του Πρεμ Γουάτσα, με το τίμημα να ανέρχεται στα 316

εκατ. ευρώ, σηματοδοτώντας μια νέα αφετηρία για την ασφαλιστική εταιρεία

και συνολικά τον ασφαλιστικό κλάδο. Παρά τις πολλές ανακατατάξεις και

δυσκολίες με τις οποίες έχει έρθει αντιμέτωπη η ελληνική αγορά, η

Eurolife, υπό την καθοδήγηση του κ. Σαρρηγεωργίου, κατατάσσεται στις

τρεις κορυφαίες ασφαλιστικές εταιρείες της χώρας. Η Eurolife, με 34 χρόνια

λειτουργίας, έχει αναδειχθεί ως πρωτοπόρος οργανισμός στον τομέα

ασφάλισης ζωής και υγείας της Κύπρου, εξυπηρετώντας πάνω από 140.000

πελάτες. 

UNI-PHARMA

Στρατηγική προτεραιότητα 
η επένδυση στην έρευνα 

και την ανάπτυξη

Α
νοδικά κινείται ο Όμιλος Τσέτη με αύξηση στα οικονομικά του

μεγέθη, καθώς ο κύκλος εργασιών τους κατέγραψε αύξηση 8%,

σύμφωνα με τα οικονομικά αποτελέσματα των δύο εταιρειών του

ομίλου Uni-Pharma και Intermed για το 2024. Συγκεκριμένα, ανήλθε

στα 150 εκατ. ευρώ έναντι 139 εκατ. ευρώ το 2023.

Σε ό,τι αφορά την πενταετία 2020-2024, ο όμιλος έχει καταγράψει συνολική

ανάπτυξη 50% σε απόλυτα μεγέθη,

ενώ το EBITDA (Earnings Before

Interest, Tax, Depreciation, and

Amortization), δηλαδή τα κέρδη

της επιχείρησης, πριν αφαιρεθούν

τόκοι, φόροι και απόσβεση,

διατηρούνται ισχυρά και στις δύο

εταιρείες του, παρά την πρόσφατη

υγειονομική κρίση και τις πιέσεις

που δέχεται ο κλάδος λόγω

clawback και rebate.

Τα στοιχεία παρουσίασε η

πρόεδρος του ομίλου Ιουλία

Τσέτη, σημειώνοντας πως την

περίοδο 2018-2023 η Uni-Pharma

κατέγραψε σημαντική αύξηση, άνω

του 42%, στον κύκλο εργασιών της.

Ο κύκλος εργασιών της Intermed

αυξήθηκε κατά 77%,

καταγράφοντας ιστορικό υψηλό το 2023.

«Η επένδυση στην έρευνα και στην ανάπτυξη είναι μια από τις στρατηγικές

μας προτεραιότητες», τόνισε η πρόεδρος του Ομίλου Ιουλία Τσέτη, λέγοντας

πως τα προϊόντα της Uni-Pharma και της Intermed εξάγονται σε συνολικά

72 χώρες.

Ειδική αναφορά από τη διοίκηση γίνεται και για την Αστική Μη

Κερδοσκοπική Εταιρεία «Κλέων Τσέτης» με αφορμή τη συμπλήρωση 15

ετών από τον θάνατο του ιδρυτή της Uni-Pharma.

Μέχρι σήμερα έχουν δοθεί 35 υποτροφίες σε αριστούχους φοιτητές και

ερευνητές και η δράση της ΑΜΚΕ συνεχίζεται με γνώμονα την ενίσχυση της

νέας γενιάς επιστημόνων για την αντιστροφή του brain drain.

O επικεφαλής της Eurolife FFH
και πρόεδρος της Ένωσης Ασφαλιστικών

Εταιρειών Ελλάδος
Αλέξανδρος Σαρρηγεωργίου

Η πρόεδρος του ομίλου Ιουλία Τσέτη
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ΠΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ

Ηγέτιδα δύναμη 
με επενδύσεις 

στην εξωστρέφεια

Η
καινοτομία και οι επενδύσεις στην εξωστρέφεια αποτελούν τη

«συνταγή» της επιτυχίας και της διαρκούς ανάπτυξης της εταιρείας

Παπαστράτος. Τα οικονομικά αποτελέσματα της περσινής χρονιάς

επιβεβαιώνουν για ακόμη μία φορά τη σταθερά ανοδική πορεία αλλά και τις

μεγάλες αναπτυξιακές προοπτικές της εταιρείας. Η εταιρεία συγκαταλέγεται

στους κορυφαίους εργοδότες της χώρας, συνεχίζοντας να επενδύει με συνέπεια

τόσο στο ανθρώπινο κεφάλαιο όσο και στις εγκαταστάσεις της, με στόχο την

προαγωγή της βιωσιμότητας και την επέκταση του αποτυπώματός της στο

διεθνές περιβάλλον.

Η επενδυτική στρατηγική της

Παπαστράτος εστιάζει κατά βάση στην

ενίσχυση της διεθνούς της παρουσίας

και στην αύξηση των εξαγωγών άνω

των 500 εκατ. ευρώ μέσα στα επόμενα

χρόνια, διευρύνοντας συνεχώς τον

κύκλο εργασιών της. Παράλληλα,

επενδύει συστηματικά στη στήριξη του

ανθρώπινου δυναμικού της,

προσφέροντας σταθερές και καλά

αμειβόμενες θέσεις εργασίας, με τη

συνεχή αύξηση του προσωπικού της

να οδηγεί σε αύξηση του μισθολογικού

κόστους κατά 30% και συνακόλουθη

αύξηση των εισφορών στο κράτος κατά

29%. Οι αυξημένες επενδύσεις σε

πάγια στοιχεία αποδεικνύουν

έμπρακτα ότι η εταιρεία υλοποιεί τις

δεσμεύσεις της, πιστοποιώντας και την

αδιάκοπη βελτίωση των παραγωγικών

διαδικασιών, η οποία συντελεί στην αναβάθμιση της συνολικής της

αποδοτικότητας και στην περαιτέρω προώθηση της βιώσιμης ανάπτυξης.

Πρόσφατα, ο Γιώργος Μαργώνης, πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος της

Παπαστράτος, μιλώντας σε πάνελ στο Φόρουμ των Δελφών δήλωσε αισιόδοξος

για την ανθεκτικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων, σημειώνοντας πως μέσα

από πολλαπλές κρίσεις εταιρείες που δραστηριοποιούνται στη χώρα μας

άντεξαν και συνέχισαν να επενδύουν, ακόμη και σε αντίξοες συνθήκες. Ειδικά

για την εταιρεία ανέφερε χαρακτηριστικά ότι αυτή στοχεύει στη δημιουργία του

«εργοστασίου του μέλλοντος», μέσα από ένα νέο παραγωγικό μοντέλο, το οποίο

θα συμβαδίζει με το όραμα της Philip Morris International για διάθεση

καινοτόμων, εναλλακτικών προϊόντων καπνού και νικοτίνης.

ΚΑΠΝΟΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΚΑΡΕΛΙΑΣ

Νέα ιστορικά ρεκόρ 
και σημαντικές επιδόσεις

Η
καπνοβιομηχανία Καρέλιας ολοκλήρωσε το 2024 με νέα

ιστορικά ρεκόρ και σημαντικές επιδόσεις, επιβεβαιώνοντας τον

ηγετικό της ρόλο στην ελληνική και διεθνή αγορά. Ο κύκλος

εργασιών ανήλθε στα 300 εκατ. ευρώ (χωρίς ΦΠΑ), σημειώνοντας

αύξηση 9,5% σε σχέση με το 2023, ενώ οι συνολικές πωλήσεις

ξεπέρασαν τα 16,6 δισ. τσιγάρα και 1,1 εκατ. κιλά καπνού για στριφτό

τσιγάρο.

Παρά τον έντονο ανταγωνισμό και τις νομοθετικές προκλήσεις, η

εταιρεία αύξησε τα μερίδια αγοράς της σε Ελλάδα και εξωτερικό. Στην

εγχώρια αγορά ενίσχυσε το

μερίδιό της στα τσιγάρα στο

19,4% και στον καπνό στο 27,9%,

ενώ στη Βουλγαρία διατήρησε

την πρώτη θέση με αύξηση 21%

στον όγκο.

Αντίστοιχη άνοδος σημειώθηκε

στις βαλκανικές και

δυτικοευρωπαϊκές αγορές. Η

Καρέλιας συνεισέφερε φέτος

706 εκατ. ευρώ σε φόρους -το

υψηλότερο ποσό στην ιστορία

της- καλύπτοντας πάνω από το

1% των συνολικών φορολογικών

εσόδων της χώρας, ενώ οι

ασφαλιστικές εισφορές

ξεπέρασαν τα 7,3 εκατ. ευρώ.

«Μέσα στο 2024 πετύχαμε τους

περισσότερους στόχους μας ενώ

σε κάποιους τομείς ξεπεράσαμε

ακόμα και τις προηγούμενες

υψηλές επιδόσεις μας. Τα αποτελέσματα αυτά δεν θα μπορούσαν να

επιτευχθούν αν δεν ακολουθούσαμε ευλαβικά τις αρχές που μας έχουν

οδηγήσει σε αυτή την αξιοζήλευτη θέση και αν δεν προσαρμόζαμε

αποτελεσματικά τη στρατηγική μας στις ιδιαίτερες συνθήκες και

δυσκολίες που χρειάστηκε να αντιμετωπίσουμε», δήλωσε σχετικά ο

Ανδρέας Γ. Καρέλιας, διευθύνων σύμβουλος της καπνοβιομηχανίας.

Ανταποκρινόμενη στην αυξημένη ζήτηση, η εταιρεία επενδύει άνω των

10 εκατ. ευρώ σε νέες παραγωγικές μονάδες που θα τεθούν σε

λειτουργία εντός του 2025. Παράλληλα, αύξησε κατά 15% τα ταμειακά της

διαθέσιμα και βελτίωσε την απόδοση των επενδύσεών της. Πιστή στην

κουλτούρα της κοινωνικής υπευθυνότητας, η Καρέλιας συνεχίζει να

ενισχύει έμπρακτα εργαζομένους και κοινωνικούς φορείς, μοιραζόμενη

τους καρπούς της συλλογικής επιτυχίας.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
της Παπαστράτος Γιώργος Μαργώνης

Ο διευθύνων σύμβουλος 
της Καπνοβιομηχανίας 

Ανδρέας Γ. Καρέλιας
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ΜΜETRO

Ισχυρά μεγέθη και στρατηγική
διαρκούς ανάπτυξης

Μ
ε επενδυτικό πρόγραμμα ύψους 280 εκατ. ευρώ την τετραετία

2023-2026, η αλυσίδα Metro της οικογένειας Παντελιάδη ενισχύει

συνεχώς τη θέση της στον ανταγωνισμό, διατηρώντας σε υψηλά

επίπεδα την κερδοφορία και συμβάλλοντας στη στήριξη των καταναλωτών.

Φέτος η αλυσίδα αναμένεται να διαθέσει περί τα 65 εκατ. ευρώ για

επενδύσεις, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων θα διοχετευτεί στην ανάπτυξη

του δικτύου τόσο του My Market όσο

και του Metro Cash & Carry. Το 2025

ο τζίρος εκτιμάται ότι θα υπερβεί το

1,7 δισ. ευρώ έναντι 1,65 δισ. ευρώ και

η κερδοφορία θα κυμανθεί άνω των

30 εκατ. ευρώ.

Σύμφωνα με τον πρόεδρο και

διευθύνοντα σύμβουλο του Ομίλου

Metro Αριστοτέλη Παντελιάδη, «οι

λόγοι της κερδοφορίας και της

πορείας ανάπτυξης βρίσκονται πίσω

από το επενδυτικό πρόγραμμα που

κάνουμε». Σύμφωνα με τον ίδιο, οι

μεγάλες και πολλές επενδύσεις

αποδίδουν, το μεγαλύτερο ποσοστό

των εγκαταστάσεων και

καταστημάτων είναι ιδιόκτητο σε

σχέση με τα μισθωμένα, οι

επενδύσεις στην ενέργεια αποφέρουν

σημαντική εξοικονόμηση, ενώ η αλυσίδα αξιοποιεί στο έπακρο την

τεχνολογία.

Ως προς την ακίνητη περιουσία, αξίζει να σημειωθεί ότι το 96% των κέντρων

διανομής είναι ιδιόκτητο, όπως και το 58,3% των καταστημάτων και το 100% της

έδρας. Η αλυσίδα έχει επεκταθεί και στην Κύπρο, ενώ, όπως δήλωσε

πρόσφατα ο Αριστοτέλης Παντελιάδης, δεν υπάρχουν σκέψεις για επέκταση

σε άλλες χώρες, καθώς δίνεται ιδιαίτερη έμφαση στην ανάπτυξη και τον

εκσυγχρονισμό του δικτύου καταστημάτων και κέντρων διανομής εντός

Ελλάδας. Τέλος, πρέπει να σημειωθεί ότι η επένδυση της αλυσίδας στις

επιχειρήσεις Ho.Re.Ca εκτιμάται να έχει περαιτέρω θετική επίδραση στα

οικονομικά της αποτελέσματα τα επόμενα χρόνια.

JUMBO

Έξυπνες κινήσεις 
και επενδύσεις

Η
προσαρμογή στις διαρκώς μεταβαλλόμενες οικονομικές και

διεθνείς συνθήκες με στοχευμένες και έξυπνες κινήσεις,

καθώς και η επένδυση των κερδών για την αγορά

περισσότερων προϊόντων, αποτελούν τη «συνταγή» της επιτυχίας για

τον Όμιλο Jumbo. 

Τα νέα δεδομένα με τον εμπορικό πόλεμο των ΗΠΑ και ιδίως η

επιβολή δασμών στην Κίνα οδηγούν τον ισχυρό άνδρα της εταιρείας

Απόστολο Βακάκη στη διαμόρφωση μιας νέας στρατηγικής. «Θα ήταν

καλύτερο να έχουμε τα

χρήματά μας σε προϊόντα

παρά πληθωριστικά

χρήματα», υποστήριξε

χαρακτηριστικά ο επικεφαλής

της Jumbo κατά την

πρόσφατη ενημέρωση των

αναλυτών για τα οικονομικά

αποτελέσματα του ομίλου της

χρήσης 2024.

Σύμφωνα με τον κ. Βακάκη, ο

όμιλος μπορεί να

επωφεληθεί από το γεγονός

ότι οι Κινέζοι θα πρέπει να

διοχετεύσουν περισσότερα

προϊόντα στην ευρωπαϊκή

αγορά, κάτι που θα οδηγήσει

σε πτώση των τιμών, ενώ

χαρακτήρισε ευλογία ένα

αδύναμο δολάριο. Πέρα από τα δεκάδες καταστήματα και τη διεθνή

παρουσία σε σημαντικές αγορές, η εταιρεία προχώρησε πρόσφατα

στη δημιουργία δύο νέων κέντρων διανομής, ένα στα Οινόφυτα

Βοιωτίας και ένα στη Θεσσαλονίκη, για να καλύψει τις ανάγκες του

δικτύου της σε Ελλάδα και Βαλκάνια. Η εταιρεία εκτός από την

ισχυρή οργανική ανάπτυξη ρίχνει ιδιαίτερο βάρος στη στήριξη των

μετόχων, με τη συνεχή εφαρμογή προγραμμάτων επαναγοράς

μετοχών, ενώ η μερισματική πολιτική παραμένει από τις πιο

εντυπωσιακές στην αγορά. Είναι χαρακτηριστική η φράση του κ.

Απόστολου Βακάκη, «θα κάνουμε ό,τι είναι ανθρωπίνως δυνατό για να

διασφαλίσουμε τα κέρδη από το να τα αυξήσουμε προσθέτοντας

αχρείαστο ρίσκο». 

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του Ομίλου Metro 

Αριστοτέλης Παντελιάδης

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του Ομίλου Jumbo Απόστολος Βακάκης
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ΜΜΕΛΙΣΣΑ-ΚΙΚΙΖΑΣ

Στοχευμένη αναπτυξιακή
στρατηγική

Μ
ε συνεχή ενίσχυση των μεγεθών αλλά και διαρκώς αυξανόμενες

πωλήσεις στο εξωτερικό, η ιστορική βιομηχανία ζυμαρικών

Μέλισσα-Κίκιζας δεσπόζει στον εγχώριο κλάδο των τροφίμων,

αποτελώντας έναν από τους καλύτερους πρεσβευτές του ελληνικού

επιχειρείν. 

ΗΠΑ και Αυστραλία αποτελούν δύο αγορές που φέρνουν τη μεγαλύτερη

αύξηση εξαγωγών, ενώ η εταιρεία απορρόφησε σημαντικό μέρος των

αυξήσεων στις τιμές των ζυμαρικών, στηρίζοντας τους καταναλωτές. Η

διεθνής αγορά αποτελεί το πεδίο δυναμικής ανάπτυξης της βιομηχανίας,

αντισταθμίζοντας τις δυσκολίες

που παρατηρούνται στο

διάστημα της τελευταίας διετίας

στην εσωτερική αγορά.

Σύμφωνα με τον διευθύνοντα

σύμβουλο της εταιρείας

Αλέξανδρο Κίκιζα, «το

λιανεμπόριο και η βιομηχανία

έχουμε κάνει τρομερές

υπερβάσεις για να βοηθηθεί η

κοινωνία, κάτι που

αποδεικνύεται από το γεγονός

ότι στο κομμάτι του

πληθωρισμού η Ελλάδα δείχνει

μεγαλύτερη αντίσταση σε σχέση

με άλλες ευρωπαϊκές αγορές».

Οι ιδιαίτερα θετικές επιδόσεις

των μεγεθών του ισολογισμού σε

συνδυασμό με την αμυντική

φύση των ζυμαρικών, η σχετικά

μεγάλη διασπορά του πιστωτικού

κινδύνου αλλά κυρίως η άριστη κατάσταση στη ρευστότητα αποτελούν

ισχυρά εχέγγυα διασφάλισης για την ομαλή λειτουργία της εταιρείας. 

Η διοίκηση της εταιρείας βασίζεται στην ενδυνάμωση της εξωστρέφειας,

στον περιορισμό του λειτουργικού κόστους και τη βελτίωση της προσιτής

τιμής στα προϊόντα της, ρίχνοντας το βάρος στην εστίαση και

βελτιώνοντας συνεχώς τις πρακτικές στον τομέα της καινοτομίας. Η

Μέλισσα-Κίκιζας συνεχίζει τη στοχευμένη αναπτυξιακή της στρατηγική,

παρά τη διατήρηση των ισχυρών κλυδωνισμών σε λειτουργικά κόστη και

κατανάλωση, ενώ διατηρεί αλώβητο το όραμα της δημιουργίας μιας

εταιρείας τροφίμων η οποία θα προσφέρει τη σοφία της ελληνικής

διατροφής σε όλο τον κόσμο.

Ο διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας
Αλέξανδρος Κίκιζας

ΜΕΒΓΑΛ

Βαρύτητα στην εξωστρέφεια
και την ποιότητα 
των προϊόντων

Π
αρά τις προκλήσεις που διαμορφώθηκαν σε διεθνές και εγχώριο

επίπεδο και υπό το βάρος των έντονων πληθωριστικών πιέσεων, η

ελληνική αγορά γαλακτοκομικών προϊόντων επέδειξε αξιοσημείωτη

ανθεκτικότητα το 2023. Σύμφωνα με στοιχεία της Nielsen, ο κλάδος

σημείωσε αύξηση 9,1%, κυρίως λόγω του πληθωρισμού. Η ΜΕΒΓΑΛ

κατέγραψε ρυθμό ανάπτυξης 18,4%, υπερδιπλάσιο του συνολικού κλάδου,

ενισχύοντας σημαντικά το μερίδιό της στην αγορά.

«Η ΜΕΒΓΑΛ δίνει βαρύτητα στην

εξωστρέφεια και φυσικά στην

ποιότητα των προϊόντων της, που τα

γεύονται σε όλη την Ελλάδα αλλά

και σε 40 χώρες παγκοσμίως»,

σημειώνει η πρόεδρος της ΜΕΒΓΑΛ

Μαίρη Χατζάκου.

Ο ετήσιος οικονομικός απολογισμός

της βορειοελλαδίτικης

γαλακτοβιομηχανίας καταγράφει

έναν κύκλο εργασιών ύψους 182,2

εκατ. ευρώ, από 153,9 εκατ. ευρώ

το 2022 - αύξηση 18,4%. Οι

επιδόσεις στην εγχώρια αγορά

κινήθηκαν πάνω από τη γενική

τάση, ενώ το κόστος πωλήσεων

αυξήθηκε μεν κατά 9,76%, αλλά με

βραδύτερο ρυθμό σε σχέση με τα

έσοδα, γεγονός που ενίσχυσε τα

λειτουργικά περιθώρια.

Σημαντική ώθηση ήρθε και από τις διεθνείς αγορές, καθώς οι εξαγωγές της

ΜΕΒΓΑΛ αυξήθηκαν κατά 23% σε αξία και 4% σε όγκο, ενισχύοντας την

παρουσία της εταιρείας στο εξωτερικό και επιβεβαιώνοντας την αυξανόμενη

ζήτηση για τα ελληνικά γαλακτοκομικά προϊόντα διεθνώς.

Η κερδοφορία αποτυπώνεται εξίσου δυναμικά. Τα κέρδη προ φόρων, τόκων

και αποσβέσεων (EBITDA) σε επίπεδο ομίλου σχεδόν διπλασιάστηκαν,

φθάνοντας τα 15,5 εκατ. ευρώ έναντι 7,6 εκατ. ευρώ το 2022. Τα καθαρά

κέρδη μετά φόρων ανήλθαν στα 8,4 εκατ. ευρώ, έναντι μόλις 89 χιλ. ευρώ

την προηγούμενη χρονιά. Ωστόσο, καταγράφηκε σημαντική αύξηση των

χρηματοοικονομικών εξόδων, κατά 61,17%, στα 4,3 εκατ. ευρώ. 

Η πρόεδρος της ΜΕΒΓΑΛ
Μαίρη Χατζάκου





Ο
ι τελευταίες δημοσκοπήσεις δεί-
χνουν ότι ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης και η Νέα Δημοκρατία επα-

νακάμπτουν. Τα χαμόγελα έχουν επιστρέ-
ψει στα κυβερνητικά στελέχη, η διάθεση
ανεβαίνει όπως και η θερμοκρασία λόγω
εποχής και όλοι τρέχουν ή δείχνουν ότι
τρέχουν για να παράξουν έργο προς όφε-
λος του κοινού καλού.

Την ίδια ώρα, η αντιπολίτευση και τα
κόμματα της Κεντροαριστεράς έχουν μεί-
νει χωρίς αφήγημα. Οποιαδήποτε προ-
σπάθεια αλλαγής ατζέντας -με εξαίρεση
την υπόθεση των Τεμπών- παραμένει
άκαρπη. Στα δεξιά της κεντροδεξιάς πα-
ράταξης οι ένοικοι και κάποιοι που έχουν
να φανούν χρόνια επανέρχονται δυναμι-
κά. Μάλιστα προβαίνουν σε παρεμβάσεις
που δηλώνουν ότι είναι έτοιμοι να καλύ-
ψουν το οποιοδήποτε κενό και γιατί όχι,
να έχουν ρόλο ρυθμιστή στις πολιτικές
εξελίξεις του τόπου.

Δεν είναι λίγες οι φορές που οι πολίτες
αναρωτιούνται αν μπορεί να υπάρξει κά-

ποια εναλλακτική, κάποιος
άλλος πόλος ο οποίος θα μπο-
ρέσει να αντιπαρατεθεί και
κυρίως να παρουσιάσει έναν
άλλο τρόπο διακυβέρνησης.
Διότι είναι πραγματικά σπά-
νιες η κυριαρχία και η υπερο-
χή της Νέας Δημοκρατίας την
τελευταία δεκαετία. Κι αν την
περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙ-
ΖΑ-ΑΝΕΛ υπήρχε ως αντίπα-
λος η νυν κυβέρνηση ή στην
πρώτη διακυβέρνηση του κυ-
βερνώντος κόμματος και σε περίοδο κρί-
σεων και πολέμου η αξιωματική αντιπολί-
τευση του Αλέξη Τσίπρα και της Κου-
μουνδούρου, πλέον ο Κ. Μητσοτάκης παί-
ζει χωρίς αντίπαλο.

Αν και είναι εμφανής η κυβερνητική
φθορά με το Μαξίμου να έχει περιέλθει
ουκ ολίγες φορές σε «δύσκολα φεγγά-
ρια», η αντιπολίτευση δεν κερδίζει.

Έχουμε άνοδο των ακραίων, το
ΠΑΣΟΚ βρίσκεται σε τέλμα και ο
ΣΥΡΙΖΑ σε διάσπαση και κατακερ-
ματισμό.

Η Νέα Δημοκρατία, παρά τις
όποιες στραβοτιμονιές και την
ψήφιση ακόμη μέτρων που είναι
ενάντια στην ιδιοσυγκρασία και τις
απόψεις της βάσης της, εγγυάται
σταθερότητα και ασφάλεια. Η χώ-
ρα πρωτοστατεί σε ευρωπαϊκό
επίπεδο και έχει θετική παρουσία
σε διεθνές επίπεδο. Έχει προβεί

σε σημαντικές μεταρρυθμίσεις, έχει
όμως να λύσει πολλά και χρόνια προβλή-
ματα για τα οποία δέχεται κριτική, σε καί-
ρια ζητήματα όπως είναι το Δημογραφικό
και το Στεγαστικό.

Το ΠΑΣΟΚ σε μακρά και παρατεταμένη
κρίση. Το σημαντικότερο πρόβλημα που
αντιμετωπίζει δεν είναι άλλο από την
απώλεια της ταυτότητάς του. Ο ΣΥΡΙΖΑ

επέστρεψε στις εργοστασιακές του ρυθ-
μίσεις και σε ποσοστά που είχε πριν τον
Αλέξη Τσίπρα, ενώ ζει και με τη μνήμη
του. Τα υπόλοιπα κόμματα της Αριστεράς,
με αιχμή του δόρατος τη Ζωή Κωνσταντο-
πούλου και την Πλεύση Ελευθερίας, είναι
καθαρά μονοθεματικά και χωρίς καμία
προοπτική.

Τα παραπάνω επιβεβαιώνονται και από
τις δημοσκοπήσεις για την καταλληλότη-
τα πρωθυπουργού, με τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη να συγκεντρώνει 27%, τη Ζωή
Κωνσταντοπούλου 10%, τον Νίκο Ανδρου-
λάκη 5% και τον Κυριάκο Βελόπουλο μία
μονάδα πιο κάτω, 4%.

Επομένως, ως έχουν τα πράγματα, το
εκλογικό σώμα έχει να επιλέξει ανάμεσα
σε έναν πόλο, αυτόν της Νέας Δημοκρα-
τίας, που εγγυάται σταθερότητα και είναι
του δόγματος «εμείς ή χάος», και έναν
δεύτερο πόλο, αυτόν των ακραίων φωνών
και των μονοθεματικών κομμάτων. Αναζη-
τείται ο τρίτος πόλος, ο οποίος θα κληθεί να
ασκήσει γόνιμη και παραγωγική αντιπολί-
τευση. Θα είναι πρωθυπουργήσιμος.
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Y
πάρχει μια εμμονή -σχεδόν φετίχ- να κατη-

γορούμε τους νέους ότι δεν ασχολούνται με

την πολιτική. «Απαθείς», «απολιτίκ», «χα-

μένοι στα social», «δεν νοιάζονται για

το κοινό καλό» και άλλες κλισεδιές που

λέγονται συνήθως από ανθρώπους που

ψήφισαν δώδεκα φορές τον ίδιο πρώην

σοσιαλιστή που τώρα δηλώνει κεν-

τρώος φιλελεύθερος πατριώτης με οι-

κολογικές ευαισθησίες.
Η αλήθεια; Η νέα γενιά δεν είναι απο-

λιτίκ. Απλώς έχει αντιληφθεί τη φάρσα.
Και δεν συμμετέχει σε φάρσες όταν δεν

γελάει.
Η πολιτική για την Gen Z είναι κάτι

ανάμεσα σε cringe και escape room χωρίς έξοδο.

Η πολιτικοποίηση δεν πεθαίνει. Μεταλλάσσεται. 
Παλιά οι νέοι μοίραζαν φυλλάδια, σήμερα κά-

νουν threads.
Παλιά έγραφαν πανό, τώρα κάνουν ντου στα

comments.
Παλιά πίστευαν σε κόμματα. Τώρα πιστεύουν

στο «δεν υπάρχει καμία περίπτωση να μας σώσε-
τε, οπότε ας το πούμε με meme».

Η αποχή τους δεν είναι αδιαφορία. Είναι ειρωνι-
κό mode αντίστασης.

Το block σε υπουργούς, το mute σε πολιτικούς

influencers και το do not disturb σε κάθε κενή λέ-
ξη τύπου «μεταρρύθμιση», «νέο μοντέλο ανάπτυ-
ξης» και «εκσυγχρονισμός» -αυτά είναι τα νέα

τους όπλα.

Δεν πάνε στις κάλπες γιατί πήγαν μια φορά

και ένιωσαν συνένοχοι
Ποιος αλήθεια τους έπεισε ότι αξίζει να

συμμετέχουν σ’ ένα παιχνίδι που είναι στημέ-
νο πριν αρχίσει; 

Βλέπουν debates και αναρωτιούνται αν εί-
ναι πρόβα για το reboot του «Big Brother».

Ακούνε για «ευκαιρίες στην αγορά εργα-
σίας» και γελάνε νευρικά από το back-end
του e-food.

Και καταλαβαίνουν καλύτερα από τον κα-
θένα ότι τίποτα δεν αλλάζει αν αλλάξει μόνο ο τίτ-
λος του κόμματος.

Οπότε αποσύρονται -όχι επειδή βαριούνται, αλ-
λά επειδή ξέρουν πότε το τραπέζι είναι μαρκαρι-
σμένο.

Δεν θέλουν σωτήρες. Θέλουν να μην τους περ-
νάνε για ηλίθιους.

Η γενιά αυτή -οι «τεμπέληδες» με τα πτυχία, τα
side hustle και το άγχος στα 23- δεν είναι αδιάφο-
ρη. Είναι απλώς εξοργιστικά συνειδητοποιημένη.

Ξέρουν ότι:
* Η αξιοκρατία είναι ανέκδοτο με πικρό φινάλε.

* Η ελευθερία είναι υπό όρους.
* Οι θεσμοί λειτουργούν σαν WiFi στα Εξάρχεια:

φαίνεται πως υπάρχει, αλλά ποτέ δεν συνδέεσαι.
Και τι κάνουν; Αντί να ουρλιάζουν, σχολιάζουν

με εμβληματική ειρωνεία. Αντί να καταθέτουν ιδε-
ολογίες, ανεβάζουν screenshots και τα λένε όλα
σε ένα caption τύπου: «εδώ γελάμε».

Στο φινάλε: δεν είναι το μέλλον. Είναι η εκδίκηση
του παρόντος. 

Κάποιοι πιστεύουν ότι οι νέοι είναι «παρατηρη-
τές». Χαμένοι μέσα στην οθόνη τους.

Στην πραγματικότητα είναι οι μόνοι που παρακο-
λουθούν τα πάντα. Και κάνουν backup.

Θα σε δουν να λες ψέματα. Θα σε καταγράψουν.
Θα σε ξεμπροστιάσουν. Και δεν θα κάνουν φασα-
ρία -θα κάνουν impact.

Δεν έχουν ανάγκη να μπουν στο πολιτικό σύστημα.
Θα το κάνουν disrupt, με τα ίδια του τα μέσα. Χω-

ρίς πανό, χωρίς φωνές, χωρίς Κνίτες στις σκάλες.
Μόνο με data, σαρδόνιο χιούμορ και το σταθερό

βλέμμα εκείνου που δεν σου χρωστάει τίποτα.
ΥΓ.: Μην τους προκαλείτε με σλόγκαν τύπου «Οι

νέοι είναι το αύριο».

Έχουν πλήρη επίγνωση ότι δεν θα τους αφήσετε
ποτέ να είναι το σήμερα.

* Ο Γιώργος Καραμανλής είναι πτυχιούχος 
δημοσιογραφίας και επικοινωνίας

«Δεν βαριέσαι, ας καεί και το σύστημα»
Η Gen Z δεν είναι απολιτίκ. Είναι απλώς πολύ πιο έξυπνη από εσάς

του
Γιώργου 

Ν. Καραμανλή*

του
Στρατή 

Κοκκινέλλη

Φιλόλογος,
δημοσιογράφος

«Δεν υπάρχει άλλος;»
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Η
ενεργειακή κρίση -ιδιαίτερα από το 2022 και μετά- έχει

προκαλέσει έντονες αναταράξεις σε παγκόσμιο επίπε-

δο, με σοβαρές επιπτώσεις σε νοικοκυριά, επιχειρή-

σεις και κρατικούς προϋπολογισμούς. Η κρίση αυτή προκλήθη-

κε από την απότομη αύξηση των τιμών ενέργειας, κυρίως φυσι-

κού αερίου και πετρελαίου, τις γεωπολιτικές εντάσεις, με απο-

κορύφωμα τον πόλεμο στην Ουκρανία, και τις αναταραχές στην

εφοδιαστική αλυσίδα την περίοδο Covid-19, με αποτέλεσμα να

φέρει μια μεταβατική περίοδο προς κα-

θαρή ενέργεια με μείωση επενδύσεων

σε ορυκτά καύσιμα χωρίς επαρκή αντι-

κατάσταση.

Τι σημαίνει «αντιμετώπιση 
της ενεργειακής κρίσης»

Η αντιμετώπιση της κρίσης περιλαμ-

βάνει βραχυπρόθεσμα μέτρα στήριξης

και μακροπρόθεσμες μεταρρυθμίσεις

για να διασφαλιστεί η ενεργειακή ασφά-

λεια και βιωσιμότητα.

Στην Ελλάδα τα κύρια μέτρα περιλαμ-

βάνουν: οικονομική στήριξη πολιτών και

επιχειρήσεων, την επιδότηση ηλεκτρι-

κού ρεύματος και φυσικού αερίου, fuel

pass για επιδότηση καυσίμων, power

pass για επιστροφή μέρους των αυξήσεων ρεύματος και κοινω-

νικά τιμολόγια και έκτακτα επιδόματα, ρυθμιστικές παρεμβά-

σεις στην αγορά ενέργειας όπως πλαφόν στις τιμές χονδρικής

ρεύματος και στη φορολόγηση υπερκερδών παρόχων ενέργει-

ας και έλεγχοι στην αγορά για αισχροκέρδεια.

Ενεργειακή απόδοση και εξοικονόμηση
Προγράμματα όπως «Εξοικονομώ» για την ενεργειακή ανα-

βάθμιση κατοικιών και εκστρατείες ενημέρωσης για περιορι-

σμό της ενεργειακής κατανάλωσης. Καμπάνιες για εξοικονό-

μηση ενέργειας σε οικιακές αλλά και επαγγελματικές παροχές.

Ανάπτυξη Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και Ευρωπαϊ-

κή Ένωση με επιτάχυνση αδειοδοτήσεων για αιολικά και φωτο-

βολταϊκά πάρκα και μεγάλες επενδύσεις σε αποθήκευση ενέρ-

γειας και έξυπνα δίκτυα όπως και την υποστήριξη ενεργειακών

κοινοτήτων.

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο η ΕΕ έχει υιοθετήσει πολιτικές όπως:

REPowerEU όπως σχέδιο απεξάρτησης από το ρωσικό φυσικό

αέριο, κοινές αγορές φυσικού αερίου μεταξύ κρατών, επέκταση

των ΑΠΕ και των συστημάτων αποθήκευσης και αλληλεγγύη

μεταξύ κρατών-μελών για ενεργειακή ασφάλεια.

Η ενεργειακή κρίση ανέδειξε την ανάγκη για ταχύτατη ενερ-

γειακή μετάβαση χωρίς να παραμελείται η κοινωνική δικαιοσύ-

νη. Η Ελλάδα, όπως και η Ευρώπη, προσπαθεί να ισορροπήσει

ανάμεσα στην ανάγκη προστασίας των πολιτών και την επιτά-

χυνση της πράσινης ενέργειας.

Η κυβερνητική πολιτική έχει μεριμνήσει για την ασφάλεια σε

ενεργειακά προϊόντα και τη διασφάλιση χαμηλών τιμών τα

οποία φέρνουν άνοδο στην αγορά. 

Η ενεργειακή κρίση 
σε ΕΕ και Ελλάδα 

και η αντιμετώπισή της

Δημογραφικό: Μια από τις σημαντικότερες
προκλήσεις που θα αντιμετωπίσει η Ελλάδα

E
χω αρθρογραφήσει πολλές φορές για τον υπ’

αριθμόν 1 κίνδυνο που απειλεί την πατρίδα μας.

Την απειλεί με συρρίκνωση και μελλοντικό αφα-

νισμό και πρέπει άμεσα να λάβουμε πολλά αλληλοσυμ-

πληρούμενα μέτρα ώστε να τον αντιμετωπίσουμε, μιας

και είναι πολυπαραγοντικός. Μιλάω για το Δημογραφικό

που αλλάζει την κοινωνία σε βασικό επίπεδο, εφόσον η

Ελλάδα βλέπει τον πληθυσμό της να μειώνεται εδώ και

13 χρόνια συνεχόμενα.

Ο δυτικός τρόπος ζωής δυστυχώς -μαζί με τα τόσα κα-

λά που μας έχει προσφέρει- μας έφερε και το σημαντι-

κότατο πρόβλημα της υπογεννητικότητας. Μει-

ώνεται σταδιακά ο ενεργός πληθυσμός με δυ-

σμενέστατες προοπτικές στο Ασφαλιστικό, στο

σύστημα Υγείας, στην άμυνα της χώρας και στην

πολιτισμική σύσταση της ελληνικής κοινωνίας.

Πιο συγκεκριμένα, οι 65 ετών και άνω, οι

οποίοι λαμβάνονται ως «εξαρτημένοι», είναι η

μόνη ομάδα που θα αυξηθεί στο μέλλον, αποτε-

λώντας το 1/3 των κατοίκων της χώρας μας στις

αρχές της δεκαετίας του 2050 έναντι του 24%

σήμερα. Από την άλλη, ο συνολικός πληθυσμός

της χώρας μας στις αρχές της δεκαετίας του

2050 αναμένεται να μειωθεί από 1,3 έως 1,5

εκατομμύριο μεταξύ 2025 και 2050. Προφανώς η μεί-

ωση αυτή θα προκύψει από τη συρρίκνωση των νεότε-

ρων των 65 ετών. Εικάζεται ότι το 2030 το 1/3 θα υπερ-

βαίνει την ηλικία των 60 ετών και το 2050 θα αποτελεί το

ήμισυ του πληθυσμού, με τη μέση ηλικία από τα 39 το

2019 θα φθάνει στα 49 έτη. Εκτιμάται ότι ο πληθυσμός

της Ελλάδας το 2035 θα κυμαίνεται από 10.414.600 μέχρι

9.523.200 και το 2050 δεν θα ξεπερνά τους 10.063.900.

Ενώ ήδη, σύμφωνα με τις τελευταίες στατιστικές, παρα-

τηρείται ανησυχητική μείωση του πληθυσμού σε κάποι-

ους δήμους της χώρας περίπου κατά 25%. Αναρωτιέται

κανείς ποιοι θα εργάζονται για να στηρίξουν το ασφαλι-

στικό σύστημα, ποιοι θα χειρίζονται τα υπερσύγχρονα

οπλικά συστήματα για την άμυνα της χώρας και με δεδο-

μένη τη μετανάστευση ποιος θα είναι ο πολιτισμικός χα-

ρακτήρας της ορθόδοξης ελληνικής κοινωνίας.

Οι προτάσεις της κυβέρνησης
Η κυβέρνηση, στο πλαίσιο της στήριξης της δημιουρ-

γίας οικογένειας, έχει προχωρήσει με επιτυχία σε δρά-

σεις που δίνουν κίνητρα στους νέους για την απόκτηση

της δικιάς τους στέγης. Η επιστροφή ενός ολόκληρου

ενοικίου έρχεται να δώσει «ανάσα» σε όλους τους ενοι-

κιαστές.

Τα προγράμματα «Σπίτι μου Ι» και «Σπίτι μου ΙΙ» αποτε-

λούν τομή για τη στεγαστική πολιτική της κυβέρνησης

και περίπου 7.800 πολίτες έχουν αποκτήσει ήδη τη δική

τους στέγη με το πρώτο πρόγραμμα. Με μεγάλη επιτυχία

συνεχίζεται η πρόσκληση για το «Σπίτι μου ΙΙ» με διευρυ-

μένα κριτήρια, όπου 6.600 συμπολίτες μας έχουν αιτηθεί

με υπαγωγή στο 39% του προγράμματος, ενώ η στήριξη

συνεχίζεται εφόσον γίνονται προσπάθειες για την περαι-

τέρω κοινωνική υποστήριξη των πιο ευάλωτων με το

Πρόγραμμα Κοινωνικής Στέγασης για Αθήνα και Θεσσα-

λονίκη.

Το Πρόγραμμα «Κάλυψη» απευθύνεται επίσης σε

νέους ανθρώπους ηλικίας 25-39 ετών, οι οποίοι περι-

λαμβάνονται στους δικαιούχους του Ελάχιστου Εγ-

γυημένου Εισοδήματος, δίνοντας προτεραιότητα σε

μονογονεϊκές, τρίτεκνες και πολύτεκνες οικογένειες.

Στο σημείο αυτό πρέπει να τονιστεί ότι κάποια από τα

προγράμματα δεν εξασφαλίζουν μόνο στέγη αλλά και

επιδοτούμενη εργασία. Παράλληλα, έρχεται και το

Πρόγραμμα «Κοινωνική Αντιπαροχή», με το οποίο θα

δοθεί λύση σε αδιάθετα ακίνητα του Δημοσίου, τα

οποία θα δοθούν σε συμπολίτες μας που έχουν μεγα-

λύτερη ανάγκη.

Η ΝΔ στέκεται έμπρακτα δίπλα στις νέες

μητέρες αυξάνοντας την άδεια μητρότητας

από τους 6 στους 9 μήνες, αλλά και με την αύ-

ξηση του Βοηθήματος Τοκετού και του επιδό-

ματος μητρότητας, όπως επίσης και με την

επέκταση των δικαιούχων του Επιδόματος

Γονικής Άδειας.

Η πρότασή μου
Συμβολή των δήμων στην αντιμετώπιση 
του Δημογραφικού

Στο σημείο αυτό καταθέτω πρόταση, η

οποία θα βοηθήσει τα νέα ζευγάρια στην

απόκτηση κατοικίας και έμμεσα στη δημιουργία οικογέ-

νειας που αποτελεί το «ισχυρό φάρμακο» για την αντιμε-

τώπιση του Δημογραφικού.

• Στους δήμους της χώρας δημιουργείται φορέας με

τη μορφή δημοτικής επιχείρησης ανώνυμης εταιρείας

με αντικείμενο την ανάπλαση υποβαθμισμένων περιο-

χών και την κατασκευή νέων οικοδομικών συγκροτημά-

των.

• Ο δήμος σε μια υποβαθμισμένη περιοχή της πόλης

προχωράει σε μελέτη ανάπλασης, προβλέποντας νέους

δρόμους νέους κοινόχρηστους χώρους και συγκροτή-

ματα κατοικιών προσαρμοσμένα όλα αυτά στις σύγχρο-

νες πολεοδομικές και περιβαλλοντικές κατευθύνσεις.

• Ο δήμος μέσω της ανωνύμου αυτής εταιρείας του

αναλαμβάνει την προσωρινή στέγαση των ιδιοκτητών

που ήδη κατοικούν στην προς ανάπλαση περιοχή για το

συγκεκριμένο χρονικό διάστημα της υλοποίησης των

έργων.

• Με την εφαρμογή της μελέτης κατασκευάζονται κτή-

ρια κατοικιών με χώρους στάθμευσης και αν υπάρχει

δυνατότητα για χώρους καταστημάτων.

• Στη συνέχεια ο δήμος παραχωρεί στους παλαιούς

ιδιοκτήτες από μια σύγχρονη κατοικία και εκμεταλλεύε-

ται τις επιπλέον κατασκευασμένες με δύο τρόπους:

1. Πώληση με χαμηλό τίμημα σε νέα ζευγάρια και δό-

σεις στο ύφος ενός ενοικίου.

2. Ενοικίαση με χαμηλό «κοινωνικό» ενοίκιο σε νέα

ζευγάρια με δυνατότητα αγοράς του διαμερίσματος στο

μέλλον.

Η παραπάνω πρόταση αντιμετωπίζει συγχρόνως δύο

πολύ σημαντικά θέματα: πρώτον, την εξεύρεση κατοι-

κίας για νέα ζευγάρια που αποτελεί κίνητρο για τη δημι-

ουργία οικογένειας και, δεύτερον, την πολεοδομική και

περιβαλλοντική αναβάθμιση υφιστάμενων υποβαθμι-

σμένων περιοχών μέσα στις πόλεις.

του
Ρένου 

Νικ. Μανέτα

Συντονιστής
Γραμματείας

Παραγωγικών
Φορέων και

Επιχειρηματικότητας
της ΝΔ

του
Γιώργου 
Κοτρωνιά

Βουλευτής
Φθιώτιδας με τη ΝΔ
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O
λοκληρώνοντας το οδοιπορικό μας πίσω στον
χρόνο με αφορμή τη συμπλήρωση 15 χρόνων από
το πρώτο μνημόνιο, στο άρθρο μας αυτό θα ανα-

λύσουμε την αποικιοκρατική δανειακή σύμβαση Ελλάδας-
κρατών ευρωζώνης που υπέγραψε η κυβέρνηση του
Γιώργου Παπανδρέου το 2010.

Κύρια στοιχεία της δανειακής σύμβασης ήταν η εφαρ-
μογή του αγγλικού δικαίου, η δικαιοδοσία του Δικαστηρίου
της ΕΕ για την επίλυση διαφορών μεταξύ των δανειστών
και της χώρας μας και η παραίτηση της κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ από την ασυλία λόγω εθνικής κυριαρχίας, υποθη-
κεύοντας έτσι στους δανειστές την κατά τα άλλα ακατάσχε-
τη δημόσια περιουσία, όπως αναλύσαμε εκτεταμένα και
στο βιβλίο μας «Το Μνημόνιο της Χρεοκοπίας και ο Άλλος
Δρόμος-Πειραματόζωον η Ελλάς», Εκδόσεις Λιβάνη Αθή-
να 2011, σελ. 244-265.

Ευθύς λοιπόν αμέσως μετά την κατάθεση στη Βουλή

στις 4 Ιουνίου 2010 της σύμβασης Ελλάδας-

κρατών ευρωζώνης από τον τότε υπουργό Οι-

κονομικών, οπότε και έγινε γνωστό το περιεχό-

μενο της εν λόγω σύμβασης με άρθρο μας

(«Επίκαιρα» 17/6/2010, σελ. 28-29) αλλά και με

παρεμβάσεις μας στα ΜΜΕ (Flash 10/6/2010,

Mega Σαββατοκύριακο 13/6/2010) αποκαλύ-

ψαμε πρώτοι τον αποικιοκρατικό χαρακτήρα

της εν λόγω δανειακής σύμβασης που ήταν

πρωτοφανής για τα παγκόσμια δεδομένα και

φυσικά συνιστούσε ευθεία παραβίαση της συν-

ταγματικής τάξης της χώρας μας. 

Έτσι, αν και κανένας από τους δανειστές δεν

εφάρμοζε  το αγγλικό δίκαιο αφού επρόκειτο για

χώρες της ηπειρωτικής Ευρώπης όπου ισχύει το

δίκαιο των κωδίκων, η δανειακή σύμβαση επέβα-

λε ως εφαρμοστέο δίκαιο το αγγλικό δίκαιο. Η λύση αυτή

επιβλήθηκε από τους δανειστές διότι το αγγλικό δίκαιο εί-

ναι δίκαιο που εφαρμόζει το δίκαιο των δικαστικών απο-

φάσεων των αγγλικών δικαστηρίων που έχουν διαμορφώ-

σει μια νομολογία επί εκατονταετίες η οποία είναι ιδιαίτερα

σκληρή έναντι του οφειλέτη και υπερασπίζεται κυρίως τα

δικαιώματα του δανειστή. 
Επιπλέον σύμφωνα με το άρθρο 14.5 της δανειακής

σύμβασης ο δανειολήπτης, δηλαδή η Ελλάδα, «αμετάκλη-
τα και άνευ όρων» παραιτήθηκε «από κάθε ασυλία που
έχει ή πρόκειται να αποκτήσει, όσον αφορά τον ίδιο ή τα
περιουσιακά του στοιχεία από νομικές διαδικασίες σε
σχέση με την παρούσα Σύμβαση, περιλαμβανομένης, χω-
ρίς περιορισμούς, της ασυλίας όσον αφορά την άσκηση
αγωγής, δικαστική απόφαση ή άλλη διαταγή, κατάσχεση,
αναστολή εκτέλεσης δικαστικής απόφασης ή προσωρινή
διαταγή και όσον αφορά την εκτέλεση και επιβολή κατά
των περιουσιακών στοιχείων του στον βαθμό που δεν το
απαγορεύει αναγκαστικός νόμος».    

Μάλιστα σύμφωνα με το σημείο 11 του Υποδείγματος νο-
μικής γνωμοδότησης που υπέγραψε η ελληνική πλευρά,
«ούτε ο δανειολήπτης ούτε τα περιουσιακά του στοιχεία
έχουν ασυλία λόγω εθνικής κυριαρχίας ή διαφορετικά λό-
γω της δικαιοδοσίας, κατάσχεσης -συντηρητικής ή αναγ-
καστικής- ή αναγκαστικής εκτέλεσης σε σχέση με οποι-
αδήποτε ενέργεια ή διαδικασία σχετικά με τη σύμβαση».

Θα πρέπει στο σημείο αυτό να επισημανθεί ότι η ασυλία
λόγω εθνικής κυριαρχίας έχει δύο διαστάσεις.

Εκλαμβάνεται ως ασυλία δικαιοδοσίας και ως ασυλία
εκτελέσεως. Σε παλαιότερες εποχές ίσχυε η απόλυτη ασυ-
λία των κρατών, η οποία στην πορεία περιορίστηκε στην
ευθύνη του κράτους από τις λεγόμενες κυριαρχικές πρά-
ξεις του. Έτσι  διαμορφώθηκε διεθνές έθιμο σύμφωνα με
το οποίο απαγορεύεται η αναγκαστική εκτέλεση σε περι-
ουσιακά στοιχεία του κράτους που προορίζονται για δημό-
σιους σκοπούς. 

Όπως προαναφέραμε, σύμφωνα με το άρθρο 14(1) η δα-

νειακή σύμβαση διέπεται και ερμηνεύεται σύμ-

φωνα με το αγγλικό δίκαιο. Σε σχέση με την ασυ-

λία κυριαρχίας των κρατών ήδη από το 1978 στο

Ηνωμένο Βασίλειο (Βρετανία) έχει εκδοθεί η S-

tate Immunity Act. Σύμφωνα με το άρθρο 1 της εν

λόγω νομοθετικής πράξης ένα κράτος διαθέτει δι-

καιοδοτική ασυλία στο Ηνωμένο Βασίλειο την

οποία τα δικαστήριά του οφείλουν να σεβαστούν

ακόμη και σε περίπτωση ερημοδικίας του ενδια-

φερομένου κράτους. Βεβαίως σε περίπτωση ρη-

τής παραίτησης του ενδιαφερομένου κράτους

από τη δικαιοδοτική ασυλία και την ασυλία εκτε-

λέσεως αίρεται νόμιμα η ισχύουσα με βάση τη S-

tate Immunity Act «κυριαρχική ασυλία».

Αυτό συνέβη και στην περίπτωση της Ελλάδας.

Μάλιστα οι δανειστές για να είναι διασφαλισμένοι

πλήρως για το νόμιμο της άρσης της ασυλίας κυ-

ριαρχίας εκ μέρους της Ελλάδας απαίτησαν να υπάρχει

σχετική γνωμοδότηση του νομικού συμβούλου του

υπουργείου Δικαιοσύνης και του νομικού συμβούλου του

υπουργείου Οικονομικών. Για τον λόγο αυτόν στο παράρ-

τημα 4 της δανειακής σύμβασης υπήρχε υπόδειγμα νομι-

κής γνωμοδότησης που όφειλαν να υπογράψουν οι ως

άνω νομικοί σύμβουλοι είτε κατά την αίτηση χορήγησης

του πρώτου δανείου, είτε και για κάθε άλλη επόμενη αίτη-

ση χορήγησης δανείου. Η σπουδαιότητα της χορήγησης

της σχετικής  γνωμοδότησης φαίνεται πέραν των άλλων

και από το γεγονός ότι η δανειακή σύμβαση τίθεται σε

εφαρμογή όχι από της υπογραφής της από τα συμβαλλό-

μενα μέρη αλλά από τη στιγμή της εν συνεχεία χορήγησης

της σχετικής ως άνω γνωμοδότησης. 
Ασυλία δικαιοδοσίας (δικαιοδοτική ασυλία) σημαίνει

ότι, ενόψει του διεθνούς εθίμου που έχει δημιουργηθεί και
για την προστασία της αρχής της κυριαρχικής ισότητας των
κρατών, κανένα κράτος δεν μπορεί να εναχθεί παρά μόνο
ενώπιον των δικών του δικαστηρίων, εξαιρουμένων ορι-
σμένων περιπτώσεων που αφορούν εγκλήματα κατά της
ανθρωπότητας. 

Σύμφωνα με το άρθρο 14(2) και 14(3) της δανειακής σύμ-
βασης, οποιαδήποτε διαφορά σε σχέση με τη νομιμότητα,
την ισχύ, την ερμηνεία ή την εκτέλεση της σύμβασης υπο-
βάλλεται στην αποκλειστική δικαιοδοσία του δικαστηρίου

της ΕΕ, οι αποφάσεις του οποίου είναι πλήρως δεσμευτι-
κές και εκτελεστές από τα συμβαλλόμενα μέρη. Δεδομέ-
νου όμως ότι σύμφωνα με το άρθρο 273 ΣΛΕΕ, το δικαστή-
ριο της ΕΕ κρίνει στην προκειμένη περίπτωση μόνο διαφο-
ρές μεταξύ κρατών-μελών της ΕΕ, η ελληνική παραίτηση
από τη δικαιοδοτική ασυλία έγινε προκειμένου να μπορεί
να εναχθεί η Ελλάδα ενώπιον δικαστηρίων άλλου κρά-
τους-μέλους και κατά προτίμηση της Βρετανίας ή της Γερ-
μανίας από τη δανείστρια γερμανική τράπεζα KfW.

Ασυλία εκτελέσεως σημαίνει απαγόρευση αναγκα-

στικής εκτέλεσης (κατάσχεση, πλειστηριασμός κ.λπ.)

κατά της δημόσιας περιουσίας ενός κράτους, δηλαδή

εκείνων των περιουσιακών στοιχείων τα οποία εξυπη-

ρετούν δημόσιους σκοπούς. Ήδη με βάση το δημόσιο

διεθνές δίκαιο αλλά και το ελληνικό δίκαιο επιτρέπεται

η αναγκαστική εκτέλεση για χρηματικές απαιτήσεις κα-

τά της ιδιωτικής περιουσίας του ελληνικού Δημοσίου.

Πρέπει όμως να επισημανθεί ότι στην περίπτωση αυτή

επιτρέπεται η αναγκαστική κατάσχεση μόνο όσων περι-

ουσιακών στοιχείων του ελληνικού κράτους επιτρέπε-

ται αντίστοιχα και η μεταβίβαση κατά τους κανόνες του

ουσιαστικού δικαίου.

Έτσι δεν επιτρέπεται σύμφωνα με το ελληνικό δίκαιο η

κατάσχεση πραγμάτων εκτός συναλλαγής στα οποία περι-

λαμβάνονται κοινά σε όλους πράγματα (πχ, θάλασσα), κοι-

νόχρηστα πράγματα (πχ, νερά με αέναη ροή, πλατείες, λι-

μάνια, μεγάλες λίμνες) και πράγματα που εξυπηρετούν

δημόσιους σκοπούς όπως νοσοκομεία κ.λπ.

Σύμφωνα με το εθιμικό δημόσιο διεθνές δίκαιο στις πε-

ριπτώσεις που υπάρχει δικαιοδοτική ασυλία η οποία εμ-

ποδίζει τα εθνικά δικαστήρια να εκδικάσουν αγωγή εναν-

τίον αλλοδαπού δημοσίου, υπάρχει αντιστοίχως και ασυ-

λία αναγκαστικής εκτελέσεως. 

Ταυτόχρονα όμως η παραίτηση του ξένου κράτους από

τη δικαιοδοτική ασυλία του δεν αρκεί για να μην ισχύει αν-

τιστοίχως η ασυλία (του) αναγκαστικής εκτέλεσης, για την

άρση της οποίας απαιτείται αυτοτελής παραίτησή του.

Για τον λόγο αυτό οι δανειστές-κράτη μέλη της ευρωζώ-

νης επέβαλαν να παραιτηθεί η χώρα μας τόσο από τη δι-

καιοδοτική ασυλία όσο και από την ασυλία εκτελέσεως.

Το γεγονός ότι στη δανειακή σύμβαση εφαρμόζεται το

αγγλικό δίκαιο σε συνδυασμό με την ελληνική παραίτηση

από την  «ασυλία εκτελέσεως» σημαίνει ότι σε περίπτωση

μη εξόφλησης των δανειακών υποχρεώσεων εκ μέρους

της Ελλάδας τα κράτη της ευρωζώνης και η δανείστρια

γερμανική τράπεζα KfW  μπορούν να κατάσχουν και να εκ-

πλειστηριάσουν ακόμη και τα ακατάσχετα περιουσιακά

στοιχεία της χώρας μας, ανυπολόγιστης υλικής και πολιτι-

στικής αξίας. Έτσι δεν ήταν καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι

τα γερμανικά ταμπλόιντ της εποχής μάς καλούσαν να που-

λήσουμε την Ακρόπολη ή την Κέρκυρα ή άλλα νησιά, προ-

κειμένου να ξεπληρώσουμε τα δάνειά μας

(www.tovima.gr 5/3/2010). 

του
Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών της ΕΕ 

στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην
ευρωβουλευτής
και βουλευτής

Ηρακλείου
notismarias@gmail.com

Η αποικιοκρατική δανειακή 
σύμβαση του πρώτου μνημονίου
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Α) Προσωπική δημοσκόπηση

Σκέφτηκα να κάνω ένα μίνι γκάλοπ ανάμεσα σε
φίλους και γνωστούς, αλλά και γνωστών -σ’ εμένα-
κομματικών φρονημάτων.

Έτσι, για να δω πώς αντιλήφθηκαν το τι συνέβη
στην τραγωδία των Τεμπών, ποιοι ευθύνονται, ποιοι
όχι, ποιοι πρέπει να τιμωρηθούν ακόμη και με φυ-
λάκιση. Δεν θα το έκανα, αν δεν βρισκόμουν ο ίδιος
σε σύγχυση και αδυναμία να αντιληφθώ ποιοι είναι
οι πραγματικά υπεύθυνοι. Θα μου πει ίσως κάποιος:
«Είναι τόσο απλό. Θα ’πρεπε ν’ απευθυνθείς στα
κόμματα που -ως παντογνώστες- γνωρίζουν επα-
κριβώς τι έγινε και ποιοι φταίνε!..».

Το απέφυγα. Πιθανώς για λόγους… αυτοπροστα-
σίας. Το αποτέλεσμα της μικρής μου έρευνας δεν
υπήρξε -δυστυχώς- διαφωτιστικό. Αντίθετα, ήταν
αποκαρδιωτικό, απογοητευτικό. Όχι μόνον δεν κα-
τέληξα κάπου -παρά την πληθώρα των εκ διαμέτρου
αντίθετων απόψεων-, αλλά βυθίστηκα σε μεγαλύτε-
ρους προβληματισμούς. 

Δύο όμως πράγματα ήταν σαφή:

1. Ότι οι θέσεις/απόψεις εκείνων που ρώτησα
ήταν καθαρά προερχόμενες/εκπορευόμενες και
ταυτιζόμενες με τις διάφορες κομματικές θέσεις.
Επρόκειτο, δηλαδή, για ψιττακισμό.

2. Κανείς τους δεν είχε ουσιαστικά κατανοήσει τι,
γιατί, πώς συνέβη και, φυσικά, ποιοι ευθύνονται.
Φταίνε οι εταιρείες, το έλλειμμα σύγχρονων προ-
διαγραφών λειτουργίας των σιδηροδρόμων, οι ερ-
γαζόμενοι, οι εποπτεύοντες ή οι πολιτικοί τους προ-
ϊστάμενοι, οι προηγούμενοι, αλλά και οι νυν;

Το τραγικό γεγονός των Τεμπών συνοδεύτηκε -συ-
νακόλουθα- και με έτερο τραγικό συμβάν: Τη διαπί-
στωση ανυπαρξίας κράτους! Μετά από χρόνια δεν έχει
γίνει κατορθωτό να πέσει φως (έστω αμυδρό σε πρώτη
φάση) στην όλη υπόθεση. Αντί από την πρώ-
τη στιγμή να ανατεθεί η διαλεύκανση, αλλά
και η απόδοση ευθυνών στη Δικαιοσύνη,
αποφασίστηκε -άτυπα και αυτόκλητα- να το
αναλάβουν τα… κόμματα, τα ΜΜΕ και οι λοι-
ποί… ανιδιοτελείς συγγενείς. Αντί φωτός,
ερρίφθη σκότος! Αντί της επιβεβλημένης
διαλεύκανσης, παρακολουθούμε ένα… σί-
ριαλ σχολιασμών και αντεγκλήσεων, που κα-
νείς δεν γνωρίζει πόσο θα κρατήσει (σ.σ.:
ευελπιστώ να μη γίνει ό,τι με το ΜΑΤΙ που
συμπλήρωσε αισίως τα 7 έτη, μάλλον επειδή
-ως πλημμέλημα- ήταν ήσσονος σημα-
σίας!..).

ΥΓ.: Η θλιβερή διαπίστωση -όχι μόνο από τα πα-
ραπάνω, αλλά και από 10άδες ή και 100άδες παρα-
δείγματα μη λειτουργίας/παραλυσίας του… Φ ε ρ ό
μ ε ν ο υ ω ς Κ ρ ά τ ο υ ς μ α ς, αλλά μη συμπεριφε-
ρόμενου ανάλογα- είναι πως μάλλον… έτσι μας
αρέσει(!). Δεν είναι τα όποια γεγονότα συμβαίνουν
που μας απασχολούν καθ’ αυτά, αλλά ο χαβαλές και
οι κομματικές έριδες περί αυτά. Να τα κουβεντιά-
ζουμε σχοινοτενώς, ως μιθριδατισμένοι αδολέσχες
που το απολαμβάνουν, έστω κι αν πρόκειται για κάτι
το ανατριχιαστικό, τραγικό! Ντροπή!

Β) Διεθνές πόκερ 

Φαίνεται πως η… δασμολογική εκστρατεία του κ.
νέου πλανητάρχη παίρνει απρόβλεπτες διαστάσεις.
Πάντως -κατ’ εμέ- θα προσφέρει μια μέγιστη υπη-
ρεσία: τη διάλυση της π α γ κ ο σ μ ι ο π ο ί η σ η ς ως
κρατούσας αντίληψης, τάσης, κοσμοθεωρίας των
τελευταίων δεκαετιών. Θετικό! 

Έρχομαι τώρα στα… περίεργα:

Ως γνωστόν, το κενό η φύση δεν το ανέχεται. Έτσι,
το διαγραφόμενο κενό από τη διαγραφή/απαλοιφή
της διαβόητης παγκοσμιοποίησης έπρεπε να καλυ-
φθεί/πληρωθεί.

Με τι όμως;

Καινοφανής, πρωτότυπη, πρωτόγνωρη η
πλανηταρχική σκέψη/επιλογή:

«Η εφαρμογή χαρτοπαικτικών όρων στην
πολιτικοοικονομική τακτική». Όχι, δεν κάνω
χιούμορ (που το λατρεύω βέβαια), αλλά βασί-
ζω όσα ισχυρίζομαι σε πραγματικά γεγονότα
με ονοματεπώνυμο. Ο κ. Τραμπ επέβαλε δα-
σμούς από 10% (Τουρκία), 20% ΕΕ, 34% Κίνα
και όχι μόνον, ως και 49% -δικαίωμά του. Είτε
μας αρέσει, είτε όχι (για όσους δεν εννοούν
να το χωνέψουν, θα τους θυμίσω πως ουδέν
το ίδιον ή ανήκουστον επισυνέβη. Επανάλη-
ψη ιστορική γίνεται: το δίκαιον, η πυγμή του
ισχυροτέρου εφαρμόστηκε για πολλοστή φο-

ρά!). Φυσικά ξεκίνησαν αντιδράσεις-αντίποινα.
Πρώτη η Κίνα απάντησε με ανάλογου ύψους δα-
σμούς 34% για τα εξ Αμερικής εισαγόμενα στην Κί-
να προϊόντα. Μέχρις εδώ, φυσιολογικά και αναμε-
νόμενα. Έλα όμως που ο κ. πλανητάρχης (φαίνεται
πως)… χαρτοπαίζει: Έστρωσε λοιπόν την πράσινη
χαρτοπαιχτική τσόχα στο διαπραγματευτικό διε-
θνές τραπέζι και είπε: «Βάζω 34%». Ο Κινέζος ομό-
λογός του σκέφτηκε για λίγο και απάντησε: «Το
βλέπω». Και έβαλε και εκείνος τα 34%. Τότε -και
εδώ πιστοποιείται το πάθος της… διπλωματικής

χαρτοπαιξίας- ο κ. πλανητάρχης αντέδρασε
βίαια/τα πήρε (κοινώς) στο κρανίο. Γυάλισε το μάτι
του: «Αφού επιμείνεις να τα δεις, τότε κάνω ρελάνς
και βάζω: άλλα 50%». Τελικά έφτασε στο 104% (σ.σ.:
να… ευχηθούμε να τα χιλιάσει;).

Να γιατί σας μίλησα για πολιτικοχαρτοπαιχτική
διπλωματία. Άγνωστο -μέχρι τώρα που χαράσσον-
ται ετούτες οι γραμμές- το τι θα γίνει, αν αρχίσουν
όλοι να βάζουν τα ρέστα τους. Θέλοντας να δω μισο-
γεμάτο το βρόμικο ποτήρι, ηρεμώ με τη σκέψη πως
ενδέχεται όλος αυτός ο νεόφερτος διεθνής δασμο-
φόρος παραλογισμός να οδηγήσει σε κάτι πρωτό-
γνωρο/πρωτόφαντο: Να αποφασίσουν οι χώρες
(στην απελπισία και το αδιέξοδο που θα δημιουργη-
θεί), σε μια ασυνήθιστη απόφαση: την κατάργηση
των δασμών ολοσχερώς(;). Όποια προϊόντα λοιπόν
αξίζουν θα αγοράζονται. 

ΥΓ.: Ψυχανεμίζομαι πως βάζω ιδέες και πως -
ακόμη- δεν τα ’χασα και ότι οι οικονομολόγοι, αλλά
και οι οικονομολογούντες πολιτικοί, θα πάρουν σο-
βαρά την πρότασή μου. Μήπως (πάω για Νόμπελ Αι-
σιοδοξίας μάλλον) και αλλάξει κάτι. Γιατί αν πάμε
όπως πάμε, τότε αλίμονό μας!

Γ) Φυλακίσεις 

Η κ. αρχηγός νέου-ανερχόμενου κόμματος εξέ-
δωσε την… ετυμηγορία της: «Ο κ. Μητσοτάκης πρέ-
πει να πάει φυλακή». Αν αποδειχτεί πως φταίει, να
πάει ασφαλώς. Αν όμως αποδειχτεί πως δεν φταίει
(σ.σ.: γράφω «αν», γιατί δεν γνωρίζω, ούτε είμαι δι-
καστής), τότε η ίδια κινδυνεύει να εκτεθεί ανεπα-
νόρθωτα. Όπως συνέβη με τους συντρόφους της
στο κόμμα από το οποίο προήλθε, στις φυλακίσεις
που επιδίωκε στην υπόθεση Novartis (για 10 επιφα-
νείς αθώους!).

ΥΓ.: Οι πρόωρες κομματικές ετυμηγορίες είναι δί-
κοπο μαχαίρι. Ενδέχεται να λειτουργήσουν και ως
μπούμερανγκ (βλ. «σκάνδαλο» Novartis).

Δήγματα Μαΐου

του
Κώστα Δημ.

Χρονόπουλου

Ιατρός



E
λεος για τη Γάζα ζήτησε από το Ισραήλ ο
επικεφαλής του Παγκόσμιου Οργανι-
σμού Υγείας Τέντρος Αντανόμ Γκεμπρε-

έσους. Ειδικότερα παρότρυνε το Ισραήλ να δεί-
ξει «έλεος» στη Λωρίδα της Γάζας και να βάλει
τέλος στον πόλεμο και στη «συστηματική κατα-
στροφή» των δομών υγείας στον παλαιστινιακό
θύλακο.

Σε ομιλία του στη Γενεύη, όπου διεξήχθη η
παγκόσμια συνέλευση υγείας, ο γενικός διευ-
θυντής του οργανισμού είπε πως ο πόλεμος αυ-
τός δεν θα έχει κανένα όφελος, καλώντας να
υπάρξει διαρκής λύση της σύγκρουσης. Στο με-
ταξύ, μια περιορισμένη ποσότητα τροφίμων πα-
ραδόθηκε σε απελπισμένους Παλαιστινίους στη
Γάζα για πρώτη φορά από τις αρχές Μαρτίου, αλ-
λά υψηλόβαθμοι αξιωματούχοι του ΟΗΕ προει-
δοποίησαν ότι η προμήθεια «δεν είναι καθόλου
επαρκής» για να αντιστρέψει τη συνεχιζόμενη
ανθρωπιστική κρίση.

Αξιωματούχοι του ΟΗΕ εξέφρασαν την ελπίδα
πως περισσότερη βοήθεια θα παραδοθεί τις
επόμενες ημέρες. Οι οργανώσεις αρωγής προει-
δοποιούν ότι μεγάλο μέρος της Γάζας κινδυνεύει
με λιμό αν δεν επιτραπεί η είσοδος μεγάλης πο-
σότητας προμηθειών. Περισσότερα από 90 φορ-
τηγά με αλεύρι, παιδικά συμπληρώματα και άλλα
τρόφιμα άρχισαν να διανέμουν βοήθεια στη νό-
τια Γάζα, σύμφωνα με τον επικεφαλής της ένω-
σης μεταφορών της Γάζας, Ναχίντ Σουχαϊμπέρ. Ο
Καμέλ Ατζούρ, ιδιοκτήτης των αρτοποιείων
Ατζούρ, δήλωσε ότι μέρος του αλευριού θα μοι-
ραστεί σε φούρνους στον νότο για άμεση λει-
τουργία. Δύο φορτηγά λεηλατήθηκαν από πεινα-
σμένους κατοίκους.

Καθυστερήσεις προκλήθηκαν από διαφωνίες
μεταξύ του ισραηλινού στρατού και των οργανώ-
σεων σχετικά με τις εσωτερικές διαδρομές. Ο
εκπρόσωπος του γγ του ΟΗΕ Στεφάν Ντουζαρίκ
δήλωσε ότι επιτράπηκε μόνο μία διαδρομή,
υπερφορτωμένη και ανασφαλής. Οι ισραηλινές
αεροπορικές επιδρομές σκότωσαν τουλάχιστον
έξι Παλαιστίνιους που φρουρούσαν φορτηγά αν-
θρωπιστικής βοήθειας εναντίον λεηλατητών, δή-

λωσαν από την πλευρά τους αξιωματούχοι της
Χαμάς, υπογραμμίζοντας τα προβλήματα που
εμποδίζουν τις προμήθειες να φτάσουν στους
πεινασμένους ανθρώπους στη Γάζα μετά τον
αποκλεισμό του Ισραήλ για 11 εβδομάδες.

Έστειλαν 107 φορτηγά
με αλεύρι και τρόφιμα

Ο ισραηλινός στρατός είπε ότι 107 φορτηγά
που μετέφεραν αλεύρι και άλλα τρόφιμα καθώς
και ιατρικές προμήθειες εισήλθαν στη Λωρίδα
της Γάζας από το σημείο διέλευσης Κερέμ Σα-
λόμ. Αλλά η πρόσβαση στις προμήθειες από αν-
θρώπους που στεγάζονται σε σκηνές και άλλα
αυτοσχέδια καταλύματα ήταν άβολη. Τα φορτηγά
βοήθειας που επέτρεψε το Ισραήλ να εισέλθουν
στη Λωρίδα της Γάζας αυτή την εβδομάδα είναι
«πολύ λίγα, πολύ αργά», δήλωσε εκπρόσωπος
της γερμανικής κυβέρνησης, προσθέτοντας με
νόημα ότι 

«αυτό είναι πολύ λίγο, πολύ αργά και πολύ αρ-

γή». Επίθεση κατά της Γαλλίας, της Βρετανίας και
του Καναδά εξαπέλυσε ο Ισραηλινός πρωθυ-
πουργός Μπενιαμίν Νετανιάχου, κατηγορώντας
τις τρεις χώρες ότι «ενθαρρύνουν τους κατά συρ-
ροή δολοφόνους της Χαμάς» να συνεχίσουν να
μάχονται ατέρμονα.

Ο πρόεδρος της Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν
και οι πρωθυπουργοί της Βρετανίας Κιρ Στάρμερ
και του Καναδά Μαρκ Κάρνεϊ «θέλουν το Ισραήλ
να κατεβάσει τα χέρια και να αποδεχτεί ότι ο
στρατός των κατά συρροή δολοφόνων της Χαμάς
θα επιβιώσει, θα αναδιοργανωθεί και θα επανα-
λάβει, ξανά και ξανά, τη σφαγή της 7ης Οκτωβρί-
ου», είπε ο Νετανιάχου σε ένα βιντεοσκοπημένο
μήνυμά του στα αγγλικά.

Με τις δηλώσεις τους, «οι τρεις ηγέτες είπαν
στην πραγματικότητα ότι θέλουν να παραμείνει η
Χαμάς στην εξουσία», υποστήριξε. « Ίσως πι-
στεύουν ότι προωθούν την ειρήνη. Όμως όχι. Εν-
θαρρύνουν τη Χαμάς να συνεχίσει να μάχεται για
πάντα», κατέληξε.
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Με μια νέα απειλή-σοκ, ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ ταράζει τις παγκόσμιες αγορές, βυθίζοντας τα ευ-
ρωπαϊκά χρηματιστήρια και ρίχνοντας τις τιμές του πε-
τρελαίου.

Σε ανάρτησή του στο Truth Social, ο Τραμπ ανακοίνωσε
ότι προτείνει την επιβολή δασμού ύψους 50% σε όλα τα ευ-
ρωπαϊκά προϊόντα που εισάγονται στις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες, αρχής γενομένης από την 1η Ιουνίου 2025. «Οι συζητή-
σεις μας με την ΕΕ δεν οδηγούν πουθενά!», έγραψε ο πρό-

εδρος των ΗΠΑ, επαναλαμβάνοντας ότι η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση «δημιουργήθηκε με βασικό σκοπό να εκμεταλλευτεί τις
Ηνωμένες Πολιτείες στο εμπόριο». Ο Τραμπ δεν έχασε βε-
βαίως την ευκαιρία να καλέσει εμμέσως τις ευρωπαϊκές
εταιρείες να επενδύσουν σε αμερικανικό έδαφος. Σύμφω-
να με δημοσίευμα των «Financial Times», οι διαπραγμα-
τευτές του Τραμπ που ασχολούνται με τον τομέα του εμπο-
ρίου πιέζουν την Ευρωπαϊκή Ένωση να προβεί σε μονομε-
ρείς μειώσεις δασμών σε αμερικανικά προϊόντα, λέγοντας

ότι χωρίς παραχωρήσεις το μπλοκ δεν θα προχωρήσει στις
συνομιλίες προκειμένου να αποφύγει πρόσθετους «αμοι-
βαίους» δασμούς 20%. Οι «Financial Times» πρόσθεσαν ότι
η Ευρωπαϊκή Ένωση πιέζει για ένα από κοινού συμφωνη-
μένο κείμενο-πλαίσιο για τις συνομιλίες, αλλά οι δύο πλευ-
ρές παραμένουν πολύ μακριά.

Υπενθυμίζεται ότι οι ΗΠΑ επέβαλαν τον Μάρτιο δασμούς
25% σε αυτοκίνητα, χάλυβα και αλουμίνιο από την ΕΕ και
τον Απρίλιο δασμούς 20% σε άλλα προϊόντα της ΕΕ. 

Νέες απειλές Τραμπ για δασμούς 50% στην Ευρώπη: «Οι συζητήσεις μας με την ΕΕ δεν οδηγούν πουθενά»
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Πάνω από 100 drones
της Ουκρανίας 
επιχείρησαν να… 
σκεπάσουν τη Μόσχα  
Πολλά προβλήματα στις πτήσεις από
και προς τα αεροδρόμια της Μόσχας
σημειώθηκαν, καθώς για λόγους
ασφαλείας οι ρωσικές αρχές υπο-
χρεώθηκαν να αναστείλουν κατά
διαστήματα τα αεροπορικά δρομο-
λόγια λόγω ουκρανικών drones.
Όπως ανακοινώθηκε από το ρωσικό
υπουργείο Άμυνας, ουκρανικά dro-
nes κατευθύνονταν προς τη Μόσχα
με συνέπεια να ακυρωθούν αεροπο-
ρικά δρομολόγια από το μεγαλύτερο
αεροδρόμιο της χώρας, το Σερεμέ-
τιεβο, αλλά και εκείνα σε Βνούκοβο,
Ντομοντένοβο και Ζουκόφσκι.
Το ρωσικό Πεντάγωνο ανακοίνωσε
πως «η αντιαεροπορική άμυνα ανα-
χαίτισε και κατέστρεψε συνολικά
105 ουκρανικά drones», από τα
οποία 35 πλησίαζαν τη Μόσχα.
Ο δήμαρχος της ρωσικής πρω-
τεύουσας Σεργκέι Σομπιάνιν έγρα-
ψε σε ανάρτησή του πως διασώστες
επιχειρούν στα σημεία όπου έπεσαν
συντρίμμια εχθρικών drones. Στη
συνέχεια, ενημέρωσε πως αναχαι-
τίστηκαν άλλα 11 μη επανδρωμένα
αεροσκάφη που κατευθύνονταν
προς τη ρωσική πρωτεύουσα. Η ου-
κρανική πολεμική αεροπορία ανέ-
φερε ότι οι ρωσικές δυνάμεις εξα-
πέλυσαν 128 drones εναντίον της
χώρας, εκ των οποίων 112 καταρρί-
φθηκαν ή αναχαιτίστηκαν με ηλε-
κτρονικά μέσα. 

ΠΟΥ σε Ισραήλ: «Δείξτε έλεος» -
Η Γάζα πεθαίνει στην πείνα 

Η περιορισμένη ποσότητα τροφίμων που παραδόθηκε σε απελπισμένους
Παλαιστινίους για πρώτη φορά από τις αρχές Μαρτίου 

δεν είναι επαρκής για να αντιστρέψει την ανθρωπιστική κρίση
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E
να τηλεφώνημα πρόλαβε να κάνει ο
41χρονος Αλβανός λίγο πριν αφήσει την
τελευταία του πνοή στη Ραφήνα μετά τη

δολοφονική επίθεση. Ο άνδρας κατάφερε να επι-
κοινωνήσει με τη σύζυγό του και να της πει ότι τον
πυροβόλησαν και μάλιστα κατονόμασε τον δρά-
στη. Η γυναίκα του τα ξημερώματα της Τετάρτης

τηλεφώνησε στην Άμεση Δράση
και ανέφερε πως ο «Κέλλυ» πυ-
ροβόλησε τον άνδρα της, αλλά
δεν ξέρει αν είναι εν ζωή και πού
βρίσκεται. 

Τα ξημερώματα της Παρα-
σκευής, ο φερόμενος ως δρά-
στης εντοπίστηκε τυχαία από την
αστυνομία σε μισθωμένο σπίτι

στα Γλυκά Νερά και συνελήφθη. Η ιδιοκτήτρια
του Airbnb τηλεφώνησε στην Άμεση Δράση και
ανέφερε πως ανησυχεί για την υγεία του ενοικια-
στή της οικίας της, καθώς του χτυπάει την πόρτα
και το κουδούνι και δεν απαντάει. Αστυνομικοί
πήγαν στο σπίτι μακροχρόνιας μίσθωσης, χτύπη-
σαν το κουδούνι και όταν ο 46χρονος άνοιξε την
πόρτα, τον αναγνώρισαν πως ήταν ο δράστης του
φονικού και του πέρασαν χειροπέδες. Ο δράστης
όπως διαπίστωσαν οι έμπειροι αστυνομικοί της

Άμεσης Δράσης ήταν υπό την επήρεια ναρκωτι-
κών. Οι αστυνομικοί έψαξαν και βρήκαν και το
αυτοκίνητο που έγινε το έγκλημα, μέσα στο οποίο
εντόπισαν κηλίδες αίματος και έναν κάλυκα, δεν
βρήκαν όμως το πιστόλι της δολοφονίας.

Περπάτησε 300 μέτρα και 
έπεσε νεκρός στον Αμπελώνα

Σύμφωνα με αστυνομικές πηγές, η τραγωδία
άρχισε να ξεδιπλώνεται στις δύο τα ξημερώματα
της Τετάρτης όταν η σύζυγος του θύματος τηλε-
φώνησε στο κέντρο επιχειρήσεων της Άμεσης
Δράσης και ανέφερε ότι την κάλεσε ο 41χρονος
και της ανέφερε πως τον πυροβόλησε στο πρό-
σωπο ο «Κέλλυ». Μάλιστα όπως αναφέρουν πλη-
ροφορίες της «Political», της έστειλε με μήνυμα
το στίγμα του κινητού του τηλέφωνου, ώστε να τον
αναζητήσει.Από την έρευνα προέκυψε ότι ο δρά-
στης, το θύμα και ακόμη δύο άτομα συναντήθη-
καν το βράδυ της περασμένης Τρίτης στην παρα-
λία Αρτέμιδα, για να κάνουν χρήση ναρκωτικών,
όπως κατέθεσε ένας από την παρέα. Στη συνέχεια
επιβιβάστηκαν στο αυτοκίνητο που οδηγούσε ο
δράστης και σταμάτησαν για ολιγόλεπτη στάση
στη συμβολή των οδών Πεύκων και Αρίωνος στη
Ραφήνα. Τότε ο δράστης έβγαλε ένα όπλο και πυ-

ροβόλησε το θύμα στο πρόσωπο και συγκεκριμέ-
να στο μάγουλο. Ο 41χρονος βγήκε από το αυτοκί-
νητο, έφυγε από το σημείο πεζός, κατάφερε να
τηλεφωνήσει στη γυναίκα του και να της πει ότι
τον είχε πυροβολήσει ο 46χρονος με τον οποίο
βρίσκονταν σε αντιδικία για ένα παραθαλάσσιο
ακίνητο. Το θύμα περπάτησε για 300 περίπου μέ-
τρα, αιμόφυρτος έπεσε μέσα στον αμπελώνα,
όπου βρέθηκε νεκρός το μεσημέρι της Πέμπτης.
Ο δράστης διέφυγε με το αυτοκίνητο και τους άλ-
λους δύο ομοεθνείς του. Το μεσημέρι της Τετάρ-
της οι αστυνομικοί εντόπισαν στη συμβολή των
οδών Πεύκων και Αρίωνος με κηλίδες αίματος το
κινητό τηλέφωνο του θύματος.

Όλη η παρέα υπό
την επήρεια ναρκωτικών

Οι αστυνομικοί της Ασφάλειας Ραφήνας μετά

από έρευνες εντόπισαν και συνέλαβαν τους άλ-
λους δυο Αλβανούς που ήταν στο αυτοκίνητο, ενώ
ο ένας κατέθεσε πως είχαν συναντηθεί για να κά-
νουν χρήση κοκαΐνης, αλλά δεν μπόρεσε να
προσδιορίσει την αιτία που ο 46χρονος πυροβό-
λησε το θύμα, καθώς όταν έγινε η ένοπλη επίθε-
ση ήταν και ο ίδιος υπό την επήρεια ναρκωτικών.
Η σύζυγος του 41χρονου ανέφερε στους αξιωμα-
τικούς της Ασφάλειας πως με τον «Κέλλυ» είχαν
διαφορές για ένα ακίνητο που τους είχε δώσει να
διαχειρίζονται ένας υπήκοος Αμερικής και διεκ-
δικούσε και ο ίδιος ο δράστης. Οι αρχές πι-
στεύουν πως άλλα ήταν τα κίνητρα της δολοφο-
νίας και ανέφεραν στην «Political» πως δεν πας
να κάνεις χρήση ναρκωτικών με κάποιον που εί-
σαι σε αντιδικία. Να σημειωθεί ότι δράστης και
θύμα έχουν απασχολήσει τις αρχές για υποθέ-
σεις ναρκωτικών.

Η χρήση κοκαΐνης
και η τελευταία 
κλήση πριν ο «Κέλλυ» 
του… φυτέψει μια
σφαίρα στο κεφάλι

Πώς εντοπίστηκε και συνελήφθη ο 46χρονος 
Αλβανός δολοφόνος του 41χρονου συμπατριώτη του και

ποιες διαφορές είχαν οι δύο άνδρες - Χειροπέδες και 
σε δυο ακόμα που ήταν στο αυτοκίνητο του δράστη 

Γράφει 
o Γιώργος 

Γεραφέντης

Για δύο κακουργήματα διώκεται η PR-δημοσιογράφος που έπαιρνε λεφτά για ταξίδια που δεν έγιναν ποτέ
Δεκάδες καταγγελίες αντιμετωπίζει η πρώην δημοσιογρά-

φος του εκκλησιαστικού ρεπορτάζ, η οποία συνελήφθη και
οδηγήθηκε χτες στον εισαγγελέα. Σε βάρος της ασκήθηκε ποι-
νική δίωξη για δυο κακουργήματα, απάτη και νομιμοποίηση
εσόδων από εγκληματικές δραστηριότητες. Ζήτησε και πήρε
προθεσμία προκειμένου να ετοιμάσει την απολογία της και θα
βρεθεί ενώπιον του ανακριτή την ερχόμενη Τρίτη. 

Οι αστυνομικοί εντόπισαν την πρώην δημοσιογράφο σε κεν-
τρικό ξενοδοχείο της Αθήνας. Σύμφωνα με τις καταγγελίες,
έταζε, εσχάτως, ταξίδια με προορισμό το Άμπου Ντάμπι, σε ελ-
κυστικές τιμές και πολλοί της εμπιστεύτηκαν τα χρήματά τους
προκειμένου να εξασφαλίσουν ότι θα δουν από κοντά το Final
Four της Euroleague στο μπάσκετ. Η κρίσιμη στιγμή έφτασε και
σύμφωνα με τους καταγγέλλοντες, ούτε αεροπορικά εισιτή-
ρια υπήρχαν ούτε δωμάτια σε πολυτελή ξενοδοχεία. Οι προορι-
σμοί που υποσχόταν δεν περιορίζονται στα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα, αλλά αφορούν και άλλους προορισμούς. Οι καταγγέλ-

λοντες, που υποστηρίζουν ότι έχασαν τα χρήματά τους, λένε ότι
η πρώην δημοσιογράφος τους έπειθε λέγοντας ότι έχει ισχυρές
προσβάσεις στο Πατριαρχείο Ιεροσολύμων αλλά και στον Λευ-
κό Οίκο. Στα δικαστήρια την περίμεναν κάποια από τα θύματά
της και ο δικηγόρος τους, ο οποίος επίσης έπεσε θύμα και εκτι-
μά ότι η συνολική ζημιά που έχει προκαλέσει είναι δεκάδες χι-
λιάδες ευρώ. 

Η υπόθεση μπορεί να έχει πάρει τον δρόμο της ανάκρισης,
αλλά οι έρευνες συνεχίζονται καθώς οι αρχές εκτιμούν ότι δεν
έχει αποκαλυφθεί πλήρως, το εύρος της καταγγελλόμενης
απάτης. Παράλληλα, η πρώην δημοσιογράφος έχει μπει σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «P» και στο μικροσκόπιο της αρχής
για το ξέπλυμα βρόμικου χρήματος καθώς ο επικεφαλής, επίτι-
μος αντεισαγγελέας του Αρείου Πάγου Χαράλαμπος Βουρλιώ-
της έχει δώσει εντολή να διερευνηθεί η υπόθεση, ώστε να απο-
φασιστούν οι επόμενες ενέργειες.

Κωνσταντίνος Γεώργιζας

To θύμα
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Λάρισα: Τα δύο κακοποιημένα παιδιά έδειξαν στην κούκλα της παιδοψυχολόγου της ΕΛΑΣ τον πόνο τους
Προφυλακιστέος κρίθηκε ο 50χρονος

ταξιτζής που κατηγορείται για την κακο-
ποίηση των δύο ανήλικων παιδιών της
συντρόφου του στη Λάρισα. Στην απολο-
γία του αρνήθηκε όλες τις κατηγορίες,
ωστόσο δεν έπεισε τον εισαγγελέα.

Τα δύο παιδιά της 32χρονης συντρόφου
του τον κατονόμασαν ως υπαίτιο για τα εγ-
καύματα που έφεραν στο σώμα τους, ενώ
και η μητέρα τους υποστήριξε πως εκεί-
νος τούς προκάλεσε τα εγκαύματα από
καύτρα τσιγάρου. Και η γυναίκα κρίθηκε
προφυλακιστέα μετά την απολογία της την
Τετάρτη και μεταφέρθηκε στις φυλακές
Κορυδαλλού.

Σύμφωνα με πληροφορίες, η παιδοψυ-
χολόγος χρησιμοποίησε μια κούκλα για
να προσεγγίσει τα παιδιά και να τα βοηθή-
σει να μιλήσουν για την υπόθεση της κα-
κοποίησής τους. Το 5χρονο αγόρι δήλωσε
ότι κοιμόταν με τον 50χρονο οδηγό και
πήγαινε στο σχολείο, ενώ το 6χρονο κορί-
τσι δήλωσε ότι δεν πήγαινε στο σχολείο
και συνόδευε την 32χρονη μητέρα της
στις δουλειές. 

Επιπλέον, τα παιδιά επιβεβαίωσαν ότι
τα τραύματα από τσιγάρο προκλήθηκαν
από τον πατέρα τους και όχι από την
32χρονη μητέρα τους, ενώ συμπλήρωσαν
στη μαρτυρία τους ότι «ο Γιάννης είναι κα-

κός». Η κούκλα βοήθησε στην αναπαρά-
σταση των γεγονότων από τα παιδιά, κα-
θώς τη χρησιμοποίησαν για να εξηγήσουν
τα γεγονότα στην παιδοψυχολόγο. Συγκε-
κριμένα, τα παιδιά έδειχναν πάνω στην
κούκλα τα σημεία που τραυμάτιζαν τα
ίδια.

Κάτοικοι που έμεναν στην ίδια γειτονιά
με την οικογένεια, μιλώντας στην κάμερα
του Mega, μοιράστηκαν τις υποψίες τους,
τις εικόνες που αντίκριζαν και τις εξηγή-
σεις που λάμβαναν από τη μητέρα. Βλέ-
παμε τα σημάδια, ρωτούσαμε και μας έλε-
γε ότι είναι από κουνούπια. Απορούσαμε.
Κουνούπια τέτοια εποχή;», είπε χαρακτη-

ριστικά. Σε άλλον γείτονα φέρεται να έχει
αποδώσει τα σημάδια ακόμη και σε μια
γάτα, ισχυριζόμενη πως ήταν σε επαφή με
φιλοζωική οργάνωση για να την απομα-
κρύνει. «Όταν μας έβλεπαν, έτρεχαν κον-
τά μας, ζητούσαν αγκαλιά», ανέφερε ένας
ακόμη γείτονας.

Αξίζει να σημειωθεί ότι τα δύο αδέρφια,
ηλικίας 5 και 6 ετών, φέρουν εμφανή ση-
μάδια κακοποίησης με εγκαύματα από
σβησμένα τσιγάρα και φιλοξενούνται
προσωρινά στο νοσοκομείο. Οι αρμόδιες
υπηρεσίες έχουν ξεκινήσει τις διαδικα-
σίες για τη μεταφορά τους σε ασφαλές
περιβάλλον. 

Φυλακή στο... σπίτι του με βραχιολάκι
Ξ

υστά πέρασε η προφυλάκιση από τον απο-
καλούμενο «εθνικό κοριό» Χρήστο Μαυρί-
κη, καθώς τα προβλήματα υγείας που υπο-

στήριξε ότι αντιμετωπίζει τον έστειλαν σε κατ’ οί-
κον περιορισμό με ηλεκτρονικό βραχιολάκι μετά
το τέλος της απολογίας του. Αίσθηση προκαλεί η
πληροφορία από έγκυρες πηγές ότι θύμα της δρά-
σης του κατηγορούμενου στις τηλεφωνικές παρα-
κολουθήσεις ήταν και ο πατέρας του αρεοπαγίτη

που κατηγορείται ότι πήγε να δω-
ροδοκήσει.

Ο Χρήστος Μαυρίκης προσπά-
θησε να πείσει για ώρες την 22η
τακτική ανακρίτρια ότι το 1 εκατ.
ευρώ, το οποίο ανέφερε στην επι-

στολή που παρέδωσε στον ανώτατο
δικαστικό λειτουργό, δεν αφορού-
σε δωροδοκία αλλά νόμιμη προμή-

θεια για την αγοραπωλησία έκτασης σε
περιοχή φιλέτο της Αθήνας.

Ο αποκαλούμενος «εθνικός κοριός» στο απολο-
γητικό του υπόμνημα ισχυρίστηκε ότι δεν πλησία-
σε τον ανώτατο δικαστικό λειτουργό για να τον δω-
ροδοκήσει, αλλά για να διαμαρτυρηθεί για την πο-
λυετή καθυστέρηση εκδίκασης των αγωγών για
την επίμαχη έκταση και να ζητήσει την παρέμβασή
του ώστε να συζητηθεί η ουσία της υπόθεσης και
να εκδοθεί απόφαση. Αναφέρθηκε εκτενώς στην
επιστολή που παρέδωσε στον αρεοπαγίτη και ήταν
αυτή που οδήγησε στην καταγγελία για απόπειρα
δωροδοκίας και ενεργοποίησε την αυτόφωρη δια-
δικασία και τη σύλληψή του: «Ζήτησα από τον αρε-
οπαγίτη, σε ό,τι αφορά την ενάσκηση των καθη-
κόντων του, να ενδιαφερθεί προκειμένου να εκδο-
θεί απόφαση επί της ουσίας της υπόθεσης. Σε ό,τι
αφορά δε το ζήτημα της εκποίησης του ως άνω
ακινήτου, τη διαμεσολάβηση του κ. αρεοπαγίτη,
την ανεύρεση επενδυτή και τη μεσιτική αμοιβή σε
περίπτωση εκποιήσεώς του, δεν τον προσέγγισα
στο πλαίσιο των καθηκόντων του ως

δικαστικού λειτουργού αλλά λόγω της γνωριμίας
που είχε προηγηθεί με τον ίδιο και τον πατέρα του.
Έτσι τουλάχιστον θεώρησα εγώ όταν συνέταξα την
επιστολή και του την παρέδωσα. Η μεσιτική αμοιβή
που μνημονεύεται στην εν λόγω επιστολή δεν προ-
τάθηκε ως αντάλλαγμα μιας ενέργειας απτόμενης
της ενάσκησης των καθηκόντων του κ. αρεοπαγίτη,
αλλά ως αντάλλαγμα της εξεύρεσης επενδυτή και
υπό τον όρο εκποίησης του ως άνω ακινήτου».

Τον διαψεύδει ο πατέρας του αρεοπαγίτη
Ο πατέρας του αρεοπαγίτη όμως, επίσης πρώην

ανώτατος δικαστικός λειτουργός, σύμφωνα με
ασφαλείς πληροφορίες, διαψεύδει κατηγορημα-
τικά ότι είχε οποιαδήποτε επαφή με τον Χρήστο
Μαυρίκη, καθώς φέρεται να υπήρξε ένα από τα
θύματα των παρακολουθήσεών του. Χαρακτηρι-
στικά, πηγές αναφέρουν ότι ο «εθνικός κοριός»
είχε παγιδεύσει στο παρελθόν το υπηρεσιακό τη-
λέφωνο του τότε εν ενεργεία δικαστικού λειτουρ-
γού και παρακολουθούσε τις επικοινωνίες με συ-
ναδέλφους του.

Στο απολογητικό του υπόμνημα ο Χρήστος
Μαυρίκης ισχυρίζεται ότι δεν ήξερε ότι θα δημι-
ουργούσε «τόσο μεγάλο πρόβλημα» στον αρεο-
παγίτη, υποστηρίζοντας ότι εμφανίστηκε χωρίς να
αποκρύπτει την ταυτότητά του, αφού, όπως είπε,
«είμαι γνωστός από παλιά», παρέδωσε την επι-
στολή σε κλειστό φάκελο μπροστά σε συναδέλ-
φους του δικαστικού λειτουργού και θεωρεί ότι
δεν διέπραξε κανένα αδίκημα. 

Ωστόσο, ζητά, αν δεν παύσει η ποινική δίωξη σε
βάρος του, τουλάχιστον να πέσει στα μαλακά και
να κατηγορηθεί για εμπορία επιρροής μεσάζον-
τος, δηλαδή να μετατραπεί το αδίκημα από κα-
κούργημα σε πλημμέλημα. Θα παραμείνει σε κατ’
οίκον περιορισμό για το επόμενο εξάμηνο, ενώ το
δικαστικό συμβούλιο έχει δυνατότητα να αυξήσει
τον χρόνο κράτησης με βραχιολάκι μέχρι τους 18
μήνες. 

Κατ’ οίκον περιορισμός, η ποινή που επιβλήθηκε στον «εθνικό
κοριό» Χρήστο Μαυρίκη για την απόπειρα δωροδοκίας

δικαστικού λειτουργού - Τι ισχυρίστηκε στον απολογία του

του 
Κωνσταντίνου 

Γεώργιζα
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Νέα Αλικαρνασσός:
Στη φυλακή η 33χρονη 
που πέταξε το μωρό της 
στα σκουπίδια 
μετά τη γέννησή του

Προφυλακιστέα κρίθηκε η

33χρονη γυναίκα από τη Νέα Αλι-

καρνασσό που γέννησε και πέτα-

ξε το μωρό της στα σκουπίδια,

ενώ ο συνήγορός της υπέβαλε αί-

τημα για τη διενέργεια ψυχιατρι-

κής πραγματογνωμοσύνης. «Βρί-

σκεται σε κατάσταση σοκ και πα-

νικού. Πάσχει από ψυχιατρική

διαταραχή», τόνισε ο δικηγόρος

της Γιώργος Καρούτσος, υποστη-

ρίζοντας πως η πελάτισσά του

δεν είχε επίγνωση των πράξεών

της και ζητά συγχώρεση. 

Σύμφωνα με πληροφορίες, η

γυναίκα φέρεται να γέννησε μόνη

της στην μπανιέρα του σπιτιού

της. Ο 33χρονος σύντροφός της

επέστρεψε από τη δουλειά του

και τη βρήκε αιμόφυρτη, χωρίς

να γνωρίζει ότι ήταν σε κατάστα-

ση εγκυμοσύνης, και ειδοποίησε

αμέσως το ΕΚΑΒ.

Στην απολογία της, η 33χρονη

φέρεται να είπε πως είχε έρθει σε

ερωτική επαφή μία φορά με έναν

άνδρα αλβανικής καταγωγής, ο

οποίος -όπως ισχυρίστηκε- είναι

πιθανόν ο πατέρας του παιδιού.

Επίσης δήλωσε πως αγνοούσε

την εγκυμοσύνη. Πίστευε πως η

απουσία της έμμηνου ρύσεως

οφειλόταν σε ορμονικές διατα-

ραχές και στο πένθος που βίωνε,

λόγω της απώλειας της μητέρας

της τους τελευταίους μήνες. Στις

ίδιες διαταραχές απέδιδε και την

αύξηση του βάρους, ιδιαίτερα

στην κοιλιακή χώρα. Επίσης, φαί-

νεται πως είχε σταματήσει με δι-

κή της απόφαση τη φαρμακευτι-

κή αγωγή που λάμβανε, ενώ βρι-

σκόταν υπό ψυχιατρική παρακο-

λούθηση.

Τέλος, στην κατάθεσή της

στους αστυνομικούς της Ασφά-

λειας Ηρακλείου περιέγραψε

πως τη μοιραία νύχτα πήγε στην

τουαλέτα νομίζοντας ότι είχε έν-

τονη δυσκοιλιότητα. Καθώς κατέ-

βασε το εσώρουχο, το μωρό γεν-

νήθηκε ξαφνικά και έπεσε μέσα

στο παντελόνι της. 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΑΤΤΙΚΗΣ ΚΑΙ  NIKOΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ 

Θερμοί υποστηρικτές 
του φετινού Ράλλυ Ακρόπολις 

Τριάντα δύο ημέρες απέμειναν για το απόγευμα της Πέμπτης 26 Ιουνίου,
ημέρα-σταθμός για τον μηχανοκίνητο αθλητισμό. Η υπερειδική διαδρο-
μή του ιστορικού Ράλλυ Ακρόπολις θα διεξαχθεί στο κέντρο της Αθήνας.

Η φετινή EKO Athens Super Special Stage θα διατρέξει τα πιο σημαντικά αθη-
ναϊκά τοπόσημα, καθώς επιστρέφει στο κέντρο της Αθήνας με μια τολμηρή επι-
λογή που ενώνει την ιστορία με τη σύγχρονη αγωνιστική δράση. 

Η τελετή εκκίνησης του αγώνα θα πραγματοποιηθεί στην πλατεία εμπρός
από το Παναθηναϊκό Στάδιο, ενώ η υπερειδική διαδρομή θα ξεκινά λίγα μέτρα
πιο πέρα, κάτω από το άγαλμα του Δισκοβόλου του Μύρωνα. Αμέσως μετά, τα
αυτοκίνητα θα στρίβουν στη λεωφόρο Βασιλέως Κωνσταντίνου και από εκεί,
προς τη λεωφόρο Βασιλίσσης Όλγας, για να εισέλθουν στην πλατεία του Ζαπ-
πείου, δημιουργώντας ένα μοναδικό σκηνικό, που θα ανεβάσει την αδρεναλίνη
στα ύψη, με ελεύθερη πρόσβαση για το κοινό, εντός
του ιστορικού κέντρου. 

Η Περιφέρεια Αττικής και ο Νίκος Χαρδαλιάς προ-
σωπικά -γνωστός για την ιδιαίτερη αγάπη του στον
αθλητισμό- στηρίζουν θερμά αυτό το υπερθέαμα
υψηλής αισθητικής, μήκους 1,5 χιλιομέτρου, που θα
μεταδοθεί ζωντανά σε όλο τον κόσμο και θα συνδέσει
τον σύγχρονο μηχανοκίνητο αθλητισμό με την αρχαία
ελληνική κληρονομιά.

«Μοναδική εμπειρία»
«Για εμάς στην Περιφέρεια Αττικής, η υποστήριξη

τέτοιων κορυφαίων διοργανώσεων είναι αυτονόητο ότι αποτελεί σταθερή στρα-
τηγική επιλογή. Και αυτό γιατί πιστεύουμε βαθιά στις αξίες του αθλητισμού,
στην εξωστρέφεια, στη σύνδεσή τους με τον πολιτισμό και την τουριστική ταυ-
τότητα της κάθε περιοχής. Η φετινή υπερειδική διαδρομή στις 26 Ιουνίου, την
οποία στηρίζει ενεργά η Περιφέρεια Αττικής, είναι μια μοναδική εμπειρία. Δεν
πρόκειται απλώς για ένα ακόμη αθλητικό γεγονός. Αλλά για ένα υπερθέαμα
υψηλής αισθητικής και αθλητικής αξίας, που ξεκινά από το Καλλιμάρμαρο -το
Παναθηναϊκό Στάδιο, σύμβολο του Ολυμπισμού- και διατρέχει την καρδιά της
πόλης μας, το Ζάππειο, τους Στύλους του Ολυμπίου Διός, την ιστορική Αθήνα,
συνδέοντας τον σύγχρονο μηχανοκίνητο αθλητισμό με την αρχαία ελληνική
κληρονομιά», δήλωσε ο περιφερειάρχης Αττικής στη συνέντευξη Τύπου που

παραχώρησαν οι διοργανωτές στο Ζάππειο, ανακοινώνοντας το μέχρι πρότι-
νος… «επτασφράγιστο μυστικό» της υπερειδικής διαδρομής. 

Το Ράλλυ Ακρόπολις είναι από τους παλαιότερους και σημαντικότερους
αγώνες αυτοκινήτου παγκοσμίως που διοργανώνεται στην Ελλάδα. Ξεκίνησε το
1952 ως Ράλλυ ΕΛΠΑ και μετονομάστηκε σε Ράλλυ Ακρόπολις το 1953. Από το
1956 αποτελεί μέρος του Παγκόσμιου Πρωταθλήματος ράλι (WRC) και θεωρεί-
ται από τα πιο απαιτητικά και ανταγωνιστικά ράλι του πρωταθλήματος. 

Οι πληροφορίες μας αναφέρουν πως με αφορμή τη διεξαγωγή της «Ολυμ-
πιάδας» του μηχανοκίνητου αθλητισμού, το «Ράλλυ των Θεών», όπως έχουμε
συνηθίσει να το ακούμε, οι αθλητές θα πραγματοποιήσουν μια ιδιαίτερη ξενά-
γηση στα αθηναϊκά τοπόσημα.

«Φιλοξενούμε επιτυχώς 
κορυφαίες διοργανώσεις»

«Η Αττική δίνει για ακόμη μία φορά δυναμικό “πα-
ρών” φιλοξενώντας τη φετινή υπερειδική διαδρομή,
ως μια σύγχρονη μητροπολιτική ευρωπαϊκή περιφέ-
ρεια που πιστεύει έμπρακτα στη δύναμη του αθλητι-
σμού να εμπνέει, να ενώνει και να προβάλλει την Ελ-
λάδα μας παγκοσμίως. Μια περιφέρεια που αποδει-
κνύει σε κάθε ευκαιρία τη δυνατότητά της να φιλοξε-
νεί με απόλυτη επιτυχία κορυφαίες αθλητικές διοργα-
νώσεις στο παγκόσμιο στερέωμα. Το Ράλλυ Ακρόπο-

λις είναι πολύ περισσότερα από ένας αγώνας. Είναι η ζωντανή αφήγηση της
Ελλάδας που προχωρά, εξελίσσεται και πρωταγωνιστεί», επεσήμανε ο περι-
φερειάρχης Αττικής.

Η διεξαγωγή του κορυφαίου ράλι WRC βρίσκει την Περιφέρεια Αττικής έτοι-
μη στην εφαρμογή μιας από τις βασικές της προτεραιότητες, την ενίσχυση της
οδικής ασφάλειας. Είναι γνωστό πως ένα από τα προσωπικά στοιχήματα του Νί-
κου Χαρδαλιά ήταν η επένδυση στον εκσυγχρονισμό και στην αναβάθμιση του
κεντρικού οδικού δικτύου της πόλης, που εμπίπτει στις αρμοδιότητες της περι-
φέρειας, σε συνεργασία με την Πολιτεία και τους δήμους, που -όπως έχουμε
δει- υλοποιείται απ’ άκρη σ’ άκρη των διοικητικών ορίων της μεγαλύτερης περι-
φέρειας της χώρας.

«Είναι ένα υπερθέαμα υψηλής 
αισθητικής και αθλητικής αξίας», 

δήλωσε χαρακτηριστικά 
ο περιφερειάρχης για τη φετινή 

υπερειδική που θα διεξαχθεί 
στο κέντρο της Αθήνας στις 26 Ιουνίου 
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Ο
ι εισπράξεις από τον ΦΠΑ και τις οφειλές

των φορολογουμένων αποτελούν τα

«κλειδιά» για την επίτευξη του υψηλότε-

ρου δυνατού υπερπλεονάσματος το 2025, κατευ-

θύνοντας αναλόγως και το βάρος των ελέγχων

που θα πραγματοποιήσει φέτος η Εφορία.

Σε πρώτο πλάνο θα μπουν τα επαγγέλμα-

τα «υψηλού κινδύνου» για τη διάπραξη φο-

ροδιαφυγής ώστε να ξεπεραστεί ο φετινός

στόχος του προϋπολογισμού για συνολικά

έσοδα 53,1 δισ. ευρώ και έσοδα από ΦΠΑ

18,8 δισ. ευρώ. Μέχρι στιγμής η πορεία του

προϋπολογισμού το α’ τετράμηνο δείχνει

ότι υπάρχει σημαντική υπέρβαση των στό-

χων, ωστόσο η ανάγκη για όσο γίνεται υψηλότερα

πλεονάσματα κινητοποιεί τον μηχανισμό ώστε να

προκύψουν περισσότερα έσοδα. Επιπλέον, με βά-

ση το επιχειρησιακό πλάνο της ΑΑΔΕ για το τρέχον

έτος θα δοθεί ιδιαίτερο βάρος στην εντατικοποί-

ηση των φορολογικών ελέγχων και στην ενίσχυση

των ψηφιακών εργαλείων παρακολούθησης και

συμμόρφωσης των φορολογουμένων.

Το φετινό σχέδιο της Αρχής προβλέπει τη διε-

νέργεια 43.000 επιτόπιων προληπτικών ελέγχων

σε επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται σε συγ-

κεκριμένες περιοχές, έχουν συγκεκριμένο αντι-

κείμενο δραστηριότητας και εμφανίζουν επιμέ-

ρους ιδιαιτερότητες που τις καθιστούν «στό-

χους» για την Εφορία. 

Παράλληλα, σε περίοπτη θέση βρίσκονται

οι καταγγελίες που γίνονται από πολίτες με

κάθε ιδιότητα (πελάτες, πρώην σύζυγοι,

πρώην συνεταίροι και εργαζόμενοι κ.λπ.).

Επιπλέον, θα διενεργηθούν 26.000 φορολο-

γικοί έλεγχοι, από τους οποίους οι 10.000 θα

διενεργηθούν από τις ΔΟΥ, 8.000 από τα

Ελεγκτικά Κέντρα και 1.500 από το ΚΕΜΕΦ. Επί-

σης, άλλοι 6.000 στοχευμένοι έλεγχοι θα εστιά-

σουν σε συγκεκριμένα «ψάρια», καθώς και 500 σε

κλάδους όπου η φοροδιαφυγή οργιάζει.

Το επιχειρησιακό πλάνο προβλέπει την ενίσχυ-

ση των δυνάμεων επιτόπιων ελέγχων στις νησιω-

τικές περιοχές της χώρας, σταδιακά από τον επό-

μενο μήνα και μέχρι να κορυφωθεί η τουριστική

περίοδος στα τέλη Σεπτεμβρίου. Παράλληλα, θα

στήνονται μπλόκα στις εθνικές οδούς, στα λιμάνια

και τα αεροδρόμια της χώρας προκειμένου να δια-

πιστωθεί αν τηρείται η φορολογική και τελωνει-

ακή νομοθεσία. 

Σε όλα τα παραπάνω έρχεται να προστεθεί το

νέο σύστημα του ηλεκτρονικού τιμολογίου και του

ηλεκτρονικού πελατολογίου, τα οποία αναμένεται

να περιορίσουν ακόμη περισσότερο τη φοροδια-

φυγή, ειδικά σε κλάδους που έχει αποδειχτεί ότι

γίνεται πραγματικό πάρτι! Σε κάθε περίπτωση, το

οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης θέλει να

αξιοποιήσει στο έπακρο το χρονικό διάστημα από

τον Ιούνιο έως τον Σεπτέμβριο, καθώς μέσα σε αυ-

τό το τετράμηνο πραγματοποιούνται αναλογικά οι

περισσότερες συναλλαγές σε σχέση με το σύνολο

του έτους.
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ΦΠΑ και οφειλές οι καταλύτες 
του υπερπλεονάσματος και 
των... παροχών Μητσοτάκη

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΤΑΣΙΝΟΠΟΥΛΟΣ
Χαμηλό προφίλ και
εμπειρία στο τιμόνι
της Βιοχάλκο

ΜΑΝΟΣ ΜΑΝΟΥΣΑΚΗΣ:
Η Ελλάδα πρωταγωνιστεί
παγκοσμίως
στη διείσδυση ΑΠΕ
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Ποιους βάζει στο μικροσκόπιο
των ελέγχων η Εφορία 

Ποιους βάζει στο μικροσκόπιο
των ελέγχων η Εφορία 
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Μέσα στα προβλεπόμενα χρονικά όρια προχωρά η
επέκταση του μετρό προς την Καλαμαριά, με την
ολοκλήρωσή της να προσδιορίζεται στα τέλη Φε-
βρουαρίου του 2026. Το γεγονός επιβεβαίωσε η
ηγεσία του υπουργείου Υποδομών και Μεταφορών,
παρουσία των επικεφαλής της Ελληνικό Μετρό, της
Εγνατίας Οδού και του υφυπουργού Μακεδονίας-
Θράκης σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Δι-
οικητήριο Θεσσαλονίκης.

Υπογραμμίστηκαν η ουσιαστική συνεργασία μετα-
ξύ των φορέων αλλά και η σταθερή πολιτική βούλη-
ση για την απρόσκοπτη υλοποίηση των κρίσιμων πα-
ρεμβάσεων στη Θεσσαλονίκη, ενώ παράλληλα ανα-
κοινώθηκε ότι μέχρι το τέλος του 2025 αναμένεται

να προχωρήσει η διαδικασία παραχώρησης της
Εγνατίας Οδού ΑΕ, καθώς έχει ήδη αναδειχθεί ανά-
δοχος για το έργο.

Ιδιαίτερη έμφαση δόθηκε στην αλλαγή του κλίμα-
τος γύρω από το μετρό της Θεσσαλονίκης και η αμ-
φισβήτηση του παρελθόντος έχει δώσει τη θέση της
στην εμπιστοσύνη των πολιτών, οι οποίοι πλέον πε-
ριμένουν με ανυπομονησία την καθημερινή χρήση
του μέσου. Ο υπουργός Χρίστος Δήμας επανέλαβε
ότι οι τακτικές συναντήσεις με τους τοπικούς φορείς
θα συνεχιστούν προκειμένου να διασφαλιστεί η αυ-
στηρή τήρηση των στόχων, ενώ από πλευράς του ο κ.
Γκιουλέκας έκανε λόγο για έμπρακτη απόδειξη του
κυβερνητικού ενδιαφέροντος προς τη Βόρεια Ελλά-
δα, επισημαίνοντας την πυκνή παρουσία των αρμό-
διων υπουργών στην πόλη τους τελευταίους μήνες
για την παρακολούθηση των έργων.

Εντός χρονοδιαγράμματος η επέκταση του μετρό προς την Καλαμαριά

Τ
ο 2024 αποτέλεσε για τον
ελληνικό τουρισμό μια χρο-
νιά ανάκαμψης και ενίσχυ-

σης της δυναμικής του, με σημαντι-
κή αύξηση των αφίξεων και των
εσόδων, γεγονός που επιβεβαιώνει
την ανθεκτικότητα του κλάδου πα-
ρά τις διεθνείς προκλήσεις.

Η Ελλάδα κατέγραψε ρεκόρ επι-
σκεψιμότητας με περισσότερους
από 33 εκατομμύρια τουρίστες, ενώ
τα τουριστικά έσοδα ξεπέρασαν τα
20 δισ. ευρώ. Σε κεντρικό και περι-
φερειακό επίπεδο εμφανής είναι
πλέον η τάση για την ενίσχυση του
βιώσιμου τουρισμού και τη διαφο-
ροποίηση του τουριστικού προϊόν-

τος με ανάπτυξη του χειμερι-
νού και πολιτιστικού τουρι-
σμού.

Η προσέλκυση τουριστών
υψηλού καταναλωτικού επιπέ-
δου αποτελεί στρατηγικής ση-

μασίας στόχο για τον ελληνικό
τουρισμό, καθώς συμβάλλει κα-

θοριστικά στην αύξηση των εσό-
δων, στην επιμήκυνση της τουριστι-
κής περιόδου και στην ενίσχυση
επενδύσεων σε ποιοτικές υποδο-
μές και υπηρεσίες, δίνοντας ώθηση
σε ένα βιώσιμο και ανταγωνιστικό
τουριστικό μοντέλο.

Σύμφωνα με τα στοιχεία από την
Τράπεζα της Ελλάδος (ΤτΕ), οι κά-
τοικοι από τον Καναδά, την Αυστρα-
λία και τις ΗΠΑ ήταν οι τουρίστες
που κατά τη διάρκεια της επίσκε-
ψής τους στη χώρα μας το 2024 ξό-
δεψαν τα περισσότερα χρήματα ανά
άτομο. Συγκεκριμένα, η μέση κατά
κεφαλή δαπάνη από τους Αυστρα-
λούς έφτασε τα 1.069 ευρώ ανά
άτομο, όταν το 2023 η δαπάνη
έφτανε τα 1.594 ευρώ. Οι Αμερικα-
νοί ξόδεψαν 1.024 ευρώ ανά άτομο,

όταν το 2023 η δαπάνη άγγιζε τα
€977. Οι Καναδοί όμως σημείωσαν
πραγματικό ρεκόρ στις δαπάνες
τους ανά άτομο ξοδεύοντας ο καθέ-
νας 1.260 ευρώ, 232 ευρώ αυξημέ-
νη η κατά κεφαλή δαπάνη από το
2023.

Αν αναλογιστεί κανείς και τις αφί-
ξεις των τουριστών από τις αντί-
στοιχες αγορές, τότε θα είναι σαφέ-
στερα τα συμπεράσματα που θα
εξάγει, καθώς από την Αυστραλία
μάς επισκέφτηκαν 180.000, από τις
ΗΠΑ 1.547.000 τουρίστες, ενώ από
τον Καναδά οι τουρίστες έφτασαν
μόλις τις 302.000.

Λιγότερα λεφτά άφησαν
οι Ευρωπαίοι επισκέπτες

Ωστόσο, οι Ευρωπαίοι επισκέπτες
εξακολουθούν να αποτελούν βασικό
πυλώνα για την τουριστική οικονομία
της Ελλάδας. Τα πρόσφατα στοιχεία
αποκαλύπτουν μεικτές τάσεις ως
προς τη συμπεριφορά κατανάλωσης.
Παρότι η ροή τουριστών από μεγάλες
ευρωπαϊκές αγορές παραμένει στα-
θερή, η μέση κατά κεφαλήν δαπάνη
τους εμφανίζει μεταβολές που προ-
καλούν προβληματισμό στον κλάδο.

Η γερμανική αγορά παρουσίασε
αξιοσημείωτη μείωση στις δαπάνες
ανά επισκέπτη. Το 2024 οι Γερμανοί

ξόδεψαν 685 ευρώ κατά μέσο όρο,
όταν την προηγούμενη χρονιά το πο-
σό ξεπερνούσε τα 750 ευρώ, κατα-
γράφοντας πτώση σχεδόν 9%. Αντί-
στοιχα και οι τουρίστες από το Ηνω-
μένο Βασίλειο περιόρισαν ελαφρώς
τα έξοδά τους, με τη μέση δαπάνη να
διαμορφώνεται στα 695 ευρώ έναντι
717 το 2023. Ακόμη πιο αισθητή είναι
η κάμψη που παρατηρείται στην πε-
ρίπτωση των Γάλλων επισκεπτών, οι
οποίοι μείωσαν τις δαπάνες τους κα-
τά σχεδόν 19%, προτιμώντας προφα-
νώς πιο οικονομικές επιλογές ή
στρεφόμενοι σε εναλλακτικούς προ-
ορισμούς. Η μέση κατά κεφαλήν δα-
πάνη τους υποχώρησε στα 632 ευρώ
από 778 το προηγούμενο έτος.

Εξαίρεση ήταν η Ιταλία, απ’ όπου
καταγράφηκε μικρή αλλά αξιοση-
μείωτη αύξηση στη δαπάνη ανά του-
ρίστα, με 605 ευρώ κατά μέσο όρο,
αυξάνοντας την κατανάλωσή τους
κατά 3,3% από το 2023. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία από την Τράπεζα της Ελλάδος,
Καναδοί, Αυστραλοί και Αμερικανοί ξόδεψαν 

τα περισσότερα χρήματα ανά άτομο κατά τη διάρκεια 
της επίσκεψής τους στη χώρα μας το 2024

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Αυτοί είναι οι πιο...
ανοικτοχέρηδες τουρίστες
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ΜΑΝΟΣ ΜΑΝΟΥΣΑΚΗΣ

N
έα δεδομένα και μεγάλες
προκλήσεις φέρνει σε παγκό-
σμιο επίπεδο στην αγορά

ηλεκτρικής ενέργειας η μεγάλη διείσ-
δυση των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέρ-
γειας στο μείγμα ηλεκτροπαραγωγής,
διαταράσσοντας σε πολλές περιπτώ-

σεις ακόμα και την ευστάθεια
του ηλεκτρικού συστήματος, με
τους ειδικούς να επισημαίνουν
ότι είναι αναγκαία η ύπαρξη ενός
νέου τύπου ηλεκτρικού συστή-
ματος, ειδικά προσαρμοσμένου
στα νέα δεδομένα της ενεργει-
ακής μετάβασης, το οποίο πρέ-
πει να σχεδιαστεί εκτενώς από το

επίπεδο της θεωρίας έως το επίπεδο
του εξοπλισμού και της τεχνολογίας.

Ο πρόεδρος και διευθύνων σύμ-
βουλος του ΑΔΜΗΕ Μάνος Μανουσά-
κης, μιλώντας στο International Fo-
rum on Power System Transforma-
tion 2025, το οποίο φιλοξενήθηκε στο
Πεκίνο, αναφέρθηκε στην ενεργειακή
στροφή που έχει πετύχει η Ελλάδα.
Συγκεκριμένα, κατά τη συζήτηση
στρογγυλής τραπέζης που πραγματο-
ποιήθηκε με τους επικεφαλής διαχει-

ριστών, παραγωγών και τεχνολογικών
εταιρειών, ο κ. Μανουσάκης επεσή-
μανε ότι την τελευταία οκταετία, το
ενεργειακό μείγμα της Ελλάδας έχει
αλλάξει ριζικά, με τις «πράσινες» επι-
δόσεις της χώρας να ξεχωρίζουν σε
διεθνές επίπεδο, δεδομένου ότι οι
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας, φω-
τοβολταϊκά και αιολικά, αγγίζουν το
50% της ζήτησης, από περίπου 20% το
2017, με την προοπτική να φτάσουν το
80% έως το 2030.

Η συνεισφορά
του Διαχειριστή

Αναφερόμενος στη συνεισφορά του
ΑΔΜΗΕ στην επιτάχυνση της πράσι-
νης μετάβασης της χώρας, επεσήμα-
νε πως από την ανάληψη της διοίκη-
σης το 2017 μέχρι σήμερα ο Διαχειρι-

στής έχει επενδύσει συνολικά 3,1 δισ.
ευρώ για την κατασκευή κρίσιμων
ενεργειακών υποδομών που διευρύ-
νουν σημαντικά τον ηλεκτρικό χώρο
για την ενσωμάτωση περισσότερων
ΑΠΕ. Στο πλαίσιο αυτό, έκανε λόγο για
την αποστολή του ΑΔΜΗΕ που αφορά
την ηλεκτρική διασύνδεση της νησιω-
τικής και της ηπειρωτικής χώρας, ένα
έργο που έχει προχωρήσει σημαντι-
κά, καθώς έχουν ήδη υλοποιηθεί επι-
τυχώς 8 υποθαλάσσιες διασυνδέσεις,
με νέες ανάλογες επενδύσεις να δρο-
μολογούνται προς υλοποίηση το επό-
μενο διάστημα, οι οποίες εντάσσονται
στο δεκαετές πρόγραμμα ανάπτυξης
του ελληνικού συστήματος μεταφο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας, ύψους 6,3
δισ. ευρώ.

Ο κ. Μανουσάκης μίλησε και για τις

διεθνείς διασυνδέσεις που σχεδιάζει
ή αναπτύσσει ο ΑΔΜΗΕ, σε συνεργα-
σία με γειτονικούς Διαχειριστές, προς
την ηπειρωτική Ευρώπη και την Ανα-
τολική Μεσόγειο, όπως Ελλάδας-Κύ-
πρου-Ισραήλ Great Sea Interconnec-
tor, Ελλάδας-Ιταλίας GRITA 2, Ελλά-
δας-Σαουδικής Αραβίας Saudi Greek
Interconnection και Ελλάδας-Γερμα-
νίας Green Aegean Interconnector,
ενώ έκανε αναφορά και στη σημασία
της διασύνδεσης Ελλάδας-Αιγύπτου
GREGY που αναπτύσσει ο Όμιλος Κο-
πελούζου και ο ΑΔΜΗΕ εξετάζει την
επενδυτική συμμετοχή του. Όπως τό-
νισε, τα έργα αυτά αξιοποιούν τη γεω-
στρατηγική θέση της χώρας, το εξαι-
ρετικό δυναμικό ΑΠΕ που διαθέτει
και ενισχύουν την ενεργειακή διαφο-
ροποίηση και ανθεκτικότητα της Ευ-
ρώπης. «Προωθούμε την ανάπτυξη
ενεργειακών διαδρόμων στο ευρω-
παϊκό ηλεκτρικό σύστημα οι οποίοι θα
συνδράμουν στην ασφάλεια και τη
σταθερότητα στα εθνικά ηλεκτρικά
μας συστήματα, όσο το ποσοστό των
ΑΠΕ στο μείγμα ηλεκτροπαραγωγής
αυξάνεται», σχολίασε.

Όλα όσα είπε ο πρόεδρος και διευθύνων σύμβουλος
του ΑΔΜΗΕ στο International Forum on Power System

Transformation 2025, στο Πεκίνο, 
για την ενεργειακή στροφή που έχει πετύχει η Ελλάδα

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Ο γενικός γραμματέας Διεθνών Οικονομικών Σχέσε-
ων και Εξωστρέφειας Δημήτρης Σκάλκος εκπροσώπη-
σε το υπουργείο Εξωτερικών στη 19η Διάσκεψη των
Προέδρων των Κοινοβουλίων των χωρών της Πρωτο-
βουλίας Αδριατικής & Ιονίου που έλαβε χώρα στα Ιωάν-
νινα, στις 23 Μαΐου 2025. Τα δυο κύρια θέματα της διά-
σκεψης ήταν η ευρωπαϊκή προοπτική και η ενταξιακή
πορεία των Δυτικών Βαλκανίων καθώς και η διαφορο-
ποίηση της τουριστικής προσφοράς στην Περιφέρεια
Αδριατικής - Ιονίου.

Στην παρέμβασή του με αντικείμενο την ευρωπαϊκή
προοπτική και την ενταξιακή πορεία των Δυτικών Βαλ-
κανίων, ο γενικός γραμματέας αναφέρθηκε στους άρρη-

κτους ιστορικούς δεσμούς των λαών της ευρύτερης πε-
ριοχής και επισήμανε τη σταθερή υποστήριξη της χώρας
μας στην ευρωπαϊκή προοπτική των Δυτικών Βαλκανίων

και την εποικοδομητική συμβολή της στην προενταξιακή
τους πορεία στην ΕΕ, υπογραμμίζοντας παράλληλα την
αναγκαία προϋπόθεση του σεβασμού και της προώθη-
σης των καταστατικών αρχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ακόμη, ο κ. Σκάλκος αναφέρθηκε στις προτεραιότη-
τες και τις δράσεις της διπλής ελληνικής προεδρίας της
EUSAIR και της Πρωτοβουλίας Αδριατικής - Ιονίου που
ολοκληρώνεται στο τέλος Μαΐου. 

Τέλος, ο γενικός γραμματέας χαιρέτισε την υιοθέτηση
της Κοινής Δήλωσης των Προέδρων των Κοινοβουλίων
των χωρών της ΠΑΙ ως ακόμη ένα βήμα για τη στενότερη
συνεργασία των κρατών της περιοχής ειδικά στο σημε-
ρινό μεταβαλλόμενο διεθνές περιβάλλον.

Η Ελλάδα 
πρωταγωνιστεί

παγκοσμίως 
στη διείσδυση ΑΠΕ

Ο Δ. Σκάλκος στη 19η Διάσκεψη των Προέδρων των Κοινοβουλίων 
των χωρών της Πρωτοβουλίας Αδριατικής & Ιονίου στα Ιωάννινα



Ο
Γιάννης Στασινόπουλος κρατά ήδη εδώ και πέν-
τε χρόνια το τιμόνι μιας από τις μεγαλύτερες
εταιρείες της Ελλάδας, η οποία μπορεί μεν να

έχει μεταφέρει την έδρα της στο Βέλγιο, παραμένει όμως
στην καρδιά της απόλυτα ελληνική. Η Βιοχάλκο ΑΕ είναι
μια βαριά βιομηχανία που δραστηριοποιείται στην επε-

ξεργασία του μετάλλου και συγκεκριμένα του χαλ-
κού, του αλουμινίου, του χάλυβα και των καλωδίων.
O όμιλος ιδρύθηκε το 1937, από τα αδέλφια Μιχά-
λη, Ηλία και Γιάννη Στασινόπουλο, όμως η αρχή εί-
χε γίνει νωρίτερα, το 1924, καθώς τότε εμφανίστη-
κε η εταιρεία Αδελφοί Ν. Στασινόπουλοι ΟΕ που
αποτέλεσε την απαρχή της περαιτέρω εξέλιξης της
Βιοχάλκο. 

Σήμερα ο Γιάννης Στασινόπουλος εκπροσωπεί
την τρίτη γενιά που διοικεί τον όμιλο, ο οποίος αποτελεί-
ται από 87 θυγατρικές και καλύπτει το 10% των ελληνικών
εξαγωγών. Είναι ο δευτερότοκος γιος του Νίκου Στασι-
νόπουλου και στις 12 Νοεμβρίου του 2020 ανέλαβε τη
νευραλγική θέση του διευθύνοντος συμβούλου. Είναι
άνθρωπος χαμηλών τόνων και αποφεύγει τη δημοσιότη-
τα, προτιμώντας να «μιλάει» με τη δουλειά του, η οποία
όμως τον έχει μετατρέψει σε έναν άκρως επιδραστικό
επιχειρηματία. Όταν ανέλαβε τη θέση του CEO, η χρημα-
τιστηριακή αξία της μητρικής Viohalco και των βασικών
εισηγμένων θυγατρικών της (Cenergy και Ελβάλ/Χαλ-
κόρ) ήταν 1,83 δισ. ευρώ. Το 2021, κάτω από την αποφα-
σιστική διοίκηση του Γιάννη Στασινόπουλου, η εταιρεία
κατέγραψε μια εξαιρετικά επιτυχημένη χρονιά, καθώς
κατάφερε για πρώτη φορά να ξεπεράσει το κατώφλι των
5 δισ. ευρώ σε κύκλο εργασιών, κάτι που εντυπωσίασε
ακόμα και τα στελέχη της επιχείρησης, τα οποία έκαναν
λόγο για «ιστορικά» αποτελέσματα. Σήμερα η συνολική

αξία των τριών αυτών εταιρειών βρίσκεται στα 4,26 δισ.
με άνοδο 132%. Η Βιοχάλκο αυτή τη στιγμή έχει κεφαλαι-
οποίηση 1,495 δισ., η Cynergy 1,953 δισ. και η ΕΛΒΑΛ-
ΧΑΛΚΟΡ 814 εκατ. 

Η πορεία
Ο Γιάννης Στασινόπουλος είναι απόφοιτος της Σχολής

Μωραΐτη και σπούδασε Οικονομικά στο Τμήμα Επιστη-
μών Διοίκησης του Πανεπιστημίου City του Λονδίνου,
ενώ είναι επίσης κάτοχος μεταπτυχιακού τίτλου από το
Τμήμα Εμπορίου Χρηματοοικονομικών και Ναυτιλίας
του ίδιου πανεπιστημίου.

Από τη θέση που βρίσκεται έχει αναλάβει τη μεγάλη
πρόκληση για να οδηγήσει τη Βιοχάλκο και τις εταιρείες
της στη «νέα εποχή», συντονίζοντας τις πολυσχιδείς
δραστηριότητες, οι οποίες πλέον απλώνονται σχεδόν σε
κάθε βιομηχανικό κλάδο, τη στιγμή όμως που η παγκο-
σμιοποίηση της οικονομίας απαιτεί μια έντονη διεθνο-
ποιημένη παρουσία. Άλλωστε αυτή ήταν και η βασική αι-
τία που η έδρα του ομίλου μεταφέρθηκε στο Βέλγιο,
αφήνοντας όμως τη συντριπτική πλειοψηφία των δρα-
στηριοτήτων στην Ελλάδα. 

Στη δέσμη των προκλήσεων του Γιάννη Στασινόπου-
λου είναι η εγκατάσταση και ανάπτυξη έργων μεταφο-
ράς ενέργειας, κύριο χαρακτηριστικό των οποίων είναι η

υψηλή προστιθέμενη αξία, ιδίως τώρα που έρχεται να
προστεθεί μία ακόμη διάσταση στην ενεργειακή διαχεί-
ριση, λαμβάνοντας τη μορφή της ενεργειακής αποθή-
κευσης. Άλλος πολύ σημαντικός τομέας είναι η εκμε-
τάλλευση των νέων ευκαιριών ανάπτυξης που «γεννά» ο
τομέας των υποθαλάσσιων καλωδίων. Αυτό σημαίνει ότι
ο Γιάννης Στασινόπουλος θέτει ως στόχο τη μεθοδευμέ-
νη είσοδο της Βιοχάλκο σε νέες αγορές με υψηλότερη
ζήτηση. Τρίτος τομέας στον οποίο ο διευθύνων σύμβου-
λος θέτει την προσοχή του είναι η διαχείριση του υψηλού
φορτίου των δανείων, καθώς επίσης και η ανάγκη να συ-
νεχιστούν οι μεγάλες παραγωγικές επενδύσεις που θα
διατηρήσουν τη συνεχή ανοδική πορεία του ομίλου.

Η αγάπη για τον αθλητισμό
Μία από τις πρόσφατες σημαντικές αποφάσεις του

CEO της Βιοχάλκο ήταν εκείνη της εμπλοκής του με την
αξιοποίηση των Ολυμπιακών Εγκαταστάσεων, καθώς
τον ενόχλησε αφάνταστα ο τρόπος με τον οποίο αυτά τα
ακίνητα πέρασαν από τη μία μέρα στην άλλη στη λήθη
και την καταστροφή. Μαζί με άλλους επενδυτές, ο Γιάν-
νης Στασινόπουλος δημιούργησε την εταιρεία «Στάδιο
2020», η οποία ανέλαβε την εκμετάλλευση του Κέντρου
Αντισφαίρισης του ΟΑΚΑ (συμπεριλαμβανομένου των
16 γηπέδων του) και σύμφωνα με τη σύμβαση θα μισθώ-
νει για τα επόμενα 35 χρόνια τις εγκαταστάσεις 70
στρεμμάτων, με τη δέσμευση να επενδύσει 10 εκατ. ευ-
ρώ. Ήδη οι μέτοχοι έχουν τοποθετήσει στην επιχείρηση
περί τα τρία εκατομμύρια, καθώς προσπαθούν να την
κάνουν κερδοφόρα, γεγονός που δεν είναι εύκολο, αντ-
λούν όμως χαρά από το γεγονός ότι υπάρχουν άνθρωποι
που αθλούνται στα συγκεκριμένα Ολυμπιακά Ακίνητα,
δίνοντάς τους ζωή.
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Πρόκειται για έναν από τους 
πλέον επιδραστικούς επιχειρηματίες 

της Ελλάδας του 21ου αιώνα, που 
καταφέρνει να «μιλά» με τη δουλειά του

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

ΓΙΑΝΝΗΣ
ΣΤΑΣΙΝΟΠΟΥΛΟΣ

Χαμηλό προφίλ και εμπειρία 
στο τιμόνι της Βιοχάλκο
Χαμηλό προφίλ και εμπειρία 
στο τιμόνι της Βιοχάλκο
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αι μόνο η λέξη «κρυπτονομίσματα» κάποιους
τους τρομάζει. Ίσως να φταίει το πρώτο συν-
θετικό -«κρυπτο-»-, ασχέτως αν τα κρυπτονο-

μίσματα στην ουσία δεν είναι κρυφά αλλά αντιθέτως
απολύτως φανερά. Φανερά σε ποιους όμως, αν σκε-
φτούμε ότι έχουν δημιουργηθεί μέσα από σύγχρονες
έννοιες και πολύπλοκα δημιουργήματα όπως είναι τα
blockchains και τα ledgers. Και αν τώρα χαθήκατε στη
σύγχρονη τεχνολογία, δεν έχετε άδικο. 

Το πρώτο κρυπτονόμισμα ήταν το bitcoin που δημι-
ουργήθηκε το 2009 και έχει παραμείνει και το πιο

γνωστό, όμως από τότε μέχρι σήμερα πάρα πολ-
λά έχουν αλλάξει. Κατ’ αρχάς υπάρχουν στην
αγορά πάνω από 25.000 κρυπτονομίσματα και
μάλιστα δύο από αυτά τα έχουν δημιουργήσει
πρόσφατα ο Ντόναλντ και η Μελάνια Τραμπ, θέ-
λοντας κι αυτοί να βγάλουν κέρδος από αυτή την
τεράστια αγορά. Από τα χιλιάδες κρυπτονομί-
σματα πάνω από 40 έχουν κεφαλαιοποίηση που
ξεπερνά το 1 δισ. ενώ ο βασιλιάς των νομισμάτων

έχει αυτή τη στιγμή κεφαλαιοποίηση 2,2 τρισ. δολά-
ρια. Ένα bitcoin πωλείται σήμερα προς 111.420 δολά-
ρια, όταν κατά τα πρώτα χρόνια της δημιουργίας του
είχε αξία μόλις 262,9 δολάρια. Δηλαδή, πολύ απλά, αν
κάποιος είχε αγοράσει ένα bitcoin κατά το 2015, σή-
μερα -δέκα χρόνια μετά- θα είχε αυξήσει την επένδυ-
σή του κατά 42.281%. Αλλά ας μην πάμε τόσο μακριά.
Ακόμη και πέντε μήνες πριν αν είχατε αγοράσει ένα
τέτοιο νόμισμα θα είχατε κέρδος 10%. Αιτία αυτής της
πορείας είναι φυσικά η αλλαγή στάσης του νέου προ-
έδρου των ΗΠΑ, ο οποίος από εκεί που δεν τα πίστευε
τα κρυπτονομίσματα κατά την πρώτη του θητεία, τώρα
τα λατρεύει και θέλει να κάνει την Αμερική τη Μέκκα
των κρυπτονομισμάτων. 

Το αποτέλεσμα είναι σήμερα να μπορεί κανείς εύ-
κολα να αποκτήσει ένα bitcoin -αυτή τη στιγμή υπάρ-
χουν οκτώ ΑΤΜ στο λεκανοπέδιο-, όμως τα προβλή-
ματα αφορούν περισσότερο την ασφάλεια ενός τόσο

ακριβού επενδυτικού προϊόντος, του οποίου μάλιστα
η αξία αναμένεται να γίνει ακόμη μεγαλύτερη. Είναι
πολύ σημαντικό λοιπόν, πριν κάνετε κάποια κίνηση
αγοράς -ή αν ήδη την έχετε ολοκληρώσει-, να διαβά-
σετε τι προτείνει ένας ειδικός του χώρου, ο Ali Dayla-
mi, επικεφαλής Ανάλυσης Δεδομένων στο BITmar-
kets, προκειμένου να αποφύγετε τις εκπλήξεις.

1. Η κατάλληλη πλατφόρμα
Η επιλογή μιας αξιόπιστης πλατφόρμας για την αγο-

ρά -και άρα και τη διαχείριση των κρυπτονομισμάτων
σας- είναι καθοριστική για την ασφάλειά σας. Αναζη-
τήστε πλατφόρμες που προσφέρουν ισχυρές προστα-
σίες λογαριασμού και αξιόπιστη υποστήριξη πελατών.

2. Τα πρώτα βήματα και η εμπιστοσύνη
Όπως συμβουλεύει ο κ. Daylami, δεν χρειάζεται να

κατανοείτε τα πάντα από την πρώτη μέρα. Ξεκινήστε
με μικρά βήματα, μάθετε πώς λειτουργούν τα χαρα-
κτηριστικά της αγοράς στην οποία εισέρχεστε (για πα-
ράδειγμα, τα ψηφιακά πορτοφόλια) και χτίστε σταδια-
κά εμπιστοσύνη. Αυτή η διαδικασία θα σας βοηθήσει
να πάρετε πιο έξυπνες αποφάσεις στο μέλλον.

3. Φύλαξη και «πορτοφόλι»
Όταν αγοράζετε κρυπτονομίσματα, τα ψηφιακά σας

περιουσιακά στοιχεία αποθηκεύονται συνήθως σε
ένα ψηφιακό πορτοφόλι (ονομάζεται «custodial») και
η ίδια η πλατφόρμα διαχειρίζεται τα ιδιωτικά σας

κλειδιά. Είναι σημαντικό να κατανοήστε τη διαφορά
μεταξύ custodial και non-custodial πορτοφολιών.
Στην ουσία τα πορτοφόλια χωρίζονται στα «ζεστά»
που είναι κατάλληλα για μικρά ποσά και στα «ψυχρά»
πορτοφόλια που είναι κατάλληλα για μεγαλύτερα κε-
φάλαια ή μακροχρόνιες επενδύσεις, τα οποία -όπως
λέει ο Ali Daylami- «προσφέρουν αυξημένο επίπεδο
ασφάλειας».

4. Η φράση ανάκτησης
Η φράση ανάκτησης είναι ο μοναδικός τρόπος για

να επανακτήσετε τα κρυπτονομίσματά σας σε περί-
πτωση απώλειας. Είναι το λεγόμενο «Σχέδιο Β» και
αυτό το σχέδιο θα πρέπει να το φυλάξετε με απόλυ-
τη ασφάλεια. Όπως προτείνει ο κ. Daylami, τη φρά-
ση ανάκτησης πρέπει να την αποθηκεύσετε εκτός
σύνδεσης και ποτέ σε ψηφιακή μορφή. Άρα όχι σε
κομπιούτερ. Καλύτερα χαρτί, μολύβι και… χρημα-
τοκιβώτιο.

5. Προστασία από ανθρώπινα λάθη και απάτες
Όπως φαίνεται και από το προηγούμενο σημείο

προσοχής, οι μεγαλύτεροι κίνδυνοι προέρχονται είτε
από ανθρώπινα λάθη ή από διαδικτυακές απάτες. Άρα
θα πρέπει πάντα -σε σχέση με τα κρυπτονομίσματα-
να είναι ενεργοποιημένος ο έλεγχος ταυτότητας δύο
παραγόντων, να αποφεύγονται οι ύποπτοι σύνδεσμοι
και τα μηνύματα και φυσικά να μην κοινοποιούνται
ευαίσθητες πληροφορίες στο διαδίκτυο.

ΚΡΥΠΤΟΝΟΜΙΣΜΑΤΑ

Εύκολα τα αποκτάς, 
δύσκολα τα προστατεύεις

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Premia Properties: Αύξηση 79%
στα έσοδα - Υπερδιπλασιάστηκαν 
τα EBITDA

Αύξηση εσόδων κατά 79% και αύξηση λει-
τουργικής κερδοφορίας (Adjusted EBITDA)
κατά 109%, σε ενοποιημένη βάση, σε σχέση
με την αντίστοιχη περίοδο 2024 κατέγραψε η
Premia Properties το α’ τρίμηνο του 2025. Τα
κέρδη προ φόρων ενισχύθηκαν κατά 271% σε
σχέση με το πρώτο τρίμηνο 2024, κυρίως ως
αποτέλεσμα της αυξημένης λειτουργικής
κερδοφορίας. Η συνολική αξία των επενδύ-
σεων του ομίλου διαμορφώθηκε σε 526,5
εκατ. ευρώ, ήτοι 68 ακίνητα και 494 χιλιάδες
τμ κτηρίων, με αύξηση 6% σε σχέση με το τέ-
λος του 2024.

ΕΛΒΑΛΧΑΛΚΟΡ: Καθαρό μέρισμα
0,085 ευρώ ανά μετοχή

Καθαρό μέρισμα 0,0856415028 ευρώ ανά
μετοχή θα λάβουν οι μέτοχοι της ΕΛΒΑΛ-
ΧΑΛΚΟΡ σύμφωνα με απόφαση της Τακτικής
Γενικής Συνέλευσης της εισηγμένης. Δι-
καιούχοι του μερίσματος βάσει του κανόνα
προσδιορισμού δικαιούχων (record date) εί-
ναι οι εγγεγραμμένοι στο Σύστημα Άυλων
Τίτλων (ΣΑΤ) επενδυτές κατά την Παρασκευή
27 Ιουνίου 2025. Ημερομηνία αποκοπής του
μερίσματος είναι η Πέμπτη 26 Ιουνίου 2025,
πριν από την έναρξη της συνεδρίασης του
Χρηματιστηρίου Αθηνών και, συνεπώς, την
ημέρα αυτή οι μετοχές της ΕΛΒΑΛΧΑΛΚΟΡ
θα είναι διαπραγματεύσιμες χωρίς το δι-
καίωμα είσπραξης του μερίσματος. Η κατα-
βολή του μερίσματος θα ξεκινήσει την Τετάρ-
τη 2 Ιουλίου 2025.

Επενδυτική συμφωνία Unibios
Συμμετοχών και Osmosun

Πλειοψηφικό μερίδιο 65% στην Osmosun
SA θα αποκτήσει η Unibios Συμμετοχών ΑΕ,
που δραστηριοποιείται στους τομείς επεξερ-
γασίας και επαναχρησιμοποίησης νερού μέ-
σω της θυγατρικής της Watera International
SA, εταιρείας με έδρα το Λουξεμβούργο. Η
απόκτηση αυτή θα γίνει με χρηματική συνει-
σφορά ύψους 1.610 χιλιάδων ευρώ και ει-
σφορά σε είδος του 30% του μετοχικού κεφα-
λαίου της Watera International στην Osmo-
sun SA. Θα συμπληρωθεί με χρηματική συ-
νεισφορά 390 χιλιάδων ευρώ από ορισμέ-
νους ιστορικούς μετόχους της Osmosun. Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑΣημαντική βελτίωση παρουσίασαν τα βασικά οικονομικά

μεγέθη της AS το α’ τρίμηνο του 2025, έναντι της αντίστοι-
χης περσινής περιόδου, με τις πωλήσεις του ομίλου να ση-
μειώνουν άλμα 54,2% στα 8,485 εκατ. ευρώ, έναντι 5,504
εκατ. ευρώ την ίδια περίοδο πέρσι. Τα μεικτά κέρδη του
ομίλου διαμορφώθηκαν στα 4,140 εκατ. ευρώ, από 2,774
εκατ. ευρώ το α’ τρίμηνο του 2024, αυξημένα κατά 49,3%. Τα
κέρδη προ φόρων, χρηματοδοτικών, επενδυτικών αποτελε-
σμάτων και αποσβέσεων (EBIDTA) εκτοξεύτηκαν κατά
94,7% σε 1,586 εκατ. ευρώ, έναντι 814.981 χιλιάδες στην αν-
τίστοιχη περίοδο του 2024. Τα ενοποιημένα κέρδη προ φό-
ρων ανήλθαν σε 1,320 εκατ. ευρώ, έναντι 1,053 εκατ. ευρώ
στην αντίστοιχη περίοδο πέρσι, σημειώνοντας άνοδο 25,4%.

AS Company: Άλμα 94,7% στα EBITDA το α’ τρίμηνο

Τα οικονομικά της αποτε-
λέσματα για το α’ τρίμηνο
του 2025 ανακοίνωσε η
Alpha Trust-Ανδρομέδα.
Τα κέρδη προ φόρων
(ΕΒΤ) διαμορφώθηκαν το
α’ τρίμηνο σε 1,67 εκατ.
ευρώ έναντι 1,75 εκατ.
ευρώ την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2024, ενώ τα
καθαρά κέρδη ανήλθαν
σε 1,63 εκατ. ευρώ. Για
την περίοδο από 1/1/2025
έως 31/3/2025 το χαρτο-

φυλάκιο της εταιρείας σημεί-
ωσε απόδοση 5,21%, με την
εσωτερική αξία του χαρτοφυ-
λακίου (ΝΑV) να ανέρχεται σε
33,06 εκατ. ευρώ ή 9,06 ευρώ
ανά μετοχή στις 31/3/2025.
Στις 21/5/2025 η εσωτερική
αξία ανά μετοχή έχει αυξηθεί
σε 9,13 ευρώ, παρά το γεγονός
ότι στις 19/5/2025 έχει απο-
κοπεί το μέρισμα ύψους
0,3296 ευρώ ανά μετοχή, το
οποίο θα διανεμηθεί στις
13/6/2025.

Σ
ειρά συμβάσεων από τη
Snam στην Ιταλία για την
κατασκευή και προμήθεια

άνω των 180 χιλιομέτρων αγωγού,
στο πλαίσιο του έργου Adriatica,
μιας κρίσιμης ενεργειακής υπο-
δομής που αναμένεται να ενισχύ-
σει σημαντικά το δίκτυο φυσικού
αερίου της χώρας, ανέλαβε η Σω-
ληνουργεία Κορίνθου, όπως ανα-
κοίνωσε η Cenergy Holdings. Ο
αγωγός Adriatica αποτελεί ένα
από τα πλέον στρατηγικά έργα με-
ταφοράς φυσικού αερίου στην
Ιταλία και το μεγαλύτερο που έχει
δρομολογηθεί την τελευταία δε-
καετία. Οι συμβάσεις περιλαμβά-
νουν σωλήνες τύπου HSAW (Helical Submerged Arc Wel-
ding) διαμέτρου 48 ιντσών, καθώς και σωλήνες τύπου LSAW
(Longitudinal Submerged Arc Welding) διαμέτρου 56 ιν-
τσών, χάλυβα ποιότητας L450ME, οι οποίοι έχουν πιστοποι-
ηθεί για την ασφαλή μεταφορά έως και 100% υδρογόνου. Η

παραγωγή των σωλήνων χάλυβα, η εσωτερική επένδυση με
εποξειδική βαφή για βελτίωση της ροής και η εξωτερική αν-
τιδιαβρωτική προστασία με τριπλή επένδυση πολυαιθυλενί-
ου, πραγματοποιούνται στις εγκαταστάσεις της εταιρείας στη
Θίσβη Βοιωτίας.

Σωληνουργεία Κορίνθου: Ενισχύει την παρουσία της
στην Ιταλία με τον αγωγό Adriatica

Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Alpha Trust-Ανδρομέδα: Καθαρά κέρδη 1,63 εκατ. το α’ τρίμηνο
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ΣΠΑΥ
Ακόμα πιο ενεργή
συνεργασία με 
το υπουργείο
Κλιματικής Κρίσης
Τον υπουργό Κλιματικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας Γιάννη
Κεφαλογιάννη υποδέχτηκε ο πρό-
εδρος του Συνδέσμου Προστασίας
και Ανάπτυξης Υμηττού (ΣΠΑΥ) και
δήμαρχος Παιανίας Ισίδωρος Μά-
δης, στο πρότυπο Αυτοδιοικητικό
Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαί-
δευσης και Τεχνολογίας του συν-
δέσμου, στο πλαίσιο της ενίσχυ-
σης της συνεργασίας μεταξύ των
αρμόδιων φορέων κατά τη φετινή
αντιπυρική περίοδο.
Ο κ. Μάδης μετέφερε στον υπουρ-
γό τον κοινό προβληματισμό των
δημάρχων και των μελών του Δι-
οικητικού Συμβουλίου του ΣΠΑΥ
σχετικά με την ανάγκη θεσμικών
ρυθμίσεων που θα ενισχύσουν
την αποτελεσματικότητα της Πολι-
τικής Προστασίας, την προστασία
των εθελοντών και τον ρόλο της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Ο κ. Κεφαλογιάννης, αναγνωρί-
ζοντας τον ηγετικό ρόλο του ΣΠΑΥ
στον τομέα της πρόληψης, σημεί-
ωσε ότι, παρά το γεγονός ότι το θε-
σμικό πλαίσιο είναι πρόσφατο,
επίκεινται άμεσες παρεμβάσεις
για την προσαρμογή του στις
πραγματικές ανάγκες.
Οι δύο πλευρές συμφώνησαν στη
συνέχιση της στενής συνεργα-
σίας και στη συμπόρευση με τα
συναρμόδια υπουργεία για την
ενίσχυση της Πολιτικής Προστα-
σίας στη χώρα.
Τέλος, κατά την επίσκεψη, ο
υπουργός ξεναγήθηκε στις εγκα-
ταστάσεις και ενημερώθηκε για
τις πρωτοβουλίες που έχει αναλά-
βει ο σύνδεσμος σε ζητήματα
πρόληψης και καταστολής πυρ-
καγιών στον Υμηττό, αλλά και για
τις προκλήσεις που αντιμετωπί-
ζουν οι δήμοι-μέλη του ΣΠΑΥ.

Κ
ρίσιμα θέματα για την ενίσχυση της Αυτοδιοί-
κησης απασχόλησαν τη συνεδρίαση του Διοι-
κητικού Συμβουλίου της Κεντρικής Ένωσης

Δήμων Ελλάδας (ΚΕΔΕ), με ιδιαίτερο βάρος να δίνεται
στο ζήτημα της διατήρησης των Υπηρεσιών Δόμησης
(ΥΔΟΜ) στους δήμους και τη θεσμική κατοχύρωση του
κοινωνικού ρόλου των προγραμμάτων απασχόλησης
και εναρμόνισης. Η διοίκηση της ΚΕΔΕ έθεσε με σα-
φήνεια κρίσιμα ζητήματα που αφορούν την επόμενη
μέρα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης ενόψει της κατάρτι-
σης του νέου Κώδικα Αυτοδιοίκησης.

Στο επίκεντρο της παρέμβασης του προέδρου της
ΚΕΔΕ Λάζαρου Κυρίζογλου βρέθηκε το θέμα της Μη-
τροπολιτικής Διοίκησης και Διακυβέρνησης, για την
οποία τόνισε ότι η αρμοδιότητα αυτή πρέπει να ανήκει
αποκλειστικά στην Πρωτοβάθμια Αυτοδιοίκηση. Ιδιαί-
τερη αναφορά έκανε στις περιοχές των πολεοδομικών συγκροτημά-
των Αθηνών και Θεσσαλονίκης, ενώ ενημέρωσε το σώμα πως έχει
ήδη στείλει σχετική επιστολή στον υπουργό Εσωτερικών Θοδωρή Λι-
βάνιο με συγκεκριμένες προτάσεις για τη μητροπολι-
τικότητα Αθήνας και Θεσσαλονίκης, μεταφέροντας με
σαφήνεια τις θέσεις της ΚΕΔΕ.

Όσον αφορά το θέμα των Υπηρεσιών Δόμησης
(ΥΔΟΜ), η διοίκηση της ΚΕΔΕ επαναβεβαίωσε πως η
θέση της είναι οι δήμοι να διατηρήσουν την αρμοδιό-
τητα της λειτουργίας τους. Οι δήμαρχοι υπογραμμί-
ζουν, μάλιστα, πως η μη διατήρηση της αρμοδιότητας
στους δήμους θα συνιστούσε «συγκέντρωση» και οπισθοδρόμηση. 

Ο κ. Κυρίζογλου χαρακτήρισε θετική την πρωτοβουλία του υπουρ-
γού Εσωτερικών Θεόδωρου Λιβάνιου για τη δυνατότητα πρόσληψης
στις ΥΔΟΜ μηχανικών για δυο χρόνια.

Στο πεδίο της κοινωνικής πολιτικής, ο πρόεδρος της ΚΕΔΕ ενημέ-
ρωσε το Διοικητικό Συμβούλιο για τη συνάντηση με τον υπουργό ανα-

πληρωτή Οικονομικών Νίκο Παπαθανάση αναφορικά με το πρόγραμ-
μα «Εναρμόνιση Οικογενειακής και Επαγγελματικής Ζωής». Ο κ. Πα-
παθανάσης εξέφρασε τη συμφωνία του με την ανάγκη διατήρησης

του προγράμματος και της εργασιακής συνέχειας των
εργαζομένων, δεσμευόμενος να συμβάλει μέσω ευ-
ρωπαϊκών πόρων στη θεμελίωση της νομιμότητας και
βιωσιμότητάς του. Σε συνέχεια της συνάντησης, πραγ-
ματοποιήθηκε επικοινωνία με την υπουργό Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας Δόμνα Μιχαηλίδου, ενώ
εστάλη και σχετική επιστολή για την απρόσκοπτη συνέ-
χιση του συγχρηματοδοτούμενου προγράμματος

voucher σε βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθμούς, ΚΔΑΠ και
ΚΔΑΠ ΑμεΑ, μέσω Κοινής Υπουργικής Απόφασης.

Τέλος, όσον αφορά την υποστελέχωση των δήμων, το Διοικητικό
Συμβούλιο της ΚΕΔΕ επανέλαβε ότι η Αυτοδιοίκηση Α’ βαθμού διεκ-
δικεί επιπλέον 1.500 θέσεις, προκειμένου να ενισχυθούν όσο το δυ-
νατόν περισσότερο οι δήμοι της χώρας.

ΚΕΔΕ

«Η Μητροπολιτική Διακυβέρνηση ανήκει στους δήμους»

Μνημόνιο Συνεργασίας υπέγρα-
ψαν η πρύτανις του Παντείου Πανε-
πιστημίου Κοινωνικών και Πολιτι-
κών Επιστημών, καθηγήτρια Χριστί-
να Κουλούρη, και ο διευθύνων σύμ-
βουλος της ΕΕΤΑΑ (Ελληνική Εται-
ρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδι-
οίκησης) Αναστάσιος Μαυρίδης στις
21 Μαΐου 2025. Το Μνημόνιο Συνερ-
γασίας αποτελεί μια σημαντική πρω-
τοβουλία για τη διασύνδεση της ακα-
δημαϊκής γνώσης και της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης μέσα από την από κοινού προώθηση
της εκπαιδευτικής, ερευνητικής, επιστημο-
νικής και διοικητικής συνεργασίας των δύο
φορέων.

Οι δράσεις συνεργασίας που συμφωνή-
θηκαν θα αφορούν ενδεικτικά:

1. Τη συνεργασία για εμβληματικές δρά-
σεις σε τοπικό επίπεδο.

2. Την ενίσχυση της επιστημονικής συ-
νεργασίας των δύο μερών μέσω, πχ, ανά-

πτυξης και υλοποίησης κοινών ερευνητικών
προγραμμάτων, της ανάπτυξης συνεργα-
σιών με τοπικές κοινότητες, περιφερει-
ακούς, εθνικούς και διεθνείς φορείς, της
παραγωγής δημοσιεύσεων, εκπαιδευτικού
υλικού, τεχνογνωσίας, δεδομένων, μελετών
περιπτώσεων, κ.ά.  

3. Την ανταλλαγή τεχνογνωσίας, τεκμη-
ριωμένης γνώσης, θεωρητικών επεξεργα-
σιών και ερευνητικής εμπειρίας.

4.  Τη συνδιοργάνωση επιστημονικών και
εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων: συνέδρια,

ημερίδες, διαλέξεις, σεμινάρια, θε-
ρινά σχολεία κ.ά.

5.  Τη συμμετοχή φοιτητών/φοι-
τητριών του Παντείου Πανεπιστημί-
ου ως εθελοντών στις εκπαιδευτικές
και άλλες δράσεις της ΕΕΤΑΑ ΑΕ
(συνέδρια, μελέτες, κοινωνική πολι-
τική στην ΤΑ, κ.ά.). 

6 Τη φιλοξενία θέσεων πρακτικής
άσκησης για την εκπαίδευση των
προπτυχιακών αλλά και μεταπτυχια-

κών φοιτητών του Παντείου Πανεπιστημίου. 
Το Μνημόνιο Συνεργασίας αποσκοπεί

στην ενίσχυση της συνεργασίας μέσω της
υλοποίησης δράσεων για την επίτευξη κοι-
νών στρατηγικών στόχων στην οργάνωση
και λειτουργία των υπηρεσιών κοινωνικής
προστασίας στο τοπικό επίπεδο. Ειδικότερα,
η συνεργασία αυτή προωθεί τη θεωρητική
και αναλυτική μελέτη των κοινωνικών δι-
καιωμάτων στο ειδικό πλαίσιο των κοινωνι-
κών υπηρεσιών.

Οι δήμοι επιθυμούν 
να διατηρήσουν 
την αρμοδιότητα 
των Υπηρεσιών 

Δόμησης (ΥΔΟΜ)

Στρατηγική συνεργασία της ΕΕΤΑΑ και με το Πάντειο Πανεπιστήμιο
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«Α
πό την πρώτη στιγμή βάλαμε στόχο να αλλά-
ξουμε την εικόνα του δήμου μας και το πέτυχα-
με με σχέδιο, επιμονή και σκληρή δουλειά»,

εκμυστηρεύεται στην «Political» ο δήμαρχος Ελληνικού-Αρ-
γυρούπολης Γιάννης Κωνσταντάτος, υποστηρίζοντας ταυτό-
χρονα ότι «κάναμε πράξη το όραμά μας: να φτιάξουμε έναν
δήμο πρότυπο, λειτουργικό, ανθρώπινο και δυναμικά ανα-
πτυσσόμενο».

Ενδεικτικά, ο δήμαρχος αναφέρει «το σύγχρονο Δημοτικό
Φυσικοθεραπευτήριο, το πρώτο Δημοτικό Κτηνιατρείο, το νέο
κλειστό γήπεδο μπάσκετ και γήπεδα μπιτς βόλεϊ. Τον φωτι-
σμό με led το 2020, τη Δημοτική Συγκοινωνία, το Πολιτιστικό
Κέντρο Ελληνικού -που φέρει το όνομα της σπουδαίας Ελλη-
νίδας Ελένης Γλύκατζη-Αρβελέρ-, το νέο κτήριο για Άτομα με
Αναπηρία, τη νέα θεατρική σκηνή “Νίκος Κούρκουλος” και 36
σύγχρονες, πιστοποιημένες παιδικές χαρές -πρώτοι πανελ-
λαδικά». Επιπλέον, μας διαβεβαιώνει πως «τα μεγάλα έργα
συνεχίζονται με σταθερό ρυθμό».

Σταθμοί στην αυτοδιοικητική πορεία του Γιάννη Κωνσταν-
τάτου θεωρούνται οι τρεις θητείες του ως προέδρου του ΣΠΑΥ
και το «δημιούργημά» του, το Ελληνικό Δίκτυο Ανθεκτικών
Πόλεων.

Έχετε συμπληρώσει δέκα χρόνια και διανύετε τον ενδέ-
κατο από την πρώτη φορά που εκλεγήκατε δήμαρχος Ελ-
ληνικού-Αργυρούπολης. Σαν να ήταν χθες;

Πράγματι, πέρασαν δέκα χρόνια από τότε που ξεκινήσαμε και
σήμερα διανύουμε τον ενδέκατο χρόνο μιας πορείας που ξε-
κίνησε από το μηδέν και έφτασε σε ένα επίπεδο-πρότυπο,
αποκτώντας διαρκώς και νέους «συμμάχους», μα κυρίως
τους ίδιους τους πολίτες που μας εμπιστεύονται και μας δί-
νουν ξεκάθαρο μήνυμα σε κάθε εκλογική αναμέτρηση για να
συνεχίζουμε. 

Από την πρώτη στιγμή βάλαμε στόχο να αλλάξουμε την ει-
κόνα του δήμου μας -και το πετύχαμε. Με σχέδιο, επιμονή και
σκληρή δουλειά, κάναμε πράξη το όραμά μας: να φτιάξουμε
έναν δήμο πρότυπο, λειτουργικό, ανθρώπινο και δυναμικά
αναπτυσσόμενο.

Θυμάμαι καλά την κατάσταση που παραλάβαμε. Έναν δήμο
που στα συνέδρια της ΚΕΔΕ ήταν το αρνητικό παράδειγμα.
Σήμερα, ο Δήμος Ελληνικού-Αργυρούπολης είναι το θετικό
σημείο αναφοράς, πανελλαδικά και διεθνώς. Αυτό δεν έγινε
από τύχη. Έγινε επειδή λειτουργήσαμε με προσήλωση, χωρίς
ιδεολογικές παρωπίδες, συνεργαστήκαμε με όλες τις κυβερ-
νήσεις για το καλό του πολίτη και κάναμε τον δήμο υπόδειγμα
σε κάθε τομέα.

Η «Ενωμένη Πόλη», η παράταξή μας, είναι η δύναμη πίσω
από αυτή τη μεταμόρφωση. Με διαρκή παρουσία, έργο και
συνέπεια, αλλάξαμε τις γειτονιές μας, βελτιώσαμε την καθη-
μερινότητα, αναβαθμίσαμε την ποιότητα ζωής. Και το κυριό-
τερο: δεν μείναμε στα λόγια. Ό,τι είπαμε, το κάναμε πράξη.

Σήμερα είμαστε περήφανοι. Για τα έργα μας, για τις υποδο-
μές μας, για τις παιδικές χαρές, για τους αθλητικούς χώρους,
για τα πάρκα, για την ασφάλεια των πολιτών, για την εικόνα
μιας πόλης που συνεχώς ανεβαίνει. Και είμαστε ακόμα στην
αρχή. Γιατί η πρόοδος δεν έχει ταβάνι. Ο Δήμος Ελληνικού-
Αργυρούπολης έχει γίνει τόπος επιλογής για χιλιάδες συμπο-
λίτες μας -και αυτό είναι το μεγαλύτερο παράσημο.

Πείτε μερικά έργα που έγιναν στα χρόνια της θητείας σας.
Κατά τη διάρκεια της θητείας μας, η πόλη μεταμορφώθηκε.
Ενδεικτικά θα μπορούσα να αναφερθώ στα εξής: Δημιουργή-

σαμε σύγχρονο Δημοτικό Φυσικοθεραπευτήριο, το πρώτο
Δημοτικό Κτηνιατρείο, νέο κλειστό γήπεδο μπάσκετ και γήπε-
δα μπιτς βόλεϊ. Αναβαθμίσαμε πλήρως τον φωτισμό με led το
2020. Δημιουργήσαμε Δημοτική Συγκοινωνία και πλέον δια-
θέτουμε και ηλεκτρικά λεωφορεία που εξυπηρετούν πάνω
από 20.000 πολίτες τον μήνα.

Παραδώσαμε το Πολιτιστικό Κέντρο Ελληνικού -που φέρει
το όνομα της σπουδαίας Ελληνίδας Ελένης Γλύκατζη-Αρβε-
λέρ-, το νέο κτήριο για τα Άτομα με Αναπηρία, τη νέα θεατρική
σκηνή «Νίκος Κούρκουλος» και 36 σύγχρονες, πιστοποιημέ-
νες παιδικές χαρές -πρώτοι πανελλαδικά.

Δημιουργήσαμε 7 μεγάλα οικογενειακά πάρκα, αναπλάσα-
με 19 πλατείες, προχωρήσαμε σε μεγάλα έργα αντιπλημμυρι-
κής προστασίας, εκτεταμένες ασφαλτοστρώσεις και αναπλά-
σεις πεζοδρομίων.

Κάναμε πλήρη συντήρηση σε όλους τους αθλητικούς χώ-
ρους. Συντηρήσαμε όλα τα μνημεία της πόλης και ανανεώσα-
με ριζικά τον στόλο του δήμου με 100 νέα μηχανήματα έργου
και οχήματα -ένας αριθμός πρωτόγνωρος, αν αναλογιστούμε
πως παραλάβαμε ένα εργοτάξιο πλήρως απαξιωμένο, χωρίς
υποδομές και λειτουργικότητα.

Μεγάλα έργα που υλοποιούνται;
Τα μεγάλα έργα συνεχίζονται με σταθερό ρυθμό. Ήδη υλοποι-
ούνται σημαντικές παρεμβάσεις και κάποιες άλλες έχουν
ολοκληρωθεί και παραδοθεί, όπως οι εκτεταμένες ασφαλτο-
στρώσεις, η ανακατασκευή του Μαρινείου στο Κάτω Ελληνι-
κό, η ανάπλαση της πλατείας Μεσολογγίου και η δημιουργία
του οικογενειακού πάρκου Αγίας Παρασκευής. Παράλληλα,
ενισχύεται ο στόλος μας και απομακρύνονται εγκαταλελειμ-
μένα οχήματα για μια πιο καθαρή και λειτουργική πόλη.

Το βλέμμα μας είναι στραμμένο μπροστά. Στην καρδιά των
εμβληματικών έργων βρίσκονται το Αθλητικό Κέντρο Αγίου
Κοσμά, το Παγκόσμιο Μέγαρο Ποντιακού Ελληνισμού Σουρ-
μένων, το νέο Δημαρχείο και άλλα έργα που βρίσκονται στη
φάση της ωρίμανσης και της προετοιμασίας.

Έχουμε αποδείξει ότι διαθέτουμε όραμα, σχέδιο και απο-
τελεσματικότητα. Ο δήμος έχει συνέχεια, χτίζει πάνω σε στέ-
ρεες βάσεις και προχωρά μπροστά. Αυτό αναγνώρισαν και οι
δημότες που μας εμπιστεύτηκαν ξανά. Η εμπιστοσύνη τους
είναι για εμάς ευθύνη και δέσμευση να συνεχίσουμε -χωρίς
καμία έκπτωση- το έργο μας.

Στον ΣΠΑΥ ολοκληρώσατε το έργο;
Εκλέχθηκα για τρίτη συνεχόμενη φορά πρόεδρος του Συν-
δέσμου Προστασίας και Ανάπτυξης Υμηττού (ΣΠΑΥ) από
τους συναδέλφους μου δημάρχους και μέλη, οι οποίοι με τί-
μησαν για ακόμα μια θητεία. Αυτή η επανεκλογή αποτέλεσε
το επιστέγασμα μιας συλλογικής προσπάθειας για την προ-
στασία, τη βελτίωση και την αναβάθμιση του Υμηττού -
ενός μοναδικού πνεύμονα πρασίνου που ανήκει σε όλους
τους πολίτες. Με το έργο μας αποδεικνύουμε τι μπορεί
να καταφέρει η Αυτοδιοίκηση όταν είναι ενωμένη. Ο
κύκλος μου στον ΣΠΑΥ όμως από τη θέση αυτή έχει

ολοκληρωθεί. Έχουμε παραδώσει ένα ολοκληρωμένο έργο,
χωρίς προηγούμενο, παρότι αντιμετωπίσαμε φθόνο, ζήλιες
και πολεμικές. Τα ξεπεράσαμε. Σήμερα, ο Υμηττός είναι από
τα πιο θωρακισμένα βουνά της Αττικής. Ακόμα και οι «Fi-
nancial Times» αναγνωρίζουν πως η Αθήνα κινδυνεύει και
ο Υμηττός είναι ο μοναδικός πνεύμονας πρασίνου που έχει
απομείνει.

Μέσα από τον ΣΠΑΥ γεννήθηκε και το Ελληνικό Δίκτυο
Ανθεκτικών Πόλεων. Τι φέρνει το ΕλΔΑΠ;

Το Ελληνικό Δίκτυο Ανθεκτικών Πόλεων ήρθε σε μια κρίσιμη
στιγμή για τον κομβικό τομέα της Πολιτικής Προστασίας στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση, με σκοπό να αποδείξει έμπρακτα τη
δύναμη της συνεργασίας για τη δημιουργία μιας ισχυρής
«ασπίδας» απέναντι στους κινδύνους που απειλούν τις κοι-
νωνίες μας σε όλο τον κόσμο.

Δραστηριοποιείται στο πλαίσιο που θέτουν η Εθνική Στρα-
τηγική Διαχείρισης Κινδύνων, η Εθνική Στρατηγική Προσαρ-
μογής στην Κλιματική Αλλαγή, η Στρατηγική για τα Δάση και
γενικότερα οι κατευθύνσεις δημόσιας πολιτικής για κοινω-
νίες ασφαλείς και ανθεκτικές.

Το Δίκτυο φέρνει ομοψυχία ανάμεσα σε δήμους που έχουν
ανάγκη βοήθειας. Έχουμε ήδη 128 μέλη και συνεχίζουμε να
μεγαλώνουμε. Με συμβουλευτικό και γνωμοδοτικό ρόλο, εί-
μαστε δίπλα στους συναδέλφους δημάρχους, καταθέτοντας
ολοκληρωμένες και κοστολογημένες μελέτες στην κυβέρνη-
ση, στο υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και σε ευρωπαϊ-
κούς φορείς.

Δυστυχώς, συναντάμε αντιδράσεις και συνδικαλιστική κα-
κία, μάλλον γιατί ενοχλούμε με τις διεκδικήσεις μας. Δεν

διεκδικούμε όμως ρόλους,
αλλά εστιάζουμε στην

αλληλοβοήθεια για
θωράκιση και πρό-
ληψη, ώστε οι πό-
λεις μας να γίνουν
πιο ανθεκτικές. 

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr

Δήμαρχος Ελληνικού-Αργυρούπολης
και πρόεδρος του Ελληνικού Δικτύου Ανθεκτικών Πόλεων

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΤΟΣ

«Η πόλη μας βρίσκεται
σε διαρκή ανάπτυξη»
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Μια απίστευτη «επένδυση» του πρώην δημάρχου Νέας
Φιλαδέλφειας-Νέας Χαλκηδόνας Γιάννη Βούρου (αριστε-
ρά) αποκάλυψε πρόσφατα ο νυν δήμαρχος Γιάννης Τομ-
πούλογλου (δεξιά), θέλοντας να τεκμηριώσει τις κατηγο-
ρίες του για ασυδοσία της πρώην δημοτικής αρχής όσον
αφορά τη διαχείριση των οικονομικών. 

Για την ακρίβεια, αποκάλυψε πως με απόφαση του κ.
Βούρου ο δήμος είχε προμηθευτεί δυο πολυτελή ηλεκτρικά
SUV συνολικής αξίας 120.000 ευρώ και αναρωτήθηκε για
ποιο λόγο άραγε αποτέλεσαν τα συγκεκριμένα οχήματα
προτεραιότητα για τον δήμο… «Έχει ο δήμος μας χαρακτη-

ριστικά που δικαιολογούν μια τέτοια επιλογή; Είναι ορεινός,
έχει δυσπρόσιτα σημεία; Αν παίρναμε πέντε απλά μοντέλα,
με τα ίδια χρήματα, ξέρετε πόσες ανάγκες της πόλης θα κα-
λύπταμε; Το καταθέτω για να ξέρετε», είπε ο δήμαρχος
απευθυνόμενος στο Δημοτικό Συμβούλιο. 

Όπως επισήμανε, μάλιστα, κατά την προμήθεια των δυο
οχημάτων δεν είχε προβλεφθεί και η αγορά των αντίστοι-
χων φορτιστών, με αποτέλεσμα να καθυστερεί η παράδοσή
τους, αφού αναγκάστηκαν να προχωρήσουν σε νέα διαδι-
κασία προμήθειας φορτιστών, η οποία είναι σε στάδιο ολο-
κλήρωσης.

Η πιο «άστοχη» αγορά! 

Αποκάλυψε το σχέδιο
Προσπάθεια να βάλει τέλος στα σενάρια συγχώ-

νευσης των δύο ποδοσφαιρικών ομάδων της πόλης
του έκανε ο δήμαρχος Κηφισιάς Βασίλης Ξυπολυτάς,
καθώς ήταν πολλοί οι οπαδοί που έδειξαν ανησυχία. Ο
λόγος για την προσπάθεια απορρόφησης της ομάδας

του Πανερυθραϊκού από την ΠΑΕ Κηφισιά
που ανέβηκε και πάλι στη Super-

league για την οποία ο δήμαρχος ξε-
καθάρισε ότι «η τακτική της λήψης
αποφάσεων χωρίς τη συμμετοχή
όλων σε τόσο σοβαρά θέματα απο-

τελεί παρελθόν».
Στην ανάρτησή του, μάλιστα, δεν

παρέλειψε να κάνει αναφορά και στο γή-
πεδο «Φώτης Βαρδαξής» της Νέας Ερυθραίας,

επισημαίνοντας ότι θα συνεχίσει να φιλοξενεί τους
ποδοσφαιρικούς αγώνες και τους φιλάθλους των
ομάδων της Α’ κατηγορίας του 1ου ομίλου ΕΠΣΑ. Άλ-
λωστε όλοι είχαν καταλάβει ότι το ζητούμενο της
«συγχώνευσης» ήταν το γήπεδο… 

«41 πινελιές» στο Εκθεσιακό
Κέντρο Ηλιούπολης

Η διαδικτυακή ομάδα ζωγραφικής ΖΩ-ΓΡΑΦΙ-

ΖΩ διοργανώνει την πρώτη της ομαδική έκθεση με

τίτλο «41 πινελιές». Η ομάδα ΖΩ-ΓΡΑΦΙ-ΖΩ, που

δημιουργήθηκε

ως ένας διαδι-

κτυακός χώρος

έμπνευσης, δημι-

ουργικότητας και

ανταλλαγής ιδεών

γύρω από τη ζω-

γραφική, κάνει το

επόμενο βήμα: τη

διοργάνωση της

πρώτης ομαδικής έκθεσης με έργα των μελών της.

Η έκθεση θα φιλοξενηθεί στο Εκθεσιακό Κέντρο

Ηλιούπολης από 28 έως 31 Μαΐου, με ώρες λει-

τουργίας: Πρωί: 09.30-13.00 - Απόγευμα: 18.00-

21.00. Η εκδήλωση είναι ανοιχτή στο κοινό, με στό-

χο να φέρει κοντά καλλιτέχνες και φίλους της τέ-

χνης, προσφέροντας μια πολυφωνική εμπειρία μέ-

σα από τα βλέμματα δεκάδων δημιουργών.

Ήταν αναμενόμενο ότι δεν θα αργούσε η τεχνολογία AI να
μπει και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Την αρχή έκανε ο Δή-
μος Χανίων, με τον δήμαρχο Παναγιώτη Σημανδηράκη να
παρουσιάζει πριν από λίγες ημέρες το opencouncil.cha-
nia.gr, την πρώτη AI πλατφόρμα συμμετοχικότητας για την
Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Όπως επισήμανε, η AI πλατφόρμα, χρησιμοποιώντας την τεχνολο-
γία καταγραφής των Δημοτικών Συμβουλίων, παράγει απομαγνητο-
φωνήσεις κάθε συνεδρίασης Δημοτικού Συμβουλίου, καθώς «ανα-

γνωρίζει» τον ομιλητή από τη φωνή του, οργανώνει τα Δημο-
τικά Συμβούλια εξάγοντας αυτόματα θέματα και συνδέον-
τάς τα με την ημερήσια διάταξη. Επίσης, παράγει στατιστι-
κά και φτιάχνει σελίδες παρατάξεων και ομιλητών, δίνον-

τας την ευκαιρία στον πολίτη να ενημερώνεται για κάθε θέ-
μα και σε οποιαδήποτε περιοχή του Δήμου Χανίων, με την

αποστολή σύντομων ενημερώσεων για τα θέματα που εντάσσονται
στην ημερήσια διάταξη μιας συνεδρίασης και αφορούν τη γειτονιά και
τον δρόμο που κατοικεί κάθε δημότης. Καλή αρχή…

Λεφτά υπάρχουν!
Περίπου 20.000 ευρώ έχει ξοδέψει ο Δήμος Αγίας Βαρβάρας τα τελευταία δύο χρόνια

σε μισθώματα για τον χώρο που πρόκειται να γίνει το καφενείο γυναικών, ωστόσο αυτό
δεν έχει ακόμα λειτουργήσει! Αυτό τουλάχιστον κατήγγειλε ο δημοτικός σύμβουλος της

αντιπολίτευσης Σταύρος Μπαράκος, με ανάρτησή του στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, κα-
λώντας τον δήμαρχο Λάμπρο Μίχο να δώσει εξηγήσεις. Συγκεκριμένα ο κ. Μπαράκος υποστηρί-

ζει: «Φυσικά τον κόσμο τον ενδιαφέρει ο πολιτισμός, αλλά περισσότερο νοιάζεται πού πάνε τα λεφτά των δη-
μοτών, αλλά η δημοτική αρχή κάνει πώς δεν “ακούει” και παραμένει κρυμμένη στη σιωπή της. Έτσι εξηγείται
πως μέχρι και σήμερα τα ενοίκια καταβάλλονται αλλά καμία εργασία δεν έχει ξεκινήσει, κανένα χρονοδιά-
γραμμα δεν έχει κατατεθεί για το πότε θα ξεκινήσει η λειτουργία του καφενείου γυναικών».

Αδιαφάνεια και κακοδιαχείριση 
Πολύ σοβαρές καταγγελίες έχει να αντιμετωπίσει ο δήμαρχος Κρωπίας Δημήτρης Κιούσης, καθώς

ο επικεφαλής της μείζονος αντιπολίτευσης Κώστας Δήμου φαίνεται πως έχει αποφασίσει, από πολύ
νωρίς στη θητεία, να μην τον αφήσει να πάρει ούτε ανάσα. Απόδειξη όσα ανέφερε σε συνέντευξη που
έδωσε σε τοπικό διαδικτυακό ραδιόφωνο κατηγορώντας τη δημοτική αρχή για έλλειψη διαφάνειας,
κακοδιαχείριση και μεγάλες καθυστερήσεις στην υλοποίηση απαραίτητων έργων για την πόλη. 

Όσον αφορά την έλλειψη διαφάνειας, ο κ. Δήμου κατηγόρησε τον δήμαρχο ότι εξακολουθεί να μην
επιτρέπει τη ζωντανή μετάδοση των συνεδριάσεων του Δημοτικού Συμβουλίου και να μην τηρεί απα-
ραίτητα αρχεία, με αποτέλεσμα να δυσκολεύει τον έλεγχο από την αντιπολίτευση και τους πολίτες. 

Σαν παράδειγμα κακής διαχείρισης έφερε τον χριστουγεννιάτικο στολισμό που, όπως κατήγγειλε, κόστισε 180.000 ευρώ
και παραμένει ακόμη και σήμερα τοποθετημένος, ενώ η αφαίρεσή του προβλέπεται να κοστίσει επιπλέον 120.000 ευρώ, χω-
ρίς να υπάρχει σχέδιο αποθήκευσης… Είναι προφανές πως ο κ. Κιούσης δεν έχει ξεκινήσει καλά κι αν συνεχίσει έτσι, δεν θα
τον αφήσουν σε «χλωρό κλαρί»… 

Μνημόνιο… θρησκευτικής κληρονομιάς
Με την υπογραφή Μνημονίου Συνεννόησης (MoU) για τη δρομολόγη-

ση των διαδικασιών διαδημοτικής συνέργειας μεταξύ των δημάρχων Κο-
ρινθίων, Σαμοθράκης, Πρέβεζας, Κω, Οινουσσών, Βέροιας, Μυτιλήνης,
Ανατολικής Σάμου, Αμφίπολης και Καβάλας, ολοκληρώθηκε στην Κόριν-
θο το διήμερο συνέδριο «Στα Βήματα του Αποστόλου Παύλου». Το πρώτο
βήμα με την πρωτοβουλία του δημάρχου Κορινθίων Νίκου Σταυρέλη για
τη δημιουργία ενός δικτύου των «Βημάτων του Αποστόλου Παύλου» έγινε και αποτελεί μια εξαιρετική ευ-
καιρία όχι μόνο για την ανάδειξη της πλούσιας θρησκευτικής και πολιτιστικής κληρονομιάς της Ελλάδας και
για την ανάπτυξη του θρησκευτικού τουρισμού, αλλά και ένα ιερό καθήκον και χρέος. Λεπτομέρειες και
αναλυτική διαμόρφωση αυτής της διαδημοτικής συνεργασίας θα συγκεκριμενοποιηθούν στην πορεία χά-
ραξης της ευρύτερης στρατηγικής και του σχεδιασμού πολιτικών και δράσεων προς υλοποίηση. Με το σχέ-
διο Μνημονίου Συνεργασίας και οι δέκα δήμαρχοι δεσμεύτηκαν να εισάγουν το θέμα στα δημοτικά τους
συμβούλια, ώστε το τελικό κείμενο να έχει τον χαρακτήρα του οριστικού μνημονίου συνεργασίας!

ΔΗΜΟΣ ΚΑΛΛΙΘΕΑΣ

Ποιος δήμος που βρίσκεται
στους πρόποδες του Υμητ-
τού και πολύ κοντά στο
κέντρο της Αθήνας αποκα-
λύπτεται πως έχει εγκατα-
στήσει μία… «βόμβα» εν-
τός δασικού χώρου; Σαν τέ-
τοια παρουσιάζεται η πα-
ράνομη χωματερή στην
οποία έχει μετατραπεί ο,
κατ’ ευφημισμό, Χώρος
Μεταφόρτωσης Απορριμ-
μάτων του δήμου από δη-
μοσιεύματα κεντρικών και
τοπικών ιστοσελίδων που
εμπλουτίζονται με αποκα-
λυπτικό φωτογραφικό υλι-
κό. Όπως προκύπτει, μάλι-
στα, από τις απαντήσεις του
δημάρχου, η άδεια λει-
τουργίας του χώρου ακό-
μη… δρομολογείται! 

Πρώτος «AI» δήμος τα Χανιά
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Διαψεύδουν 
τη διάψευση 
Άμεση ήταν η αντίδραση του Συλ-
λόγου Συγγενών Θανόντων & Εγ-
καυματιών στο Μάτι στη διάψευ-
ση που έκανε ο Δήμος Ραφήνας-
Πικερμίου για τα δημοσιεύματα
που ήθελαν τον δήμο -μεταξύ άλ-
λων ΟΤΑ- να έχει καταθέσει εφέ-
σεις στις πρωτόδικες αποφάσεις
που αφορούν αποζημιώσεις
πληγέντων. Η δήμαρχος Ραφή-
νας-Πικερμίου Δήμητρα Τσεβά,
προφανώς θέλοντας να ακολου-
θήσει το παράδειγμα της περιφέ-
ρειας που διέψευσε πως έχει
καταθέσει εφέσεις μετά την αλ-
λαγή του σχετικού νομοθετικού
πλαισίου, έβγαλε μια ανακοίνω-
ση στην οποία παρέθετε την από-
φαση της Δημοτικής Επιτροπής
με την πρόθεση να πληρώσεις τις
αποζημιώσεις… Η διάψευση,
ωστόσο, ήταν πολύ γρήγορη. Σε
δική του ανακοίνωση ο σύλλογος
συγγενών παρέθεσε στοιχεία
που αποκαλύπτουν πως ο Δήμος
Ραφήνας-Πικερμίου προχώρη-
σε σε έφεση μετά τις εξαγγελίες
του υπουργού Κυριάκου Πιερρα-
κάκη και πριν τη δημοσίευση του
ΦΕΚ, παρότι υπήρχε βεβαιότητα
περί της άμεσης θέσπισης του
μέτρου. Κατακρίνουν τη δήμαρχο
τόσο για την πράξη της όσο και
για την υποκρισία που δείχνει η
ανακοίνωση διάψευσης που
εξέδωσε.

«Θα μας φάνε τα φίδια»
Μπροστά στη σκληρή πραγματικότητα που έχει

δημιουργήσει στη θητεία της στον Δήμο Ιλίου βρέ-
θηκε η δήμαρχος Ανδριάνα Αλεβίζου-Κουκουβίνου
όταν θέλησε να παρακινήσει τους κατοίκους να κα-
θαρίσουν τα οικόπεδά τους ενόψει του καλοκαιριού.
Η ανακοίνωση για τη συνεδρίαση της Επιτροπής Πο-
λιτικής Προστασίας στις ιστοσελίδες του δήμου κα-
τακλύστηκε από καταγγελίες και παράπονα για την
κατάσταση που βρίσκονται ελεύθεροι χώροι που θα
έπρεπε να έχουν καθαριστεί από τις υπηρεσίες του
δήμου. Όπως αποκαλύφθηκε, χώροι που βρίσκον-
ται κοντά σε αθλητικούς χώρους, σε σχολεία, στο
ΙΚΑ, δίπλα σε πλατείες, σε πάρκα, ακόμα και στο δημαρχείο, είναι σε τραγική κατάσταση, τό-
σο που οι πολίτες να ζητούν επιτατικά «να γίνει κάτι άμεσα γιατί θα μας φάνε τα φίδια»!

Α
ρνείται να δεχτεί τη συγ-

χώνευση των ΙΕΚ Νέας Ιω-

νίας και Μεταμόρφωσης

και την παράλληλη μεταφορά της

έδρας στη Μεταμόρφωση ο δήμαρ-

χος Νέας Ιωνίας Παναγιώτης Μα-

νούρης, θεωρώντας πως αποτελεί

σημαντική υποβάθμιση για την πό-

λη και θα φέρει πολλές δυσκολίες

στους μαθητές της. 

Για τον λόγο αυτό ο κ. Μανούρης

απευθύνθηκε με επιστολή του στην

αρμόδια υπουργό Παιδείας και

Θρησκευμάτων Σοφία Ζαχαράκη,

εκφράζοντας την αντίθεσή του. Παράλληλα

υποστηρίζει ότι «το ΙΕΚ Νέας Ιωνίας αποτελεί

θεσμό με σημαντική ιστορική και εκπαιδευτι-

κή βαρύτητα στη δημόσια εκπαίδευση, εξυπη-

ρετώντας πλήθος σπουδαστών από τη βόρεια

Αθήνα και τους γύρω δήμους».

Επιπλέον, ο δήμαρχος επισημαίνει πως «η

γεωγραφική θέση του ΙΕΚ προσφέρει εύκολη

πρόσβαση στον ΗΣΑΠ και τις αστικές συγκοι-

νωνίες, ενώ οι σύγχρονες υποδομές του το κα-

θιστούν κόμβο εκπαιδευτικής δραστηριότη-

τας». Αντί της μεταφοράς του ΙΕΚ στη Μεταμόρ-

φωση, ο δήμαρχος Νέας Ιωνίας ζητά την ανα-

στολή κάθε απόφασης συγχώνευσης έως ότου

πραγματοποιηθεί ουσιαστικός διάλογος με τις

τοπικές κοινωνίες και τη διατήρηση της έδρας

του ΙΕΚ στη Νέα Ιωνία, αναγνωρίζοντας τον ση-

μαντικό κοινωνικό και εκπαιδευτικό του ρόλο.

Δεν του έχουν εμπιστοσύνη 
Στο στόχαστρο της εκπαιδευτικής κοινότητας της πόλης του
βρέθηκε για μια ακόμα φορά ο δήμαρχος Παπάγου-Χολαργού
Ηλίας Αποστολόπουλος, που μόνο να καμαρώνει δεν μπορεί
για την κατάσταση των σχολείων. Αυτή τη φορά η Ένωση Γονέ-
ων διαμαρτυρήθηκε για διακοπή της παροχής φυσικού αερίου
στο 6ο Νηπιαγωγείο και το 1ο Δημοτικό Σχολείο Χολαργού με-
τά την έκθεση της Πυροσβεστικής που έκανε λόγο για προ-
βλήματα ασφαλείας στο σύστημα θέρμανσης του κτηρίου
όπου συστεγάζονται τα δύο σχολεία. Γονείς, εκπαιδευτικοί και
μαθητές ανησυχούν πως η δημοτική αρχή μπορεί να μην κατα-
φέρει να έχει διορθώσει το πρόβλημα ως την εποχή που θα
χρειαστεί το σύστημα θέρμανσης, οπότε ζητούν άμεση επέμ-

βαση με έργα. Δεν δείχνουν και μεγάλη εμπιστοσύνη στον δήμαρχο! 

Οι αριθμοί που ξηλώνουν 
το αφήγημα Σαραούδα!

Με μία σειρά αριθμών, ο επικεφαλής της «Συμμαχίας Πολιτών»
Βασίλης Καραβάκος αποδόμησε πλήρως το αφήγημα του δημάρχου
Μεταμόρφωσης Στράτου Σαραούδα περί δήθεν νοικοκυρεμένου δή-
μου. Στην πρόσφατη συνεδρίαση του δημοτικού συμβουλίου Μετα-
μόρφωσης ο κ. Καραβάκος έκανε κάποιες καθοριστικές συγκρίσεις
και ζήτησε απαντήσεις σε θέματα, όπως «περίπου 1.000.000 ευρώ
κόστισε η ανακαίνιση του κολυμβητηρίου της Λαμίας, 1.800.000 η
αντίστοιχη της Μεταμόρφωσης. Πού πήγαν οι 800.000;». Ακόμα ανα-
ρωτήθηκε πώς είναι δυνατόν να κόστισε 480.000 ευρώ το ένα(!) από
τα 75 καθίσματα εργασίας που αγοράστηκαν. Υπενθύμισε πως «σε

πάνω από 6.000.000 ευρώ έχουν ανέλθει οι απευθείας αναθέσεις, κατά κανόνα με έναν συμμε-
τέχοντα(!)». Τέλος, αναρωτήθηκε «αφού την προηγούμενη χρονιά καταγράφηκαν 3.000.000
ευρώ “περίσσευμα” των δημοτικών τελών, γιατί ο κ. Σαραούδας προχώρησε σε αύξηση των δη-
μοτικών τελών, του ΦΗΧ, των τελών νεκροταφείου κατά 20% και του ΤΑΠ κατά 35%, με αποτέλε-
σμα να προστεθεί παραπάνω από 1.500.000 στο πλεόνασμα που προέρχεται από την υπερφο-
ρολόγηση των κατοίκων της πόλης;». Δύσκολο να δοθούν πειστικές απαντήσεις. 

Πλήρωσε την ξηρασία; 
Σε πρόωρη αντικατάσταση αντιδημάρχου

υποχρεώθηκε ο δήμαρχος Νέας Σμύρνης Γιώρ-
γος Κουτελάκης, μετά την παραίτηση του μέχρι
πρότινος αντιδημάρχου πρασίνου Κώστα Ανα-
γνωστόπουλου, ο οποίος επικαλέστηκε επαγ-
γελματικούς λόγους. Η Ράνια Οικονόμου, λοι-
πόν, ορίστηκε ήδη αντιδήμαρχος, αναλαμβά-
νοντας ένα πολύ δύσκολο χαρτοφυλάκιο και με
στόχο να είναι αντιδήμαρχος πρασίνου και όχι
«ξηρασίας», όπως έλεγαν οι κακές γλώσσες για
τον προκάτοχό της… Όπως κυκλοφορεί έντονα
στα στέκια της πλατείας, ο αντιδήμαρχος «χρε-
ώθηκε» την ανυπαρξία «πράσινη πολιτικής» σε
αυτό το πρώτο διάστημα της νέας θητείας Κου-
τελάκη, αν και οι ευθύνες πιθανότατα θα έπρεπε
να έχουν αναζητηθεί στον ίδιο τον δήμαρχο. 

Ποιον δήμαρχο της
Αττικής, από αυτούς που
εκλέγονται με «αυτο-
κρατορικά ποσοστά»,

κατηγορεί η αντιπολίτευσή του για «αλαζονική
συμπεριφορά»; Όλο και πιο συχνά βγάζουν
ανακοινώσεις κατηγορώντας τον ότι κάθε φο-
ρά που κάνουν κάποια ερώτηση που τον δυ-
σκολεύει αποχωρεί από τη συνεδρίαση του
Δημοτικού Συμβουλίου. Πολλές φορές μάλι-
στα δεν αφήνει ούτε τους αντιδημάρχους να
απαντήσουν ουσιαστικά, με αποτέλεσμα να κα-
ταφεύγουν κι αυτοί σε ειρωνείες… 

«Όχι» Κονδύλη 
στην ασυδοσία! 

Νέο τελεσίγραφο έστειλε ο δήμαρχος Αλίμου
Ανδρέας Κονδύλης προς συγκεκριμένη επιχεί-
ρηση της παραλιακής ζώνης, η οποία παρά τις
συνεχείς οχλήσεις του δήμου δεν προχωρεί σε
αποκατάσταση του διαλυμένου πεζόδρομου, που
είναι υποχρεωμένη να συντηρεί. Με αφορμή μά-
λιστα την έναρξη της θερινής περιόδου, ο Ανδρέ-
ας Κονδύλης επαναλαμβάνει για ακόμα μία φορά
πως η δημοτική του αρχή δεν θα επιτρέψει την
ασυδοσία και την ανεξέλεγκτη κατάσταση που
ορισμένοι επιχειρηματίες επιθυμούν. «Δεν θα
αφήσουμε να κάνουν ό,τι θέλουν στην παραλία.
Ορισμένοι έχουν αλλεργία στον έλεγχο και τη νο-
μιμότητα», ξεκαθάρισε ο δήμαρχος Αλίμου.

Να μη χαθεί το ΙΕΚ
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Για μία ακόμη χρονιά, στο πλαίσιο
της Παγκόσμιας Ημέρας Τηλεπικοι-
νωνιών (17/5) και της Διεθνούς Ημέ-
ρας Μουσείων (18/5) το Μουσείο Τη-
λεπικοινωνιών Ομίλου ΟΤΕ διοργάνω-
σε δωρεάν δράσεις και ξεναγήσεις για
μικρούς και μεγάλους. Οι δράσεις
πραγματοποιήθηκαν από την Παρα-
σκευή 16 Μαΐου έως και τη Δευτέρα 19
Μαΐου, και περιλάμβαναν, μεταξύ άλ-

λων, διαδραστικά παιχνίδια, ομαδικές
ξεναγήσεις στους εκθεσιακούς χώ-
ρους του μουσείου και εργαστήρια
STEM. Αντλώντας έμπνευση από το
φετινό μήνυμα του Διεθνούς Συμβου-
λίου Μουσείων «Μουσεία και κοινω-
νίες σε διαρκή αλλαγή», οι τετραήμε-
ρες δράσεις του μουσείου είχαν στόχο
να δημιουργήσουν νέους, πιο σύγχρο-
νους τρόπους επικοινωνίας με το κοι-

νό -και ειδικά με τους νέους-, αξιοποι-
ώντας τις νέες τεχνολογίες. Οι μικροί
επισκέπτες του μουσείου, ηλικίας από
6 έως 14 ετών, είχαν την ευκαιρία να
συμμετάσχουν στην κατασκευή ρομ-
ποτικών οχημάτων και δορυφόρων, σε
ομαδικά παιχνίδια επικοινωνίας, ρό-
λων και storytelling, καθώς και να πα-
ρακολουθήσουν τη θεατρική παρά-
σταση «Κλήση από τον Ισημερινό».

� Νέο τηλεοπτικό σποτ για το ΕΚΟ Ράλλυ Ακρόπολις βρί-
σκεται στον «αέρα» από τη The Newtons Laboratory, από

τις 16 Μαΐου. Το σποτ των 51’’ προβάλλεται στο πλαίσιο καμ-
πάνιας 360ο (τηλεόραση, digital, so/me, ραδιόφωνο, OOH,
print), η οποία θα «τρέ-
χει» για περίπου έναν
μήνα, μέχρι και το Ράλ-
λυ Ακρόπολις, το οποίο
διεξάγεται το διάστημα
26-29 Ιουνίου. Είναι το
πρώτο σποτ με το συγ-
κεκριμένο μήνυμα. «Το
πλάνο μας είναι ξεκά-
θαρο. Φοράμε κράνος,
ζώνη. Είμαστε έτοιμοι», ακούγεται μεταξύ άλλων στην ταινία,
παραγωγής Picky Productions. Η σκηνοθεσία είναι του Βασί-
λη Μπουραντά, ενώ μουσική/ήχο ανέλαβε η Bounce Studio.
Το media buying χειρίζεται η Initiative.

� Η Cosmote Telekom γίνεται το πρώτο brand στην Ελλάδα
που αξιοποιεί το καινούργιο διαφημιστικό format «Screen-

saver» στο πλαίσιο της LG CTV καμπάνιας που είναι ήδη στον
«αέρα». Τα CTV Screensaver Ads λανσαρίστηκαν πρόσφατα
από την LG σε επιλεγμένες χώρες του εξωτερικού, με το νέο ad
placement να ενεργοποιείται όταν η τηλεόραση είναι ανοιχτή,
αλλά μένει ανενεργή για κάποια λεπτά. Η χρήση του «Screen-
saver» -που καταλαμβάνει το σύνολο της οθόνης- ενισχύει το
viewability και το brand recall, προσφέροντας ταυτόχρονα μια
μη παρεμβατική και υψηλής αισθητικής εμπειρία στον τηλεθεα-
τή, όπως επισημαίνεται. Η καινοτόμος αυτή καμπάνια υλοποιεί-
ται σε συνεργασία με την Acrossmedia241 και τη Mindshare,
σηματοδοτώντας ένα νέο κεφάλαιο στη διαφημιστική εμπειρία
σε Smart TVs.

� NBG Pay και Bloode ανανέωσαν και φέτος τη συνεργασία
τους στην εθελοντική προσφορά αίματος, σε συνέχεια

της εκδήλωσης της περασμένης χρονιάς. Η NBG Pay στήριξε
την πρωτοβουλία με τη συμμετοχή των εργαζομένων της. Το
απόγευμα της Παρασκευής 9 Μαΐου, ο χώρος του House 124
στο Χαλάνδρι υποδέχθηκε πολίτες κάθε ηλικίας, οι οποίοι,
προσφέροντας 30’ από τον χρόνο τους, δώρισαν αίμα για τους
ασθενείς του αντικαρκινικού νοσοκομείου «Ο Άγιος Σάβ-
βας». Εκπρόσωποι από την Choose Life, τον ΠΑΣΠΑΜΑ και τη
Φλόγα είχαν τη δυνατότητα να συνομιλήσουν με παρευρι-
σκόμενους και αιμοδότες, ενημερώνοντάς τους για επόμε-
νες δράσεις. 

Mικρά - μικρά

Το sequel της καμπάνιας ΔΕΗ my-
Business Enter πραγματοποιήθηκε
σε σενάριο της DDB και εκτέλεση
από την AvionFilms. Οι δύο πρωτα-
γωνιστές της ταινίας, «για να μην
έχουν απρόοπτα στις επιχειρήσεις
τους», επιλέγουν το πρόγραμμα ΔΕΗ
myBusiness Enter. Η ταινία διατηρεί

την ιδιαίτερη αισθητική και το λεπτό
χιούμορ της πρώτης ταινίας της καμ-
πάνιας, με πολύ ζωντανά χρώματα
και συμμετρία στα πλάνα. Τη σκηνο-
θεσία ανέλαβε ο Γιώργος Ζώης, με
διευθυντή φωτογραφίας τον Γιάννη
Γεωργίου και σκηνογράφο τη Μαρία
Καλαμαρά.

ΔΕΗ myBusiness Enter, από τις DDB & AvionFilms

Εδώ και 12 χρόνια η Lidl Ελλάς
στηρίζει το Κέντρο για Χαρισματικά-
Ταλαντούχα Παιδιά/Center for Tal-
ented Youth (CTY) Greece του Κολλε-
γίου Ανατόλια, το οποίο προσφέρει
την ευκαιρία σε μαθητές από την Ελ-
λάδα, την Κύπρο και διεθνώς να ανα-
πτύξουν τις ικανότητές τους, μέσω
εξωσχολικών προγραμμάτων και μαθημάτων που μορ-
φώνουν, εμπνέουν και εμπλουτίζουν τη γνώση. Ειδικότε-
ρα, η Lidl Ελλάς στηρίζει αδιαλείπτως το κέντρο από το
2014, χρηματοδοτώντας υποτροφίες παιδιών που συμμε-
τέχουν στα καλοκαιρινά προγράμματα του CTY Greece, οι
οποίες ξεπερνούν πλέον σήμερα τις 520. Η εταιρεία συμ-
βάλλει και στη δημιουργία ειδικά σχεδιασμένων εκπαι-
δευτικών μαθημάτων, τα οποία τελούν επίσης υπό την αι-
γίδα του υπουργείου Παιδείας.

Μειώνει τις τιμές 
έως 22% σε 60+ προϊόντα 

Επίσης, η Lidl Ελλάς προχωρά σε νέες μό-
νιμες μειώσεις τιμών έως και 22% σε περισ-
σότερα από 60 βασικά προϊόντα καθημερι-
νής χρήσης. Αυτή η νέα πρωτοβουλία έρχε-
ται να προστεθεί σε μια σειρά ενεργειών που
εξελίσσονται διαρκώς, με στόχο την ανακού-

φιση του οικογενειακού προϋπολογισμού και την ενίσχυση
της πρόσβασης σε ποιοτικά προϊόντα για όλους, όπως επιση-
μαίνει σχετική ανακοίνωση. «Η εμπιστοσύνη των καταναλω-
τών δεν είναι δεδομένη -κερδίζεται καθημερινά», αναφέρει η
εταιρεία. Κι αυτή η εμπιστοσύνη επιβεβαιώνεται με τον πλέον
επίσημο τρόπο, καθώς η Lidl Ελλάς διακρίθηκε για δεύτερη
συνεχόμενη χρονιά με το Best Buy Award 2024/2025, στην
κατηγορία «Τοπική αλυσίδα λιανικής», σύμφωνα με ανεξάρ-
τητη έρευνα του διεθνούς οργανισμού ICERTIAS. 

Ο  Όμιλος Attica διακρίθηκε με 21 βραβεία στα Tourism & Travel Marketing Awards 2025

Ο
Όμιλος Attica, μέσω των εταιρειών Superfast Ferries,
Blue Star Ferries, Hellenic Seaways και Anek Lines,
απέσπασε συνολικά 21 διακρίσεις στην τελετή απονο-

μής των Tourism & Travel Marketing Awards 2025. Συγκεκριμέ-
να, ο όμιλος έλαβε ένα βραβείο Platinum & Gold, εννέα Gold,
επτά Silver και τρία Bronze για δράσεις που προάγουν τη βιωσι-
μότητα και την αναβάθμιση της ταξιδιωτικής εμπειρίας των επι-
βατών. Επιπλέον, για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά, η ομάδα Mar-
keting του ομίλου τιμήθηκε ως In-House Marketing Team of the
Year, επιβεβαιώνοντας την αποτελεσματικότητα της στρατηγικής
που ακολουθεί και τη δυναμική της παρουσία στον τομέα του tra-
vel marketing.

Οι βραβεύσεις καλύπτουν ένα ευρύ φάσμα πρωτοβουλιών,
αναγνωρίζοντας:

- Την αποτελεσματική εφαρμογή της στρατηγικής ESG και

τη δέσμευση για υπεύθυνη επιχειρηματική δραστηριότητα.
- Τις πρωτοβουλίες marketing που ενισχύουν την εμπει-

ρία του επιβατικού κοινού και αναβαθμίζουν συνολικά την
επικοινωνία του ομίλου, σε κάθε σημείο διάδρασης, online
και offline.

- Την αξία του μεγαλύτερου προγράμματος πιστότητας στην
ελληνική ακτοπλοΐα, το Seasmile, το οποίο μετατρέπει κάθε
ταξίδι σε μια εμπειρία με επιπλέον αξία και προνόμια.

- Τις βέλτιστες πρακτικές για την υγεία και την ασφάλεια
επιβατών και εργαζομένων.

- Τις στοχευμένες κοινωνικές δράσεις και τη συστηματική
υποστήριξη των τοπικών νησιωτικών κοινωνιών όπου δραστη-
ριοποιείται ο όμιλος.

- Τις δράσεις που ενισχύουν την ισότιμη πρόσβαση στον
τουρισμό και προάγουν τη συμπερίληψη.

Μουσείο
Τηλεπικοινωνιών

Ομίλου ΟΤΕ: Δωρεάν
4ήμερες δράσεις 

H Lidl Ελλάς στηρίζει το Κέντρο για Χαρισματικά-Ταλαντούχα Παιδιά
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Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

�
Η Μαρία Σολωμού, που την απολαμβά-

νουμε μέσα από την εκπομπή της στο Y-

ouTube, έρχεται στον Alpha, επιβεβαιώνον-

τας το ρεπορτάζ μας προ μερικών εβδομά-

δων. Όπως αναφέρει η ανακοίνωση του

σταθμού για τη εκπομπή «Μαρία τη νύχτα»,

«κάτω από τα αστέρια, σε μια ατμοσφαιρική

βεράντα της Αθήνας, η Μαρία Σολωμού συ-

ναντά ξεχωριστούς καλεσμένους και συζη-

τούν για ό,τι μας απασχολεί. Συνεντεύξεις με

μια άλλη ματιά, αυθόρμητες, ειλικρινείς, με

παιχνίδια ερωτήσεων που συνθέτουν ένα

ξεχωριστό κάλεσμα. Κάθε επεισόδιο έχει

και μια διαφορετική δυναμική. Οι συζητή-

σεις της παρουσιάστριας με τους καλεσμέ-

νους της είναι άλλοτε γεμάτες χιούμορ, ενώ

άλλες φορές πιο συναισθηματικές».

�
Προβληματισμένη είναι όμως

η Ηλιάνα Παπαγεωργίου. Η πα-

ρουσιάστρια, σύμφωνα με τις πληρο-

φορίες μας, δεν

επιθυμεί να μεί-

νει τη νέα τηλε-

οπτική σεζόν

μόνο με τη συμ-

μετοχή της στο

«Greece’s Next

Top Model». Το

reality μόδας

έτσι κι αλλιώς

θα ολοκληρωθεί

τα Χριστούγεννα

και μετά τι;

Όπως μαθαίνουμε, η Ηλιάνα Παπαγε-

ωργίου ζητά νέο πρότζεκτ σε περίπτω-

ση που το «Shopping Star» περάσει

οριστικά στο παρελθόν. Αυτό βέβαια

δεν ξέρουμε κατά πόσο θα γίνει πραγ-

ματικότητα και για την ώρα φέρνει ένα

νέο ερώτημα πάνω από τη συνεργασία

της παρουσιάστριας με το κανάλι.

�
«Πάγος» φαίνεται ότι έχει μπει στο

«Shopping Star» το τελευταίο διάστημα,

καθώς δεν υπάρχει καμία κινητικότητα για

προετοιμασία του επόμενου κύκλου. Αυτό

οφείλεται στο γεγονός πως το κανάλι είναι

προβληματισμένο με τις αποδόσεις της εκ-

πομπής στους πίνακες τηλεθέασης από τη

μία, ενώ από την άλλη το υψηλό μπάτζετ που

απαιτεί η παραγωγή του «GNTM» και της

«Φάρμας», που θα προβάλλονται ταυτόχρο-

να το φθινόπωρο, δεν αφήνει πολλά περιθώ-

ρια για πολλές νέες παραγωγές.

Σκέψεις, προβληματισμοί, σχέδια και
προτάσεις πέφτουν στα τραπέζια συζητή-
σεων του ΣΚΑΪ για την επόμενη σεζόν. Και
κάπου εκεί ανάμεσα, όπως μαθαίνουμε,
πραγματοποιήθηκε και ένα τηλεφώνημα
στη Δανάη Μπάρκα. Όπως μαθαίνουμε,
ανάμεσα στον ΣΚΑΪ και τη Δανάη Μπάρκα
ενδέχεται να γίνει ένα ραντεβού και η συζή-
τηση θα αφορά εκπομπή Σαββατοκύριακου.
Ωστόσο, οι πληροφορίες μας λένε πως ο
σταθμός εξετάζει σοβαρά και την παραγω-
γή καθημερινής ψυχαγωγικής εκπομπής
στη μεσημεριανή ζώνη, η οποία θα απευθύνεται
κυρίως στο γυναικείο κοινό, ώστε να έχει και τις

αντίστοιχες εμπορικές τοποθετήσεις.
Από την άλλη, ο γρίφος με τον Χρήστο Φερεν-

τίνο και το επόμενο πρότζεκτ που θα αναλά-
βει στον ΣΚΑΪ δεν έχει απαντηθεί. Ο παρου-
σιαστής επιθυμεί να αναλάβει ένα νέο τηλε-
παιχνίδι στη μεσημεριανο-απογευματινή
ζώνη. Το κανάλι όμως θεωρεί ότι τα τηλε-
παιχνίδια έχουν κάνει τον κύκλο τους και
προτιμά μια καθημερινή διαδραστική εκ-
πομπή για το slot 16.00 - 18.00.

Όλα αυτά, με το ενδεχόμενο η εκπομπή
της Ευλαμπίας Ρέβη και του Γιώργου Κουρ-
δή να μεταφερθεί στο Σαββατοκύριακο, αν-
τιλαμβανόμαστε πόσο περιπλέκονται και

πώς η οποιαδήποτε κίνηση θα προκαλέσει ντό-
μινο εξελίξεων για όλους.

Σκέψεις στον Alpha για νέο 
project με τη Γερμανού

Μπορεί το όνομά της να
συζητήθηκε πολύ τους
προηγούμενους μήνες στο
τηλεοπτικό ρεπορτάζ,
ωστόσο η Ναταλία Γερμα-
νού παραμένει η σταθερά
του Alpha τα Σαββατοκύ-
ριακα και δεν θα μπορούσε
να γίνει και διαφορετικά.
Το «Καλύτερα δεν γίνεται»
βρίσκεται ανενόχλητο στην
κορυφή του πίνακα μετρήσεων της Nielsen εδώ και πολλά
χρόνια και θα συνεχίσει την πορεία του και την επόμενη
χρονιά. Η μεσημεριανή εκπομπή του Σαββατοκύριακου
κλειδώνει με μικρές αλλαγές για την επόμενη χρονιά, ενώ
πλέον το ενδιαφέρον της κουβέντας ανάμεσα σε παρουσιά-
στρια και σταθμό επικεντρώνεται στο ενδεχόμενο παρου-
σίασης δεύτερου πρότζεκτ. Στη μετα-«Secret Song» εποχή
η Ναταλία Γερμανού θα ήθελε να έχει παρουσία και στην
prime time ζώνη με ένα πρόγραμμα που θα είναι κομμένο
και ραμμένο στα μέτρα της. Διαχρονικά η παρουσιάστρια
έχει αναλάβει με επιτυχία βραδινές εκπομπές, ειδικότερα
όσες είχαν σε πρωταγωνιστικό ρόλο τη μουσική και το τρα-
γούδι. Η σκέψη λοιπόν να βρεθεί η Ναταλία Γερμανού την
επόμενη σεζόν με δεύτερο πρότζεκτ αρχίζει να ωριμάζει
και ίσως αυτήν τη φορά να γίνει και πραγματικότητα.

Έρχονται σαρωτικές
αλλαγές στους «Weekenders»

Αλλάζουν διαρκώς τα δεδομένα στην πρωινή ζώνη του Σαββατοκύρια-
κου στον ΑΝΤ1, με αυτό που φαίνεται αυτήν τη στιγμή ως το πιο πιθανό να εί-
ναι η συνέχεια της εκπομπής «Weekenders» και την επόμενη σεζόν. Σύμ-
φωνα με τις νεότερες πληροφορίες μας, το βασικό δίδυμο Θανάσης Πάτρας
και Δημήτρης Πανόπουλος υπάρχει διάθεση να συνεχίσει και του χρόνου.
Από εκεί και πέρα θα δούμε σημαντικές αλλαγές στα πρόσωπα τόσο μπρο-
στά όσο και πίσω από τις κάμερες.

Η Αγγελική Γιαννακοπούλου, η οποία αποτελεί τη νέα άφιξη στο κανάλι
του Αμαρουσίου, παίρνει επάνω της την αναδιαμόρφωση της εκπομπής έτσι
ώστε να δημιουργηθεί ένα πιο ανταγωνιστικό προϊόν. Όπως μαθαίνουμε
επίσης, για τη θέση της αρχισυνταξίας βολιδοσκοπείται πρόσωπο που αυτήν
τη στιγμή είναι ελεύθερο από άλλες επαγγελματικές υποχρεώσεις. Αν
υπάρξει συμφωνία μεταξύ των δύο πλευρών, θα είναι μια προσθήκη που θα
συζητηθεί… Αυτό που ωστόσο θα συζητηθεί περισσότερο είναι αν κάποια
από τις κρούσεις που έχει κάνει ο ΑΝΤ1 σε πρόσωπα που αυτήν τη στιγμή
έχουν εκπομπές σε άλλους σταθμούς απαντήσει θετικά. Σε αυτή την περί-
πτωση ενδέχεται να δούμε μια μεγάλη ανατροπή το Σαββατοκύριακο.

ΠΑΡ

Το τηλεφώνημα ΣΚΑΪ σε Μπάρκα και ο γρίφος Φερεντίνου

Σιγά σιγά φαίνεται πως αρχίζει η
σταδιακή αποκατάσταση των ερωτημά-
των που υπάρχουν στην ψυχαγωγία
του Mega για την επόμενη σεζόν. Ένα
από αυτά είναι ο Κώστας Τσουρός, ο
οποίος όμως μαθαίνουμε ότι έχει πά-
ρει ήδη μια πρώτη απάντηση.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, ο
δημοσιογράφος και παρουσιαστής της
εκπομπής «Ακόμα δεν είδες τίποτα»
πραγματοποίησε τις προηγούμενες
μέρες το πρώτο του ραντεβού με το κα-
νάλι. Από αυτήν τη συνάντηση βγήκε λευκός
καπνός όσον αφορά τη θετική διάθεση των
δύο πλευρών να συνεχίσουν τη συνεργασία
τους.

Πιο συγκεκριμένα, εκτός απροόπτου ο Κώ-
στας Τσουρός θα συνεχίσει τη συνεργασία του
με τον σταθμό, καθώς αξίζει να σημειωθεί
πως η εκπομπή που έχτισε σταδιακά τις δύο

τελευταίες σεζόν είναι η μόνη που κατά-
φερε -σε βάθος δεκαετίας με ό,τι και αν
δοκίμασαν τα κανάλια- να σταθεί απέναν-
τι από τον... βράχο της Ναταλίας Γερμα-
νού και να σταθεροποιηθεί σε διψήφια
ποσοστά.

Βέβαια, οι πληροφορίες μας λένε πως
οι λεπτομέρειες για την εκπομπή, τα πρό-
σωπα, το περιεχόμενο και τις ώρες μετά-
δοσης θα συζητηθούν σε δεύτερο χρόνο,
όταν ο σταθμός θα καταλήξει συνολικά
για το πρόγραμμα που θα έχει τα Σαββα-

τοκύριακα την επόμενη σεζόν. Στο μεταξύ,
τουλάχιστον δύο κανάλια περιμένουν στη γω-
νία στην περίπτωση «ατυχήματος» για να κλέ-
ψουν τον παρουσιαστή.

Τι έγινε στο πρώτο ραντεβού του Κώστα Τσουρού με το Mega
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Ριζικά μπορεί να αλλάξει η ελληνική αγορά αυτοκινήτου σε περίπτωση που το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο δεν δεχτεί τις αιτιολογίες της ελληνικής κυβέρνησης σχετικά
με τον τρόπο υπολογισμού του Τέλους Ταξινόμησης, την επιβολή του Περιβαλλοντι-
κού Τέλους όπως επίσης και την απαγόρευση εισαγωγής μεταχειρισμένων αυτοκι-
νήτων που πληρούν την οδηγία ρύπων Euro 3 ή και παλαιότερες.

Συγκεκριμένα, αν το Ευρωδικαστήριο καταδικάσει την Ελλάδα, τότε στη χώρα μας

θα επιβληθεί ένα υπέρογκο πρόστιμο, το οποίο θα διατηρείται μέχρι να αλλάξει ο
τρόπος υπολογισμού του Τέλους Ταξινόμησης, καταργηθεί το Περιβαλλοντικό Τέλος
και βέβαια αρθεί η απαγόρευση εισαγωγής παλαιών μεταχειρισμένων αυτοκινήτων.

Το αποτέλεσμα όλων των παραπάνω θα είναι η Ελλάδα να κινδυνεύει να μετατρα-
πεί και πάλι σε «χωματερή» της Ευρώπης, καθώς ό,τι «σαβούρα» πωλείται σε άλλα
κράτη-μέλη θα καταλήγει στη χώρα μας. 

Γιατί η Ελλάδα κινδυνεύει να γίνει η «χωματερή» των παλαιών ΙΧ της ΕΕ

Η
Toyota παρουσίασε το επόμενο κεφάλαιο στην
ιστορία μηχανολογικής καινοτομίας και εντυ-
πωσιακής σχεδίασης του Prius με την παγκό-

σμια πρεμιέρα του μοντέλου πέμπτης γενιάς.
Το Prius άφησε ανεξίτηλο το αποτύπωμά του τόσο

στην ιστορία της Toyota όσο και σε ολόκληρο τον κό-
σμο από το λανσάρισμά του το 1997 και έχει καθιερω-
θεί ως ένα αυτοκινητικό σύμβολο, που ανέδειξε την
ηλεκτροκίνηση και εισήγαγε με θάρρος μελλοντικές
τάσεις. Με τη νέα γενιά του, που θα διατίθεται αποκλει-
στικά σε Plug-in Hybrid έκδοση στην Ευρώπη, το Prius
κάνει το επόμενο βήμα σε αυτό το ταξίδι με 223 ίππους!

Το νέο Prius συνδυάζεται αποκλειστικά με ένα plug-
in υβριδικό σύνολο σε τρεις εκδόσεις εξοπλισμού,
Style, Lounge και Lounge Plus, με τις τιμές να ξεκι-
νούν στη βασική Style από 48.870 ευρώ.

Αεροδυναμική που εντυπωσιάζει
Η εμφάνιση του νέου Toyota Prius είναι πραγματικά

εντυπωσιακή από όποια μεριά και αν το κοιτάξει κα-
νείς, αλλά η αεροδυναμική του σχεδίαση είναι επιβλη-
τική και βέβαια μοναδική στην κατηγορία.

Το εμβληματικό σφηνοειδές σχήμα, μια πρωτοτυπία
του Prius που εισήγαγε η δεύτερη γενιά, έχει εξελιχτεί,
υιοθετώντας κομψές και μοντέρνες γραμμές. Περιττά
σχήματα και γραμμές απουσιάζουν, με το αποτέλεσμα
να αποτυπώνεται με μια απέριττη και καθαρή συνολική
σχεδίαση εμπνευσμένη από τη φυσική ροή του αέρα.

Με αυξημένο κατά 22 mm πλάτος έναντι του προκα-
τόχου του, η σιλουέτα του Prius είναι δυναμική και στο
εμπρός τμήμα της, το γνωστό σχεδιαστικό σφυροκέ-
φαλο μοτίβο ενσωματώνει κομψά φώτα που αναδει-
κνύουν το ξεχωριστό σχήμα. Πίσω, κυριαρχεί ένα τρισ-
διάστατο γραμμικό στοιχείο φωτισμού που δίνει έμφα-

ση στην προοδευτική σχεδίαση και εστιάζει την προ-
σοχή στον τολμηρό λογότυπο του Prius.

Φυσικά, πέρα από το αισθητικό κομμάτι, ο χαμηλός
συντελεστής αεροδυναμικής σημαίνει μειωμένη κατα-
νάλωση, αλλά και ποιοτικότερη κύλιση!

Hitech εσωτερικό 
Το εσωτερικό του νέου Prius έχει αναβαθμιστεί τόσο

από πλευράς υλικών όσο και από πλευράς συναρμο-
γής τους. Ο νέος ψηφιακός πίνακας οργάνων 7 ιντσών
που έχει τοποθετηθεί πάνω από το τιμόνι δίνει έναν πιο
σύγχρονο τόνο έναντι της κλασικής σχεδίασης των
ταμπλό, ενώ εντυπωσιακή είναι και η στάνταρ 12,3’’ ιν-
τσών οθόνη αφής για το σύστημα infotainment με τα
καλά γραφικά της.

Όσον αφορά τον εξοπλισμό, το Prius διαθέτει τα
πάντα, οπότε ο υποψήφιος αγοραστής δεν θα δυσκο-
λευτεί να επιλέξει ακόμη και τη βασική έκδοση.

Η καμπίνα επιβατών μπορεί να φιλοξενήσει με άνε-
ση τέσσερις ενήλικες επιβάτες ενώ ο πέμπτος θα πρέ-
πει να κάνει υποχωρήσεις. Ο δε χώρος αποσκευών με
284 λίτρα φαντάζει μικρός για τις διαστάσεις του αυτο-
κινήτου. Από την άλλη, έχει μεγάλο άνοιγμα χάρη στην
πέμπτη πόρτα, άρα η φόρτωση είναι πολύ πιο εύκολη…

223 ίπποι!
Το 5ης γενιάς Prius φέρει το νέας γενιάς υβριδικό

σύστημα της μάρκας που περιλαμβάνει έναν τετρακύ-
λινδρο κινητήρα 2,0 λίτρων ισχύος 152 ίππων και έναν
ηλεκτροκινητήρα 163 ίππων που είναι τοποθετημένο
στον μπροστινό άξονα. Η συνδυαστική απόδοση φτάνει
τους 223 ίππους, δηλαδή 101 ίππους περισσότερους
από το προηγούμενο Prius. Η μετάδοση έρχεται ομαλά
μέσω ενός σοφιστικέ αυτόματου κιβωτίου e-CVT, ενώ

η μπαταρία προσδίδει ηλεκτρική αυτονομία περίπου
65 χιλιομέτρων. Στο υβριδικό mode, η μέση τιμή της
κατανάλωσης καυσίμου διαμορφώθηκε κατά τη διάρ-
κεια της δοκιμής στα 4,1 λίτρα/100 χλμ.

Ποιοτικό, δυνατό και οικονομικό
Μέχρι πρότινος το Toyota Prius ήταν συνυφασμένο

με την οικονομία και την ασφάλεια. Το νέο Toyota Prius
απέδειξε ότι απέκτησε κορυφαία ποιότητα κύλισης και
δύναμη διατηρώντας σε ενισχυμένα επίπεδα παράλ-
ληλα την οικονομία αλλά και την ασφάλεια!

Στον δρόμο, το αμάξωμα είναι στιβαρό και άκαμπτο,
ενώ η κορυφαία αεροδυναμική του προσδίδει μια άλ-
λη, ανώτερη ποιότητα κύλισης.

Στο εθνικό οδικό δίκτυο, το Prius παραμένει ευθύ-
βολο και σταθερό, ακόμη και όταν το ταχύμετρο ξεπερ-
νά τα 160 χλμ./ώρα, ενώ η μέση κατανάλωση καυσίμου
δεν ξεπερνά σε καμία περίπτωση τα 5 λίτρα για κάθε
100 χλμ. Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο, το Prius απέδει-
ξε ότι διαθέτει υψηλά περιθώρια πρόσφυσης, ενώ οι
κλίσεις του αμαξώματος είναι κυριολεκτικά ανεπαί-
σθητες. Επίσης ιδιαίτερη αναφορά πρέπει να γίνει στην
ανάρτηση με διπλά ψαλίδια, η οποία έκανε εξαιρετική
δουλειά στο κράτημα.

Στην πόλη, ο ηλεκτροκινητήρας προσδίδει μια ήσυχη
και άκρως οικονομική μετακίνηση, ενώ όταν ο οδηγός
πιέσει το πεντάλ του γκαζιού, τότε αναλαμβάνει δράση
ο βενζινοκινητήρας. Πάντως ο οδηγός καλό θα είναι να
έχει επιλέξει την αυτόματη λειτουργία, η οποία επιτρέ-
πει στο αυτοκίνητο να επιλέξει πότε θα κινηθεί ηλεκτρι-
κά και πότε υβριδικά. Η ανάρτηση φιλτράρει στον μέγι-
στο βαθμό τις κακοτεχνίες του οδοστρώματος, ενώ η
ύπαρξη καμερών κάνει τη διαδικασία παρκαρίσματος
παιχνιδάκι ακόμη και για έναν άπειρο οδηγό.

Δοκιμάζουμε το Toyota Prius 
Plug-in Hybrid με 223 ίππους

Γράφει 
ο  Γιώργος 
Κ. Ανδρής 



Έσβησε 
το όνειρο…

Ο
Παναθηναϊκός Aktor παρέδωσε το στέμμα του, ενώ ο Ολυμπια-
κός, ο οποίος πήγε ως το μεγαλύτερο φαβορί για την κατάκτη-
ση του τίτλου, εμφανίστηκε και αυτός κατώτερος των περιστά-

σεων. Έτσι το όνειρο για έναν ελληνικό τελικό, τον οποίο τόσα χρόνια
αδημονούν όλη η Ελλάδα και όλη η Ευρώπη να δουν, δεν θα πραγματο-
ποιηθεί. Ο τελικός στο Final 4 του Άμπου Ντάμπι θα είναι ανάμεσα στη
Φενερμπαχτσέ και τη Μονακό, με τους Τούρκους να διεκδικούν το δεύ-

τερο τρόπαιο της ιστορίας τους και τους Μονεγάσκους
το πρώτο.

Μεγάλος νικητής των ημιτελικών, ο Βασίλης Σπανού-
λης, ο οποίος «πλήγωσε» την ομάδα την οποία αγάπησε
και στην οποία αγαπήθηκε, καθώς στην πρώτη του σε-
ζόν ως head coach σε ομάδα EuroLeague την οδήγησε
όχι μόνο σε Final 4 αλλά και στον τελικό. Η Μονακό κα-
τάφερε να «κλειδώσει» όλα τα ατού του Ολυμπιακού και
με άμυνα που «τσάκιζε» κόκαλα διέλυσε τους «ερυ-
θρόλευκους» 78-68. Οι Γάλλοι κράτησαν τον Σάσα Βε-

ζένκοφ μόλις στους 7 πόντους και χωρίς να σκοράρει τρίποντο για πρώ-
τη φορά έπειτα από 24 συνεχή παιχνίδια, ενώ δεν έφτασε ο συγκινητι-
κός Εβάν Φουρνιέ, ο οποίος τελείωσε την αναμέτρηση με 31 πόντους.

Για τη Μονακό του Βασίλη Σπανούλη ήταν εξαιρετικός ο Άλφα Ντιαλό
με 22 πόντους, πολλά ριμπάουντ και εξαιρετικές άμυνες, ενώ πιο ώρι-
μος από ποτέ εμφανίστηκε ο Μάικ Τζέιμς. Ο Αμερικανός γκαρντ είχε 17
πόντους, 7 ριμπάουντ και 7 ασίστ, οδηγώντας την ομάδα του στο ραντε-
βού με τη Φενερμπαχτσέ του Σαρούνας Γιασικεβίτσιους.

Ο Λιθουανός διεκδικεί για ακόμη μια φορά το τρόπαιο, που θα είναι
το πρώτο του ως προπονητή, καθώς με την τακτική του κατάφερε να πε-
ριορίσει όλα τα ατού του Παναθηναϊκού. Η ασφυκτική άμυνα στην περι-
φέρεια «κλείδωσε» τους «πράσινους», οι οποίοι παρότι είδαν τον Μα-
τίας Λεσόρ να επιστρέφει στη δράση έπειτα από περισσότερες από 150
μέρες, δεν βρήκαν λύσεις για να απαντήσουν στην τουρκική ομάδα.

Η Φενερμπαχτσέ επικράτησε 82-76 του Παναθηναϊκού, για τον οποίο
ήταν συγκινητικός ο Τσέντι Όσμαν, ο οποίος πάλεψε μέχρι τέλους και
σταμάτησε στους 22 πόντους, αλλά δεν βρήκε συμπαραστάτες πλην
εκλάμψεων του Τζέριαν Γκραντ και του Κέντρικ Ναν. Ο MVP της κανονι-
κής διάρκειας της EuroLeague, παρότι εγκλωβίστηκε από την τουρκι-
κή άμυνα, είχε 19 πόντους, ήταν όμως έξω από τα συνηθισμένα του
στάνταρ και μάλιστα αποβλήθηκε με πέντε φάουλ περίπου τέσσερα λε-
πτά πριν τελειώσει ο αγώνας.

Εντέλει, Παναθηναϊκός και Ολυμπιακός θα συναντηθούν αύριο στην
Etihad Arena του Άμπου Ντάμπι, αλλά δυστυχώς στον μικρό τελικό, ο
οποίος θα διεξαχθεί στις 17.00 και θα μεταδοθεί από το Novasports Pri-
me. Θα είναι και αυτό κάτι πρωτοφανές, αφού για πρώτη φορά οι δυο
τους θα αναμετρηθούν σε μικρό τελικό, καθώς μέχρι πρότινος είχαν
αναμετρηθεί τρεις φορές στα ημιτελικά. Στον τελικό, που θα διεξαχθεί
στις 20.00, θα αναμετρηθούν Φενερμπαχτσέ και Μονακό για να προκύ-
ψει η νέα πρωταθλήτρια Ευρώπης.

ΗΗ Φενερμπαχτσέ έριξε στο καναβάτσο 
τον Παναθηναϊκό, η Μονακό κυριάρχησε 
του Ολυμπιακού κι έτσι οι δύο «αιώνιοι» 

δεν θα αναμετρηθούν στον τελικό 
του Final 4 αλλά για την 3η θέση

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης
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Η συγγνώμη της UEFA
Ένα απρόοπτο… σημάδεψε τη φιέστα της Τό-

τεναμ στον τελικό του Europa League, καθώς η
UEFA ζήτησε συγγνώμη για την έλλειψη μεταλ-
λίων κατά την απονομή, αφήνοντας κάποιους
από τους νικητές -μεταξύ αυτών και τον αρχηγό
της ομάδας Σον Χέουνγκ-Μιν- χωρίς την ατομική
τους διάκριση τη στιγμή της απονομής.

Ραφίνια έως το 2028

Έναν ακόμα βασικό πρωταγωνιστή της σεζόν
που ολοκληρώνεται για την Μπαρτσελόνα κρα-
τούν στο ρόστερ τους οι «μπλαουγκράνα». Ο λό-
γος για τον Ραφίνια που υπέγραψε με τους Κατα-
λανούς έως το 2028 και θα συνεχίσει υπό τις
οδηγίες του Χάνσι Φλικ. Τη σεζόν που ολοκλη-
ρώθηκε, ο Βραζιλιάνος είχε 34 γκολ και 23 ασίστ
σε 56 αναμετρήσεις με τους νταμπλούχους.

Ο επενδυτής Κριστιάνο
Την επόμενη ημέρα, για εάν και όποτε το απο-

φασίσει να σταματήσει το ποδόσφαιρο, προετοι-
μάζει ο Κριστιάνο Ρονάλντο. Ο 40χρονος άσος,
με περιουσία που πλησιάζει πλέον το ένα δισ. ευ-
ρώ (!), έγινε μέτοχος στην επενδυτική εταιρεία
της Σαουδικής Αραβίας SMC Group, η οποία,
εκτός των άλλων, είναι στις τελικές επαφές για να
πάρει την ιδιοκτησία της Αλμερία.

Αυλαία για την Γκαρσιά
Δύο ημέρες πριν από την έναρξη του Roland

Garros, η Γαλλίδα πρώην Νο 4 στην παγκόσμια
κατάταξη Καρολίν Γκαρσιά, νικήτρια των τελικών
του WTA του 2022, ανακοίνωσε στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης το επικείμενο τέλος της επαγ-
γελματικής της καριέρας. «Αγαπητό τένις, ήλθε η
ώρα να αποχαιρετήσω», έγραψε η Γαλλίδα στο X,
διευκρινίζοντας ότι θα εξακολουθήσει να παίζει
«σε μερικά τουρνουά», συμπεριλαμβανομένου
του Roland Garros.
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Είπαν… μαζί το αντίο

Ο
Σέι Γκίλτζιους-Αλεξάντερ σημείωσε
38 πόντους και ο Τζέιλεν Γουίλιαμς
πρόσθεσε 26, οδηγώντας τους Οκλα-

χόμα Σίτι Θάντερ σε νίκη με 118-103 επί των
Μινεσότα Τίμπεργουλβς, στο δεύτερο παιχνί-
δι των τελικών της Δυτικής Περιφέρειας.

Οι Θάντερ προηγούνται πλέον με 2-0 στη
σειρά των επτά αγώνων, που μεταφέρεται το
Σάββατο στη Μινεάπολη για το τρίτο ματς.

Ο Γκίλτζιους-Αλεξάντερ, ο οποίος ανα-
δείχθηκε MVP της κανονικής περιόδου την
Τετάρτη και παρέλαβε το βραβείο λίγο πριν
από το τζάμπολ, μετρά πλέον πέντε συνεχό-
μενους αγώνες με 30 ή περισσότερους πόν-
τους. Οι 38 πόντοι του ισοδυναμούν με ρε-
κόρ καριέρας σε αγώνα πλέι οφ, ενώ πρό-
σθεσε ακόμη οκτώ ασίστ, τρία κλεψίματα και μόλις
ένα λάθος. Καθοριστική ήταν και η συμβολή του Τσετ

Χόλμγκρεν, ο οποίος πέτυχε 22 πόντους για την
Οκλαχόμα Σίτι.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

«Αστράφτουν» για τους τελικούς

Καλλιθέα και Λαμία αποχαιρέτησαν τη Super League 
με τη μεταξύ τους αναμέτρηση στην τελευταία αγωνιστική 
των πλέι άουτ. Για την ιστορία, η αθηναϊκή ομάδα νίκησε 3-0.

Η Ferrari του Νεϊμάρ
Λάτρης της ταχύτητας αποδεικνύεται ο Νεϊμάρ. Και προφα-

νώς δεν μιλάμε για ταχύτητα εντός αγωνιστικού χώρου, αλλά

για τα γρήγορα αυτοκίνητα που προσθέτει κατά καιρούς στη

συλλογή του. Πρόσφατα, απέκτησε μια Ferrari Purosangue, η

οποία κοστίζει περισσότερα από 1,2 εκατ. ευρώ. Το συγκεκρι-

μένο όχημα κυκλοφορεί στην αγορά της Βραζιλίας από το 2023

και η ιταλική αυτοκινητοβιομηχανία το προσάρμοσε ακριβώς

στις ανάγκες του 33χρονου διάσημου επιθετικού.
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«Μαροκινό
χρυσάφι» 

στη Γλυφάδα

T
ο πρώτο κατάστημα-κόσμημα στη χώρα

μας εγκαινίασε η Natus Marrakech, με

την Αγγελίνα Μηνά επί της υποδοχής

των λαμπερών καλεσμένων.

Νίκος Τζίφας, Βαγγέλης Θώδος, Αγγελίνα Μηνά

Έλενα Πιερίδου Μαρία-Ελένη Βούλγαρη, Aγγελίνα Μηνά, Αλόη Valma Άννη Ποταμιάνου

Νίκος Τζίφας, Asma Jaboun, Paola Markt, Αγγελίνα Μηνά

Νίκος Τζίφας, Αγγελίνα Μηνά, Κατερίνα και Τάκης Μπέλος

Αγγελίνα Μηνά, Κατερίνα Θάνου Πάτια Ιορδανίδου, Aγγελίνα ΜηνάΠελαγία Ζερβού, Κωνσταντίνος Φουντουλάκης

Σπύρος Μπιμπίλας, Αγγελίνα Μηνά

Μάγδα Σπυριδάκη, Δημήτρης Παπαναστασίου, 
Αγγελίνα Μηνά
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Επικά vibes 
στο πρώτο event 

για μαμάδες
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Έλενα Χαραλαμπούδη, Βάσω Κολλιδά

Λένα Παπαβασιλείου, Αναστασία Κωνσταντοπούλου, Έλενα Χαραλαμπούδη, Ειρήνη Φουσκάρη

Γωγώ Παπαδιονυσίου

Όλγα Κυπριώτου

Μαίρη Συνατσάκη, Ζωή Κρονάκη

Trashformers

Μαντώ Γαστεράτου, Χάρης Χρονόπουλος

Τάσος Παναγιωτάρης, Έλενα Χαραλαμπούδη, Ζωή Κρονάκη

Σ
ε ένα από τα πιο iconic spots του Κολωνακίου, τα TGI

Friday’s, φιλοξενήθηκε το πρώτο event μόνο για μα-

μάδες από το «5 Minute Mum», ένα φαντασμαγορικό

πάρτι γεμάτο ενέργεια, χαμόγελα, μουσική και χορό.

Χριστίνα Ρόκα, Βάσω Στασινού
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SPRING GIVING GALA

Βραδιά αφιερωμένη 
στην ελπίδα  

από τον οργανισμό 
Giverson Φως

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ
ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS /  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΛΕΚΗΣ

Με σκοπό να στηρίξει το έργο του Rare 
Alliance Greece και να ενισχύσει οικονο-
μικά και ηθικά τον σύλλογο που μάχεται 

για τα δικαιώματα των ατόμων με σπάνιες ασθέ-
νειες στην Ελλάδα, ο ανθρωπιστικός οργανισμός 
Giverson Φως διοργάνωσε το Spring Giving Gala 
στο St George Lycabettus. 
Το Rare Alliance Greece εκπροσώπησε η Μαίρη 
Αδαμοπούλου, η οποία αναφέρθηκε στην προσπά-
θεια του συλλόγου να εξασφαλίσει πρόσβαση σε 
διάγνωση, θεραπεία και φροντίδα για τους ασθε-
νείς, και μίλησε για το έργο της Rare Alliance, που 
αποτελεί φωνή και ασπίδα για χιλιάδες οικογένειες 
που αντιμετωπίζουν τη σιωπηλή πρόκληση της σπά-
νιας ασθένειας.
Η βραδιά ξεκίνησε με μαγευτικές μουσικές ερμη-
νείες από τη σοπράνο Κυριακή Βλαχογιάννη και 
τον πιανίστα Νικόλαο Πλάτανο. Στην ομιλία της, η 
πρόεδρος του Giverson Φως Ανδρονίκη Παξιμα-
δάκη-Κόλντηρη τόνισε: «Όταν αγαπάς και δίνεις με 
την ψυχή σου, γίνεσαι Φως! Αυτό το Φως διαλύει 
το σκοτάδι».
Στην εκδήλωση συμμετείχαν ως υποστηρικτές οι 
Βούλα Χατζοπούλου, Ηλίας Κόλντηρης και Χριστί-
να Δόγκα. Η βραδιά ολοκληρώθηκε με την υπό-
σχεση για ένα μέλλον γεμάτο φροντίδα και ισότητα 
για όλους.

Χρυσάνθη Λεμού, Paul Horn, Νίκη Παξιμαδάκη 
 Κέλλυ Μαρινάκη

Κωνσταντίνα Δουμάνη, Ρίτα Πικρού Μωραϊτάκη 
Όλγα Καραβερβέρη

Έλενα Κουλαουζίδου, Χάρις Κονδύλη, Μαρία Μάτσα

Πόπη Δομάζου, Κυβέλη Λάσκαρη

Βίκυ Μυλωνά, Γιάννης Κεχρής

Μαίρη Αδαμοπούλου, Νάγια Δασκαλοπούλου
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150 ΧΡΟΝΙΑ  
ΑΠΟ ΤΗΝ ΑΝΕΓΕΡΣΗ  

ΤΟΥ Ι. ΝΑΟΥ  
ΑΓΙΟΥ ΝΙΚΟΛΑΟΥ

Εορτασμός παρουσία 
του Οικουμενικού 

Πατριάρχη
ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: 

PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Στο αμφιθέατρο της Αμερικανικής Σχολής 
Κλασσικών Σπουδών πραγματοποιήθηκε 
εκδήλωση οργανωμένη από τον Οικουμε-

νικό Πατριάρχη Βαρθολομαίο, με αφορμή την 
150ή επέτειο από την ανέγερση του Ιερού Ναού 
του Αγίου Νικολάου της Ελεήμονος Εταιρείας 
Αθηνών.
Η εκδήλωση, την οποία τίμησε με την παρουσία 
του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, Κωνσταντίνος 
Τασούλας, άνοιξε με τον καλωσόρισμα του Σεβα-
σμιότατου Μητροπολίτη Λαοδικείας, κ. Θεοδώ-
ρητου, και συνεχίστηκε με μουσικό πρόγραμμα 
από τη Χορωδία Δωματίου Αθηνών. Ακολούθη-
σαν διακεκριμένοι ομιλητές, οι οποίοι παρουσί-
ασαν εισηγήσεις σχετικά με την ανέγερση του Ι. 
Ναού και το ιστορικό πλαίσιο της εποχής κατά 
την οποία πραγματοποιήθηκε το εγχείρημα.
Κατά τη διάρκεια του εορτασμού, τιμήθηκαν οι 
σύγχρονοι ευεργέτες του Ναού, Νικόλαος Πα-
τέρας, Θανάσης Μαρτίνος, Γιώργος Προκοπίου 
και Κώστας Μπακογιάννης, στους οποίους ο Πα-
ναγιότατος απένειμε τον Σταυρό του Αγίου Νικο-
λάου. Ο διάκοσμος της Εκκλησίας χρηματοδοτή-
θηκε από τον κ. Πατέρα και την αείμνηστη μητέρα 
του, Αναστασία.

Μαρίνα Μαρτίνου, Παναγιότατος Οικουμενικός Πατριάρχης ΒαρθολομαίοςΓιάννης Πατέρας, Νικόλας Πατέρας, Διαμαντής Πατέρας

Παναγιότατος Οικουμενικός  
Πατριάρχης Βαρθολομαίος  
Κωνσταντίνος Τασούλας  

Προέδρος της Δημοκρατίας

Γιώργος Προκοπίου, Κώστας Μπακογιάννης
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ΑΦΙΕΡΩΜΑ ΣΤΗ ΜΑΡΙΑ ΚΑΛΛΑΣ

Μια εκδήλωση γεμάτη τέχνη και πολιτισμό
ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Μια βραδιά αφιερωμένη στη θρυλική σοπράνο Μαρία Κάλλας, που δόξασε την Ελλάδα διεθνώς και μας 
γέμισε υπερηφάνεια, πραγματοποιήθηκε στο Ιστορικό Μουσείο Μεγάρου Παλαιάς Βουλής.
Με ομιλητές τη Μιμή Ντενίση και τον συλλέκτη Νίκο Χαραλαμπόπουλο, η εκδήλωση περιλάμβανε μια 

24ωρη έκθεση με ξεχωριστά έργα ζωγραφικής και γλυπτικής, εμπνευσμένα από την προσωπικότητα και την καλλι-
τεχνική διαδρομή της, ενώ παράλληλα δόθηκε ρεσιτάλ από εννέα καταξιωμένους καλλιτέχνες, οι οποίοι έντυσαν 
μουσικά την παρουσίαση των έργων με άριες και ντουέτα. Μαζί με τους επαγγελματίες λυρικούς τραγουδιστές, 
συμμετείχε μουσικά ο διοργανωτής και παρουσιαστής της βραδιάς, Γιώργος Ντάβλας, ερμηνεύοντας άριες, και 
καταχειροκροτήθηκε από το κοινό.
Η έκθεση πλαισιώθηκε από σπάνια προσωπικά αντικείμενα της Κάλλας, όπως η αστυνομική της ταυτότητα, το 
πρώτο και τελευταίο της αυτόγραφο, παρτιτούρες με την υπογραφή της, πορτρέτα από το παρισινό σπίτι της και η 
χαρακτηριστική τουαλέτα που φόρεσε σε τέσσερις εμφανίσεις κατά την τελευταία παγκόσμια περιοδεία της.
Το αφιέρωμα κορυφώθηκε με την προβολή σπάνιων οπτικοακουστικών ντοκουμέντων και πλούσιου φωτογραφι-
κού υλικού. Συγκινητική στιγμή αποτέλεσε η εμφάνιση σε βίντεο του πιο κοντινού της προσώπου, του Φερούτσιο 
Μετζάντρι, που στάθηκε δίπλα της για περισσότερα από είκοσι χρόνια και ήταν μαζί της τις τελευταίες της στιγμές.

Παύλος Ντε Γκρες, τέως Βασίλισσα Άννα Μαρία 

Μανουέλα Βασιλάκη, Γιώργος Ντάβλας 
Λίζα Τάνες, Κάρεν Μαυρίδη, Σόφη Δασκαλάκη

Θεοδώρα Μιχαλολιάκου 
Αγγελική Καραμηνά, Θάλεια Εξάρχου

Νίκος Χαραλαμπόπουλος 
Ελένη Γλύκατζη Αρβελέρ

Άρης Μυλώνας, Ειρήνη Νταϊφά, Σεβασιότατος Μητροπολίτης 
Φαναρίου Αγαθάγγελος, Μιχάλης Χατζημιχάλης

Αγγελίδη Αγγελίδη 
Σωτήρης Πολύζος
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ΔΗΜΟΣ ΚΗΦΙΣΙΑΣ

Δυναμική και αποτελεσματική αντιμετώπιση  
στα συμπτώματα βίας

ΚΕΙΜΕΝΟ: ΕΡΙΕΤΤΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ

Ο Δήμος Κηφισιάς - Νέας Ερυθραίας και Εκάλης διοργάνωσε εκδήλωση με θέμα «Βία: Του Αιώνα η 
Αρρώστια», στοχεύοντας στην ευαισθητοποίηση και την ενημέρωση γύρω από τα φαινόμενα βίας 
στην κοινωνία μας. Κατά τη διάρκεια της συζήτησης που συντόνισε η δημοσιογράφος Σπυριδούλα 

Ίριδα Σπανέα, διακεκριμένοι ομιλητές παρουσίασαν τις αιτίες της βίας και προτάσεις για την πρόληψή της. 
Ο δήμαρχος Βασίλης Ξυπολυτάς ανέφερε τις δράσεις που εφαρμόστηκαν στην περιοχή, οι οποίες οδήγη-
σαν στη σημαντική μείωση των κρουσμάτων βίας. Ο αντιδήμαρχος Πολιτισμού Χρήστος Καλός χαρακτήρισε 
τη βία κοινωνική πληγή χωρίς όρια, που εκδηλώνεται σε πολλές μορφές, από τη σωματική έως τη διαδικτυ-
ακή. Ο Ολυμπιονίκης Γιώργος Τζελίλης μίλησε για την ψυχολογική βία που υπέστη στην καριέρα του και 
κάλεσε όλους να εξετάσουν τον εσωτερικό τους κόσμο πριν μπορέσουν να συμβάλουν στην καταπολέμηση 
της βίας. Η πρώην υφυπουργός Ζωή Ράπτη ανέφερε στατιστικά στοιχεία για τη βία σε ανηλίκους, ενώ ο 
πρόεδρος του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού Αντώνιος Αυγερινός τόνισε τη σημασία του εθελοντισμού στην 
αντιμετώπιση της βίας. Ο καθηγητής Γιάννης Ζουγανέλης ανέφερε πως η βία μπορεί να ξεπεραστεί με σεβα-
σμό και αλληλεγγύη, και η καθηγήτρια Παναγιώτα Αντωνοπούλου επισήμανε τον ρόλο της εκπαίδευσης. Ο 
ψυχολόγος Δημήτρης Πετρούνιας αναφέρθηκε στις ρίζες της βίας και τη σημασία της σχέσης γονέα-παιδιού. 
Η εκδήλωση ολοκληρώθηκε με μουσική από την Ιωάννα Σεβοπούλου, συνοδευόμενη από τους Βαγγέλη 
Τούντα και Φώτη Νέζη.

Αντώνης Αυγερινός (Πρόεδρος του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού (ΕΕΣ) 
Ιωάννα Σεβοπούλου, Σπυριδούλα Ίριδα Σπανέα, Γιάννης Ζουγανέλης

Μαρία Χριστοφορίδου, Αργυρώ Γιαννικάκη, Παναγιώτα Αντωνοπούλου 
Γιώργος Τζελίλης, Σουζάνα Καλού

Γιώργος Τζελίλης, Νίνα Βλάχου, Χριστίνα Γαλανοπούλου 
Αργυρώ Γιαννικάκη

Ανδρέας Λοβέρδος, 
Πατήρ Νικόλαος 
Αλεξανδρής 
(Πρωτοπρεσβύτερος 
- Διευθυντής 
Κοινωνικών 
Υπηρεσιών για  
την κακοποίηση  
της Γυναίκας  
και του Παιδιού  
στη Ιερά 
Αρχιεπισκοπή 
Καναδά)

Βασίλης Ξυπολυτάς (Δήμαρχος Κηφισιάς) 
Ζωή Ράπτη (Υφυπουργός Ανάπτυξης), Χρήστος Καλός

Ιωάννα Σεβοπούλου

108



«Κ
άθε κίνηση μετρά»! Αυτό είναι το βα-
σικό μήνυμα της φετινής Παγκό-
σμιας Ημέρας για την Αξονική Σπον-

δυλοαρθρίτιδα, η οποία έχει οριστεί κάθε χρόνο
το πρώτο Σάββατο του Μαΐου από τη Διεθνή Ομο-
σπονδία ASIF (Axial Spondyloarthritis Interna-
tional Federation) και την Ελληνική Εταιρεία Αν-
τιρευματικού Αγώνα (ΕΛΕΑΝΑ), που αποτελεί
αποκλειστικό μέλος της ASIF στην Ελλάδα. Η
αξονική σπονδυλοαρθρίτιδα είναι μια χρόνια,
επώδυνη φλεγμονώδης πάθηση που επηρεάζει
κυρίως τη σπονδυλική στήλη. Εκδηλώνεται με
δυσκαμψία και περιορισμό στην κινητικότητα,
ενώ συχνά επηρεάζει και άλλες αρθρώσεις, τέ-
νοντες και συνδέσμους, ιδιαίτερα σε ισχία, γόνα-
τα και ώμους, δυσχεραίνοντας σημαντικά την κα-
θημερινότητα των ασθενών. Η νόσος εμφανίζεται
συνήθως σε άτομα κάτω των 45 ετών, με μέση
ηλικία διάγνωσης μεταξύ 25 και 45. Για τον λόγο
αυτό, επίμονος πόνος στη μέση και πρωινή δυ-
σκαμψία που διαρκεί για μεγάλο χρονικό διάστη-
μα θα πρέπει να μας οδηγήσουν σε επίσκεψη σε
ρευματολόγο. Ακόμη και βασικές καθημερινές
δραστηριότητες -όπως το να δέσεις τα κορδόνια
σου ή να σηκωθείς από το κρεβάτι- μπορούν να
γίνουν προκλήσεις. Ο χρόνιος πόνος, η δυσκαμ-
ψία και η κόπωση καθιστούν πολλές απλές κινή-
σεις δύσκολες. Παραδείγματα δυσκολιών που
αντιμετωπίζουν οι ασθενείς με αξονική σπονδυ-
λοαρθρίτιδα:

• ΞΞύπνημα: Η πρωινή δυσκαμψία καθιστά δύ-

σκολες τις πρώτες κινήσεις της ημέρας.

• Ντύσιμο και προετοιμασία: Μπάνιο, λούσιμο,
κόψιμο νυχιών, ακόμη και το φόρεμα ρούχων γί-
νονται κουραστικά.

• Οδήγηση/ποδηλασία: Η στροφή του κεφαλι-
ού για έλεγχο τυφλών σημείων συχνά απαιτεί ει-
δικούς καθρέφτες.

• Χρήση ψηλών σημείων: Η τοποθέτηση ή ανά-
κτηση αντικειμένων από ψηλά απαιτεί επιπλέον
προσπάθεια.

•Διέλευση δρόμου: Ο περιορισμός της αυχενι-
κής κινητικότητας μειώνει την ικανότητα γρήγο-
ρης αντίδρασης.

•Φροντίδα άλλων: Το σήκωμα παιδιού ή το παι-
χνίδι στο πάτωμα μπορεί να οδηγήσει σε κόπωση.

•Οικιακές εργασίες: Το σκούπισμα, το σφουγ-
γάρισμα ή ο καθαρισμός παραθύρων επηρεάζουν
αρνητικά πλάτη, λαιμό και ώμους.

Αν δεν αντιμετωπιστεί θεραπευτικά, η πάθηση
μπορεί να οδηγήσει σε σχηματισμό νέου οστίτη
ιστού και συνένωση σπονδύλων, προκαλώντας
κύρτωση της σπονδυλικής στήλης (κύφωση).
Επίσης, μπορούν να επηρεαστούν και άλλες πε-
ριφερικές αρθρώσεις.
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kpapakosto@yahoo.gr

Επίμονος πόνος στη μέση και πρωινή
δυσκαμψία που διαρκεί για μεγάλο
χρονικό διάστημα θα πρέπει να μας
οδηγήσουν σε επίσκεψη σε ρευματολόγο

Γνώρισε την ΕΛΕΑΝΑ
Για περισσότερες πληροφορίες, οι πάσχοντες
μπορούν να επικοινωνήσουν με την ΕΛΕΑΝΑ
στη Γραμμή Ψυχολογικής Υποστήριξης 210
8237302, στο τηλέφωνο 211 1828572, στο
www.arthritis.org.gr και μέσω των κοινωνι-
κών δικτύων της ΕΛΕΑΝΑ. Η Ελληνική Εται-
ρεία Αντιρευματικού Αγώνα είναι ένας κοινω-
φελής, μη κερδοσκοπικός οργανισμός, ανα-
γνωρισμένος από το κράτος. Ιδρύθηκε το 1978
στην Αθήνα και αριθμεί περισσότερα από
10.000 μέλη, μεταξύ των οποίων άτομα που
ζουν με ρευματικά και αυτοάνοσα νοσήματα,
ρευματολόγοι, επαγγελματίες υγείας και υπο-
στηρικτές. Όλα τα μέλη της ΕΛΕΑΝΑ εργάζον-
ται εθελοντικά. Στην επιστημονική της επιτρο-
πή συμμετέχουν καθηγητές Ρευματολογίας
από όλα σχεδόν τα πανεπιστήμια της χώρας,
καθώς και επιστήμονες άλλων συναφών ειδι-
κοτήτων. Η ΕΛΕΑΝΑ διατηρεί 11 παραρτήματα
σε μεγάλες πόλεις της Ελλάδας και έχει ανα-
πτύξει στρατηγικές συνεργασίες με συλλό-
γους ασθενών όπως οι ΙΑΣΙΣ, ΘΑΛΕΙΑ, ΚΑΛΥ-
ΨΩ και ΕΟΣ-ΣΠΑΝΟΠΑ. Εκπροσωπεί την Ελ-
λάδα στην ευρωπαϊκή οργάνωση EULAR / EU-
LAR PARE και έχει βραβευτεί τέσσερις συνε-
χόμενες χρονιές στο Ευρωπαϊκό Συνέδριο
Ασθενών της EULAR για τις δράσεις της.

ΖΩΝΤΑΣ ΜΕ ΑΞΟΝΙΚΗ
ΣΠΟΝΔΥΛΟΑΡΘΡΙΤΙΔΑ 

Κάθε κίνηση μετρά



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Είναι ένα πολύ ενδιαφέρον διήμερο

για εσάς, όπου θα αρχίσουν να ανανε-

ώνονται οι καταστάσεις και θα νιώσετε

πιο σίγουροι για τις μελλοντικές σας

υποθέσεις που αυτή την περίοδο είναι

σε ετοιμότητα.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Εσάς τους Ταύρους οι καταστάσεις αρ-

χίζουν να σας επηρεάζουν πιο βαθιά

και πιο έντονα. Ξεκινά για εσάς μια πε-

ρίοδος που θα εκτιμάτε εκείνα που

έχουν πραγματική αξία.  

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Αυτό το διήμερο είναι ένα υπέροχο

δώρο για εσάς. Καλές προοπτικές σάς

γεμίζουν με αισιοδοξία και καλές

σκέψεις για τα σχέδιά σας. Εσείς των

πρώτων ημερών θα έχετε μια ξεχωρι-

στή πορεία το επόμενο διάστημα και

ανοίγει τώρα η πόρτα για την επιτυχία.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Ξεκινά μια περίοδος αρκετά απαιτητική

για εσάς, αλλά όλα θα εξαρτηθούν με το

πόσο καλά θα διαχειριστείτε τις επαγ-

γελματικές και συναισθηματικές σας

δεσμεύσεις.

Λέων
(23/7-22/8)
Αυτό το Σαββατοκύριακο είναι μια υπέ-

ροχη χρονική στιγμή για εσάς τους Λέ-

οντες, ιδίως αν ανήκετε στις πρώτες μέ-

ρες του ζωδίου σας. Ενισχύονται θετικά

ταξίδια και πνευματικές αναζητήσεις.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Εσείς οι Παρθένοι ανανεώνεστε μέσα

από τα επαγγελματικά σας, από τις

προσωπικές σας επιλογές και όχι μό-

νο. Κάποιοι από εσάς θα ζήσετε ένα

πολύ σημαντικό γεγονός.   

Ζυγός
(23/9-23/10)
Καλό αυτό το διήμερο για τους περισ-
σότερους από εσάς, αλλά εδώ θα σας
προετοιμάσω για την είσοδο του Κρό-
νου στο ζώδιο του Κριού, κάτι που θα
σας δοκιμάσει σε σχέσεις και συνερ-
γασίες.

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Για εσάς τους Σκορπιούς αυτό το διή-
μερο είναι αρκετά ενδιαφέρον για κα-
ταστάσεις που αφορούν κληρονομι-
κές υποθέσεις και κέρδη μέσα από
αυτές. Είναι καλή περίοδος για να πά-
ρετε αποφάσεις.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Είναι πολύ καλά τα νέα για εσάς τους
Τοξότες, όπου όλα συνωμοτούν στο να
ανανεώσετε την προσωπική σας ζωή
και να βάλετε πλώρη το επόμενο διά-
στημα για έναν απόγονο, αν το επιθυ-
μείτε.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Εσάς τους Αιγόκερους αυτό που σας
χαρακτηρίζει αυτή την περίοδο είναι η
υπομονή που οφείλετε να δείξετε, αν
δεν το έχετε κάνει έως τώρα. Ίσως κάτι
σας περιορίζει υπερβολικά και αυτό
σας γεμίζει απογοήτευση.   

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Για εσάς τους Υδροχόους τα καλά νέα
θα έρθουν σε όσους ανήκετε στις
πρώτες μέρες του ζωδίου σας. Ανανε-
ώστε την καθημερινότητά σας με μι-
κρές μετακινήσεις.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Για εσάς τους Ιχθύς είναι ένα πολύ θε-
τικό διήμερο, που μπορείτε να απο-
λαύσετε την οικογενειακή εστία, με
ό,τι μπορεί αυτό να σημαίνει. Κάποιοι
από εσάς θα αναγκαστείτε να έχετε μια
πιο αυστηρή διαχείριση με τα οικονο-
μικά σας.
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Ι σχυρή ενέργεια αναδύεται σήμερα από το πολύ
θετικό τρίγωνο που σχηματίζεται μεταξύ του
Ήλιου και του Πλούτωνα. Την Κυριακή το πρωί ο

Κρόνος περνά στο ζώδιο του Κριού έως την 1η
Σεπτεμβρίου. Θα ξαναεπιστρέψει στους Ιχθύς έως τις
13 Φλεβάρη του 2026 και στη συνέχεια προχωρά
οριστικά στο ζώδιο του Κριού. Αυτά που θα παίξουν
ρόλο στη νέα του θέση είναι η υπευθυνότητα και οι
επιτυχημένες ενέργειες μέσα από τη συνέπεια. Οι
νόμοι και μια νέα εποχή έρχεται με θεσμικές
μεταρρυθμίσεις και συμφωνίες. Ευνοούνται οι Κριοί,
Λέοντες, Τοξότες, Δίδυμοι και Υδροχόοι, ενώ οφείλουν
να προσέχουν οι Καρκίνοι, Ζυγοί και Αιγόκεροι.


